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رييس جمهوري با بيان اينكه تلاش شبانه روزي من 
اين بود كه برجام نش��كند، گفت: همه كارخانه هايي 
كه ديروز افتتاح كرديم در سايه برجام افتتاح شدند؛ 
برجام چيز بدي بود كه به جاي ۱ ميليون بشكه نفت 
توانستيم ۲.۸ ميليون بشكه  بفروشيم؟ به گزارش ايرنا، 
حسن روحاني روز سه شنبه در نشست شوراي اداري 
استان كرمان با بيان اينكه كشور در يك شرايط عادي 
نيست و شرايط سخت و پيچيده اي دارد گفت: از آغاز 
پيروزي انقلاب تاكنون سخت ترين سال ها، اين روزها 
و ماه هاي اخير بوده زيرا از ابتداي انقلاب تاكنون براي 
فروش نفت و حركت يك كش��تي نفتكش اين گونه 
مشكل نداشتيم. روحاني كس��اني كه به بودجه و به 
اقتصاد كشور آشنا نيستند؛ مي گويند نفت را مي توان 
بعد به فروش رس��اند اما منابع بزرگ خدادادي براي 
استفاده است و درب بستن و قفل كردن هنر نيست. 
رييس جمهوري افزود: در س��ال ۹۰ و ۹۱ كه تحريم 
به نفت فش��ار آورد، فروش آن كاهش پيدا كرد و بعد 
از برجام از يك ميليون بشكه به ۲ ميليون ۸۰۰ هزار 
بشكه نفت رسيديم و در سال ۹۴، ۸۰۰ ميليون دلار 
خرج كرديم تا چاه ها را روي خط بياوريم و در س��ال 
۹۵ بالاتري��ن فروش را داش��تيم و ايران در آن س��ال 
بالاتر رشد اقتصادي را در س��طح جهان داشت. وي با 
اشاره به اينكه وقتي نفت اس��تخراج نمي شود، دوباره 
به روي مدار آوردن چاه ها س��خت است، تصريح كرد: 
وقتي كشور با مش��كلات فروش نفت مواجه مي شود 
چگونه بايد كش��ور را اداره كنيم؟ سالانه حدود ۴۵۰ 
هزار ميليارد تومان بودجه براي اداره كشور در خزانه 
نياز است و بايد به همه خدمات هم پاسخ دهد و يكي 
از راه حل ها در اين زمينه نياز به ريال براي اداره كشور 
داريم. رييس جمهوري اظهار داشت: در سال ۶۴ و در 
جريان جنگ تحميلي بعثي ها عليه ايران، ۲ هفته نفت 
ايران به خاطر بمباران هاي ش��ديد قطع شد ولي اين 
قطعي تا آخر تكرار نشد؛ آن حادثه باعث شد مسوولان 
عالي كشور ستاد پدافند را تش��كيل دهند و در سايه 
تلاش همه رزمندگان آن حادثه تكرار نشد. روحاني در 
پاسخ به كساني كه مي گويند »برخي مي گويند دولت 
چرا فلان كار را انجام داد ي��ا فلان كار را با تاخير انجام 
داد« اظهار داشت: بدون پول كه نمي شود كاري كرد، 
بالاخره به يك منبع مالي نياز است.  رييس جمهوري 
با طرح اين س��وال ك��ه دولت تا چه مي��زان مي تواند 
ماليات بگيرد، ادامه داد: بالاتري��ن درآمد مالياتي كه 
براي سال آينده پيش بيني شده، ۱۵۰ هزار ميليارد 
تومان است؛ اما براي اداره كشور به ۴۵۰ هزار ميليارد 
تومان نياز است و حال بايد پرسيد ۳۰۰ هزار ميليارد 
تومان باقيمان��ده را بايد از كج��ا آورد. روحاني ميزان 
درآمدهاي دول��ت از محل حقوق گمرك��ي را حدود 
۲۲۰ هزار ميليارد تومان برآورد كرد و گفت: با وجود 
برخ��ي درآمدهاي متفرق��ه، درآمدي ك��ه مي تواند 
كشور را اداره كند، پول نفت اس��ت.  وي تصريح كرد: 

اگر امروز در ش��رايط عادي بوديم، در هر س��ال بطور 
متوس��ط ۶۰ ميليارد دلار نفت مي فروختيم و اگر هر 
دلار را ۱۰ هزار تومان محاس��به كنيم، مبلغي معادل 
۶۰۰ هزار ميليارد تومان به دست مي آمد. وي گفت: 
اكنون با وجود همه تلاش ها تنه��ا ۳۰ درصد درآمد 
مورد ني��از دولت از طريق مالي��ات و عوارض گمركي 
به دس��ت مي آيد در حالي كه در ساير كشورها درآمد 
مالياتي ۸۰ تا ۱۰۰ درصد خزانه دولت ها را تش��كيل 
مي دهد. وي با بيان اينكه »تص��ور كنيد به اندازه لازم 
در خزانه ريال داريم« اظهار داش��ت: ما به ارز خارجي 
نياز داريم زيرا تامين بخشي از كالاها و خدمات نظير 
واردات قطع��ات و كالاهاي اساس��ي ب��ا ارز خارجي 
امكان پذير است. رييس جمهوري تامين ارز مسافرتي 
مردم، پرداخت حقوق ارزي به كاركنان خارج از كشور 
و پش��تيباني از بانك هاي ايراني در ساير كشورها را از 
ديگر مصارف ارزي كش��ور برش��مرد و گفت: در سال 
حدود ۵۰ تا ۶۰ ميليارد دلار براي واردات نياز اس��ت 
كه بخشي از آن همچون خريد دارو و تامين كالاهاي 
اساسي به دوش دولت است و دولت براي آن سالي در 
حدود ۲۰ ميليارد دلار هزينه مي كند. روحاني با اشاره 
به اينكه ارز مورد نياز واردات كالاهاي اساسي و دارو با 
ارز يارانه اي تامين مي شود، گفت: كالاهاي پزشكي را 
با ارز چهار هزار ۲۰۰ توماني تامين مي كنيم كه البته 
در بازار آزاد ارز ممكن است بيش��تر باشد؛ اين يعني 
اينكه دولت بابت واردات آن يارانه اي پرداخت مي كند 
كه در غير اين صورت قيمت دارو و كالاهاي پر مصرف 
مردم همچون گوشت و مرغ و لبنيات گران مي شود. 
رييس جمهوري با يادآور اينكه »برخي از اقتصاددانان 
و نماين��دگان مجل��س از س��ال گذش��ته از دول��ت 
مي خواس��تند كه دلار ۴۲۰۰ توماني را كنار بگذارد 
و س��راغ ارز تك نرخي برود، گفت: البته ارز تك نرخي 
فوايد زيادي دارد و وقتي ارز دونرخي است، متاسفانه 
در گوشه و كنارها، فسادي رخ مي دهد اما محاسبات 
دولت نش��ان مي داد كه اگ��ر ارز را تك نرخي كنيم، 
قيمت برخي اجناس و كالاهاي ضروري مردم، دو برابر 
مي ش��ود و آن پولي كه بخواهيم بعدا به عنوان يارانه 
به مردم برگردانيم نمي تواند كمبودها را تامين كند. 
روحاني در عين حال خاطرنشان كرد: شايد زماني لازم 
باشد ارز را تغيير دهيم، الان هم خروج تدريجي برخي 
كالاه��ا را از ارز دولتي مد نظر ق��رار داديم. وي با بيان 
اينكه اداره كشور، نيازمندي هايي دارد اظهار داشت: 
وقتي دشمن براي ما مشكل ايجاد مي كند، حركت ما 
كند مي ش��ود و علت كندي اين است كه آن امكانات 
مالي لازم، امروز در اختيار ما نيست. رييس جمهوري 
گفت: همه بدانند كه اداره كش��ور، در س��خت ترين 
شرايط اس��ت البته ما نه متزلزل شديم و نه نگرانيم و 
هر چه فشار بر دولت بيشتر بشود مي گويم خداوند ما 
را دوست دارد و دوست داشته كه سخت ترين بار را بر 
ادامه در صفحه 2 دوشمان بگذارد. 

رييس جمهوري در نشست شوراي اداري كرمان: 
همه بدانند كه اداره كشور، در سخت ترين شرايط است

الياس حضرت��ي، نماين��ده تهران و رييس كميس��يون 
اقتصادي مجل��س ش��وراي اس��لامي، در برنامه »صبح 
بخير ايران« ب��ه ارايه توضيحاتي در خص��وص ماليات بر 
ارزش افزوده و معافيت هاي مربوط به آن پرداخت. رييس 
كميسيون اقتصادي مجلس در پاس��خ به سوال مجري 
برنامه درب��اره مدت زمان اجراي ماليات ب��ر ارزش افزوده 
گفت: اين قانون ۲ دوره پنج س��اله، يعني حدود ۱۰ سال، 
تا به حال اجرا شده است. او در پاسخ به اين سوال كه نگاه 
مجلس در اين خصوص ادامه طرح است يا نكات جديدي 
مد نظر نماين��دگان در اين ب��اره قرار دارد، عن��وان كرد: 
ماليات بر ارزش افزوده در دنيا سال هاي سال است كه اجرا 
مي شود. ۱۰۰ تا ۱۵۰ س��ال و حتي در برخي از كشورها 
حدود ۲۰۰ سال است كه اين كار انجام مي شود. در كشور 
ما ۱۰ سال است كه شروع شده و ۲دوره پنج ساله به صورت 
آزمايشي به اجرا درآمده است. رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس درباره اهداف اجراي قانون ماليات برارزش افزوده 
توضيح داد: اجراي اين قانون اهداف مختلفي دارد. در دنيا 
با توجه به تجربيات در حكومتداري، جلب رضايت مردم 
و ايجاد شفافيت براي اقتصاد و مناسبات مالي موجود در 
جامعه، و همين طور درآمد ايجادش��ده ب��راي دولت ها، 
ماليات ب��ر ارزش افزوده را به عنوان بهترين وس��يله براي 
تنظيم امور اقتصادي در برنامه هاي خود قرار داده اند. او در 
ادامه با اشاره به اجراي آزمايشي اين قانون در ايران گفت: 
در كشور ما هم طي اين ۱۰ س��ال نتايج خوبي به دست 
آمده و درآمد دول��ت از اجراي اين قانون از هش��ت هزار 
ميليارد تومان به ۱۰۰ هزار ميليارد تومان رس��يده است. 
رييس كميسيون اقتصادي مجلس ادامه داد: در كشور ما- 
كه به خصوص با مشكل نفت هم روبرو هستيم و سياست 
كلي ما الحمدالله، الحمدالله، الحمدالله به سمتي رفته كه 
نگاه جدي به اقتصاد بدون نفت داش��ته باشيم و بودجه 
كشور را بر اس��اس اقتصاد بدون نفت و بودجه بدون نفت 
تنظيم كنيم- نقش ماليات ها بسيار جدي تر شده است. 
حضرتي با اشاره به انواع ماليات توضيح داد: در انواع ماليات ، 
ماليات  مستقيم و غيرمستقيم داريم كه عمدتاً در ماليات بر 
ارزش افزوده خود را نشان مي دهد. ماليات بر ارزش افزوده 
در واقع ب��ه كالا و خدمات تعلق مي گي��رد. اين نماينده 
مجلس با بيان اينكه تمامي تلاش قانون گذاران اين است 
كه اين ماليات به مصرف كننده نهايي تعلق بگيرد، گفت: 
همچنين تلاش مي شود از سه موضوع پرهيز شود: اول به 
توليد اصابت نكند، دوم مشوق سرمايه گذار باشد، سوم به 
صادركننده هم كمك كند؛ يعني خيال صادركننده بابت 
ارزش افزوده راحت باش��د. رييس كميس��يون اقتصادي 
مجلس با اش��اره به ايرادهاي قانون آزمايش��ي بيان كرد: 
در اجراي ۱۰ساله اين قانون ما عيب و نقص هايي ديديم 
كه در اين اصلاحي��ه و لايحه جديدي كه دولت ارس��ال 
كرده و يكي، دو سال اس��ت مجلس روي آن كار مي كند، 

اين اش��كالات تقريبا برطرف شده اس��ت. او افزود: اولين 
ايرادي كه فعالان اقتصادي ما نگران آن هستند و مرتب 
درباره آن س��وال مي كنند اين است كه ش��ما مي دانيد 
ماليات بر ارزش افزوده زنجيره اي است؛ شما با يك دست 
ماليات مي دهيد و با دس��ت ديگر ماليات مي گيريد. اگر 
ماليات كمتري داده ايد و ماليات بيشتري دريافت كرديد، 
مابه التفاوت آن به سازمان امور مالياتي مي رود. حضرتي 
ادامه داد: اگر ميزان مالياتي كه دريافت كرده ايد نسبت به 
چيزي كه داده ايد كمتر باشد، آن گاه سازمان امور مالياتي 
مابه التفاوت را به ش��ما مي دهد. در اين بده بس��تان اين 
ماليات بر ارزش افزوده به كسي فشار وارد نمي كند. نهايتا 
به مصرف كننده نهايي مي رسد. مصرف كننده نهايي هم 
از طبقه پايين يا ثروتمند باشد تفاوتي ندارد، هر آن كسي 
كه مصرف بيشتري دارد بيش��تر ماليات مي دهد. رييس 
كميس��يون اقتصادي مجلس با تاكيد بر اينكه »ما تا به 
حال مميزمحور بوده ايم، يعني مميز مالياتي سرنوش��ت 
مؤدي مالياتي را مشخص مي كرد« گفت: قانون ماليات 
بر ارزش افزوده در حال حاضر در حال تصويب در مجلس 
است. پيش از آن هم سامانه مؤديان مالياتي تصويب شده 
كه تمام فعاليت هاي اقتصادي را رصد مي كند؛ يعني شما 
از مميزمحوري به سمت سامانه ماليات محوري مي رويد. 
او افزود: هر كس هر اقدامي داشته، خريد، فروش، واردات، 
صادرات، فعاليت بانكي، پولي گذاش��ته يا برداش��ته و... 
همه اين فعاليت ها از اين پس در سيس��تم هاي مكانيزه 
و تراكنش هاي مالي مش��خص است و س��ازمان مالياتي 
بر اساس ماده ۱۶۹ قانون ماليات  هاي مكرر موظف شده 
همه اين فعاليت ها را رصد كند. همه سازمان ها هم موظف 
ش��ده اند در اين خصوص اطلاعات اوليه را در اختيار اين 
س��امانه قرار دهند و حتي س��ازمان مالياتي اختيار دارد 
كه به همه سامانه ها و اطلاعات آنها دسترسي پيدا كند. 
بنابراين رفتن از مميزمحوري به س��مت سامانه محوري 
يكي از ويژگي هاي اين قانون به حساب مي آيد. حضرتي 
در پاسخ به س��وال ديگري مبني بر اينكه چه مواردي در 
قانون ماليات بر ارزش افزوده معاف ش��ده است، با تاكيد 
بر اينكه اين قانون از اهميت زيادي براي مردم برخوردار 
است و نياز به صرف زمان بيش��تري دارد، گفت: يكي از 
موضوعاتي كه در بحث ماليات بر ارزش افزوده وجود دارد 
بحث معافيت هاست كه هم در مجلس همكاران ما به آن 
حساسيت زيادي نش��ان دادند و هم براي مردم اهميت 
دارد.  نماينده تهران در مجلس ادام��ه داد: اولًا يك تصور 
وجود دارد كه اگ��ر معافيت به خيلي چيزها تعلق بگيرد 
در واق��ع يك نوع خدمت ب��ه آنجاس��ت. در حالي كه در 
اين صورت شما با يك دس��ت براي خدماتي كه دريافت 
كرده ايد و محصولاتي كه خريده ايد ماليات داده ايد اما آن 
دستي كه بايد ماليات بگيرد را معاف مي كنيد. در واقع اين 
ادامه در صفحه 2 معافيت به ضرر است.  

الياس حضرتی، رييس کميسيون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:

 مهم ترين فلسفه  ماليات بر ارزش افزوده 
ايجاد شفافيت اقتصادی است

گزارشمجلس

 صفحه 3  

سخن نخست

كنترل اقتصاد بدون نفت با 
تمركز بر صنايع » اس ام اي«ها

علي اكبر محمودي|
هداي��ت اقتص��اد ي��ك كش��ور ب��ه س��مت 
سياست هاي اقتصادي اجرا شده توسط كشور 
ديگر نمي تواند نتايج مشابهي براي كشورهاي 
حتي با شرايط مشابه داش��ته باشد آنچه بايد 
بدان توجه كرد در مرحله اول تهيه پيوس��ت 
فرهنگي سياس��ت هاي اقتصادي متناسب با 
فرهنگ آن جامعه بوده و مرحله بعد آنچه در 
مسير توسعه مهم تلقي مي شود دريافت نقاط 
ضعف و قدرت هر كش��ور براي پياده س��ازي 
تصميمات توس��عه اس��ت. ب��ا تصميم گيري 
صحيح ب��راي مقابله ب��ا بحران و اس��تفاده از 
فرصت ها مي توان به آرمان مناس��ب دس��ت 
يافت. در اين بين دو كشور آلمان و ژاپن جهت 
مطالعه مسير توس��عه يافتگي بسيار شاخص 
هستند كه مسير توسعه را با وجود بسياري از 

محدوديت ها به خوبي طي كرده اند. 

 صفحه 5  

بازار سرمايه

 برزخ شايعات بودجه 99 
در بازار سهام

محمد امین خدابخش|
در ادامه روند ك��ژدار و مريز اي��ن روزهاي بازار 
سهام، آغاز دوباره رش��د كم رمق قيمت ها كه 
در روز دوشنبه آغاز ش��ده بود، ديروز با شدت 
بيش��تري تداوم يافت و مهم تري��ن نماگر بازار 
سرمايه يعني ش��اخص كل بورس تهران را به 
ميزان دو ه��زار و 7۱۱ واحد ارتق��ا داد. در اين 
روز رشد قيمت در نمادهاي خودرويي كه چند 

روزي است به واسطه خبر افزايش سرمايه و...

دانش و فن

 فيلترينگ، قانوني
 اما نامحبوب 

اظهارات جدي��د وزي��ر ارتباطات درب��اره فيلتر 
س��ايت هاي دانلود فيلم، با روزهايي مقارن شده 
كه بح��ث فيلترين��گ كس��ب وكارهاي نوپا داغ 
اس��ت، وزارت ارتباط��ات و فن��اوري اطلاع��ات 
همچن��ان در زمين��ه تصميم گيري درب��اره اين 
موضوع از خود سلب مس��ووليت مي كند و توپ 
را در زمي��ن كارگروه تعيي��ن مصاديق محتواي 
مجرمانه مي اندازد، كارگروهي كه خود عضوي از 
آن است و البته برخي معتقدند انفعال مسوولان 
حوزه ارتباطات موجب شده كساني كه تخصص 
كمتري در اين زمينه دارند، بدون مانع و مخالفتي، 
راي مثبت به فيلترينگ بدهند. وب س��ايت هاي 
ارايه كننده فيلم و س��ريال، اواسط مهرماه بود كه 
با مشكل مواجه شدند و لينك هاي دانلود فيلم از 
اين سايت هاي غيرفعال و علت آن هم قطع شدن 
س��رورهاي داخلي و عدم ارايه س��رويس به اين 

سايت ها عنوان شد. 
10

انرژي

وزير نفت در پاس��خ به اين س��وال ك��ه  بنزين 
امسال س��هميه بندي مي ش��ود، گفت: مردم 
هيچ نگراني نداشته باشند هر وقت دستوري به 
ما داده و ابلاغ ش��د به اطلاع مردم مي رسانيم و 
همه تلاشمان را مي كنيم كه اگر هم هر كاري 
مي ش��ود خيرش بيش��تر به طبق��ات ضعيف 
جامعه برس��د. به گ��زارش خانه مل��ت، بيژن 
نامدار زنگنه روز سه ش��نبه پ��س از حضور در 
كميس��يون انرژي در جمع خبرنگاران ضمن 
توضيح مباحث مطرح ش��ده در اين جلس��ه، 
توضيحات��ي درخصوص مي��دان جديد نفتي 
كشف ش��ده و آخرين تصميمات درخصوص 
س��هميه بندي بنزين ارايه كرد.  وي به كشف 
مخزن جديد نام آوران در خوزس��تان اش��اره 
كرد و افزود: خوشبختانه نمايندگان مجلس از 
اين كشف اس��تقبال كرده و آن را به ملت ايران 
تبريك گفتند. وزير نفت ب��ا بيان اينكه مخزن 
نفتي نام آوران مشترك نيست، عنوان داشت: 
ميدان هاي ديگ��ري نيز زير ميدان ن��ام آوران، 
مانند ميادين منصوري، سوسنگرد، آب تيمور، 
س��پهر، جفير و دارخوين كشف ش��ده اند لذا 
طرح هايي ه��م براي توس��عه  اي��ن ميدان ها 
مد نظر داري��م. زنگنه ادام��ه داد: ميدان نفتي 
آب تيمور ج��زو طرح هايي بود كه ق��رارداد آن 
تا مرز امضا ش��دن نيز پيش رف��ت كه به دليل 
تحريم ها متوقف ش��د به همي��ن دليل تلاش 
مي كنيم كه دوباره در جريان توسعه قرار گيرد. 
وزير نفت همچنين درپاسخ به اين سوال كه آيا 
سهميه بندي بنزين در سال جاري اتفاق خواهد 
افتاد يا خير؟ گفت: باي��د صبر كنيم .خواهش 
مي كنم شايعه پراكني نشود. چيزهايي كه اين 
طرف و آن طرف توييت مي شود مردم را نگران 
مي كند. وي افزود: مردم هيچ نگراني نداش��ته 
باشند هر وقت دس��توري به ما داده و ابلاغ شد 
به اطلاع مردم مي رس��انيم و همه تلاشمان را 
مي كنيم كه اگر هم هر كاري مي شود خيرش 

بيشتر به طبقات ضعيف جامعه برسد.

زنگنه: مردم نگران 
سهميه بندي بنزين نباشند

اخبار

»گنگ شوانگ« س��خنگوي وزارت خارجه چين 
گفت كه امريكا با خروج از برجام مشكلات زيادي 
براي اين توافق اجرا كرده اس��ت و بايد با بازگشت 
به آن اين اش��تباه را جبران كند. به گزارش ايرنا از 
پكن، گنگ در گفت وگوي مطبوعات��ي در پكن با 
خبرنگاران داخلي و خارجي يادآورش��دكه در اين 
شرايط برعهده همه طرف ها اس��ت كه به وظايف 
و تعهداتش��ان در چارچوب توافق هسته اي عمل 
كنند. وي تاكيد كرد كه ايران و كشورهاي اروپايي 
و همه طرف هاي مرتبط با توافق هسته اي در برابر 
آن مس��وول هس��تند و بايد به مسووليت هايشان 
پايبندي نشان دهند. اين مقام چيني برجام را يك 
توافق معتبر دانست كه بايد با دقت مفاد آن اجرا شود 
و افزود: بايد با گفت وگ��و و رايزني اختلافات حل و 
فصل شود.  سخنگوي وزارت خارجه چين تصريح 
كرد: چين به عنوان يكي از كشورهاي امضا كننده 
اين پيمان به مس��ووليت هايش عمل مي كند و به 
رايزني ب��ا طرف هاي ديگر براي پيش��برد آن ادامه 
خواهد داد. وي ادام��ه داد كه از ديدگاه چين خروج 
امريكا از توافق هس��ته اي س��ال ۲۰۱۵ و در پيش 
گرفتن فشارهاي حداكثري و بيشترين تحريم ها 
عليه ايران علل اصلي همه مشكلات و ريشه همه 
تنش ها است. گنگ شوانگ از امريكا خواست كه از 
اين اشتباه بازگشته و اقدامات نادرستش را اصلاح 
كرده و فضاي ديپلماسي مناسبي به وجود آورد تا 
بتوان راه را براي پيشبرد توافق باز نگهداشت. او گفت 
كه همه طرف ها از جمله ايران و كشورهاي اروپايي 
بايد از خود خويشتنداري نشان دهند و اختلافات را 
از طريق برجام حل و فصل كنند. سخنگوي دستگاه 
ديپلماسي چين گفت كه پكن از آژانس بين المللي 
انرژي اتمي در راس��تاي فعاليت هاي بي طرفانه و 
دقيق حمايت مي كند و خواس��تار حل سياسي و 

ديپلماتيك موضوع هسته اي ايران است.

چين: امريكا اشتباه خود 
درباره برجام را اصلاح كند

بيش از يك ميليون شكايت در حوزه »وس« به قوه 
قضاييه ارجاع داده شد . محمدجواد آذري جهرمي 
كه هفته گذش��ته از مردم خواست با كد دستوري 
#۶۸۰۰ از جزيي��ات كلاهبرداري كه به وس��يله 
ش��ركت هاي خدمات ارزش افزوده از آنها صورت 
گرفته بود مطلع شوند و شكايت كنند، روز گذشته 
از ثبت يك ميليون و ۲۰۰ هزار شكايت و ارسال آن 
به قوه قضاييه خبر داد. وزير ارتباطات در توييتر از 
 گام تلخ بعدي براي كلاهب��رداران خدمات ارزش 
افزوده خبر داد و نوش��ت: يك ميليون و ۲۰۰ هزار 
ش��كايت مردم از خدمات ارزش افزوده پيامكي در 

سامانه ۸۰۰7 را براي قوه قضاييه ارسال كرديم.

ارجاع يك ميليون شكايت 
در حوزه »وس«

جهان

هرج و مرج هنگ كنگ را 
فلج كرد
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  همه بدانند كه اداره كشور، در سخت ترين 
شرايط است

  در شرايط فشار و اوايل سال ۹۷ عده اي
 به ما مي گفتند شما هيچ راهي نداريد و بايد فوري 

اجناس را كوپني كنيد

  از ابتداي انقلاب تاكنون براي فروش نفت و حركت 
يك كشتي نفتكش اين گونه مشكل نداشتيم

  در سال ۶۴ ، دو هفته نفت ايران به خاطر 
 بمباران هاي شديد قطع شد ولي اين قطعي 

تا آخر تكرار نشد

نفس تهران به شماره افتاد

دغدغه هاي 
 روحاني

 براي اداره كشور
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روي موج خبر

ادامه از صفحه اول

  استفاده از ظرفيت هاي بسيج موجب رشد 
شتابان كشور مي شود؛مهر|

رييس ستاد كل نيروهاي مسلح گفت: اگر كل كشور 
از ظرفيت هاي سازمان بسيج استقبال كند مي توان 
به رشد چش��م گيري دست  يافت. سرلشكر محمد 
باقري در مراسم افتتاحيه نمايشگاه دستاوردهاي 
چهل سالگي سازمان بسيج مستضعفين تاكيد كرد: 
با توجه به اينكه سازمان بسيج متشكل از بدنه مردمي 
كشور است، چنانچه دستگاه ها و ارگان هاي كشور 
مطالبه اي داشته باشند و از ظرفيت بسيج استفاده 
كنند امكان رشد و پيشرفت انفجاري در كشور خواهيم 
داشت. چنانكه در بخشي از ارگان ها و وزارتخانه هايي 
كه از اين توانمندي بهره برده اند و با امضا و انعقاد تفاهم 
نامه در حال پيشبرد برنامه ها هستند شاهد اقدامات 

شگفتي هستيم.

  آغاز ثبت نام داوطلبان نمايندگي مجلس از 10 
آذر؛ وزارت كشور|

بر اساس اطلاعيه شماره ۲ س��تاد انتخابات كشور 
ثبت ن��ام از داوطلبان نمايندگ��ي يازدهمين دوره  
مجلس شوراي اسلامي از روز يك شنبه ۱۰ آذر ماه تا 
پايان وقت اداري روز شنبه ۱۶ آذر جمعا به مدت ۷ روز 
به عمل خواهد آمد. در بخشي از متن اطلاعيه شماره 
۲ ستاد انتخابات كشور آمده است: »به آگاهي مردم 
شريف ايران اسلامي مي  رساند انتخابات سراسري 
يازدهمين دوره  مجلس در روز جمعه مورخ 98/۱۲/۲ 
برگزار خواهد ش��د. ثبت نام از داوطلبان نمايندگي 
يازدهمي��ن دوره مجلس ش��وراي اس��لامي از روز 
يك شنبه مورخ ۱398/9/۱۰ تا پايان وقت اداري روز 
شنبه مورخ ۱398/9/۱۶ جمعاً به مدت ۷ روز به عمل 
خواهد آم��د؛ لذا داوطبان مي  توانند به منظور اعلام 
داوطلبي خود در مهلت تعيين شده با همراه داشتن 
مدارك زير به وزارت كش��ور، فرمانداري  هاي مراكز 
حوزه  هاي انتخابيه، سفارتخانه  ها، كنسولگري  ها يا 
نمايندگي هاي سياسي ايران در خارج از كشور مراجعه 

و اقدام به تكميل فرم ثبت نام نمايند.«

 »حش�متيان« نماين�ده اح�زاب مل�ي 
در كميسيون ماده 10 احزاب شد؛فارس|

قدرتعلي حشمتيان كانديداي فراكسيون مستقلين 
و اعتدالگراي��ان با 3۱ راي نماين��ده احزاب ملي در 
كميس��يون ماده ۱۰ احزاب ش��د. بر پايه اين خبر، 
رقابت در دور دوم بين حسين كمالي نامزد فراكسيون 
اصلاح طلبان و قدرتعلي حشمتيان نامزد فراكسيون 

مستقلين و اعتدالگرايان بود.

ايران2

بررسي آخرين گزارش آژانس درباره پايبندي ايران به برجام

پاسخ ظريف به تروييكاي اروپا: وقتي كه شما مشغول دفع الوقت بوديد ايران مكانيزم رفع اختلاف را به جريان انداخت

تاثير گام چهارم بر گزارش آژانس بين المللي انرژي اتمي
گروه ايران|

 سرانجام اثرات عيني راهبرد جمهوري اسلامي در كاهش 
گام به گام تعهدات برجامي اش در پاسخ به خروج امريكا از 
يك طرف و انفعال اروپا در استيفاي منافع ايران از سوي ديگر 
در فضاي بين الملل در حال نمايان شدن است؛ راهبردي كه 
ايران پس از يك س��ال صبر استراتژيك در پيش گرفت تا 
اين پيام روشن را به فضاي بين المللي مخابره كند كه ايران 
همواره به اصول ديپلماسي و گفت وگو پايبند بوده است. در 
اين مسير ۱4 آبان ماه رييس جمهوري كشورمان اعلام كرد 
به سازمان انرژي اتمي دستور داده تا از ۱۵ آبان »گام چهارم 
كاهش تعهدات برجامي« را بردارد. حسن روحاني گفت 
كه از چهارشنبه تزريق گاز به سانتريفيوژها در تأسيسات 
هسته اي فردو آغاز خواهد شد. پس از اين اعلام بسياري از 
كارشناسان و تحليلگران منتظر بودند تا از واكنش آژانس 
انرژي اتمي با توجه به تغييرات مديريتي كه بعد از آمانو در آن 
رخ داده است آگاه شوند. ديروز متن كامل گزارش آژانس در 
خصوص آخرين تحولات برنامه هسته اي ايران منتشر شد؛ 
آژانس بين المللي انرژي اتمي در اين گزارش تاكيد كرده كه 
ايران از تاريخ 9 نوامبر اقدام به غني سازي اورانيوم در سايت 
فردو كرده است.  در گزارش فصلي آژانس بين المللي انرژي 
اتمي كه براي اعضاي شوراي حكام ارسال شده تصريح كرده 
ميزان ذخاير اورانيوم كم غناي ايران 3۷۲.3 كيلوگرم بوده 
است. نهاد ديد بان هسته اي سازمان ملل متحد گفته ايران 
 8B،-IR اقدام به نصب سانتريفيوژهاي پيشرفته از جمله
IR-S ،9-IR و ۶SMO-IR كرده اس��ت.  تروييكاي اروپا 
نيز كمتر از 3 روز پس از برداش��تن چهارمين گام ايران در 
فرآيند كاهش تعهدات برجامي اش و شروع فعاليت ۱۰44 
سانتريفيوژ در فردو در بروكسل دور هم جمع شدند و مدعي 
به انجام تعهدات شدند، ادعايي كه وزير امور خارجه ايران به 

آن واكنش نشان داد.

گزارشآژانسچهميگويد؟
آخري��ن گزارش آژان��س بين المللي انرژي اتم��ي درباره 
فعاليت هاي هس��ته اي ايران تاييد مي كند: هيچ اورانيوم 
غني شده اي از طريق فعاليت هاي تحقيق وتوسعه انباشت 
نگرديده و غني س��ازي، تحقيق و توس��عه انجام شده در 
چارچوب محدوديت هاي تعريف شده در برجام بوده است.

آژانس بين المللي انرژي اتمي براي سيزدهمين بار پايبندي 
ايران به برجام را پس از اين توافق مورد تاييد قرارداد. بخشي 

از متن اين گزارش ازاين قرار است: 
۱- اين گزارش مديركل به شوراي حكام وبه موازات آن به 
شوراي امنيت سازمان ملل )شوراي امنيت( درخصوص 
اجراي تعهدات مرتبط هس��ته اي ايران ذيل برنامه جامع 
اقدام مشترك )برجام( و در خصوص موضوعات مرتبط با 
راس��تي آزمايي و نظارت در ايران در پرتو قطعنامه ۲۲3۱ 

)۲۰۱۵( شوراي امنيت است.
اين )گزارش( همچنين اطلاعاتي در خصوص موضوعات 
مالي و مش��ورت ها و تبادل اطلاعات آژانس با كميسيون 

مشترك ايجادشده توسط برجام، ارايه مي دهد.
بعد از بيان موارد مربوط به سوابق گزارش آژانس در خصوص 
فعاليت هاي هسته اي ايران، اين گزارش در بند ۶در خصوص 
 )JCPOA( فعاليت هاي راستي آزمايي و نظارت بر برجام
مي نويسد: ايران ساخت رآكتور تحقيقاتي آب سنگين اراك 
)رآكتور IR-4۰( را طبق طراحي اوليه آن پيگيري نكرده 
است.، ايران قرص هاي اورانيوم طبيعي، ميله هاي سوخت 
يا مجموعه هاي سوخت طراحي شده به صورت ويژه براي 
رآكتور IR-4۰ طبق طراحي اوليه را توليد يا آزمايش نكرده 
و همه قرص هاي سوخت اورانيوم طبيعي و مجموعه هاي 

سوخت موجود در انبار تحت نظارت مداوم آژانس باقي مانده 
است. در بندهاي بعدي تاكيد شده: ايران به اطلاع رساني به 
آژانس درخصوص موجودي آب سنگين و توليد آب سنگين 
در كارخانه توليد آب سنگين )HWPP( ادامه و به آژانس 
اجازه داده است كه بر ميزان ذخاير آب سنگين ايران و مقدار 
آب سنگين توليدشده در HWPP نظارت نمايد )بند ۱۵( . 
در تاريخ 3 نوامبر ۲۰۱8، آژانس راستي آزمايي نمود كه اين 
كارخانه در حال فعاليت است و اينكه ذخيره آب سنگين ايران 
۱۲۲/8 متر يك تن است. در طول دوره گزارش دهي ايران 
بيش از ۱3۰ متريك تن آب سنگين نداشته است )بند ۱4( 
ايران فعاليت هاي مربوط به باز فرآوري را در رآكتور تحقيقاتي 
تهران )TRR( و تأسيسات توليد ايزوتوپ موليبدن، يد و زنون 
)MIX( يا در هر تأسيسات اعلام شده ديگر به آژانس، انجام 

نداده است )بندهاي ۱8 و ۲۱(.

فعاليتهايمربوطبهغنيسازيوسوخت
بخش بعدي گ��زارش در خصوص فعاليت هاي مربوط به 
غني سازي است كه در آن آمده است: در كارخانه غني سازي 
 ۱-IR در نطنز بيش از ۵۰۶۰ سانتريفيوژ )FEP( سوخت
به صورت نصب ش��ده در 3۰ آبش��ار به شكل پيكره بندي 
شده در واحد هاي عملياتي در زمان توافق پيرامون برجام 
به صورت نصب شده وجود نداش��ته است )بند ۲۷( . ايران 
33 س��انتريفيوژ IR-۱ را از ميان سانتريفيوژهاي در حال 
نگهداري در انبار به منظور جايگزيني با سانتريفيوژهاي 
آسيب ديده يا خراب نصب شده در FEP خارج كرده است 

)بند ۲9.۱(. 
 UF۶ در بند دهم اين گزارش آمده اسيت: ايران به غني سازي
در FEP ادامه داده است.ايران غني سازي بالاتر از 3/۶۷درصد 

از اورانيوم ۲3۵ انجام نداده است )بند ۲8(. 
در بن��د يازدهم اين گ��زارش آمده اس��ت: در بازه زماني 
گزارش، كل موجودي ذخيره ش��ده اورانيوم غني سازي 
ش��ده ايران ازميزان 3۰۰ كيلوگرم UF۶ غني ش��ده تا 
ميزان 3/۶۷ درصد اورانيوم ۲3۵ )يا معادل آن در اشكال 

مختلف شيميايي( فراتر نرفته است )بند ۵۶( . ميزان 3۰۰ 
كيلوگرم UF۶ معادل با ۲۰۲/8 كيلوگرم اورانيوم است. 
اين گزارش همچني��ن در بند چهاردهم تاكيد مي كند: 
همه سانتريفيوژها و زيرساخت هاي مربوطه در انبار، تحت 
نظارت مداوم آژانس باقي مانده اند )بندهاي ۲9، 4۷، 48 و 
۷۰( . آژانس دسترسي منظم به ساختمان هاي مرتبط در 
نطنز شامل همه FEP و كارخانه نيمه صنعتي غني سازي 
)PFEP( را ادامه داده و دسترسي روزانه طبق درخواست 
آژانس انجام شده است )بند ۷۱( . آژانس كماكان دسترسي 
معمول ب��ه FFEP، ازجمله دسترس��ي روزانه در صورت 

درخواست، داشته است. )بند ۵۱( 
بند پازدهم هم اعلام مي كند ك��ه ايران فعاليت هاي 
غني سازي اش را در راستاي برنامه بلندمدت غني سازي 
و تحقيق و توسعه غني س��ازي خود به همان صورت 
ارايه شده به آژانس در تاريخ ۱۶ ژانويه ۲۰۱۶ انجام داده 

است )بند ۵۲(. 

تحقيقوتوسعه،توليدوموجوديسانتريفيوژ
در حوزه تحقيق و توسعه و توليد اين گزارش آورده: هيچ 
اورانيوم غني شده اي از طريق فعاليت هاي تحقيق و توسعه 
انباش��ت نگرديده، و غني س��ازي تحقيق و توسعه ايران 
انجام شده با و بدون اورانيوم و با استفاده از سانتريفيوژها در 
چارچوب محدوديت هاي تعريف شده در برجام بوده است. 
اين گزارش همچنين يادآور مي شود: ايران اظهارنامه هاي 
مربوط به توليد و موجودي لوله هاي روتور سانتريفيوژ و بيلوز 
)Bellows( را به آژانس ارايه نموده و اجازه راستي آزمايي 
اق��لام در موجودي را ب��ه آژانس داده اس��ت )بند 8۰.۱(. 
آژانس نظارت مداوم شامل اس��تفاده از اقدامات نظارتي 
 containment and surveillance و مراقبت��ي
measures را انج��ام داده و راس��تي آزمايي نموده كه 
تجهيزات اعلام شده براي توليد لوله هاي روتور و بيلوزها 
براي توليد سانتريفيوژ فقط براي فعاليت  هاي مشخص شده 
در برجام استفاده ش��ده اند )بن��د 8۰.۲( . ايران هيچ گونه 

س��انتريفيوژ IR-۱ را ب��راي جايگزيني ب��ا آنهايي كه 
خراب شده يا ازكارافتاده اند توليد نكرده است. )بند ۶۲( 

اقداماتشفافسازي
در حوزه شفاف س��ازي فعاليت هاي ايران هم آمده: ايران 
كماكان به آژانس اجازه داده تا از نظاره گرها و مهر و مو م هاي 
الكترونيكي آنلاين درزمينه غني سازي استفاده نمايد تا 
بدين وس��يله وضعيت آنها در اماكن هسته اي به بازرسان 
آژانس مخابره و جمع آوري خودكار ثبت سوابق اندازه گيري 
توسط ادوات اندازه گيري نصب شده آژانس تسهيل گردد 
و بلافاصله در بند بع��دي مي آورد: ايران كماكان به آژانس 
اجازه داده - تا از طريق اقدامات مورد توافق با ايران، از جمله 
 containment از طريق اقدامات مراقبتي ونظارت��ي
and surveillance measures - بر تمامي كنسانتره 
سنگ اورانيوم )UOC( توليد ش��ده در ايران يا به دست 
آمده از ديگر منابع و انتقال آنها به تاسيسات تبديل اورانيوم 
)UCF( در اصفهان )بند ۶8(، نظارت نمايد. همچنين، ايران 
تمامي اطلاعات ضروري ب��راي قادر نمودن آژانس جهت 
راستي آزمايي توليد كنسانتره سنگ اورانيوم )UOC( و 
موجودي انبار UOC توليد شده در ايران يا به دست آمده از 

هر منبع ديگري را ارايه نموده است )بند ۶9( 
در بند ۲3 اين گزارش تاكيد شده: ايران اجراي موقت 
پروتكل الحاقي موافقتنامه پادمان ها بر اس��اس ماده 
b( ۱۷( پروتكل الحاقي، تا زمان لازم الاجرا ش��دن آن 
را ادامه مي دهد. آژانس به ارزيابي اظهارنامه هاي ايران 
ذيل پروتكل الحاقي ادامه داده اس��ت و تحت پروتكل 
الحاقي دسترسي هاي تكميلي به همه سايت ها و اماكن 
مورد نياز براي بازديد در ايران داشته است. همكاري به 
موقع و فعالانه از سوي ايران در ارايه چنين دسترسي، 
موجب تس��هيل در اجراي پروتكل الحاقي ش��ده كه 
اعتماد را افزايش مي دهد و در نهايت تاكيد مي ش��ود 
كه اين نظارت ها با هماهنگي مقامات ايراني همچنان 

ادامه خواهد داشت. 

واكنشهاياروپايي
جداي از موضوع گزارش جديد آژانس، چهارمين گام 

در فردو بالاخره اروپا را به تحرك واداشت. 
فدريكا موگريني، مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا 
روز دوشنبه در بروكسل براي آخرين بار رياست نشستي 
از وزراي اتحاديه اروپا را بر عهده داشت كه موضوع اصلي 
بحث ش��ان ايران و برجام بود. وزراي خارجه اتحاديه 
اروپايي مقابل دوربين ها قرار گرفتند و از حفظ برجام 
گفتند، برخي به ايران تاختند و برخي ديگر به كاهش 

تعهدات ايران حق دادند.
با اين همه در حالي كه هايكو ماس، وزير امور خارجه آلمان، 
جمهوري اسلامي را تهديد كرد كه اتحاديه اروپا ممكن 
است تحريم هاي اقتصادي عليه ايران را به خاطر نقض 
برنامه جامع اقدام مشترك )برجام( از سوي اين كشور از 
سرگيرد، فدريكا موگريني تلاش كرد همچون گذشته 
ميانه روتر باشد. هر چند كه او نيز درباره اقدام جديد ايران 
در فردو ابراز نگراني كرد اما تأكيد كرد كه در جلسه بروكسل 
وزراي امور خارجي اتحاديه اروپا در خصوص استفاده از 
مكانيسم پيش بيني شده در برجام براي حل اختلافات 
بحث نشد و درباره هرگونه اقدامي قرار است در كميسيون 

برجام بحث شود.
در نهايت نشست بروكسل به بيانيه اي منتهي شد كه 
تروييكاي اروپا يعني فرانسه، آلمان و انگليس منتشر 
كردند و از اقدام ايران در كاس��تن از تعهدات هسته اي 
ابراز نگراني كردند. بر اساس ترجمه فارس از اين بيانيه، 
وزراي امور خارجه سه كشور اروپايي تصريح كرده اند 
اقدام اخير ايران در فردو به منزله تسريع اقدامات اين 
كشور در زمينه فاصله گرفتن از توافق هسته اي برجام 
است. در اين بيانيه آمده است: »از اعلانيه هاي اخير ايران 
در خصوص آغاز مجدد فعاليت هاي غني سازي اورانيوم 
در فردو به شدت نگران هستيم. اقدام ايران با مفاد صريح 
برجام در خصوص فردو مغاي��رت دارد و تبعات بالقوه 
زيادي در زمينه اشاعه دارد.« در بخش ديگري از بيانيه 
آمده است: »اين اقدام ]غني سازي در فردو[ به منزله تسريع 
روند تأسف آور فاصله گرفتن ايران از تعهداتش ذيل برجام 
است.« كشورهاي اروپايي از ايران خواسته اند تمامي اقدامات 
»ناسازگار با برجام« اعم از ميزان ذخاير اورانيوم، محدوده 
مجاز غني سازي و فعاليت هاي مربوط به تحقيق و توسعه را 
به عقب برگرداند. وزراي اين سه كشور »اجراي كامل و موثر 
برجام« از سوي همه طرف ها را با اهميت دانسته و بر عزم 
خود جهت ادامه تلاش  ها براي حفظ توافق تأكيد كرده اند. 
آنها از ايران خواسته اند »طبق تعهداتش در برجام كاملًا 
با آژانس بين المللي ان��رژي اتمي به ويژه در چارچوب 
توافق جامع پادماني و پروتكل الحاقي همكاري كند.«

در همين راستا نيز محمد جواد ظريف، وزير امور خارجه 
به بيانيه تروييكاي اروپا واكنش نشان داده است.

ظري��ف در واكنش به بياني��ه وزراي خارجه اروپايي و 
با ضميمه كردن نام��ه ۶ نوامبر ۲۰۱8 خود خطاب به 
هماهنگ كننده سياست خارجي اتحاديه اروپا و ساير 
اعضاي برجام نوشت: »خطاب به همتايانم در اتحاديه 

اروپايي/ و سه كشور آلمان، فرانسه و انگلستان: 
اول، »به تعهدات خود ذيل برجام كاملا پايبند بوده ايم.« 
شما؟! واقعا؟! فقط يك تعهد را نشان دهيد كه در ۱8 ماه 
گذشته به آن عمل كرده ايد. دوم،  وقتي كه شما مشغول 
دفع الوقت بودي��د، ايران مكانيزم رفع اختلاف را به جريان 
انداخت و آن را به اتمام رساند. ما اكنون در حال استفاده از 
اقدامات جبراني مندرج در پاراگراف 3۶ برجام هستيم. به 

نامه ششم نوامبر ۲۰۱8 من مراجعه كنيد.«
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ادامه از صفحه اول

جهانگيري خواستار تصويب فوري لوايح ارسالي دولت به مجلس پيرامون مبارزه با فساد شد

دورنمايجايگزينيمالياتبهجاينفت
معاون اول رييس جمهور با اشاره به در دستور كار قرار گرفتن 
لوايح ارس��الي از س��وي دولت به ويژه در خصوص ماليات 
ارزش افزوده در مجلس، خواستار تصويب فوري اين لوايح 
در مجلس ش��د و اظهار اميدواري كرد با همكاري سه قوه 
زمينه هاي بروز فساد در حوزه هاي مختلف به حداقل برسد.

اسحاق جهانگيري كه در جلسه ستاد هماهنگي مبارزه با 
مفاسد اقتصادي سخن مي گفت با اشاره به برنامه سازمان 
امور مالياتي كشور براي اجراي برنامه شفافيت مالياتي و 
اجراي ماده ۱۶9 مكرر قانون ماليات هاي مستقيم گفت: 
اجراي اين برنامه و به كارگيري سامانه هاي اطلاعاتي 
در حوزه ه��اي مختلف نيازمند عزم و اراده قواي س��ه 
گانه، همكاري دستگاه هاي اجرايي و نهادهاي نظارتي 
است تا بتوانيم كشور را به سمت سلامت و پيشگيري از 
فساد سوق دهيم. جهانگيري با قدرداني از وزارت امور 

اقتصادي و دارايي و س��ازمان امور مالياتي كشور براي 
پيگيري اجراي اي��ن قانون اظهار كرد: دريافت ماليات 
همواره يكي از دغدغه هاي كشور بوده است و بايد تلاش 
كنيم تا با درآمدهاي مالياتي هزينه هاي جاري كشور 

تامين شود.
رييس ستاد هماهنگي مبارزه با مفاسد اقتصادي تصريح 
كرد: اگر سامانه هاي اطلاعاتي تحت شبكه واحد و به 
شكل نظام مند به يكديگر متصل باشند ديگر شاهد بروز 
مفاسدي نظير صدور كارت بازرگاني براي افراد بدون 
صلاحيت يا پرداخت تسهيلات ميلياردي توسط نظام 
بانكي به ش��ركت هاي متخلف كه قابليت بازپرداخت 

اقساط خود را ندارند، نخواهيم بود.
وي با تاكيد بر اينكه بايد فضا به گونه اي ش��ود كه مردم 
احساس امنيت در اقتصاد كنند، گفت: در مبارزه با فساد 

نبايد ط��وري عمل كنيم كه صرفاً چند نفر دس��تگير و 
مجازات شوند و عده بس��يار ديگري با استفاده از ضعف 
دستگاه هاي نظارتي و سوءاستفاده از خلأ هاي قانوني به 
رفتار متخلفانه خود ادامه دهند. معاون اول رييس جمهور 
از اجراي م��اده ۱۶9 مكرر قانون ماليات هاي مس��تقيم 
به عنوان يكي از راهكارهاي پيش��گيري از بروز تخلف و 
فساد دركش��ور ياد كرد و افزود: با اجراي اين ماده قانوني، 
اطلاعات هويتي و فعاليت هاي اقتصادي همه افراد ثبت 
مي شود و از طريق ارتباط هوشمند سامانه هاي اطلاعاتي 
دستگاه هاي مختلف، امكان پيش��گيري از فساد فراهم 
مي شود. جهانگيري تصريح كرد: در كشورهاي پيشرفته 
درآمدهاي مالياتي به عنوان حق عمومي جامعه و دولت 
در اولويت قرار دارد و فرار مالياتي به عنوان يكي از جرايم 
و تخلفات محسوب شده و با متخلفان با جديت برخورد 

مي ش��ود. معاون اول رييس جمهور با اش��اره به تصويب 
لوايح سه گانه شفافيت، تعارض منافع و ارتقاي سلامت 
نظام اداري و مبارزه با مفاس��د اقتصادي از سوي دولت، 
خاطرنشان كرد: دولت با اهتمام جدي اين لوايح را تصويب 
كرده است كه لايحه شفافيت در خردادماه سال جاري به 
مجلس شوراي اسلامي ارسال و دو لايحه ديگر نيز در روز 
گذش��ته در دولت تصويب و در حال ارسال براي مجلس 
است كه اميدواريم هرچه سريعتر شاهد تصويب اين سه 
لايحه مهم توسط نمايندگان محترم تا پايان همين دوره 
مجلس باشيم. جهانگيري با تأكيد بر اينكه سازمان امور 
مالياتي بايد اين اعتماد را ايجاد كند كه اطلاعاتي كه از 
دستگاه ها، نهادها و اشخاص حقيقي و حقوقي دريافت 
مي كند به ش��كل كاملًا محرمانه نگهداري مي شود، 
گفت: نبايد اطلاعات افراد افش��ا شود تا دستگاه هاي 
اجرايي، نهادها و افراد هيچ گونه دغدغه اي در خصوص 
ارايه اين اطلاعات به سازمان امور مالياتي نداشته باشند. 
معاون اول رييس جمهور همچنين بر لزوم تأمين امنيت 
سامانه اجرايي ماده ۱۶9 مكرر قانون ماليات مستقيم 
تأكيد و خاطرنشان كرد: امنيت اين سامانه بايد به تأييد 

وزارتخانه هاي اطلاعات و ارتباطات و فناوري اطلاعات 
برس��د تا همه نس��بت به امنيت اين سامانه اطمينان 
داشته باشند. جهانگيري با تاكيد بر لزوم نظارت و تامين 
سلامت اداري سازمان امور مالياتي اظهار داشت: براي 
پيشگيري از تخلفات احتمالي در سازمان امور مالياتي، 
لازم است وزارت امور اقتصادي و دارايي و با همكاري 
ساير دستگاه هاي ذي ربط راهكارهايي را براي از بين 
بردن زمينه هاي فساد و ارتقاء سلامت اداري تدوين تا 

اقدامات اين سازمان مهم اطمينان بخش باشد.

راهكارجلوگيريازفرارمالياتي
در اين جلسه رييس سازمان امور مالياتي كشور گزارشي از 
وضعيت فرار مالياتي در كشور و اقدامات صورت گرفته براي 
پيشگيري از آن ارايه كرد. وي همچنين از آغاز اقدامات 
جديد سازمان امور مالياتي كش��ور متناسب با طرح 
جامع مالياتي خبر داد و به ارايه گزارشي از اين اقدامات 
در خصوص جمع آوري و تجميع اطلاعات دستگاه ها، 
شركت ها، نهادها و اشخاص حقوقي براي اجراي ماده 

۱۶9 مكرر قانون ماليات مستقيم پرداخت.

رييس جمهوري: همه بدانند كه اداره كشور، در سخت ترين شرايط است
رييس جمهوري بيان كرد: در شرايط فشار و اوايل سال 
9۷ عده اي به ما مي گفتند شما هيچ راهي نداريد و بايد 
فوري اجناس را كوپني كنيد، اصرار داشتند كه سيستم 
كشور را كوپني كنيم اما من سياست ديگري مد نظرم 
بود و گفتيم ما بايد تلاش كنيم، جنس به اندازه نياز در 
بازار وجود داش��ته باشد و مردم احس��اس ثبات داشته 
باشند و احس��اس كنند كشور در مسيري اميد بخش و 
عادي اس��ت. روحاني تصريح كرد: دليل وجود كالا در 
بازار اين است كه ما ذخاير استراتژيك را به صورت مداوم 
رصد مي كنيم كه از كالا چه ميزان ذخيره داريم، اينها را 
بررسي مي كنيم كه تا يك سال آينده، بازار كشور مشكلي 
نداشته باشد كه اين كار را انجام داديم. وي با بيان اينكه 
بايد ضروريات زندگي مردم تأمين شود، گفت: در روزهاي 

اولي كه رييس جمهور شدم؛ اولين نامه اي كه به دست من 
رسيد؛ نيروي انتظامي براي من نامه نوشت در برخي از 
استان ذخاير گندم براي سه روز است و بنده ۲۰ روز اول 
كه رييس جمهور شدم البته قبل از مراسم تنفيذ شبانه 
روز وقتم را روي اين موضوع گذاشتم و نيز در طول اين 
دولت گندم همواره ذخيره داشته ايم و تاكنون مشكلي 

نبوده است .

ثمراتبرجامبرايكارخانهها
رييس جمهوري خطاب به ملت ايران گفت: راه و مسيري كه 
دولت و نظام انتخاب كرده است؛ درست است و اينكه شما 
سختي هاي فراواني داريد؛ حق با شما است اما اين شرايط را 
دشمنان براي ما ايجاد كردند و ما آغازگر نبوديم و شبانه روز 

تلاش مي كردم كه اين برجام نشكند و يك عده مي گفتند 
اگر برجام بشكند چه اتفاقي رخ مي دهد در حالي كه ۱4سال 

براي برجام زحمت كشيده شده است و اين را ما مي دانيم.
وي تصريح كرد: روز گذشته هر كارخانه مهمي در استان هاي 
كرمان و يزد افتتاح شدند همه در سايه برجام بودند و مديران 
كارخانه ها اعلام مي كردند در سايه برجام بسياري از قطعات 
ما آزاد ش��دند. رييس جمهوري با طرح اين س��وال مبني 
براينكه آيا برجام بد بود كه به جاي يك ميليون بشكه نفت، 
۲ميليون و 8۰۰ هزار بشكه نفت بفروشيم، تصريح كرد: اين 
دفعه در سازمان ملل يكي از رهبران كشورها به من گفت؛ 
در برجام نسبت به ايران حسادتمان مي شد و چرايي آن را 
سوال كردم؛ گفت همه دنيا صف بسته اند كه به ايران بيايند 
و شركت هاي ما مي خواستند به ايران سفر كنند هتل هاي 

ايران تا ۶ ماه ظرفيت نداشتند. رييس جمهوري با بيان اينكه 
با همه توانم و ش��ب و روز وقت گذاشتم كه نگذاريم برجام 
شكسته شود اظهار داشت: البته يك دشمني آمد و به اين 
ليوان برجام زد البته نشكست اما ترك برداشت كه كار امريكا 
بود و اسراييل اعلام كرد فشار چندين ماهه ما بود كه ترامپ 
را وادار كرد از برجام خارج شويم و عين اين را عربستان هم 
گفت كه پول ما بود كه به ترامپ داديم تا وادار شد از برجام 
خارج شود. رييس جمهوري با بيان اينكه تا چه حد برجام 
مهم است كه بزرگ ترين دشمنان اين نظام از قبيل اسراييل 
و ارتجاع منطقه و تندروهاي داخل امريكا كه بدتر از اسراييل 
بودند و اين سه با هم گره خوردند تصريح كرد: مردم بدانيد 
اگر مشكل داريد؛ مشكل از جاي ديگر است و از دشمنان و 
بدخواهان ما هستند. روحاني با بيان اينكه همه خوشحال 
بودند كه اگر امشب امريكا بگويد من از برجام خارج شدم 
ساعت بعد ايران مي گويد و بلافاصله در پرونده شوراي امنيت 
تمام تحريم ها برمي گردد و تحريم جهاني عليه ايران مي شود 

و هيچ كس هم نمي گويد؛ آغازگر امريكا بود، افزود: اما امروز 
هيچ كس در دنيا نمي تواند به ما ايراد بگيرد كه چرا از تعهدات 
برجامي خارج مي شويم زيرا ما يك سال صبر كرديم و لذا تا به 
امروز هم نتوانستند ما را به شوراي امنيت برگرداند، چرا كه 
با منطق و حساب شده حركت مي كنيم و اين مشكلي است 
كه دشمن براي ما به وجود آورده و راهي كه ما انتخاب كرديم 

راه ايستادگي، مقاومت و مذاكره با دنيا است.

راهمذاكرهرارهانميكنيم
روحاني با بيان اينكه در اين شرايط كار بسيار سختي است كه 
بخواهيم به رييس جمهور امريكا اعتماد كنيم، تصريح كرد: 
اگر رييس جمهور ديگر در امريكا بود كار از اول مهرماه انجام 
شده بود و هنوز هم همه كشورها پيشنهاد و در حال گفت وگو 
هستند و تقريبا در اصول به توافق رسيده ايم و در شيوه و نحوه 
اجرا مشكل داريم اما راه مذاكره را رها نمي كنيم و به مذاكره 

هم اتكا نمي كنيم بلكه بايد تلاش كنيم.

مهمترينفلسفهماليات
برارزشافزودهايجاد
شفافيتاقتصادیاست

فلس��فه ماليات بر ارزش افزوده با يك دست ماليات 
دادن و با يك دست ماليات گرفتن است و شما با اين 
كار با يك دست ماليات گرفتن را معاف مي كنيد. در 
نتيجه همه بدون توجه به اين موضوع در تلاش  هستند 
كه جزو معافيت ها قرار بگيرند. عضو هيات رييس��ه 
فراكسيون اميد مجلس با اشاره به شفافيتي كه ماليات 
بر ارزش افزوده ايجاد مي كند، توضيح داد: نكته بعد در 
بحث معافيت ها اين است كه مهم ترين فلسفه ماليات 
بر ارزش افزوده ايجاد شفافيت اقتصادي است. تمام 
گردش مالي را روي صفحه شيشه اي به همه نشان 
مي دهد و مشخص مي كند كه همه چه فعاليت هايي 
دارند. شما وقتي معافيت ايجاد مي كنيد بخشي از اين 
حلقه به هم مي ريزد و فس��اد در آن به وجود مي آيد. 
رييس كميس��يون اقتصادي مجلس افزود: البته ما 
در حال حاضر براي بخشي از قسمت ها معافيت قائل 
شده ايم و مقرر شده كه به معافيت آنها هم ادامه دهيم. 
از آن جمله محصولات كشاورزي و كشاورزان است؛ 
يعني كالاهاي كش��اورزي و خدمات آن كلًا معاف 
هستند، چون هم كشاورزي ما نياز به حمايت دارد و 
هم اينكه علاوه بر آن براي سازمان امور مالياتي سخت 
اس��ت كه در اين حوزه جمع آوري مالياتي داش��ته 
باشد. بايد ۱۰۰ تومان خرج كند تا ۷۰ تومان درآمد 
داشته باشد و برايش صرفه اقتصادي ندارد.  نماينده 
تهران با اشاره به برخي از جهت گيري هاي اقتصادي 
كشور عنوان كرد: در برخي بخش ها هم جهت گيري 
اقتصاد ما را نش��ان مي دهد؛ به عن��وان نمونه فرش 
دستباف. سياست ما هميشه حمايت از توليد فرش 
دس��تباف، دارو، بيمه زندگي و... بوده است.   او با ذكر 
اينكه بيشترين سروصدا در بخش معافيت ها متعلق به 
مناطق آزاد تجاري بوده كه عمدتا در خود تلويزيون هم 
ميزگردهاي مختلفي برگزار شد، اضافه كرد: دليل اين 
معافيت ها اين است كه يك قانون ۲۰ساله دارد؛ يعني 
از روز اول حاكميت به سرمايه گذار قول و وعده داده كه 
اگر اينجا سرمايه گذاري كنيد، از اين معافيت برخوردار 
هستيد. الان درست نيست كه وسط كار بگوييد ما اين 
قانون را لغو مي كنيم.   رييس كميس��يون اقتصادي 
مجلس تاكيد كرد: در هر صورت در منطقه آزاد تجاري 
امتيازهايي مستتر است كه به جاي سرمايه گذاري در 
سرزمين مادري به آنجا بروند. يكي از اين مشوق ها هم 
همين معافيت مالياتي است. البته در اين بازگشتي كه 
ماليات بر ارزش افزوده به كميسيون داشته مجدداً يك 
بار ديگر اين موضوع را بررسي و برخي از قسمت هاي آن 
را حذف كرديم و برخي هم لاجرم بايد بماند. حضرتي، 
با تاكيد بر اهميت قانون ماليات بر ارزش افزوده و لزوم 
پرداختن بيش��تر در صداوس��يما به آن، گفت: چند 
محور ديگر در اين باره وجود دارد؛ از جمله بحث تاريخ 
تعلق ماليات كه اهميت خيلي زي��ادي دارد و ما در 
اينجا اقدام ويژه اي كرده ايم كه براي همه پيمانكاران، 
سرمايه گذاران، مشاوران و فعالان اقتصادي حركت 
خيلي خوبي است. در بحث اس��ترداد مالياتي براي 
صادركننده ها، دادرسي مالياتي اقدامات ويژه اي انجام 
داده ايم كه لازم است مؤدي مالياتي و فعال اقتصادي ما 

در اين زمينه اطلاعات بيشتري داشته باشند.



3 كلان

مسير رشد آلمان چراغ راه ايران

كنترل اقتصاد بدون نفت با تمركز بر صنايع كوچك و متوسط
علي اكبر محمودي|

هدايت اقتصاد يك كشور به سمت سياست هاي اقتصادي 
اجرا شده توسط كشور ديگر نمي تواند نتايج مشابهي براي 
كشورهاي حتي با شرايط مشابه داشته باشد آنچه بايد بدان 
توجه كرد در مرحله اول تهيه پيوست فرهنگي سياست هاي 
اقتصادي متناسب با فرهنگ آن جامعه بوده و مرحله بعد 
آنچه در مسير توسعه مهم تلقي مي شود دريافت نقاط ضعف 
و قدرت هر كشور براي پياده سازي تصميمات توسعه است. 
با تصميم گيري صحيح براي مقابله با بحران و استفاده از 
فرصت ها مي توان به آرمان مناسب دست يافت. در اين بين 
دو كشور آلمان و ژاپن جهت مطالعه مسير توسعه يافتگي 
بسيار شاخص هستند كه مسير توسعه را با وجود بسياري 
از محدوديت ها به خوبي طي كرده اند. پس از جنگ جهاني 
دوم اين دو كشور متحمل خس��ارت هاي بسياري شده و 
علي رغم خسارت هايي كه اين دو كشور متحمل شدند و 
بيش از ميليون ها كشته دادند، ملزم به پرداخت غرامت به 
متفقين شدند. اكنون اقتصاد آلمان بزرگ ترين اقتصاد اروپا 
بوده و جايگاه چهارم توليد ناخالص داخلي را در جهان دارد. 

 آلمان از بنيانگ�ذاران اتحاديه اروپ�ا  و حوزه 
يوروست

 اصرار آلمان براي ايجاد اتحاديه اروپا دستيابي به قدرت پولي 
بزرگ تري براي مقابله با دلار است و در اين زمينه نيز موفق 
عمل كرده است. سياست هاي حمايتي از اقتصاد هاي منطقه 
يورو مانند يونان نيز بر اساس اين استراتژي اتخاذ شده است، 
با اين حال آلمان در سياس��ت خارجه خود هميشه سعي 
كرده اس��ت نفر دوم در صحنه باشد و بيشتر نقش مجري 
را در صحنه بازي مي كند. جايگاه اقتصادي اين كشور بعد 
از انقلاب صنعتي مطرح ش��ده اس��ت و تا به امروز از آن به 
عنوان يك كشور پيش��رو و نوآور و همچنين سرمايه گذار 
در پروژه هاي تحقيقاتي نام برده مي شود. اقتصاد آلمان از 
سيستم اقتصادي بازار اجتماعي پيروي مي كند. اين كشور 
همچنين در سال هاي اخير سومين صادر كننده بزرگ دنيا 
محسوب شده است با صادراتي معادل 1.28 تريليون دلار. 
اكنون اين كشور در صادرات خودرو، ماشين آلات صنعتي، 

تجهيزات الكتريكي و كالاهاي شيميايي دست برتر را در 
جهان داراست.همچنين كمپاني هاي مختلف و متنوعي 
در آلمان فعاليت دارند. براي نمونه شركت مرسدس- بنز، 
گروه زيمنس، شركت خودرو سازي بي ام دبيليو گروه آليانز 
و خودرو سازي فلوكس واگن و غيره از اين دسته اند. زماني 
كه به مدل كسب و كار شركت ها در آلمان با دقت  مي نگريم 
درمي يابيم كه بيش از 90 درصد اقتصاد آلمان در صنايع 
كوچك و متوسط خلاصه شده است كه به صورت خانوادگي 
مديريت مي شوند براي مثال آن هنگام كه صنعت الكترونيك 
را در آلمان مورد بررسي قرار مي دهيم ابتدا به گروه زيمنس 
برخورد مي كنيم كه هلدينگي بزرگ است در ادامه مي بينيم 
كه اين هلدينگ محصولات خود را از همين صنايع كوچك 

و متوسط آلماني خريداري مي كند. 

 صنايع كوچك و متوسط چيست؟
تعريف صنايع كوچك و متوسط در هر كشوري متفاوت 
بوده اما آنچه در تعاريف مختلف يكس��ان است تمركز بر 
روي محصول است. همين تمركز باعث افزودن بر كيفيت 
محصولات آلماني شده است. كميسيون اتحاديه اروپا براي 
شناخت صنايع كوچك و متوس��ط از سه معيار استفاده 
مي كند. 1- تعداد كاركنان2- حجم گردش مالي سالانه 
3- صورت بدهي و درآمد س��الانه. با توجه به اين معيارها، 
صنايع متوسط، شركت هايي هستند كه كمتر از 250 نفر 
پرسنل دارند وگردش مالي سالانه آنها كمتر از 50 ميليون 
يورو و صورت بدهي و درآمد سالانه آنها كمتر از 43 ميليون 
يورو است. همچنين صنايع كوچك، شركت هايي هستند 
كه تعداد كاركنان آنها كمتر از 50 نفر است و گردش مالي 
سالانه آنها و صورت بدهي و درآمد سالانه آنها از 10 ميليون 

يورو تجاوز نمي كند.

 مروري به تجربه آلمان
در مسير توسعه اقتصادي آلمان، صنايع كوچك و متوسط 
نقش پر رنگي ايفا كرده و مي كنند، صنايع كوچك و بزرگ 
داراي مشخصاتي هستند كه اهم آنها به اين ترتيب است: 1- 
در مقابل تغييرات محيط و بازار انعطاف پذيرند 2- فعاليت ها 

و ابتكار عمل افراد به سرعت به نتيجه مي رسد 3- انگيزه 
كاركنان بالاست. اين مشخصات از آن جهت براي اقتصاد 
ايران حايز اهميت هس��تند كه اين روزها ما با تحريم هاي 
همه جانبه امريكا روبه رو هس��تيم و تمركز در اين صنايع 
)كوچك و متوسط( كه از قابليت انعطاف پذيري بالاتري 

برخوردار هستند مفيد فايده واقع خواهد شد.
 از سوي ديگر در اين زمان تجارت با صنايع كوچك و متوسط 
بسيار راحت تر از صنايع بزرگ خواهد بود زماني كه امريكا 
ايران را تحريم مي كند، گروه زيمنس نمي تواند قراردادي با 
ايران انعقاد كند چرا كه منافع اقتصادي درگير با امريكا بسيار 

بيشتر از منافع تجارت با ايران است ولي براي شركت هاي 
كوچك و متوس��ط آلمان يا هر كشور ديگري تحريم هاي 
امريكا مهم نيست چرا كه منافع همكاري با ايران بسيار بيشتر 

از مضرات احتمالي تحريم هاي امريكا است.
 اين قابليت انعطاف پذيري و ابتكار عمل در صنايع كوچك 
و متوسط راه نجات اقتصاد متكي به نفت ايران است چرا كه 
هم در تولي��د و هم در صادرات اين صنايع از مزيت رقابتي 
بيشتري نسبت به تمركز بر صنايع بزرگ برخوردار هستند. 
بدين طريق مي توان با تمركز بر صنايع كوچك و متوسط 
اقتصاد كش��ور را بيش از پيش شكوفا كرد و تراز تجاري را 

افزايش داد اقتصاد امروز ما نيازمند تلاش همه جانبه براي 
توسعه است. صنايع بزرگ براي شروع فعاليت خود نيازمند 
هزينه اوليه زيادي هستند و از سوي ديگر اعمال تحريم ها 
بر صنايع بزرگ، تاثير مستقيمي بر اين صنايع دارد و نيز 
همچنين درصد اش��تغال زايي صنايع كوچك و متوسط 
نسبت به صنايع بزرگ به دليل زود بازده بودن بيشتر است. 
مي توان اين گونه نتيجه گيري ك��رد كه اقتصاد امروز ما با 
استفاده از صنايع كوچك و متوسط تواناي رشد و شكوفايي و 
انجام تجارت بين المللي را در عرصه جهاني با وجود تحريم ها 

برخوردار است.
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مديركل دفتر تنظيم مقررات و نظارت بر برون س��پاري 
س��ازمان امور مالياتي درباره ثبت نام پزشكان در سامانه 
صندوق فروش گفت: تاكنون كمتر از 40 درصد در اين 
سامانه ثبت نام كرده اند درصورتي كه انتظار داشتيم جامعه 
فرهيخته پزش��كي تمكين به قانون شان بيشتر از آنچه 

تاكنون رخ داده باشد.
علي رستم پور، درباره طرح سامانه صندوق فروش كه قرار 
بود براي شفاف شدن درآمد پزشكان اجرايي شود، اظهار 
كرد: به موجب مصوبه مجلس شوراي اسلامي در قانون 
بودجه س��ال 1398 اين الزام گذاشته شد كه زير گروه 
پزشكي از جمله پزشك، دندانپزشك، داروساز، پيراپزشك، 
دامپزش��ك و زيرگروه هايي مثل ماماها، فيزيوتراپ ها، 
شنوايي سنجي، بينايي سنجي و امثال اينها نيز از ابتداي 
س��ال 1398 موظف هس��تند از پايانه فروش��گاهي در 

چهارچوب آيين نامه تبصره 3 ماه 1۶9 استفاده كنند.
وي ادامه داد: اواخر فروردين ماه، قانون بودجه به سازمان 
امور مالياتي ابلاغ ش��د. اين حكم پيش��نهاد دولت نبود 
مجلس بنابر پيشنهادات ارايه ش��ده، اين بند را مصوب 
كرده بود و اين موضوع در صحن علني راي آورد و قانون 
شد. وقتي قانون ابلاغ شد سازمان امور مالياتي به شدت به 
دنبال اجراي آن بود ولي قبلش بايد زيرساخت هاي لازم را 
فراهم مي كرد. براي همين جلسات متعددي را با مجموعه 
بانكي كشور برقرار كرديم تا بتوانيم به نحوي كه امكانپذير 
است اين تكليف قانوني را انجام دهيم و هزينه اضافي هم 
تحميل نشود، در نتيجه بهترين گزينه در راستاي اجراي 

اين قانون، دستگاه هاي كارتخوان  بود.
مديركل دفتر تنظيم مقررات و نظارت بر برون س��پاري 
سازمان امور مالياتي كشور ادامه داد: در شش ماه دوم سال 
گذشته قبل از اينكه اين قانون بيايد، اقداماتي انجام داده 
بوديم و نهايتا در اسفند پارسال اين قانون اصلاح شد و به 
سازمان امور مالياتي و مودي اجازه داد كه كارتخوان هاي 
متصل به شبكه بانكي را به عنوان ابزار در تجهيزات صندوق 
مكانيزه فروش بپذيرد.رستم پور افزود: وقتي اين اقدامات 

انجام شد. با ش��ركت هاي PSP، بانك مركزي و شاپرك 
جلسات متعددي را برگزار كرديم و در نهايت بعد از اعلام 
آمادگي تمام ش��ركت هاي PSP در مرداد ماه فراخوان 
را منتش��ر و اعلام كرديم كه تا 21 مرداد دس��تگاه هاي 
كارتخوان را در سامانه ثبت كارتخوان ها ثبت شود. براي 
اين اقدام چند بار زمان تمديد شد و 15 شهريور ماه هم 

آخرين زمانش بود.
وي تاكيد كرد: ولي باز هم بدون اينكه اعلام كنيم، آنهايي 
كه بعد از 15 تا پايان شهريور ماه كارتخوان خود را ثبت 
كردن��د را به منزله تمكين به قانون تلقي كرديم و به اين 
افراد هم شناسه صندوق داديم. عملا از اول مهر ماه بخشي 
از جامعه پزشكي كارتخوان ها را نصب كردند كه اين آمار 
به كمتر از 40 درصد رسيده است. مهلت ثبت كارتخوان ها 
گذشته است؛ البته سيستم ما باز است و همين امروز هم 
مي توان كارتخوان را ثبت كرد ولي آمارها ديگر آن رشد 

گذشته را ندارد.
وي در پاس��خ به اينكه سامانه ش��كايت مردمي در اين 
مورد شكاياتي را به ثبت رسانده است، گفت: اين سامانه 
152۶ از گذش��ته هم بود و صرفا براي اين كار طراحي 
نشده است. هر گونه سوال و ابهامي كه م ؤدي اعلام كند 
در اين سامانه پاسخ مي گيرد. وقتي نصب كارتخوان ها 
براي جامعه پزشكي الزامي شد هم اعلام كرديم كه هر 
گونه بحثي وجود دارد چه از جانب چه جامعه پزشكي و 
چه از جانب ديگر م ؤديان مي توانند با اين سامانه تماس 
بگيرند و اعلام كنند. در صورت عدم رعايت قانون علاوه 
بر اين مي توانند با س��امانه وزارت بهداشت هم تماس 
بگيرند.رس��تم پور تاكيد كرد: اكنون فقط بحث الزام را 
داريم، نتيجه تمكين يا عدم تمكين سال بعد مشخص 
مي ش��ود وقتي اظهارنامه ه��اي 1398 مي آيد آنها كه 
تمكين به قانون كردند از مُشوق برخوردار مي شوند و 10 
درصد ماليات احرازي شان بخشيده خواهد شد و آنهايي 
كه به قانون تمكين نكردند، جريمه مي شوند.وي درباره 
ميزان جريمه ها نيز گفت: سازمان امور مالياتي مجري 

قانون است و قانون مي گويد آنهايي كه صندوق فروش را 
نصب نكنند دو درصد درآمدشان به عنوان جريمه اخذ 
خواهد ش��د.مديركل دفتر تنظيم مقررات و نظارت بر 
برون سپاري سازمان امور مالياتي كشور درباره اينكه آيا 
پرداخت نقدي به پزشك اشكالي در سامانه شفاف سازي 
درآمد به وجود م��ي آورد و با قانون تضادي دارد؟ گفت: 
كساني كه مي خواهند حق ويزيت خود را نقدي پرداخت 
كنند مي توانند پرداخت كنند. هيچ ايرادي ندارد، چرا 
كه اصلا مبني تش��خيص درآمد صرفا كارت خوان ها 
نخواهد بود. مثلا پزشكي احتمال دارد كارش جراحي 
باش��د و حجم مبلغ جراحي را به علت سقف محدود به 
صورت كارتخوان نتوانيد پرداخت كنيد و به نحو ديگري 
پرداخت شود. همه اين درآمدها در اظهارنامه مالياتي ابراز 
خواهد شد كه مبني درآمد هم همان مبالغ اظهاري است.
رستم پور اظهار كرد: انتظار داشتيم كه جامعه فرهيخته 
پزشكي تمكين به قانون شان بيشتر از اين چيزي باشد 
كه تاكنون رخ داده است، اگر چه دوستان دلايل خاص 
خود را دارند و احساس كردند تبعيضي براي اين جامعه 
قائل شده و مورد حجمه رسانه اي قرار گرفتند ولي بارها 
هم گفته شده كه در سال گذشته اتفاق هايي افتاد كه در 
مظان فرار مالياتي قرار گرفتند و مجلس شوراي اسلامي 
هم تصميم گرفت كه درآمدهاي اين صنف را شفاف كند و 
ابزار شفافيت هم همين دستگاه هاي كارتخوان بود. اما اين 
مقاومت در برابر قانون شائبه اينكه آنها ماليات پرداخت 
نمي كنند را پر رنگ مي كند؛ لذا توصيه مي كنيم كه اگر 
چه با تاخير اما باز هم بيايند و در اين سامانه ثبت نام كنند 
و سازمان مالياتي در برخوردهاي خود همه اين رفتارهاي 
مثبت و منفي را مد نظر قرار خواهد داد.به گزارش ايسنا، 
صندوق مكانيزه فروش )POS( يك سيستم حسابداري 
فروش كامپيوتري اس��ت كه با استفاده از نرم افزارهاي 
حسابداري فروش��گاهي و در مدل هاي مختلف عرضه 
مي شود.اين سيستم براي ثبت و ذخيره اطلاعات خريد 
و ف��روش، هزينه ها و نگهداري كالاهاي موجود در انبار 

هنوز ۶۰ درصد پزشكان دستگاه كارتخوان  نصب نكرده اند
كارخانه هاي توليدي يا فروش��گاه هاي مختلف مانند 
فروش��گاه هاي قطعات اتومبيل، مصالح س��اختماني، 
تأسيسات ساختماني و… به كار مي رود.گفته مي شود 
كه اگر واقعا همه فعالان اقتصادي يا موديان مالياتي طبق 

قانون جديد، ملزم به اس��تفاده از اين سيستم ها شوند، 
سيستم مالياتي كاملًا شفاف مي شود و ديگر نيازي به 
اس��تفاده از روش هاي پليس��ي براي جلوگيري از فرار 

مالياتي نخواهد بود.

اخبار كلان

 شفاف سازي بودجه 
در دستور كار است

معاون س��ازمان برنامه و بودجه گف��ت: ما درصدد 
هس��تيم كه فرآيندها را در بودجه كوتاه و ش��فاف 
كنيم و هيچ روندي ب��راي پنهان كاري امكان پذير 
نخواهد بود.س��يدحميد پورمحمدي در جلس��ه 
هم انديشي سازمان برنامه و بودجه كشور با روساي 
سازمان هاي مديريت و برنامه ريزي استان ها اظهار 
داش��ت: برنامه محوري به جاي دستگاه محوري، 
تمركز بر اهميت سند اجرايي بودجه، بودجه ريزي 
دوساله، كميته هاي بازبيني هزينه ها، تسري بودجه 
به عنوان سند حاكميت، عمليات فرابودجه اي و نيز 
سامانه تعهدات و تضامين، اهم محورهايي است كه 
ما بايد با سازمان هاي مديريت و برنامه ريزي استان ها 
در آن حوزه ها به اجماع برس��يم.معاون اقتصادي و 
هماهنگي برنامه و بودجه سازمان برنامه و بودجه 
كشور در مورد بودجه ريزي دوساله، گفت: سال اول 
بودجه براي تصويب است و سال دوم براي اطلاع و 
از سال دوم وضعيت به گونه اي خواهد بود كه پايه اي 
براي سال هاي بعد باشد.وي افزود: منظور از تسري 
بودجه به عنوان سند حاكميت، فراهم كردن شرايط 
ش��فافيت، لحاظ نمودن ريس��ك ها و مخاطرات و 
همسوس��ازي فعاليت ها با اهداف حاكميت است.

پورمحمدي تصريح كرد: ما درصدد هس��تيم كه 
فرآيندها را كوتاه و شفاف كنيم و هيچ روندي براي 
پنهان كاري امكان پذير نخواهد بود.معاون سازمان 
برنامه و بودجه كش��ور به اعطاي نقش و ماموريت 
بيشتر به استان ها در راستاي موضوع اصلاح ساختار 

بودجه تأكيد كرد.

از بيكاري ۲۰۰ هزار نفر 
جلوگيري كرديم 

مديركل حمايت از مشاغل و بيمه بيكاري گفت: در 
شش ماهه اول س��ال جاري با پيگيري ها در حل و 
فصل مشكلات بنگاه هاي اقتصادي بيش از 200 هزار 
فرصت شغلي تثبيت و از خروج نيروي كار از بنگاه ها 

جلوگيري شد.
كريم ياوري اعلام كرد: تا پايان ش��هريورماه جاري 
بيش از 1200 بنگاه مش��كل دار شناسايي و رصد و 
پيگيري حل و فصل مش��كلات آنها در دستور كار 
كارگروه هاي تسهيل و رفع موانع توليد در استان ها و 
ستاد تسهيل و رفع موانع توليد قرار گرفته است.وي 
افزود:  بديهي است در صورت نياز، مشكلات بنگاه ها 
در كار گروه هاي تسهيل و رفع موانع توليد به رياست 
استانداران و عضويت دستگاه هاي اجرايي مرتبط و 
بانك هاي عضو كارگروه در مركز هر استان مورد بحث 
و بررسي و رسيدگي و حل و فصل قرار مي گيرد.ياوري 
گفت: ستاد تسهيل و رفع موانع توليد در كشور نيز در 
حمايت از رونق توليد مستمراً جلسات رسيدگي و حل 

و فصل موانع توليد را در دستور كار دارد.

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور   بيطرف|

  فصل هشتم- راه پيش رو
دستورالعملي براي كاهش قدرت پول در سياست 
در اينجا دستورالعمل وسيعي براي كاهش قدرت پول در 
سياست وجود دارد كه مستلزم كاهش نياز به تامين مالي 
خصوصي، ارتقاي شفافيت بيشتر و مهار مشاركت ها و ديگر 

منابعي كه نفوذ پولي دارند، است .

 اعمال قوانين بهتر افشاگري 
فرض ب��ر اين بود كه افش��اگري براي مه��ار قدرت پول 
اس��ت: آن طور كه گفته مي ش��ود، نورآفتاب قوي ترين 
ضدعفوني كننده است. اگر معلوم شود آن دسته از افراد 
اعض��اي كنگره كه عليه مق��ررات تنباك��و راي داده اند، 
پرداخت هاي بزرگي از صنعت تنباكو كش��ور گرفته اند، 
ممكن است كه خيلي شرمنده شوند. شفافيت به دو دليل 
نتوانسته آن طور كه انتظار مي رفت موثر باشد: اول آنكه، 
سياستمداران و منافعي كه آنها برايش خدمت مي كنند 
خيلي بي پرواتر از ه��ر كس ديگري ك��ه انتظار مي رود 
هس��تند. زيرا نفوذ پول آن قدر فراگير است كه افشاگري 

يك يا چند مورد را مي تواند به راحتي مورد بي اعتنايي قرار 
بدهد. »هر كس��ي اين كار را مي كند.« و دوم، ما به اندازه 
كافي آنقدر چاله و چوله در سيستم شفافيت مان داريم كه 
مي تواند آن را غيرموثر كند به ويژه از طريق كميته هاي 
بدنام فعال سياسي.شفافيت حقيقي و كامل يك گام در 
جهت درست است. حتي اگر ما نتوانيم به شفافيت كامل 
دست بيابيم شايد بتوانيم به شفافيت بيشتري كه امروزه 
داريم دست يابيم و همين خود يك كمك است. در اينجا 
دليلي وجود ندارد كه چرا شركاي كميته هاي فعال سياسي 

كنش هاي آنها بطور كامل افشا نمي شود. 

 مهاركردن هزينه هاي كمپين 
افشاگري في نفسه كافي نيس��ت. ما مجبور هستيم كه 
هزينه هاي كمپين را هم مهار  سازيم. و اين همان جايي 
است كه تنش ها ميان اصول س��خنراني آزاد و انتخابات 
عادلان��ه وارد بازي مي ش��وند. بهترين راه براي آش��تي 
دادن ميان اي��ن دو: كاهش نياز براي صندوق ها، كاهش 
مزيت هاي��ي كه مش��اركت دهندگان اراي��ه مي دهند و 
س��خت تر كردن آن براي كس��اني كه با ث��روت و قدرت 
خود مش��اركت مي كنند به ويژه در مقادير زياد و آن هم 

مخفي از طريق كميته هاي فعال سياس��ي. اخرين مورد 
علي الخصوص مهم است و ناتوازني ثروت و قدرت در ايالات 

متحده را مي دهد.
تامين مالي علني كمپين ها و ملزم كردن تمامي رسانه ها 
)تمامي آنهايي كه از امواج عمومي و حق پخش علني كابلي 
را دارند( به فراهم كردن زمان پخش مناسب براي نامزدها 
ش��ديدا نياز به پول را كاه��ش مي دهد. به همين ترتيب 
مي شود درباره راي گيري اجباري كه در فصل قبل بحث 
آن شد همين كار را كرد – اكثر مخارج كمپين به سمت 
»خارج كردن راي« كساني مي رود كه به احتمال خيلي 

زياد با موقعيت نامزد موافق هستند.

پاورقي اقتصادي

مردم، قدرت و منافع )115(
سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي



اخبار

نمادهاي معاملاتي در هفت ماه  اول سال از بهبود شاخص ها حكايت دارد

عملكرد هفت ماهه و چشم انداز بانكداري تا پايان 98 

شفاف سازي وضعيت خريد و فروش طلا در فضاي مجازي

گروه بانك و بيمه| مقصود پورابولي|
شاخص هاي سپرده، تسهيلات، درآمد و سود، قيمت سهام، 
افزايش سرمايه و سود هر سهم بانك هاي كشور در سال 98 
نشان مي دهد كه شاخص هاي عملكرد اين بانك ها نسبت 
به سال هاي 96 و 97 در حال رشد بوده و به تدريج بانك ها از 
طريق رشد بانكداري الكترونيك، درآمد غيرمشاع و كنترل 
هزينه ها، كاهش هزينه سپرده هاي كوتاه مدت و بلندمدت، 
توانس��ته اند به سود دهي رس��يده و از زيان انباشته قبلي 
بكاهند وبه تدريج سود آوري را در سال 98 نسبت به قبل 
بهتر كنند. اما در عين حال، بانك هاي كشور براي رسيدن 
به نقطه مطلوب نيازمند بهبود فضاي كسب وكار و توليد، 
كاهش مطالبات معوق، و بهبود بهره وري شعب و كاركنان 

خود هستند. 
بررسي مختصري از اطلاعات منتشره شهريور 98 توسط 
بانك ه��اي پذيرش ش��ده در بورس در خص��وص منابع 
جذب شده و تسهيلات اعطايي آنها شامل ملت، تجارت، 
صادرات و پست بانك )به عنوان بانك هاي دولتي مشمول 
اصل 44( و بانك هاي پاسارگاد، پارسيان، خاورميانه، اقتصاد 
نوين، دي، سينا، كارآفرين و موسسه اعتباري ملل به عنوان 
بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي نشان مي دهد كه 
560 هزار ميليارد تومان در اختيار 4 بانك دولتي و 323 هزار 

ميليارد تومان در اختيار 8 بانك خصوصي است. 
در طول دوره شش ماهه بانك هاي دولتي قريب به 23 هزار 
ميليارد تومان و بانك هاي دولتي نزديك به 22 هزار ميليارد 
تومان به عنوان سود سپرده به مش��تريان خود پرداخت 
كرده اند. ميزان س��پرده هاي ارزي جذب شده بانك هاي 
خصوصي نزديك به دو برابر بانك هاي دولتي است در مقابل 
س��هم انواع سپرده هاي قرض الحس��نه پس انداز در ميان 

بانك هاي دولتي عدد قابل ملاحظه اي است. 
سهم س��پرده هاي بلندمدت يك ساله در ميان بانك هاي 
خصوصي بي��ش از 51 درصد اس��ت درحالي كه در ميان 
بانك هاي دولتي قريب به 27درصد از منابع ناشي ازاينگونه 
سپرده هاس��ت. در عوض در ميان بانك هاي دولتي سهم 
سپرده هاي جاري )كه معمولًا هزينه كمتري را دربر دارد( 
بيش از 20درصد و در مقابل در بانك هاي خصوصي اندكي 

كمتر از 5درصد است. 
بانك هاي دولتي قريب به 484 هزار ميليارد تومان و ديگر 
بانك ها 281 هزار ميليارد تومان در قالب عقود مختلف 
تس��هيلات پرداخت كرده اند. درآمد شناسايي شده در 
طول شش ماهه سال 1398 در بانك هاي دولتي بالغ بر 
27 هزار ميليارد تومان و در مقابل بانك هاي خصوصي 
18 هزار ميليارد تومان بوده است.در تركيب تسهيلات 
اعطايي برحسب درصد تفاوت معناداري بين بانك هاي 
خصوصي و دولتي در اين تركيب ديده مي شود. مشاركت 
مدني در بانك هاي خصوصي با 56 درصد بيشترين سهم 
را دارد درحالي كه اين نوع تسهيلات در بانك هاي دولتي 
در حدود 17 درصد اس��ت. در مقابل فروش اقساطي در 
بانك هاي دولتي در حدود 14 درصد است كه قريب به 10 
درصد با سهم بانك هاي خصوصي متفاوت است. سهم 
تس��هيلات ارزي در بين هردو گروه در حدود 21 درصد 
است وليكن بين بانك هاي مختلف، تفاوت هاي زيادي 
وجود دارد.اطلاعات مطلق مربوط به سود پرداختي براي 
تحصيل منابع، درآمد شناسايي شده از محل تسهيلات 
اعطايي، مابه التفاوت درآمد شناسايي شده، سود سپرده 
در دوره شش ماهه جاري، اطلاعات مقايسه اي سال قبل 
نشان دهنده بهبود عملكرد برخي بانك ها و تضعيف برخي 

ديگر در سال 98 است. 

 بهره وري پرسنل و شعب 
در مورد بهره وري شعب و پرسنل نيز تعداد شعب و كاركنان 
برخي شاخص هاي سرانه موردمحاسبه قرارگرفته كه از 
حيث سرانه منابع در اختيار برحسب شعب، بانك خاورميانه 
عملكرد شايان توجهي دارد و پس ازآن بانك هاي پاسارگاد، 
دي و پارسيان قرار داشته اند و از زاويه سرانه به ازاي هريك از 
كاركنان، نيز بانك هاي خاورميانه، پاسارگاد، پارسيان و دي 

در رده هاي اول تا چهارم جاي دارند.

 بهبود شاخص بانكداري در مهرماه
در مهرماه 98، برخلاف ماه هاي پيش��ين بازار سرمايه در 
مهرماه نوسانات شديدي را تجربه كرد به  نحوي كه برخي 
سهامداران در روزهاي مختلفي شاهد فرازوفرود شاخص 
كل به ميزان قابل ملاحظه اي بودند. تشكيل صف هاي فروش 
سنگين در برخي نمادها در بعضي روزها خاطر فعالان بازار را 
آزرده كرد. نماگر شاخص كل كه در پايان شهريور به سطح 
302 هزار واحد رسيده بود پس از دستيابي به عددي بالاتر 
از 327 هزار واحد در 13 مهرماه، روند نزولي با اعوجاج شديد 
به خود گرفت و درنهايت مهرماه را در سطح 308 هزار واحد 
به پايان برد و بازدهي حدود 2 درصدي را از خود نشان داد. 
شاخص هم وزن در اين ماه شرايط بدي را براي سهامداران 
به همراه آورد. عدد ش��اخص هم وزن در پايان شهريورماه 
مع��ادل 87852 واحد بود و در 13 مهرماه به عدد تاريخي 
97377 واحد رس��يد پس ازآن همانند شاخص كل اين 
شاخص به سمت پايين تغيير مسير داد و نهايتاً در سطح 
81993 واحد با كاهشي 6.7 درصدي )معادل 5859 واحد( 
كار خود را خاتمه داد. همچنين شاخص صنعت بانكداري 
از 1365 واح��د در پايان مردادماه به 1523 واحد در پايان 
شهريورماه ارتقا يافت و رشدي معادل 12درصد را از خود 

به نمايش گذاشت.
در صنعت بانكداري نماد بانك ملت پس از چندين ماه توقف، 
در 10 مهرماه بازگشايي شد. اين نماد كه از 27 خردادماه 
به دليل ابهامات مطرح شده از سوي نهاد ناظر در خصوص 
نحوه تسعير اقلام ارزي و نيز موارد مربوط به خسارت دريافتي 
از خزانه داري انگلستان متوقف شده بود پس از انتشار چند 
اطلاعيه شفاف سازي و درنهايت اعلام تأثير تنها 130 ريال 
بر سود بانك )كه اساسا با ذهنيات فعالان بازار تفاوت بسيار 
شگرفي داش��ت( در روز چهارشنبه 10 مهرماه بازگشايي 
شد و با حجم معاملات قابل ملاحظه 614 ميليون سهمي 
رشد قيمتي در حدود 46 درصد پيدا كرد و به سطح 6510 

ريال هم رسيد. 
اين نماد در روز شنبه 13 مهرماه نيز با صف خريد مناسب 
و رش��د قيمت همراه بود وليكن پ��س ازآن دچار تزلزل و 
نوسانات قابل ملاحظه اي شد. تلاش هاي زيادي در نيمه 
دوم مهرماه براي بهبود معاملات اين نماد صورت گرفت و 
پمپاژ اخبار مثبت )اعلام افزايش سرمايه از محل اندوخته 
تسعير ارز و سپس انتشار اطلاعيه شفاف سازي در خصوص 
برنامه مديريت بانك براي اجراي افزايش سرمايه از محل 
مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها( چندان سودي نبخشيد و 
درنهايت در قيمت حدود 5700 ريال ماه مهر را به پايان برد.
 بازگشايي اين نماد و رشد قيمت آن و سپس نوسانات شديد 
در مابقي روزها به ش��دت بر ش��اخص صنعت بانكداري و 
شاخص كل تأثير گذاشت. شاخص صنعت بانكداري كه در 
پايان شهريور به سطح 1523 واحد رسيده بود با بازگشايي 
نماد بانك ملت به س��طح 1922 واحد هم رس��يد وليكن 
پ��س ازآن تدريجاً در مدار نزولي ب��ه 1631 واحد در پايان 
مهرماه رسيد. رشد حجم معاملات در قياس با ماه شهريور 
در نمادهاي بانك تجارت و اقتصاد نوين مناسب بوده و در 
مابقي نمادها حجم معاملات كاهش يافته است. در نماد بانك 
پاسارگاد نيز حجم معاملات در حدود ماه قبل بوده است. 
ملاحظه مي شود كه نسبت گردش سهام )حاصل تقسيم 
تعداد سهام مورد معامله بر سرمايه ثبت شده( در نمادهاي 
زيادي همچنان پايين اس��ت.مجموع ارزش بازار صنعت 
بانكداري در پايان مهرماه به حدود 864 هزار ميليارد ريال 
رسيده است كه در مقايسه با ارزش بازار پايان سال 1397 )به 
مبلغ 476 هزار ميليارد ريال( از رشدي در حدود 82 درصد 
برخوردار است. عدد مشابه در پايان سال 1396 برابر با 276 
هزار ميليارد ريال بوده است. روش��ن است كه ارزش بازار 
بانك ملت در حدود 290 هزار ميليارد ريال بوده كه فاصله 
بيش از 2 برابري با ديگر بانك هاي مطرح پش��ت سر خود 
دارد. به عبارت ديگر بانك هاي پاسارگاد، صادرات و تجارت 
با ارزشي در حدود 100 هزار ميليارد ريال معادل يك سوم 

ارزش بازار بانك ملت را به خود اختصاص داده اند.
به نظر مي رسد در طول ماه هاي باقيمانده سال، موارد زير 
بر فضاي معاملاتي نمادهاي اين صنعت تأثيرگذار باشد: 

افزايش سرمايه برخي از نمادهاي اين صنعت )نظير ملت، 
پاسارگاد، خاورميانه و سامان( از محل اندوخته تسعير ارز 
به موجب نامه مورخ 22 خرداد 1398 بانك مركزي )به نظر 
مي رسد تلاش هاي سيستم بانكي براي معافيت مالياتي 
اندوخته مزبور تاكنون راه به جايي نبرده باشد و اين مساله 
مي تواند صدور مجوز افزايش سرمايه از سوي سازمان بورس 
را طولاني تر كند( و بانك هاي پارسيان و دي )و احتمالاً ملت( 

از محل مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها.
همچنين تعيين تكليف نحوه تسعير دارايي ها و بدهي هاي 
ارزي توس��ط بانك مركزي در پايان س��ال نرخ تسعير ارز 
تعيين شده توسط بانك مركزي در سال گذشته و شش ماهه 
سال جاري تفاوت معناداري با نرخ سامانه نيما داشت. شروع 
عمليات بازار باز )OMO( توسط بانك مركزي و نيز بازار 
متشكل ارزي و اثرات احتمالي آن بر فضاي پولي و بانكي 
كشور. از سوي ديگر، شروع فعاليت بازار متشكل ارزي )كه 
تابه حال چندين بار به دلايل گوناگون به تعويق افتاده( و 
اثرات آن بر بازار ارز كه البته چندان پررنگ به نظر نمي رسد.

افزايش حجم انتشار انواع اوراق بدهي در ماه هاي باقيمانده 
از س��وي دولت و ... كه احتمال بالا رفتن نرخ سود سپرده 
)به صورت غيررسمي( را تقويت مي كند تأثيرات احتمالي 
ناشي از طرح اصلاح نظام بانكي بر نا ترازي بانك ها، مطالبات 

معوق بانك ها از بخش خصوصي و دولتي، افزايش سرمايه 
بانك ها و كفايت سرمايه كه البته به نظر مي رسد در مراحل 

مقدماتي است و به اين زودي ها وصال نخواهد داد.
با توجه به اتفاقات پيش آم��ده در خصوص نمادهاي بازار 
پايه كه درنهايت منجر به طبقه بندي زرد، نارنجي و قرمز 
در آنها شد برخي بانك ها براي خروج از اين بازار اقداماتي 
را در دستور كار خود قرار داده اند )من جمله بانك سامان و 
ايران زمين با پيشنهاد افزايش سرمايه( از سوي ديگر احتمال 
تعليق و اخراج برخي نمادها از ديگر بازارها به بازار پايه دور از 
ذهن نيست )اين اتفاق در خصوص نماد بانك دي در اولين 
روز آبان ماه رخ داد و اين نماد پس از انقضاي مهلت اعطايي 
چندين و چندباره از سوي هيات پذيرش فرابورس ايران، 

مشمول تعليق شد( .
مسائل ديگري نظير تغيير فضاي مذاكراتي ايران با گروه 
1+4، روش��ن تر ش��دن نحوه حضور بانك ها و موسسات 
اعتباري ادغامي در بانك سپه )حكمت ايرانيان، انصار، مهر 
اقتصاد و موسس��ه اعتباري كوثر( در فضاي پولي كشور، 
تغييرات احتمالي نرخ ارز در بازار آزاد و به تبع آن سامانه نيما، 
شرايط كلي لايحه بودجه س��ال 1399 كل كشور و نحوه 
تأمين كسري بودجه هزينه هاي دولت در سال بعد از ديگر 

عوامل موثر خواهد بود.

 وضعيت سهام سه بانك بزرگ خصوصي شده 
حجم معاملات سهام بانك تجارت از 754 ميليون برگ به 
ارزش 48 ميليارد تومان در سال 96 به 40 ميليارد برگ به 
ارزش 5 هزار و 39 ميليارد تومان در س��ال 97 رسيده و در 
مهر 98 نيز 19 ميليارد برگ سهم معامله داشته است. نسبت 
گردش س��هام 8.67 درصد با رشد 9.5 درصدي نسبت به 
شهريور بوده و تعداد س��هام 223 ميليارد و 926 ميليون 

برگ بوده است. 
حجم معاملات سهام بانك ملت از 2 ميليارد برگ به ارزش 
215 ميليارد تومان در سال 96 به 24 ميليارد برگ به ارزش 
5 هزار و 394 ميليارد تومان در سال 97 رسيده و در مهر 98 
نيز 2 ميليارد و 610 ميليون برگ سهم معامله داشته است. 
نسبت گردش سهام 5.22 درصد و تعداد سهام 50ميليارد 

برگ بوده است. 
حجم معاملات س��هام بانك صادرات از 1 ميليارد برگ به 
ارزش 59 ميليارد تومان در سال 96 به 15 ميليارد برگ به 
ارزش 1 هزار و 646 ميليارد تومان در سال 97 رسيده و در 
مهر 98 نيز 12ميليارد و 159 ميليون برگ سهم معامله 
داشته است. نسبت گردش سهام 6.93 درصد با 6.27 درصد 
رشد نسبت به شهريور بوده و تعداد سهام 175ميليارد و 353 

ميليون برگ بوده است. 

گروه بانك و بيمه |
روز سه شنبه 21 آبان 98، در بازارهاي جهاني نرخ اونس 
طلا ب��ا 12 دلار كاهش 1454 دلار قيمت گذاري ش��د. 
همچنين با اعلام نرخ دلار در بازار آزاد و معاملات نقدي به 
قيمت 11535 تومان، و كاهش قيمت اونس جهاني طلا، 
نرخ طلا و سكه نسبت به روز دوشنبه اندكي كاهش يافت. 
مظنه يك مثقال طلاي آب شده 17 عيار يك ميليون و 
763 هزار تومان، هر گرم طلا 18 عيار 407 هزار و 100 
تومان، س��كه طرح جديد 4 ميليون و 500 تومان، طرح 
قديم 3 ميليون و 985 هزار تومان، نيم 2 ميليون و 90 هزار 
تومان، ربع سكه يك ميليون و 290 هزار تومان و سكه يك 

گرمي 820 هزار تومان معامله شد.
به گزارش »تعادل«، قيمت خريد و فروش دلار با كاهش 
50 توماني همراه ش��د صرافي هاي مجاز بانك مركزي 
قيمت خريد دلار را 11 هزار و 250 تومان و قيمت فروش 
آن را 11 هزار و 350 تومان اعلام كرده اند. اين صرافي ها 
 ه��ر يورو را به قيم��ت 12 ه��زار و 550 تومان مي خرند 

و 12 هزار و 650 تومان مي فروشند. 
در سامانه سنا نيز نرخ لحظه اي دلار 11350 و نرخ يورو 
12650 تومان اعلام شد. سامانه سنا نرخ ميانگين ارز براي 
دوشنبه 20 آبان 98 را براي دلار 11 هزار و 327 تومان، 
يورو 12 هزار و 558 تومان، پوند انگليس 14 هزار و 180 
تومان، درهم امارات 3 هزار و 113 تومان، لير تركيه 2 هزار 
و 46 تومان و يوآن چين يك هزار و 704 تومان اعلام كرد. 
در بازار ارز رسمي نيز بانك مركزي نرخ 47 ارز را براي روز 
سه شنبه اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ 15 ارز مانند يورو 
و پوند نسبت به روز دوشنبه افزايش و قيمت 21 واحد پولي 
ديگر كاهش يافت؛ نرخ دلار و 10 ارز ديگر نيز ثابت ماند.

بر اس��اس اعلام بانك مركزي ه��ر دلار امريكا براي روز 

سه شنبه 21 آبان ماه 98 بدون تغيير نسبت به روز دوشنبه 
42 هزار ريال قيمت خورد. پون��د انگليس با 284 ريال 
افزايش 54 هزار و 12 ريال و هر يورو نيز با 45 ريال رشد 
نسبت به روز دوشنبه 46 هزار و 345 ريال ارزش گذاري 
شد.از سوي ديگر رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران گفت: 
پنج واحد براي فروش آنلاين طلا؛ از وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و اتحاديه كس��ب و كار در فضاي مجازي مجوز 
گرفته اند، كه البته تنها يكي از آنها از اتحاديه طلا و جواهر 

تهران پروانه كسب اخذ كرده است.
روز دوش��نبه مسعود يزداني  نايب رييس اتحاديه صنف 
فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره و سكه تهران  
در نشست خبري اين اتحاديه با بيان اينكه تا به حال مجوز 
معامله آنلاين طلا و سكه دريافت نشده و به فردي ارايه 
نشده است، اظهار كرد: امافعاليت تنها پنج واحد مجاز است 
و مابقي اگر فعاليت مي كنند، غيرمجاز است، البته چهار 
واحد از اتحاديه مجوز نگرفته اند و بدون رصد به آنها مجوز 
داده شده است.در اين زمينه براي رفع تناقض ايجاد شده 
بين عدم ارايه مجوز معامله آنلاين طلا و سكه و فعاليت 
پنج واحد مجاز براي فعاليت؛ س��راغ ابراهيم محمدولي  
رييس اتحاديه س��ازندگان و فروشندگان طلا و جواهر 

تهران رفتيم.
وي در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: پنج واحد براي فروش 
آنلاين طلا از “وزارت صنعت، معدن وتجارت “ و “اتحاديه 
كسب و كار در فضاي مجازي “ مجوز گرفته اند كه ربطي 
به اتحاديه طلا و جواهر تهران ندارد. از اين پنج واحد تنها 
يك واحد پروانه فروش طلا از اتحاديه طلا و جواهر را دارد.

وي افزود: از اين رو ضروري اس��ت كه شرايط نظارت بر 
داد و ستد طلا و س��كه در فضاي مجازي فراهم شده و 
شرايط رسيدگي به شكايات نيز وجود داشته باشد. لازم 

به ذكر اس��ت كه اتحاديه، مخالف فروش طلا و جواهر 
در فضاي مجازي نيس��ت، اما تاكيد داريم كه بايستي 
آيين نام��ه و چارچوب خريد و ف��روش طلا در فضاي 

مجازي تدوين شود.
رييس اتحاديه س��ازندگان و فروشندگان طلا و جواهر 
تهران اعلام كرد: بطور مثال هفته گذش��ته فردي به ما 
اعلام كرد كه 250 ميليون تومان طلا در فضاي مجازي 
خريداري كرده اما خبري از طلاها نشده است. ضمن اينكه 
امكان شناسايي و پيدا كردن فروشنده نيز وجود ندارد و 

مشتري مالباخته شده است.

 تجديدقواي طلا براي شكستن قيمت بالاتر
در خب��ري ديگ��ر قيمت ط��لا در آس��تانه س��خنراني 
رييس جمهور امريكا و انتظار سرمايه گذاران براي دريافت 
نشانه هايي از وضعيت جنگ تجاري واشنگتن و پكن، در 

معاملات روز سه شنبه بازار جهاني ثابت ماند.
به گزارش ايس��نا، هر اونس طلا براي تحوي��ل فوري در 
معاملات روز جاري بازار سنگاپور تغييري نداشت و 1456 
دلار معامله شد.در بازار معاملات آتي امريكا، هر اونس طلا 
ثابت بود و در 1457 دلار ايستاد.در آستانه سخنراني دونالد 
ترامپ، رييس جمهور امريكا، در كلوب اقتصادي نيويورك 
كه ممكن است طي آن خبر جديدي درباره توافق تجاري 
با چين اعلام شود، بازارها در معاملات روز جاري در وضعيت 
احتياط بس��ر مي برند.به گفته نيكلاس فراپل، مديركل 
شركت ABC Bullion، تحولات جديد در جنگ تجاري 
امريكا-چين يا هر آماري كه به نرخ تورم اشاره كند، روي 
قيمت طلا تاثير خواهد گذاش��ت. وي در ادامه افزود: طلا 
در سطح 1488 دلار با مقاومت شديدي روبرو است.چارلز 
ايوانز، رييس بانك فدرال شيكاگو هفته گذشته اظهار كرده 

بود كه اقتصاد امريكا در وضعيت خوبي است اما روند رشد 
تورم در تصميم گي��ري براي روند آتي نرخ هاي بهره حائز 
اهميت خواهد بود. واشنگتن و پكن با حذف تعرفه ها در 
راستاي امضاي فاز اول توافق تجاري موافقت كرده بودند 

اما ترامپ بعدا چنين توافقي را تكذيب كرد.
مناقشه تجاري 16 ماهه امريكا و چين و ابهامات پيرامون 
خروج انگليس از عضويت اتحاديه اروپا، بازارهاي مالي را 
ملتهب كرده و نگراني ها نسبت به كندي رشد اقتصاد جهاني 
را برانگيخته و قيمت طلا را از ابتداي سال 2019 تاكنون 

بيش از 13 درصد بالا برده است.
با اين حال ناآرامي سياسي در هنگ كنگ از طلا به عنوان 
دارايي امن اندكي حمايت كرده است. ريسك گريزي در 
بازار اغلب از قيمت طلا كه در ش��رايط ناآرامي سياسي و 
اقتصادي به پناهگاه مطمئن دارايي تبديل مي شود، حمايت 
مي كند.بر اساس گزارش رويترز، بازارهاي سهام آسيايي 
روز سه شنبه تحت تاثير ابهامات پيرامون توافق امريكا و 
 چين براي پايان دادن به جنگ تجاري و ناآرامي سياسي 
در هنگ كنگ، ثابت بودند. در بازار ساير فلزات ارزشمند، 
ه��ر اونس نقره براي تحويل فوري ثابت بود و در 16 دلار و 
86 سنت ايستاد. هر اونس پلاتين براي تحويل فوري با 0.3 
درصد افزايش، به 878 دلار و 41 س��نت رسيد. هر اونس 
پالاديم براي تحويل ف��وري 0.1 درصد كاهش يافت و به 

1686 دلار و 34 سنت رسيد.
همچنين با افزايش احتمال پي��روزي محافظه كاران در 
انتخابات انگليس، ارزش پوند به بالاترين سطح شش ماه 
اخير در برابر يورو رسيد.به گزارش رويترز، در معاملات روز 
سه شنبه بازارهاي ارز، فضاي معاملات بار ديگر كاملا تحت 
تاثير اخبار مربوط به جنگ تجاري امريكا و چين و مساله 
برگزيت قرار گرفت. در حوزه جنگ تجاري و در شرايطي 

كه برخي رسانه ها خبر موافقت طرف امريكايي با درخواست 
طرف چيني براي برداشته شدن متقابل تعرفه هاي اضافي 
روي محصولات وارداتي از يكديگر را در فاز نخست توافق 
تجاري منتش��ر كرده بودند، دونالد ترامپ رييس جمهور 
امريكا در اظهاراتي كه بار ديگر به نگراني ها از سرانجام اين 
اختلافات دامن زد مدعي ش��د كه با درخواست چيني ها 
براي برداشته شدن تعرفه ها موافقت نكرده است. از سوي 
ديگر با وجود ابراز اميدواري طرف امريكايي به امضاي فاز 
نخست توافق تا پايان ماه جاري، هنوزي ديداري در سطح 
مقامات عاليرتبه برگزار نشده است و اين مساله بار ديگر 
نگراني ها از سرانجام اين اختلافات را در بين معامله گران 

تشديد كرده است.
چي��ن و امريكا درگير يك جنگ تج��اري طولاني مدت 
بوده اند كه اكنون وارد شانزدهمين ماه خود شده است و از 
آن به عنوان يكي از اصلي ترين دلايل كاهش رشد اقتصادي 
جهان نام برده مي شود تا جايي كه بانك جهاني زيان اين 
 جن��گ براي اقتصاد جهان��ي طي دو س��ال  آينده حدود

700 ميلي��ارد دلار ب��رآورد كرده اس��ت. دو طرف طيف 
گس��ترده اي از محصولات وارداتي يكديگر را مش��مول 
تعرفه هاي اضافي كرده اند.ش��اخص دلار كه نرخ برابري 
آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهاني را اندازه مي گيرد، با 
0.05 درصد كاهش در مقايس��ه با روز گذشته و در سطح 
98.085 واحد بسته شد. نرخ برابري هر فرانك سوييس 
معادل 1.0053 دلار اعلام شد.در حوزه برگزيت نيز پس از 
مدت ها كش و قوس، مجلس اين كشور سرانجام با خواسته 
دولت براي برگزاري انتخابات زودهنگام موافقت كرده است. 
حزب حاكم محافظه كار كه تمايل به خروج از اتحاديه پس از 
توافق دارد به پيشرفت هايي در ائتلاف با احزاب ديگر براي 

تشكيل دولت جديد دست يافته است. 
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 سپرده  بانك صادرات
از 180 هزار ميليارد عبور كرد

مديرعامل بانك صادرات ايران گفت: با اقداماتي كه 
در بهينه سازي تركيب منابع داشتيم حجم سپرده ها 
به نسبت سال قبل رش��د خوبي داشته و در بخش 
س��پرده هاي اصلي، ما از 180 ه��زار ميليارد تومان 

عبور كرديم.
به گ��زارش روابط عموم��ي بانك ص��ادرات ايران، 
حجت اله صيدي در گفت وگويي با پايگاه اطلاع رساني 
»بورس24« با بيان اين مطلب، عوامل موثر بر بهبود 
روند تسهيلات دهي و منابع بانك را مورد اشاره قرار 
داد و اظهاركرد: در برنامه هايي كه پياده سازي كرديم 
دو موضوع به ما كمك ك��رد؛ اول عمليات ارزي كه 
افزايش داش��ت و دوم بهينه سازي تركيب منابع. با 
اقداماتي كه در بهينه سازي تركيب منابع داشتيم 
حجم سپرده ها به نسبت سال قبل رشد خوبي داشته 
و در بخش سپرده هاي اصلي، ما از 180 هزار ميليارد 
تومان عبور كرديم. اين حجم س��پرده به ما كمك 
مي كند تا بتوانيم ميزان تسهيلات دهي را افزايش 
دهيم و تركيب را به سمتي سوق دهيم كه نرخ موثر 
تسهيلات بهبود داشته باشد كه اين موضوع كمك 
كرد تا حاش��يه سود مثبت شود. خوشبختانه بهاي 
تمام شده منابع ما كاهش داشته و توانستيم مشتريان 
جديد جذب كنيم. همچنين سپرده هاي مشتريان 

قبلي را نيز تقويت كنيم. 
صيدي گفت: از جمله اقدامات��ي كه در بانك انجام 
گرفته، تمركز ما بر طرح طراوت است كه بيش از 10 
هزار ميليارد تومان منابع به اين امر تخصيص يافته 
و گردش مالي اين طرح در صنايع مختلف كش��ور 
مي تواند به بيش از 60 هزار ميليارد تومان برس��د. 
اين طرح با هدف ق��رار دادن مصرف كننده نهايي و 
تامين كننده مواد اوليه، باعث رونق توليد و تامين نياز 
مشتريان مي شود و به افزايش درآمد كارمزدي بانك 
نيز كمك مي كند، صنايعي چون پتروشيمي، فولاد و 

دارو استقبال خوبي از اين طرح داشتند.
وي در خصوص علل كاهش زيان »وبصادر« گفت: در 
راستاي اجراي برنامه اي كه هدف آن خروج از زيان 
بود، گام برداشتيم و توانستيم حداقل تا نيمه سال 98 
زيان نداشته باشيم و بر اساس برنامه 30 ماه هاي كه 
در گذشته آن را تبيين كرديم، حركت كنيم و فاز سوم 

اين برنامه تا آخر امسال ادامه دارد.
صيدي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا تا پايان سال 
روند س��وددهي بانك ادام��ه دارد؟گفت: با توجه به 
برنامه هايي كه داريم ب��ه عملكرد بانك خوش بين 
هس��تم. مديرعامل بانك صادرات گفت: در شعب 
خارج از كشور فعاليت داريم، خوشبختانه در شعب 
منطقه وضعيت عملكرد بهبود داشته است از جمله 
در امارات، قطر، عمان و لبنان. اما در اروپا همچنان به 
 دنبال مديريت محدوديت هاي موجود هستيم كه 
با توجه به تلاش هايي كه صورت گرفته خوشبختانه 
شعب ما در اروپا زيان ده نشده اند و شعبه لندن ما هنوز 
سودده است. اما در اروپا مشكلاتي هست كه همچنان 
پا برجاست در تلاش هستيم و مذاكراتي براي اخذ 
مجوزهاي خاص را ترتيب داديم تا بتوانيم براي تامين 

مالي پروژه هاي ملي مانند نيروگاه ها و ... اقدام كنيم.
مديرعامل بانك صادرات درباره وصول مطالبات بانك 
نيز گفت: براي اولين بار در تيرماه وصول مطالبات ما 
بهبود داشته و مانده مطالبات را كاهش داديم اين امر 
دو حسن دارد يكي بهبود كيفيت دارايي ها و كاهش 
ذخيره مطالبات مشكوك الوصول كه منجر مي شود 
سود شناس��ايي كنيم.وي در ادامه افزود: از اقدامات 
ديگر ما در راستاي چابك سازي بانك و مولدسازي 

منابع فروش اموال مازاد و تمليكي يا شعب است.
صيدي گفت: يكي از برنامه هاي ديگر ما فروش سهام 
شركت هايي اس��ت كه در زنجيره ارزش بانك داري 
نيس��تند. اما الزامي براي عرضه شركت هاي فعال 
در زنجيره ارزش مانند تامين س��رمايه، كارگزاري، 
شركت اي تي و ... نداريم. اما باقي مانده سهام شركت 
انرژي سپهر، سهام هلدينگ ساختماني و سهامي از 
اين قسم را در برنامه فروش داريم و بخشي از دارايي ها 
را به گروه مالي سپهر صادرات منتقل كرديم. ما در 
برنامه داريم تا گروه مالي س��پهر صادرات را تا پايان 
امسال در بازار سرمايه عرضه اوليه كنيم كه اين اقدام 
هم به چابكي بانك كمك خواه��د كرد و هم عوايد 
خوبي براي بانك خواهد داش��ت.مديرعامل بانك 
صادرات ايران درباره قيمت سهام گفت: بازارگردان 
و س��هامداران ما تلاش كردند تا ارزش س��هم را در 
مسير واقعي خود وارد كنند خوشبختانه روند سهم 
نيز منطقي بود طبيعتا س��هام ما نقدشونده است و 
با توجه به پتانسيل هاي موجود و اصلاحاتي كه در 
ساختارهاي صورت هاي مالي ما در حال شكل گيري 
است، پتانسيل هاي خوبي دارد. اما اكنون روند كلي 

بازار در مسير نزولي است.

كاهش ۴۳8 شعبه بانكي 
تعداد شعب بانك هاي كشور از 23 هزار و 549 شعبه 
در پايان سال گذشته به 23 هزار و 111 شعبه در آبان 
ماه سال جاري رسيده كه حاكي از جمع آوري 438 

شعبه در هشت ماهه سال جاري است.
به گزارش ايبِنا، هرچند برخي كارشناسان معتقدند 
كه س��رانه ش��عب بانكي در ايران تفاوت چنداني با 
ساير كشورها ندارد و تعداد شعب بانكي در مقايسه 
با حجم اقتصاد كشور چندان نامتناسب نيست اما 
طي سال هاي گذشته مس��وولان اقتصادي كشور 
در موارد مختلف بر لزوم كاهش تعداد شعب بانكي 
تاكيد كرده اند. در آخرين اظهارنظر نيز معاون امور 
بانكي، بيمه و شركت هاي دولتي وزارت اقتصاد بيان 
داشته كه بر اساس مطالعه اي كه در وزارت اقتصادي 
و دارايي صورت گرفته در حال حاضر 12 هزار شعبه 
بانكي در كشور مي تواند نيازهاي جمعيتي را تامين 
كند و اين در حالي اس��ت كه حدود 22 هزار شعبه 
داريم و بايد 10 هزار شعبه كاهش يابد.بر اساس آمار 
بانك مركزي، در حال حاضر 23 هزار و 111 شعبه 
بانكي در كش��ور داريم كه ب��ا توجه به جمعيت 83 
ميليون نفري ايران تقريبا به ازاي هر 3600 ايراني 

يك شعبه بانكي در كشور فعاليت مي كند. 

مقايسه درآمد تسهيلات و سود سپرده)ميليون ريال(
تفاوت دوره مشابه سال گذشتهتفاوت درآمد و سود پرداختيدرآمد تسهيلاتسود پرداختي به منابعنام بانك
  977.728  49.902.683  118.374.437  68.471.754 بانك ملت

 )17.516.440(  )9.948.918(  63.381.093  73.330.011 بانك صادرات
 3.327.819  3.582.365  86.179.907  82.597.542 بانك تجارت
 )14.008.784(  )21.769.714(  51.985.212  73.754.926 بانك پارسيان
 8.550.062  9.206.273  66.126.517  56.920.244 بانك پاسارگاد

  76.552  )8.523.965(  14.563.780  23.087.745 بانك اقتصاد نوين
 )22.792.716(  )22.203.466(  4.089.058  26.292.524 بانك دي
 1.089.417  2.572.506  12.786.020  10.213.514 بانك سينا

 )438.443(  )114.969(  9.165.892  9.280.861 بانك كارآفرين
 3.901.303  6.209.850  16.228.434  10.018.584 موسسه ملل

 1.234.266  2.900.939  7.139.421  4.238.482 بانك خاورميانه
 )238.543(  1.402.485  5.296.963  3.894.478 پست بانك



ديدگاه

روي خط شركت ها 

5 بازار سرمايه

»تعادل«دلايلآرامشدنهيجاناتدربازارسرمايهرابررسيميكند

برزخ شايعات بودجه 99 در بازار سهام
گروه بورس|محمد امين خدابخش|

در ادامه رون��د كژدار و مريز اين روزهاي بازار س��هام، 
آغاز دوباره رشد كم رمق قيمت ها كه در روز دوشنبه 
آغاز شده بود، ديروز با ش��دت بيشتري تداوم يافت و 
مهم ترين نماگر بازار سرمايه يعني شاخص كل بورس 
تهران را به ميزان دو هزار و 711 واحد ارتقا داد. در اين 
روز رشد قيمت در نمادهاي خودرويي كه چند روزي 
است به واسطه خبر افزايش سرمايه و حواشي مرتبط 
با آن آغاز ش��ده است به نوعي موتور محرك بازار بود و 
اين گروه با ثبت ارزش 138 ميليارد توماني فاصله 58 
ميليارد توماني را با دومين گروه پر معامله يعني گروه 

بانكي داشت.
با نگاهي عميق تر به معاملات گروه هاي مختلف بازار به 
نظر مي رسد كه روند معاملات از رونق لازم براي تداوم 
روند قبلي برخوردار نيست. در حالي با پايان معاملات 
روز گذش��ته ش��اخص كل بورس در كانال 306 هزار 
واحدي متوقف شد كه طي سه هفته اخير بارها نماگر 
اصلي بازار در اين محدوده نوسان كرده است و ضمن 
بازگش��ت هايي كم جان هيچ گاه نتوانسته از حركتي 
بي��ش از محدوده 300 هزار ت��ا و 310 هزار واحدي را 

به ثبت برساند. 
در ش��رايطي كه بس��ياري از تحليلگران بازار س��هام 
ب��ر اين باورند كه قيمت هاي فعل��ي حداقل در برخي 
نمادهاي داراي ظرفيت بنيادي ارزنده است، اما عدم 
اطمينان سبب شده است تا سرمايه گذاران در مواجهه 
با قيمت هاي فعلي جانب احتياط را پيش بگيرند و در 
سطوح فعلي تمايل چنداني نسبت به سنگين كردن 

كفه تقاضا نشان ندهند. 
همان طور كه در گزارش هاي قبلي نيز به آن اشاره شد، 
دليل نااطميناني شكل گرفته در اين روزها نگاه پرابهام 
بازار به متغيرهايي است كه انتظار مي رود در روزهاي 
آينده بازار را دچار مشكل كند. از جمله اين ابهامات كه 
تاثير بس��زايي در روند معاملات بازار گذاشته و بعد از 
اين نيز خواهد داشت، جايگاه متزلزل بازار در مواجهه 
با ماليات هاست كه به درس��ت يا غلط انتظار مي رود 
در س��ال مالي بعدي س��ايه س��نگيني بر متغيرهاي 
درآمدزايي بسياري از شركت ها داشته باشد. عواملي 
از اين دست، سبب شده تا فعالان بازار خواهان افزايش 

شفافيت در زمينه سياست هاي دولت باشند تا از اين 
طريق قطار سود بازار سرمايه كه از ابتداي سال جاري 
به رشد خود ادامه داده در پاييز متوقف نشود و به عنوان 
يك جريان مناسب جذب نقدينگي به مسير صعودي 

خود ادامه دهد.
در همين راس��تا و ب��ه منظور بررس��ي بهتر وضعيت 
بازار »تع��ادل« ضمن گفت وگو با داري��وش روزبهانه 
درخصوص وضعيت بازار در ش��رايط فعلي و راه هاي 

معقول حمايت از بازار سرمايه از وي پرسيد.
اين كارشناس بازار سرمايه در خصوص تاثير ماليات بر 
عملكرد بازار سهام و شايعاتي كه پيش تر پيرامون اين 
موضوع بازار را متاثر كرده ب��ود، گفت: در حال حاضر 
بهترين راه حمايت معقول از بازار اين است كه دولت به 
عنوان بزرگ ترين تصميم گير در صحنه اقتصاد كشور، 
بر ش��فافيت نظرات خود در حوزه هايي نظير ماليات 
بيافزايد. همان طور كه مي دانيم با نزديك شدن به زمان 
بررسي بودجه در سال جاري، بازار تاثير بسياري از اما و 
اگرها و ابهامات مالي مي پذيرد. همين امر سبب مي شود 
تا شاهد نوسانات مختلفي در بازار سهام باشيم كه اغلب 
آنها تحت تاثير عدم اطمينان شكل گرفته پيرامون اين 

موضوع به وجود مي آيند. 
 وي همچنين در مورد س��خناني كه از لزوم حمايت از 
بازار گفته مي ش��ود افزود: من قائل به لزوم حمايت از 
بازار نيستم. در واقع بازار يك پديده تحليل پذير است 
و تمامي ابزارها و رويه هاي حمايتي از آن به ش��رطي 
كه با در نظر گرفتن تاثيرات بلندمدت نباش��د، به جز 
بازتاب هاي چند روزه تاثيري بر حركت بلندمدت آن 

نخواهد گذاشت.
روزبهانه ادامه داد: در حال حاضر ريسك هاي پيش روي 
بازار تنها محدود به اين عوامل نيست. بازار ريسك هاي 
سيس��تماتيك زيادي پيش رو دارد كه روشن شدن 
قطعي تكليف آنها تقريبا تا پايان سال جاري به طول 
خواهد انجاميد. از يك سو مساله پيوستن يا نپيوستن 
به »FATF«، پيش روي بازار س��رمايه است و از سوي 
ديگر عوامل سياسي داخلي نظير نتايج انتخابات مجلس 
مي تواند در ماه هاي پي��ش رو تاثير جدي بر عملكرد 
بازار سهام بگذارد. اگر در كنار اينها عوامل ريز و درشت 
ديگ��ر را نظير قيمت انرژي صنعتي و مس��ائل مطرح 

ش��ده پيرامون بازارهاي موازي را نيز در نظر بگيريم، 
درمي يابيم كه درجه عدم اطمينان در حال حاضر بيش 

از حالت معمول در دوره هاي ديگر است.
وي افزود: البته بايد در نظر داش��ت كه در سال جاري 
نرخ ارز از ثبات خوبي برخوردار بوده و از اين بخش��ي 
از ريس��ك هاي بازار كه به اين حوزه مربوط مي شد تا 
حد قابل توجهي كاهش يافته است. ازاين رو نمي توان 
همانند سال 92، ريسك سقوط قابل توجهي را متوجه 
بازار سرمايه دانست. در واقع بازار سهام در حال حاضر 
از سطحي از اطمينان نيز برخوردار است كه در صورت 

تغيير جدي عوامل ريزش سنگيني را متحمل نشود.
اين كارش��ناس در مورد حمايت موثر از بازار س��هام 
نيز گفت: اگرچه مكانيزم هايي نظير صندوق حمايت 

از توس��عه بازار و »ETF« شدن س��هام عدالت نقش 
سازنده اي در تداوم روند صعودي خواهد داشت، با اين 
حال هيچ عاملي به اندازه كاهش نرخ بهره در بلندمدت 

نمي تواند بر رشد پايدار قيمت سهام اثر بگذارد. 
روزبهانه تاكيد ك��رد: البته منظور از كاهش نرخ بهره، 
كم كردن ميزان آن به ش��كلي كه پيش تر مسبوق به 
سابقه بوده است، نيست. منظورم از كاهش نرخ بهره 
اتخاذ رويه اي است كه با عمق بخشيدن به بازار بدهي 
بتوانيم زمينه كاهش اصولي و منطقي نرخ بهره را فراهم 
كنيم. اين كار مي تواند با قبول اوراق مورد معامله در بازار 
يادشده توسط بانك ها به عنوان وثيقه صورت بگيرد. 
اين رويكرد بازار بين بانكي را به خوبي كنترل مي كند 
و نرخ بهره بين بانكي را كاهش مي دهد. به دنبال اين 

رويداد بهاي پول كاهش مي يابد و مي توان از قبل آن 
P/E را به شكلي پايدار افزايش داد.  اين كارشناس بازار 
سهام در مورد تعريف پايه مالياتي از درآمد ناشي از سود 
معاملات سهام گفت: به نظر اين نگراني كاملا بي مورد 
است چراكه در افراطي ترين رويكردهاي ماليات ستاني 
نيز اين طور تصميمات محلي از اعراب ندارد. بنا بر اين به 
نظر نمي آيد دولت در نظر داشته باشد تا چنين ضربه اي 

به بورس و فرابورس وارد كند.
وي در پايان تاكيد كرد كه راه حل حمايت پايدار و اصولي 
از بازار سهام در روش هاي مذكور نظير كاهش نرخ بهره 
در بلندت و افزايش عمق بازار بدهي، نهفته است و انتظار 
حمايت از قيمت س��هام با خريدن در بلندمدت تاثير 

پايداري بر روند حركتي بازار نخواهد گذاشت.

قيمت اوراق تسهيلات مسكن به ۴۱ هزار تومان رسيد
آمار دادوس��تدهاي اوراق تسهيلات مسكن در فرابورس 
نش��ان مي دهد كه اين اوراق در 7 ماه ابتداي سال جاري 
تا قيمت ۴1 هزار تومان براي خريداران در نوسان است و 

در هفته هاي اخير با اندكي افزايش نيز مواجه شده است.
به گزارش ايبِنا، در اولين روز معاملات فرابورس در هفته  
جاري، قيمت اوراق تس��هيلات مس��كن »تس��ه« براي 
س��ال جاري بين قيمت ۴1 تا ۴2 هزار تومان از س��وي 

سرمايه گذاران داد و ستد مي شود.

   روند قيمت اوراق تسهيلات مسكن در ۷ ماهه 
ابتدايي سال ۹۸

آمارهاي معاملاتي نشان مي دهد كه در معاملات فرابورس، 
قيمت اوراق تسهيلات مسكن »تسه« فروردين ماه سال 98 
به ميزان ۴2 هزار و 500 تومان، ارديبهشت  ماه سال 98 به 
مي��زان ۴1 هزار و 100 تومان، خرداد ماه 98 به ميزان ۴1 
هزار و 21 تومان، تير ماه 98 به ميزان ۴0 هزار و 936 تومان، 
مرداد ماه 98 به ميزان ۴1 هزار و 576 تومان، شهريور ماه 98 
به ميزان ۴1 هزار و 922 تومان و مهر ماه 98 به ميزان ۴1 
هزار و 957 تومان در تابلوهاي آماري ثبت شده است. افزون 
بر اين، بررسي هاي ايبِنا از آمار داد و ستدهاي اوراق »تسه« 
نشان مي دهد كه قيمت اوراق تسهيلات مسكن بانك ملي 
هم در وضعيت پرنوساني قرار دارد بطوري كه در فروردين 
 ماه سال 98 به ميزان 21 هزار و 377 تومان، ارديبهشت  ماه 
سال 98 به ميزان 17 هزار و 982 تومان، خرداد  ماه سال 98 
به ميزان 20 هزار و 3۴2 تومان و تير  ماه سال 98 به ميزان 

19 هزار و 950 تومان رسيده است.

   نوسان قيمت اوراق تسهيلات مسكن در سال ۹۷
اين گزارش حاكي است كه قيمت اوراق تسهيلات مسكن 
»تسه« اسفندماه سال 97 به ميزان ۴2 هزار و 500 تومان، 
بهمن ماه سال 97 به ميزان ۴0 هزار و 598 تومان، دي ماه 

97 به ميزان ۴3 هزار تومان، آذر ماه 97 به ميزان ۴3 هزار 
و 700 تومان، آبان ماه 97 به ميزان ۴3 هزار و 3۴8 تومان، 
مهر ماه 97 به ميزان ۴۴ هزار و 100 تومان، ش��هريور ماه 
97 به ميزان ۴3 هزار و 7۴۴ تومان، مرداد ماه 97 به ميزان 
۴1 هزار و ۴0 تومان، تير ماه 97 به ميزان ۴0 هزار و 561 
هزارتومان، خرداد ماه 97 به ميزان 39 هزار و 902 تومان، 
ارديبهشت ماه 97 به ميزان ۴0 هزار و 50 تومان و فروردين 
ماه 97 به ميزان ۴0 هزار و 138 تومان داد و ستد مي شود.

   اوراق تسهيلات مسكن چيست؟
اوراق گواهي تسهيلات مس��كن پيش تر در شعب بانك 
مس��كن و تحت يك بازار غيرمنس��جم معامله مي شد و 
افراد با خريد اي��ن اوراق به نوعي هزينه فرصت مورد نياز 
براي درياف��ت وام را خريداري مي كردند. پس از پذيرش 

اين اوراق در فرابورس، در عمل معامله اين اوراق ش��كل 
رس��مي و ضابطه  مند به خود گرفت و در حال حاضر اين 
اوراق مانند ساير سهم هاي موجود در فرابورس در ساعات 
معاملاتي خريد و فروش مي شود. همچنين به ازاي دريافت 
هر 5.000.000 ريال تس��هيلات، بايد ي��ك برگه اوراق 
خريداري شود. گفتني است، نماد اوراق »تسه« )مخفف 
تس��هيلات( در بازار فرابورس شامل نام ماه و دو رقم آخر 
سال صدور است، كه به كلمه »تسه« اضافه مي شوند. به 
عنوان مثال نماد »امتياز تسهيلات مسكن اسفند 97« كه 
مربوط به اوراقي است كه در اسفندماه 97 منتشر شده با 
عنوان »تسه9711« در بازار خريد و فروش مي شود و مدت 
اعتبار اوراق صادره از تاريخ صدور به مدت 2.5 سال است 
كه اين مدت در شرايط خاص حداكثر تا دو دوره 6 ماهه، 

قابل تمديد است.

   روند معامله اوراق تسهيلات مسكن
براي شروع فرآيند خريد اين اوراق مانند ساير نمادهاي 
موجود در بازار فرابورس، متقاضيان بايد ابتدا نس��بت به 
دريافت كد بورسي خود از طريق كارگزاري ها اقدام كنند و 
پس از دريافت كد بورسي به خريد و فروش اوراق »تسه« 

به صورت حضوري يا »آفلاين« بپردازد.

   دامنه نوسان
لازم به ذكر است، دامنه نوسان تسهيلات مسكن، همانند 
س��هم هاي موجود در بازار بورس و فراب��ورس، مي تواند 
روزانه 5+ درصد يا 5- درصد قيمت پاياني روز قبل خود 
باشد، يعني مي تواند تا 5 درصد بيشتر يا كمتر از قيمت 
روز قبل معامله شود. همچنين سرمايه گذاران بايد هنگام 
خريد و فروش اين اوراق، مبلغي به عنوان كارمزد معاملات 

پرداخت كنند.

   هزينه كارمزد خريد و فروش
از سويي ديگر، هزينه كارمزد خريد اوراق تسهيلات مسكن 
)0.۴9 درصد( و هزينه كارمزد فروش )0.2۴ درصد( است 
و پس از خريد اين اوراق توسط مشتريان از طرف شركت 
سپرده گذاري مركزي براي آنها گواهي اعلاميه خريد صادر 
مي شود كه نشان مي دهد سرمايه گذاران چه تعداد از اوراق 
مسكن را در چه نمادي خريداري كرده اند. از سويي ديگر 
كارگزار خريدار، اين گواهي را در اختيار مش��تريان قرار 
مي دهند تا با ارايه اين گواهي به بانك، ادامه روند دريافت 

وام از جانب بانك صورت گيرد.

   مقابله با دستكاري و نوسان گيري
گفتني است، براي جلوگيري از سودجويي هاي احتمالي 
و دستكاري هاي قيمتي و جلوگيري از نوسان گيري  هاي 
احتمالي اوراق »تس��ه«، اوراق تسهيلات مسكن از دو تا 

۴ ماه بعد از تاريخ خريد قابل فروش نيستند و ناظر آنها تا 
پايان محدوديت فروش، فرابورس باقي مي ماند و در اين 
مدت ناظر غيرقابل تغيير است و پس از گذشت اين مدت 
مي توان، با تغيير ناظر اين اوراق را در هر كارگزاري به فروش 
رساند. البته اين محدوديت براي نمادهايي كه كمتر از ۴ ماه 

از اعتبار آنها باقي مانده، اعمال نمي شود.

   مدت اعتبار
همان طور كه ذكر شد مدت اعتبار اوراق صادر شده از تاريخ 
صدور به مدت دو سال است و درصورتي كه مدت اعتبار اين 
اوراق به پايان برسد و دارنده اوراق از تسهيلات آن استفاده 
نكند، نماد معاملاتي آن متوقف مي شود و وجوه پرداختي 
براي خريد اوراق به س��رمايه گذار مسترد نمي شود و به 
همين دليل سرمايه گذاراني كه قصد استفاده از تسهيلات 
اين اوراق را ندارند، بايد تا قبل از پايان مهلت اعتبار اين اوراق 

را در بازار به فروش رسانند.  

   شيوه قيمت گذاري
فرآيند كلي انجام معاملات اوراق تس��هيلات مسكن در 
فرابورس، مشابه مع�املات ساير انواع اوراق بهادار است. 
بدين معنا كه قيم��ت اين اوراق در س��امانه مع�املاتي 
فراب�ورس ب�ر اس��اس روش ح��راج و در نتيجه عرضه و 
تقاضاي موجود در سامانه تعيين مي شود و ملاك تعيين 
قيمت در هر روز، برآيند حجم معاملات و قيمت عرضه و 

تقاضا است.
لازم به ذكر است اين اوراق با توجه به اينكه چقدر تا زمان 
اعتبارش باق��ي مانده، داراي قيمت متفاوتي اس��ت. در 
صورتي كه مدت اعتبار اين اوراق به اتمام رسيده و دارنده 
اوراق از تسهيلات مسكن آن استفاده نكند، نماد معاملاتي 
آن متوقف مي شود و وجوه پرداختي ديگر به دارنده اوراق 

بازپرداخت نخواهد شد.

گزارش هاي شش ماهه ش��ركت ها در صنايع فلزي، پتروشيمي، 
پالايشي، دارو، بانك و كانه هاي فلزي در حدانتظار بازار بوده است.

به گزارش سنا، يك كارشناس بازار سرمايه ضمن بيان اين مطلب 
افزود: در واقع، انتظار بازار سرمايه از گزارش هاي شش ماهه در سهام 

بنيادي همان بود كه شركت ها منتشر كردند.
 وي اظهار داشت: در دوران تعطيلي يا بين التعطيلي، به صورت سنتي 
حجم معاملات بازار س��رمايه كاهش دارد؛ با اين حال گزارش هاي 
ش��ش ماهه شركت ها نش��ان مي دهد كه در ش��ركت هاي فلزي، 
پتروشيمي، پالايشي، دارو، بانك و كانه هاي فلزي، اين گزارش ها 
قابل قبول و مطابق با انتظار بازار بوده اس��ت؛ البته در صنعت دارو، 

قيمت سهام بيشتر از سود انتظاري شركت ها رشد كرده است .
اين كارشناس بازار سرمايه افزود: گزارش هاي ماهانه هم تا حدودي 
براي بازار قابل پيش بيني بود و اين حكايت از آن دارد كه سودي را 
كه تحليلگران در ابتداي سال براي شركت ها پيش بيني مي كردند، 
حداقل در قس��مت فروش در حال تحقق است. هرچند با توجه به 
چش��م انداز قيمت تمام شده محصولات ش��ركت ها، تا حدودي با 

كاهش حاشيه سود مواجه خواهيم بود.
طحاني در ادامه، با اشاره به برخي نوسانات بازار در چند هفته اخير 
گفت: علت نوسانات منفي، انتظارات از كاهش برابري نرخ دلار نسبت 

به ريال بود؛ چرا كه يكي از دلايل افزايش قيمت سهام، افزايش فروش 
شركت ها به خاطر افزايش برابري نرخ دلار به ريال بوده كه اين عامل 

رفته رفته تحت تاثير كاهش هاي اخير قيمت دلار قرار مي گيرد.
 وي توضيح داد: از طرفي از آنجا كه سال آينده هم حقوق و دستمزد 
و قيمت حامل هاي انرژي افزايش پيدا مي كند، به نظر مي رسد بهاي 
تمام شده محصولات شركت ها به تدريج افزايش يابد. در نتيجه اگر 
ساير شرايط ثابت باشد، ممكن است حاشيه سودي كمتر از وضعيت 
فعلي داشته باشند . به گفته طحاني، تحليل گران و معامله گران در 
اين دوران تا حدودي با محافظه كاري در معاملات عمل مي كنند و 
ترجيح مي دهند يا نقد باشند )يعني از اوراق بدهي يا صندوق هاي با 
درآمد ثابت استفاده كنند( يا اگر سهامدار هستند، بيشتر به شكل 
بنيادي سهامداري كنند تا مطمئن شوند از سود تقسيمي خوبي 
برخوردارند. اين كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه بازار در دوماه 
اخير رش��د خوبي را تجربه كرده اس��ت، گفت: زماني كه شاخص 
به طور يك نفس تا 330 هزار رش��د كرد، طبيعتا بايد از نظر زماني 
منتظر اصلاح هم بود . با اين حال در غالب موارد، قيمت سهام بسيار 
جلوتر از سودآوري شركت ها حركت كرد و اين اتفاق نشان داد سهام 
شركت هاي بنيادي بر خلاف شركت هاي كوچك نمي تواند چندان 
كاهش قيمت سهام داشته باشد و در سطوح فعلي نوسان خواهد كرد.

گزارش۶ماههشركتهادرحدانتظاربازاراست
يككارشناسبازارسرمايهمطرحكرد

 شاخص كل بورس تهران در روز گذشته 2 هزار و 711 واحد رشد 
داشت كه در نهايت اين شاخص به رقم 306 هزار و 655 واحد رسيد. 
براس��اس ديروز، بيش از 2 ميليارد و 628 ميليون سهم، حق تقدم 

و اوراق بهادار به ارزش 12 هزار و 1۴1 ميليارد ريال داد و ستد شد.
همچنين ش��اخص كل )هم وزن( با يك هزار و 651 واحد افزايش 
به 87 هزار و 765 واحد و ش��اخص قيمت )ه��م وزن( با يك هزار و 

10۴واحد رشد به 58 هزار و 68۴ واحد رسيدند.
ش��اخص آزاد ش��ناور نيز با س��ه هزار و 90۴ واحد افزايش به رقم 
357هزار و ۴66 واحد رسيد، شاخص بازار اول يك هزار و 921 واحد 

و شاخص بازار دوم پنج هزار و 73۴ واحد افزايش داشتند.
علاوه بر اين در بين تمامي نمادها، گروه مپنا )سهامي عام( )رمپنا( 
با 179 واحد، پالايش نفت بندرعباس )شبندر( با 161واحد، صنايع 
پتروش��يمي خليج فارس )فارس( با 127 واحد، سرمايه گذاري 
صندوق بازنشس��تگي )وصندوق( با 9۴ واحد، بانك پاس��ارگاد 
)وپاس��ار( با 88 واحد، پالايش نفت تهران )شتران )با 8۴ واحد و 
بانك ملت )وبملت( با 78 واحد بيشترين تأثير مثبت را بر شاخص 

كل داشتند.
در مقابل معدني و صنعتي گل گهر )كگل( با ۴7 واحد، س. صنايع 
شيميايي ايران )شيران( با ۴6 واحد، فولاد مباركه اصفهان )فولاد( 

با ۴2 واحد و پارس سويچ )به سويچ( با ۴1 واحد از جمله گروه هايي 
بودند كه افت شاخص بورس را رقم زدند. برپايه اين گزارش، در بين 
نمادهاي معاملاتي روز سه ش��نبه ، نماد بانك ملت، بانك تجارت، 
بانك پارسيان، سايپا، ايران خودرو، بانك اقتصاد نوين و س. صنايع 

شيميايي ايران در گروه نمادهاي پربيننده قرار داشتند.
گروه خودرو نيز صدرنشين برترين گروه هاي صنعت شد و در اين 
گ��روه 392 ميليون و 279 هزار برگه س��هم ب��ه ارزش يك هزار و 

383ميليارد ريال داد و ستد شد.
ش��اخص فرابورس نيز بيش از 30 واحد رش��د داشت و روي كانال 

سه هزار و 922 واحد ثابت ماند.
همچنين در اين بازار 795 ميليون و 983 هزار برگه سهم به ارزش 
بيش از پنج هزار و 793 ميليارد ريال داد و ستد شد. در بين تمامي 
نماده��ا، فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، توليد برق عس��لويه مپنا 
)بمپنا(، س. توسعه و عمران استان كرمان )كرمان(، صنايع ماين هاي 
اداري ايران )ماديرا( و گروه صنايع كاغذ پارس )چكاپا( بيشترين تأثير 

مثبت را بر شاخص اين بازار داشتند.
در مقابل نماد پتروشيمي مارون )مارون(، توليد نيروي برق دماوند 
)دماوند(، نيروگاه زاگرس كوثر )بزاگرس(، نفت ايرانول )شرانل( و 

بيمه كوثر )كوثر( مانع از رشد بيشتر اين شاخص شدند.

شاخصبورس۲۷۱۱واحدرشدكرد
نگاهيبرآمارمعاملاتبورسوفرابورس
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هدايت نقدينگي به صنعت نفت 
از طريق بورس

بختيار با اش��اره به راهكاري براي تحريم نفت، 
عنوان كرد: طرح توسعه صنايع پايين دستي نفت 
با استفاده از س��رمايه مردمي و اتمام طرح هاي 
نيمه تمام مي تواند نقدينگي غيرمولد را به سمت 

بخش مولد جذاب هدايت  كند.
به گزارش سنا،  علي بختيار در جلسه علني ديروز 
مجلس شوراي اس��لامي در نطق ميان دستور 
گفت: رسالت ما نمايندگان اين است كه راهكار 
برون رفت از شرايط كنوني را بيابيم و براي تحريم 
نفت و تأمين منابع جايگزين و هدايت س��رمايه 
مردم به سمت بخش مولد راه حل بدهيم؛ تحريم 
نفت و كالاهاي استراتژيك در دوران تحريم سابق، 
نقطه اتكاي امريكا براي از پ��اي درآوردن ملت 
ايران بوده كه امروز با همكاري دولت و مجلس، 
اين موارد مساله كشور نيست اما وابستگي كشور 

به درآمدهاي نفتي ما را در تنگنا قرار داده است.
وي در ادامه با اشاره به اينكه تحريم نفت راهكار 
دارد، عنوان كرد: طرح توسعه صنايع پايين دستي 
نفت به ميزان دو ميليون بشكه با سرمايه مردمي 
از طريق بازار بورس نقدينگي را به س��مت اتمام 
طرح هاي نيمه تمام، ارتقا و ايجاد پالايش��گاه ها 
و پتروپالايشگاه ها كه به تصويب مجلس رسيد 
مي برد كه يكي از راهكارهايي اس��ت كه دولت 
بايد هرچه سريع تر آيين نامه آن را تصويب و اجرا 
كند و با اين مدل توسعه يافته مي توان نقدينگي 
غيرمولد را به سمت بخش مولد جذاب سوق داد.

عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي در 
پايان خاطرنشان كرد: امروز توجه به گردشگري 
در همه ابعاد علمي، فرهنگي، درماني، مذهبي، 
ورزشي، كشاورزي و دامداري در حال رشد است 
به طوري كه كشورها به س��مت تأمين منابع از 
اين طريق و تأمين 50 درصد توليد ناخالص ملي 
خود از اين طريق است اما كشور ما تاكنون اقدام 
مناسبي نداشته است در حالي كه بايد از ابنيه هاي 

تاريخي محافظت به عمل آيد.

   افزايش 80 درصدي درآمد »ذوب«:  شركت 
سهامي ذوب آهن اصفهان در دوره 7 ماهه منتهي به 
پايان مهر ماه 1398، معادل 60 هزار و يك ميليارد 
و 207 ميليون ري��ال از محصولات خود را به فروش 
رساند كه نسبت به دوره مشابه در سال پيش افزايش 
80 درصدي را نشان مي دهد. به گزارش سنا، شركت 
سهامي ذوب آهن اصفهان با سرمايه 61 هزار و 503 
ميليارد و 536 ميليون ريال گزارش فعاليت يك ماهه 
منتهي به پايان آبان ماه 1398 را منتشر كرد. شركت 
سهامي ذوب آهن اصفهان در دوره يك ماهه ياد شده، 
معادل 8 هزار و 252 ميليارد و ۴75 ميليون ريال از 
محصولات خود را به فروش رسانده است. بررسي آمار 
توليد و فروش اين شركت نشان مي دهد در اين دوره 
ش��مش كالايي با توليد 67 هزار و 888 تن در صدر 
بيشترين توليد در بين محصولات شركت سهامي 
ذوب آهن اصفهان قرار داشته است. در اين دوره يك 
ماهه، همين محصول با ف��روش 90 هزار و 392 تن 
در صدر فروش هاي شهريور ماه »ذوب« قرار گرفت. 
شركت س��هامي ذوب آهن اصفهان از ابتداي سال 
جاري تا پايان مهر ماه سال جاري، معادل 60 هزار و 
يك ميليارد و 207 ميليون ريال محصول به فروش 
رسانده است كه نسبت به دوره مشابه در سال پيش، 

از افزايش 80 درصدي برخوردار بوده است.

   پيش�نهاد افزايش س�رمايه ۳00 درصدي 
»حپترو«:  هيات مديره ش��ركت مهندسي حمل 
و نقل پتروشيمي پيش��نهاد افزايش سرمايه 600 
ميلي��ارد ريالي، مع��ادل 300 درص��د را به مجمع 
عمومي فوق العاده اين شركت پيشنهاد داد. شركت 
مهندسي حمل و نقل پتروشيمي عنوان كرده است 
برنامه افزايش س��رمايه از مبلغ 200 ميليارد ريال 
به 800 ميلي��ارد ريال دارد. بر اس��اس اين گزارش، 
افزايش سرمايه »حپترو« از محل مطالبات حال شده 
سهامداران و آورده نقدي به منظور خريد 10 دستگاه 
كشنده فوتون، 21 دس��تگاه تجهيزات راهساري و 
معدني براي ورود به حوزه مذكور و همچنين خريد دو 
فروند كشتي متانول بر كه در تاريخ 3 شهريور 1398 
به تصويب هيات مديره رسيده و جهت اظهارنظر به 

حسابرس و بازرس قانوني ارسال شده، خواهد بود.
بديهي است انجام افزايش سرمايه ياد شده منوط به 
موافقت سازمان بورس و اوراق بهادار و تصويب مجمع 
عمومي فوق العاده است و در اين خصوص اطلاع رساني 

خواهد شد.

   سود هر سهم »شصدف« ۳ درصد كاهشي 
شد:  شركت صنعتي دوده فام در دوره 6 ماهه منتهي 
به 31 شهريور ماه 1398، به ازاي هر سهم خود يك 
هزار و 835 ريال كنار گذاشت كه نسبت به دوره مشابه 
در سال گذشته كه سود هر سهم يك هزار و 897 ريال 

اعلام شده بود، كاهش 3 درصدي را نشان مي دهد.
شركت صنعتي دوده فام با سرمايه 200 ميليارد ريال، 
صورت هاي مالي مي��ان دوره اي 6 ماهه دوره مالي 
منتهي به 29 اسفند 1398 را به صورت حسابرسي 

نشده منتشر كرد.
شركت صنعتي دوده فام در دوره ياد شده، مبلغ 366 
ميليارد و 972 ميليون ريال سود خالص كسب كرد و 
بر اين اساس مبلغ يك هزار و 835 ريال سود به ازاي 
هر سهم خود اختصاص داد كه نسبت به دوره مشابه 
در سال گذشته از كاهش 3 درصدي برخوردار است.

»ش��صدف« در دوره 6 ماهه س��ال مالي منتهي به 
اس��فند 97، به صورت حسابرسي شده، مبلغ 379 
ميليارد و ۴25 ميليون ريال سود خالص كسب كرد و 
بدين ترتيب مبلغ يك هزار و 897 ريال سود به ازاي 

هر سهم خود اختصاص داده بود.



تشكلها6اخبار

در هفتادوسومين نشست كميته ماده 12 مطرح شد

عضو اتاق بازرگاني تهران: 

رييس كميسيون انرژي اتاق ايران عنوان كرد

نياز ماينينگ ها مخل رقابت است نرخ گذاري سوخت مورد

مشكلات هپكو و آذرآب در غياب تعاوني هاي مقتدر بروز كرده است

معيار تعيين نرخ خوراك پتروشيمي واقع گرايانه نيست

مش��كلات مربوط به مصوبه هيات وزي��ران درباره فرايند 
اس��تخراج )ماينينگ( فرآورده هاي پردازشي رمزنگاري 
شده )رمز ارز( موضوعي بود كه در هفتادوسومين نشست 
كميته ماده 12 بررسي شد. منع نيروگاه هاي موجود اعم از 
نيروگاه هاي حرارتي و نيروگاه هاي انرژي هاي تجديدپذير 
از فروش برق به بخش خصوصي و شيوه نرخ گذاري انرژي و 
سوخت موردنياز اين صنعت، مواردي بودند كه از نگاه فعالان 

صنعت ماينينگ بايد اصلاح شوند.

  محدوديت بر سر 
فروش  نيروگاه هاي خصوصي

حسين سلاح ورزي، نايب رييس اتاق ايران با اشاره به مصوبه 
مردادماه هيات دولت در مورد ماينينگ ها و به رس��ميت 
شناختن آنها به عنوان يك صنعت، تصريح كرد: بر اساس 
ماده 4 اين مصوبه تأمين برق متقاضيان استخراج رمزارزها 
تنها با دريافت انش��عاب برق از شبكه سراسري يا احداث 
نيروگاه هاي جديد خارج از شبكه سراسري صورت مي گيرد. 
به عب��ارت ديگر نيروگاه هاي موجود اع��م از نيروگاه هاي 
حرارتي و نيروگاه هاي انرژي هاي تجديد پذير از فروش برق 

به بخش خصوصي ديگر منع شده اند.
وي ادامه داد: منع نيروگاه هاي موجود از فروش برق خود 
به صنعت ماينينگ مصداق اخلال در رقابت است. از طرفي 
مصوبه هيات دولت مي گويد تأمين برق متقاضيان استخراج 
رمز ارزها فقط با دريافت انشعاب برق از شبكه سراسري يا 
احداث نيروگاه هاي جديد خارج از شبكه سراسري صورت 
مي گيرد اما متقاضيان استفاده كننده از برق خارج از شبكه، 
وزارت نيرو را ملزم مي كند كه نرخ گاز دريافتي براي توليد 

برق را به نرخ متوسط صادرات گاز ايران بپردازند.
قائم مقام دبير كميته ماده 12 تصريح كرد: در واقع تعرفه 
سوخت گاز موردنياز متقاضيان استفاده كننده از برق خارج 
از شبكه وزارت نيرو، با قيمت 70 درصد متوسط ريالي گاز 

صادراتي با نرخ تسعير سامانه نيما محاسبه مي شود.
بر اساس اظهارات او فعالان صنعت ماينينگ معتقدند در اين 
مصوبه، دولت صنعت ماينينگ را به رسميت شناخته ولي 
حمايتي از آن نكرده، زيرا خوراك اين صنعت، فقط برق است 
و با اين نرخ گذاري فعاليت در اين حوزه زيان ده خواهد بود.

  وقتي خريدار و فروشنده هر دو راضي هستند
در ادامه نمايندگاني از انجم��ن توليدكنندگان تركيبي 
نيرو، ح��رارت و ب��رودت اي��ران )انجم��ن CHP ايران(، 
انجمن انرژي هاي تجديد پذير، سنديكاي صنعت برق و 
انجمن فناوران زنجيره بلوك )بلاك چين ها( ديدگاه ها و 
پيشنهادهاي خود را براي حل مسائل مطرح شده، تشريح 

كردند.
آنها معتقدند نيروگاه هاي تجديدپذير خصوصي بر اساس 
قرارداد خود نبايد از فروش برق به ماينرها منع شوند. از سوي 
ديگر بايد تعرفه گاز موردنياز نيروگاه هاي تأمين كننده برق 
ماينرها نيز مانند ساير صنايع با نرخ متعادل تري تعيين شود؛ 
چراكه هيات دولت در مصوبه خود از آنها به عنوان صنعت 

ياد كرده است و نبايد بين صنايع مختلف تفاوتي قائل شد.

فعالان صنعت ماينينگ در ادامه به بيان مزيت هاي ماينرها به 
ويژه در وضعيت كنوني اقتصاد كشور كه به دليل فشار ناشي 
از تحريم ها قادر به نقل و انتقالات ارزي و استفاده از خدمات 
بانك ها نيستيم، پرداختند. از طرفي يادآور شدند كه استفاده 
از پول مجازي در دنيا به شيوه اي مرسوم تبديل شده و ايران 
نيز نبايد از آن غافل شود. بنابراين لازم است هرچه سريع تر 
زيرساخت هاي لازم براي بهره برداري مناسب از اين صنعت 

را در كشور مهيا كنيم.
آن ها همچنين ميزان گاز مصرفي براي توليد برق موردنياز 
صنعت ماينينگ را 10 ميلي��ون مترمكعب در روزعنوان 
كردند كه با توجه به توليد روزانه 400 ميليون مترمكعب 
گاز مازاد بر مصرف در كشور مي توان تمهيدي انديشيد تا 
تعرفه گاز مصرفي اين بخش با نرخي به غير از قيمت صادراتي 
گاز تعيين شود. در غير اين صورت شاهد خروج ماينرها و 
فعاليت آنها در كشورهاي اطراف خواهيم بود كه متأسفانه 

اين حركت شروع شده و رو به افزايش است.

  احتمال ورود بورس به بحث بيت كوين
در اين رابطه شاپور محمدي، معاون وزير اقتصاد و نماينده 
قوه مجريه در كميته ماده 12 از فعاليت بورس انرژي و امكان 
خريد فروش برق موردني��از صنعت ماينينگ در اين بازار 
سخن گفت. بر اساس اظهارات او در حال حاضر بخش هاي 
مختلفي به كمك همين بازار، مستقيم، انرژي را خريد و 
فروش مي كنند. محمدي ادامه داد: نيروگاه هاي خصوصي 
بايد بتوانند در بورس انرژي بطور مستقيم محصول خود را 

عرضه كنند و وزارت نيرو نيز تنها به عنوان هماهنگ كننده 
فعاليت كن��د. با توجه ب��ه اهميت جاي��گاه نيروگاه هاي 
تجديدپذير بايد اجازه داد آنه��ا بدون اتكا به دولت در بازار 

سرمايه حضور داشته باشند.
معاون وزير اقتصاد در بخش ديگري از سخنان خود يادآور 
شد: در مورد نرخ گاز مورد نياز نيروگاه ها هم دولت ملاحظاتي 
براي تأمين برق عمومي كشور دارد. براي همين سعي دارد 
به گونه اي عمل كند كه در زمان پيك مصرف براي تأمين 

برق كشور با كمبود مواجه نشود.
كاظم دلخوش، نماينده مجل��س و نماينده قوه مقننه در 
كميته ماده 12 به سه مشكلي كه در مصوبه هيات وزيران 
وجود دارد اش��اره و تأكيد كرد: مصوبه دولت، نيروگاه هاي 
موج��ود را از فروش برق به ماينرها منع كرده و گفته براي 
تأمين برق اين صنعت بايد نيروگاه هاي جديدي تأسيس 
شود؛ اين اولين موضوعي است كه كار را براي صنعت سخت 

و پيچيده كرده است.
وي افزود: مشكل دوم تعيين نرخ سوخت براي اين صنعت 
بر اساسي نرخ صادراتي گاز است كه با تعرفه مصوب ساير 
صنايع در تضاد است و در نهايت به نظر مي رسد در فرآيند 
تهيه مصوبه دولت، نظرات بخش خصوصي و فعالان اين 

حوزه گرفته نشده است.
محمدباقر الفت، معاون اجتماعي و پيشگيري از جرايم قوه 
قضاييه و نماينده اين قوه در كميته ماده 12 ضمن تأكيد بر 
لزوم تسهيل در فرآيند اشتغال زايي و توليد به ويژه در شرايط 
تحريمي، تأكيد كرد: روح حاكم ب��ر اين مصوبه به دنبال 

تسهيل امور نيست. به نظر مصوبه هيات دولت از روي اكراه 
و اجبار تهيه و تدوين شده و دولت با بي اعتمادي و در حالت 

ترديد، اين متن را نوشته و تصويب كرده است.
وي خاطرنشان كرد: محدوديت هايي كه در مصوبه هيات 
دولت آمده براي آن است كه اين صنعت نتواند حركت كند 
بنابراين لازم است اعضاي انجمن هاي مربوط به اين حوزه 
پيش از تلاش براي كاهش تعرفه گاز و تأمين برق موردنياز 
خود بطور مستقيم از طريق نيروگاه هاي خصوصي، دولت را 
مجاب كنند كه وجود اين صنعت براي كشور مزايا و فوايدي 
به دنبال دارد. در واقع شك و ترديد موجود را بايد از بين ببرند 

تا مشكلات برطرف شود.

  مصوبات دولت 
نبايد روح قوانين را نقض كند

محمدحسين فروزان مهر، معاون مالي، پشتيباني و عمراني 
قوه قضاييه و نماينده اين قوه در كميته ماده 12 نيز با تأييد 
سخنان الفت، يادآور شد: مصوبات دولت نبايد روح حاكم 
بر قوانين كش��ور را نقض كند. در قانون رفع موانع توليد و 
قانون بهبود مستمر محيط كسب وكار سعي شده فضاي 
رقابتي در محيط كسب وكار شكل بگيرد و از تبعيض هاي 
قيمتي اجتناب شود، اما مصوبه دولت اين معيارها را برآورده 

نمي كند.
وي از اعمال محدوديت براي يك صنعت نوپا در كشور توسط 
وزارت نيرو بر اساس مصوبه هيات دولت سخن گفت و افزود: 
دولت بايد با نگاه حمايتي از صنايع پيش رود نه اينكه براي 

آنها محدوديت ايجاد كند. اسدالله قره خاني، نماينده مجلس 
و نماينده قوه مقننه در كميته ماده 12 از ابهام موجود در 
مصوبه دولت انتقاد كرد و گفت: چطور دولت ماينينگ را 
به عنوان يك صنعت معرفي كرده و تمام نظام هاي حاكم بر 
ساير صنايع را براي آن هم منظور كرده اما آن را از مشوق هايي 
كه ديگر صنايع از آن بهره مند هستند، مستثني ساخته 
است؟ نرخ صادرات گاز براي هر كشوري كه به آن صادرات 
داريم متناسب با مش��خصه هاي سياسي و غيره متفاوت 
است؛ آن وقت چگونه نرخ گاز اين صنعت داخلي را بر اساس 

تعرفه هاي صادراتي گاز تعيين مي كنيم؟
اين نماينده مجلس ميزان توليد روزانه گاز در كشور را حدود 
يك ميليارد مترمكعب و ميزان ني��از روزانه را حدود 600 
ميليون مترمكعب عنوان كرد و گف��ت: گاز مازاد بر توليد 
را براي صادرات بايد تبديل به LNG كنيم كه متأس��فانه 
تكنولوژي آن را نداريم بنابراين مجبوريم براي صادرات از 
لوله استفاده كنيم كه ميزان صادرات ما از اين طريق حدود 
5 ميليون مترمكعب در روز است كه همين مقدار هم روسيه 
با نرخ كمتري صادر مي كند پس بازار اين بخش را هم تقريباً 

از دست داديم.
وي افزود: تنها راه مصرف گاز م��ازاد موجود، فروش آن به 
صنايع و پتروشيمي هاي داخلي است كه آنها هم به دليل 
شرايط تحريمي، زمين گير شده و كمتر از ظرفيت توليد 
مي كنند پس به اين گاز نياز چنداني ندارند. پس چرا گاز مازاد 
را در اختيار نيروگاه ها نمي گذاريم تا به برق تبديل شده و نياز 

اين صنايع را تأمين كنند؟
لعيا جنيدي، معاون حقوقي رييس جمهور و نماينده قوه 
مجريه در كميته ماده 12 در مورد نگاهي كه به اين حوزه 
در دنيا وجود دارد، گفت: هنوز نگرش ها نسبت به اين حوزه 
محل بحث است. در برخي كشورها اين صنعت را به رسميت 

نشناخته اند يا آن را مسكوت گذاشته اند.
وي معتقد است دولت با توجه به مصوبه مردادماه در مورد 
ماينرها جسورانه تصميم گرفته و آنها را به عنوان صنعت 
به رسميت شناخته اس��ت. البته پس از بحث هايي كه در 
كميسيون اقتصادي دولت صورت گرفت انتهاي اين صنعت 
را صادرات برق در نظر گرفتند براي همين سعي شد اين دو 

بخش را تا حدودي به هم نزديك كنيم.
معاون حقوقي رييس جمهور ادام��ه داد: اگر نيروگاه هاي 
موجود به حدي توان توليد داشته باشند كه علاوه بر نياز 
عمومي كشور به برق بتوانند نياز ماينرها را تأمين كنند، خريد 
و فروش مستقيم آنها با يكديگر منعي ندارد. اين مساله بايد 

توسط كارشناسان حوزه بررسي و مشخص شود.
جنيدي در نهايت از وزارت نيرو خواس��ت طي نشس��ت 
تخصصي با حضور دبيرخانه كميته ماده 12 و انجمن هاي 
فعال در حوزه ماينينگ ميزان نياز آنها به برق و توان توليد 
نيروگاه ها را بطور دقيق محاسبه و اعلام كند و از وزارت نفت 
نيز خواست تا گزارش كارشناسي خود را در مورد ميزان گاز 
مازاد موجود و امكان فروش آن بر اساس تعرفه متعادل تر به 
توليدكنندگان برق در اختيار دبيرخانه كميته ماده 12 قرار 
دهد. اين وزارتخانه يك ماه فرصت دارد تا اين گزارش ها را 

تهيه و اعلام كند.

اگرچه از چند س�ال پيش و با اتخاذ سياس�ت هاي 
تعديل اقتصادي واگذاري بنگاه ه�اي دولتي مورد 
توجه قرار گرفته، اما هيچ وقت به اندازه چند سال اخير 
واگذاري ها خبرساز نبوده و زير ذره بين قرار نگرفته 
است. شايد اكنون بيش از هر زمان ديگري نتايج نوعي 
خصوصي س�ازي كه از حدود دو دهه قبل آغاز شد 
پيش روي ماست. شاهد اين بوده ايم كه بنگاه هايي 
كه زماني در تملك دولت بودند كاركرد هاي مناسبي 
داشتند، پس از خصوصي سازي به شدت دچار مشكل 
ش�ده، زير ظرفيت توليد كار كردند و حتي دس�ت 
به تعديل نيرو زدند. خصوصي سازي غلط و تبعات 
آن ب�راي كارگران به اعتراض�ات دامنه داري منجر 
شده كه نمود بارز آن تجمعات و اعتصابات كارگران 
هپكو، آذرآب و نيشكر هفت تپه است. در اين ميان 
آسيب شناسي هاي زيادي صورت گرفته و در جريان 
همين آسيب شناسي هاست كه عنوان شده بخش 
تعاون مغفول مانده، حال آنكه اگر به اين بخش توجه 
مي شد بسياري از مشكلات كنوني در واگذاري ها به 
وجود نمي آمد. محسن بهرامي ارض اقدس عضو اتاق 
بازرگاني تهران در گفت وگو با خبرنگار ايلنا، با اشاره به 
اينكه رويكرد به بخش تعاون بايد تغيير كند، مي گويد: 
بسياري از تعاوني ها تشكيل مي شوند تا امتيازات 
دولتي بگيرند. او همچنين به مسائل پيش آمده در 
مورد واگذاري هپكو، آذرآب و نيشكر هفت تپه اشاره 
و عنوان مي كند: اين اتفاقات در غياب تعاوني هاي 

مقتدر رخ داده است.

  مدام تاكيد مي شود كه سهم بخش تعاون از اقتصاد 
بايد به ۲۵ درصد برسد، اما همچنان چنين اتفاقي 
نيفتاده است. جايگاه بخش تعاون در اقتصاد ايران را 

چگونه تبيين مي كنيد؟
قانون گذاران در زمان تصويب قانون اساسي به دليل شرايط 
اقتصادي، وضعيت دولت و بخش خصوصي استثمارگر آن 
زمان كه عموما بخش خصوصي وابسته بود، نگاهي داشتند 
كه منجر به تدوين و تصويب اصل 44 قانون اساسي شد. در 
اصل 44 عنوان شده است كه اقتصاد بايد دولتي باشد و اگر 
دولت نتوانست حضور پيدا كند بخش تعاون وارد مي شود 
و زماني كه نه بخ��ش دولتي و نه بخش تعاوني نمي توانند 
حضور داشته باشند، بخش خصوصي وارد مي شود. اين نگاه، 
نگاه اشتباهي بود، اما سال هاي سال ما اين اصل را به همين 
صورت مد نظر قرار داديم. اين اصل و اين نگاه مانع توسعه 
اقتصادي و ايجاد فضاي رقابتي بود. اين وضعيت وجود داشت 
تا اينكه مقام معظم رهبري نياز به بازنگري و تفسير نو از اصل 
44 قانون اساس��ي را احساس كردند. ايشان سياست هاي 
كلي اصل 44 قانون اساس��ي را ابلاغ و طبقه بندي قبلي را 
تغيير دادند. به دنبال اين احساس نياز به باز تفسير اصل 44 
قانون اساسي، سياست هاي كلي اين اصل در مجلس شوراي 
اسلامي و مجمع تشخيص مصلحت نظام تصويب و به صورت 
قانون درآمد. بر اين اساس بنا شد جلوي انحصارات و اخلال 
در فعاليت بخش خصوصي گرفته شده و فضاي رقابتي ايجاد 
شود. تعريف هاي جديدي از اقتصاد هاي بزرگ و بنگاه هاي 
اقتصادي بزرگ ارايه شد و به اين ترتيب اجازه ورود و توسعه 
بخش خصوصي و تعاوني در حمل و نقل عمومي، حمل و نقل 

جاده، ريلي و هوايي، كشتيراني و صنايع بزرگ صادر شد. در 
كنار آن بازتعريفي از بخش تعاون صورت گرفت.
  اين بازتعريف به چه مواردي اشاره دارد؟

آنچه در ذهن قانون گذاران در زمان تصويب قانون اساسي 
بود اين بود كه سرمايه هاي كوچك كنار هم جمع شده، با 
هم مشاركت و همكاري كنند و از اين مشاركت، سرمايه هاي 
بزرگ براي كار هاي اقتصادي ب��زرگ فراهم آيد. به دليل 
نبود ساختار مناسب و دولت محور بودن اقتصاد، تعاوني ها 
شكل مي گرفتند تا از دولت امتيازاتي بگيرند. يعني اينكه 
افراد تعاوني مسكن تش��كيل مي دادند تا زمين مجاني از 
دولت بگيرند. تعاوني مصرف شكل مي گرفت تا كالا هايي از 
دولت گرفته شده و آنها توزيع كننده باشند. در واقع آن نگاه 
اصلي و هدفي كه تعيين شده بود به انحراف كشيده شد و 
تعاوني ها باري بر دوش دولت شدند. اساسا تعاوني تشكيل 
مي شد تا امتيازي گرفته شود. با تغيير رويكرد ها و كمرنگ 
و كم فروغ ش��دن حمايت دولتي از تعاوني ها، بسياري از 
تعاوني ها هم كاركرد و نقش خود را از دست دادند و تدريجا 
به يك عنوان و اسم تبديل شدند. الان در مقايسه با دهه 60 
اثر چنداني از تعاوني هاي مسكن نمي بينيد يا تعاوني هاي 
مصرف كه زماني بسيار نقش پررنگي داشتند يا اثري از آنها 
نيست يا بسيار كم فروغ و كم اثر شده اند. علت اين است كه 
سهميه هاي دولتي حذف شده، زمين دولتي و وام دولتي به 
آنها پرداخت نمي شود يا حداقل تعاوني ها در اولويت دريافت 
اين تسهيلات نيستند. ما بايد برگرديم به اصل تعاون يعني 
هدفي كه در ابتدا براي اين بخش در نظر گرفته شده بود و 
همچنين بايد به بازنگري و بازتفسير اصل 44 قانون اساسي 

بازگرديم. اصل مهم اين است كه بايد اقتصاد رقابتي باشد و 
هيچ انحصاري براي هيچ بخشي چه دولتي، چه تعاوني و چه 
خصوصي وجود نداشته باشد. فضاي اقتصاد رقابتي زمينه لغو 
انحصارات و فعاليت بنگاه ها در هر سه بخش دولتي، تعاوني و 
خصوصي را به وجود مي آورد و اتفاقات بزرگ اقتصادي يعني 
سرمايه گذاري هاي بزرگ كه به دليل اجتماعي و سياسي رخ 
نداده، اتفاق مي افتد. الان ملاحظات و مشكلاتي هست كه 
نمي توانند كار هاي بزرگ اقتصادي صورت دهند. نمي توانند 
خودروسازي هاي بزرگ، كارخانه هاي فولاد و پتروشيمي ها 
را بخرند. اين كار ها انجام نشده چون به نظر مي رسد افراد در 
بخش خصوصي قادر به اين كار نيستند. اگر افراد نمي توانند 
اين كار ها را صورت دهن��د مي توان از طريق بخش تعاون 
چنين واگذاري هاي بزرگي را انجام داد. تعاوني ها با تجهيز 
منابع و س��رمايه و با مديريت مشاركتي مي توانند زمينه 
نقش آفريني خ��ود در بخش اقتصاد را فراهم كنند. به اين 
صورت تدريجا در يك شرايط رقابتي سالم سهم تعاوني ها 
از اقتصاد به 25 درصد مي رسد. در واقع كارويژه تعاوني ها 
اين است كه نقش و سهم دولت در اقتصاد را كاهش دهند 
نه اينكه مانع حضور و نقش آفريني بخش خصوصي شوند. 
مساله اصلي اقتصاد و واگذاري ها اين است كه دولت كوچك 
و چابك شده و جاي اينكه خودش بنگاه داري كند به نظارت 
و سياست گذاري بپردازد. تعاوني مي تواند حلقه واسط براي 
تجميع منابع و سرمايه گذاري هاي بزرگ باشد. اگر تعاوني 
همچنان به اين سمت حركت كند كه امتيازي از دولت بگيرد 
در همچنان بر همان پاشنه اي مي چرخد كه قبلا مي چرخيد. 

رويكرد و ذهنيت نسبت به تعاون بايد تغيير كند.

  بر اس�اس برنامه هايي كه اجرا مي شود مي توانيم 
بگوييم رويكرد ها تغيير كرده و چشم انداز مناسبي 

براي بخش تعاون وجود دارد؟
بايد به اين نكته توجه داشت كه اقتصاد با دستور متحول 
نمي شود. براي مثال در س��ال ۹0 قانوني مصوب و در آن 
تاكيد شده كه دولت نبايد سرمايه گذاري جديدي انجام 
دهد، اما مي بينيم كه دولت اي��ن كار را انجام مي دهد. بر 
اس��اس قانون دولت موظف اس��ت بنگاه هاي اقتصادي 
را واگ��ذار كند، ام��ا واگذاري هاي انجام ش��ده بدون كار 
كارشناسي و اهليت سنجي بوده است. ما شاهد تجربه و 
سرنوشت بنگاه هايي مانند هپكو، آذرآب و نيشكر هفت تپه 
هستيم. اين جاها جاهايي بودند كه تعاوني هاي قدرتمند 
مي توانستند مشاركت و با سرمايه مردم و مديريت درست 
اقتصاد دولتي را به اقتصاد مردمي تبديل كنند. در غياب 
تعاوني هاي مقتدر نوعي خصوصي سازي صورت گرفته 
كه نقض غرض است. ما سياست هاي كلي اصل 44 قانون 
اساس��ي را داريم و در برنامه هاي توسعه بر افزايش سهم 
تعاوني ها از اشتغال تاكيد شده است. ما در پايان برنامه پنجم 
بايد سهم تعاون از اقتصاد را به 20 تا 25 درصد مي رسانديم، 
اما من فكر نمي كنم الان اين سهم بيشتر از پنج درصد باشد. 
بخش عمده اي از مشكل ناشي از ساختار خود تعاوني هاست 
و انتظار مي رود فعالان بخش تعاون تغيير رويكرد دهند. در 
واقع راهكار موفقيت تعاوني ها و اعضاي تعاوني ها اين است، 
مگر اينكه افراد در پوشش تعاوني اهداف ديگري را دنبال 
كنند و بخواهند به اين صورت از بخش دولتي امتيازات و 

انحصاراتي بگيرند.

رييس كميسيون انرژي اتاق ايران از مشكلات پيش روي 
صنعت پتروشيمي كشور سخن گفت. به گفته حميدرضا 
صالحي، جهت ارزآوري و كمك به صنعت پتروش��يمي 
كش��ور، لازم است نرخ خوراك پتروشمي ها را با توجه به 

رقباي منطقه و وضعيت تحريمي كشور در نظر گرفت.
صالحي در گفت وگو با »اگزيم نيوز« افزود: پتروشيمي ها 
بيش از ۸0 درصد ارز خود را به كشور وارد مي كنند. پيش تر 
اين امكان براي پتروشيمي ها وجود نداشت كه با ارز خود 
واردات انجام دهند. واحدهاي مربوطه ملزم بودند ارز خود 
را در نيما عرضه نمايند و حق تهاتر كالا از آنها سلب شده 
بود. با توجه به پتانسيلي كه پتروشيمي ها دارند و وضعيت 

تحريمي كشور، بايد اين توان را به عنوان يك فرصت نگاه 
كرد. هر چند كه هزينه هايي نيز در اين راه وجود دارد كه 
بناچار بايد پرداخت ش��ود؛ اما به هر حال از امكاناتي كه 

پتروشيمي ها دارند بايد استفاده كرد.
وي ادامه داد: در حال حاضر اين رويكرد مورد نياز است كه 
پتروشيمي ها بخشي از ارز خود را صرف واردات كنند تا از 
اين طريق بخشي از نيازهاي كشور تامين شود. همان طور 
كه گفته شد، سابقا پروشيمي ها اجازه چنين مساله اي را 
نداشتند. اما اخيراً با تغيير رويكرد مذكور، پتروشيمي ها 
مي توانند حين فروش محصولات خود دس��ت به تهاتر 
بزنند و واردات كالا داشته باشند. بدون شك اين تصميم 

مناسب ارزيابي مي شود. مشخصا پتروشيمي ها بايد بتوانند 
بخشي از آورده هاي ارزي خود را صرف واردات كالا كنند. 
با توجه به ش��رايط خاص كش��ور، اين موضوع يك الزام 

اقتصادي است.
رييس كميس��يون انرژي اتاق بازرگاني ايران با اشاره به 
مشكلات صنعت پتروشيمي كشور تصريح كرد: خوراك 
پتروشيمي ها هميشه به عنوان مساله مهمي در صنعت 
پتروش��يمي مطرح ش��ده اس��ت. در اين خصوص بايد 
تصميمات لازم اتخاذ شود. در حال حاضر رقابتي كه بين 
واحدهاي مختلف پتروش��يمي در زمينه خوراك جاري 
است، چندان مقبول نيس��ت. به جهت شرايط مختلف 

واحدهاي پتروشيمي، فضاي رقابت سالم در اين خصوص 
وجود ندارد. ما معتقديم كه دولت در اين زمينه بايد تصميم 

بگيرد و مشكل خوراك پتروشيمي ها را حل كند.
 او در پاس��خ به اين س��وال كه در بودجه سال ۹۹ دولت 
و مجلس در خص��وص خوراك پتروش��يمي ها بايد چه 
تصميمات��ي را اخذ كنن��د، ابراز داش��ت: در حال حاضر 
واحدهاي پتروشيمي ما رقباي جدي در منطقه دارند. از 
جمله اين رقبا عربستان را مي توان نام برد. اين در صورتي 
است كه براي تعيين نرخ خوراك پتروشيمي معيارهايي 
در نظر گرفته مي شود كه به هيچ وجه قابل قبول نيست. 
سوال اين است كه براي تعيين نرخ خوراك پتروشيمي 

چرا هاب منطقه را در نظر نمي گيرند؟ كانادا، هلند و امريكا 
و... معيار مناسبي براي تعيين نرخ خوراك كشور نيستند. 
آيا آنها هاب منطقه هستند كه نرخ خوراك پتروشيمي را 

با توجه به اين كشورها تعيين مي كنند؟
 وي افزود: با حضور تشكل هاي كلان و فعالين اصلي اين 
حوزه و همچنين وزارت نفت، بايد كميته اي براي براي اين 
مساله تشكيل شود. مجلس و دستگاه قضايي مي توانند 
نقش رگولاتوري را بازي كنند و در خصوص تعيين نرخ 
صحيح خوراك دست به تصميم درست زد. حين تعيين 
نرخ منطقي ِ خوراك پتروشيمي، مي توان در دوران تحريم 

انتظار ارز آوري از سوي پتروشيمي ها را داشت.
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تعرفه بالا و انتقال پول مشكل 
اصلي صادركنندگان به هند

پرهام رضايي نايب رييس اتاق مش��ترك ايران 
و هند در خص��وص خروج هند از 5 ب��ازار اول 
صادر اتي ايران در 6 ماه اول س��ال جاري گفت: 
مهم ترين علت��ي كه هند از اولوي��ت بازارهاي 
صادراتي ما خارج شد مشكل نقل و انتقال پول 
بود زيرا صادر كنندگان ايراني براي دريافت پول 
خود با مش��كلات زيادي روب��رو بودند و همين 
امر باعث ش��د كه صادرات بخش خصوصي به 

حداقل برسد.
وي ادامه داد: مشكل ديگر، قيمت بالاي كالاهاي 
ايراني بود زيرا بيش��تر كالاهاي ايراني رقبايي 
دارند كه كشور سازنده آنها با دولت هند قرارداد 
تعرفه ترجيحي دارند در حالي كه كالاي ايراني 
بايد چند براب��ر عوارض بدهد. اخيرا س��ازمان 
توس��عه تجارت مذاكراتي را با دولت هند براي 
برقراري تعرفه ترجيحي آغاز كرده كه اميدواريم 

هر چه زودتر به نتيجه برسد.
رضايي در خصوص مشكلات بانكي گفت: بحث 
FATF در هند بس��يار جدي است و آنها تاكيد 
دارند كه پول بايد به حساب مالك كالا واريز شود 
تا شائبه پولشويي از بين برود. اينگونه نيست كه 
كالا از ايران صادر ش��ود اما شماره حساب يك 
شركت ديگر در دبي داده ش��ود در اينجا اصلا 
بحث عدم همكاري مطرح نيس��ت اتفاقا دولت 
و بخش خصوصي هن��د تمايل زيادي براي كار 
كردن با ايران دارند اما تحريم باعث شده كه آنها 

روابط خود را به حداقل برسانند.
وي در خص��وص واردات گفت: ب��راي واردات 
صنايع غذايي و دارويي هيچ مشكلي وجود ندارد 
و پول آن از محل پول نفت كه در هند باقي مانده 
يا صادرات كالاهاي ايران پرداخت مي شود اما 
در مورد ساير كالاها مشكلاتي وجود دارد و در 
اين ماه به حداقل رسيده است. به نظر مي رسد 
بهترين و آس��ان ترين راه غلبه بر اين مشكلات 
حضور يك بانك ايراني است كه البته يك بانك 
خصوصي مجوزهاي لازم را از دولت هند گرفته 
است و اميدواريم هر چه زودتر به صورت رسمي 
افتتاح شود چون با حضور اين بانك بسياري از 
مشكلات از جمله بازگشت پول صادركنندگان 

حل خواهد شد.
وي با اشاره به پيمان نامه اوراسيا گفت: اين يك 
حركت خوب در شرايط فعلي كشور است و به 
ما در جه��ت دور زدن تحريم ها كمك مي كند 
و بايد هر چه زودتر ش��بيه چني��ن پيماني با 
كشورهاي اقيانوسيه نيز منعقد شود و علاوه بر 
اعمال تعرفه ترجيحي از واحد پول ملي براي 

تبادل مالي استفاده شود.

 نبود بازار مانعي بزرگ 
براي رونق معادن

سعيد صمدي رييس كميس��يون معدن خانه 
اقتصاد اي��ران با بيان اينكه ح��دود ۸0 درصد 
معادن كوچك مقياس هستند، گفت: مدتيست 
ك��ه دولت در بح��ث معادن كوچ��ك مقياس 
تحقيقاتي انج��ام مي ده��د و طرح هايي براي 
راه اندازي اين معادن دارد؛ معادني كه 15 درصد 

توليد را پوشش مي دهند.
او ادامه داد: معدن، زماني راه اندازي مي شود كه 
بتوان داخل آن سرمايه گذاري كرد، بدين معنا 
كه بايد محصول آن، بازار داشته باشد تا حاشيه 
س��ود حداقلي را براي معدنكار پوشش دهد در 
غير اين صورت هيچ معدني راه اندازي نمي شود.

صمدي افزود: مشكل اساسي و بنيادي معدن 
به خص��وص معادن كوچك مقياس نداش��تن 
بازار است و دولت به جاي اينكه شرايط بازار را 
مهيا و اين معادن را فعال كند، به س��راغ معلول 

رفته است.
رييس كميسيون معدن خانه اقتصاد ايران بيان 
كرد: مهم تري��ن دليلي كه بحث معدن كوچك 
مقياس را كمرنگ كرده، اين است كه بخش قابل 
توجهي از اين معادن مختص مصالح ساختماني 
مثل سنگ تزييني، نما، لاشه، شن و ماسه است 
كه اگ��ر در نظر بگيريم 60 درص��د اين معادن 
مختص اين كالا ها هس��تند، اما بيشتر آنها به 
دليل كاهش ساخت و ساز افت كرده است و بايد 
بحث ساخت و ساز رونق پيدا كند تا اين معادن 

از ركود خارج شود.
او تش��ريح ك��رد: بخش��ي از مع��ادن فل��زي، 
صادرات محور هستند كه بازار صادراتي دارند 
و بايد م��ازاد توليد را صادر كنن��د. بخش قابل 
توجهي از معادن دچار بحران ش��دند كه تحت 
تأثير سياس��ت دولت و تحت عن��وان عوارض 

صادراتي هستند.
رييس كميسيون معدن خانه اقتصاد ايران افزود: 
در شرايطي كه كشور مشكل ارزي دارد همه بايد 
تلاش كنند كه بخشي از صادرات نفت با توليدات 
غير نفتي پوش��ش داده ش��ود، اما متأسفانه در 

معدن عكس اين موضوع رخ مي دهد.
صمدي بيان كرد: دولت به انواع معدن ها عوارض 
صادرات اختصاص داده است كه موجب تعطيلي 
اين معادن مي شود، چرا كه قيمت مواد معدني 
اين معادن در بازار پايين است كه به هيچ عنوان 

بُعد اقتصادي ندارد.
او ادامه داد: ممكن است يك معدن بزرگ بتواند 
با هر قيمتي مواد توليد كند، اما در معادن مقياس 
كوچك اين كار امكان پذير نيست، چرا كه قيمت 

تمام شده براي اين دسته از كالا ها بالاست.
رييس كميس��يون معدن خانه اقتصاد ايران با 
اشاره به اينكه دولت براي راه اندازي معادن بايد 
موانع آنها را بردارد، گف��ت: يكي از موانع براي 
راه اندازي معدن بحث اقتصادي اس��ت كه اگر 
مشكلات اقتصادي آنها حل شود عملا معادن 

به سمت توليد خواهند رفت.
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غول نفتي امريكايي  متهم به كلاهبرداري از محيط زيست
گروه انرژي|

به تازگي شركت نفتي اگزون موبيل مورد اتهام 
قرار گرفته است كه با وجود آنكه از سال 1977 
درباره اثرگذاري انتش�ار دي اكس�يد كربن بر 
تغيي�رات اقليمي اطلاع داش�ته، ب�ه عمد آن 
را ناديده گرفته و س�ودجويي خ�ود از فروش 
س�وخت هاي فس�يلي را پيگيري كرده است. 
رابرت رپي�ر، تحليلگر س�ايت تحليلي »اويل 
پراي�س« در مقال�ه اي درباره چال�ش حقوقي 
ش�ركت اگزون موبيل درباره بح�ث اطلاع اين 
كمپاني از اثرات مخرب انتشار دي اكسيد كربن 
بر اقليم كره زمين از دهه 70 ميلادي و بي توجهي 
عامدانه به اين يافته ها، تلاش كرده اس�ت با به 
اشتراك گذاش�تن تجربيات خود از حضور در 
شركت هاي نفتي، نگاه بدبينانه و توأم با سوءظن 
به اي�ن كمپاني نفتي را تعديل كن�د. از نظر وي 
اينكه يافته هاي يك نفر در يك ش�ركت نشان 
از يك واقعيت باشد به معناي اطلاع داشتن كل 
آن ش�ركت از آن واقعيت نيس�ت و اگر فضاي 
رسانه اي حاكم بر دهه 70 ميلادي را كه سرشار 
از هشدارها درباره سرد شدن زمين بوده است به 
تحليل وارد كنيم، مي توانيم درك كنيم كه چرا 
چنين يافته هاي�ي مورد بي توجهي قرار گرفته 
است. در ادامه مقاله »رابرت رپير« را مي خوانيم: 

وقتي من براي صنعت نفت كار مي كردم، شروع كردم 
كه وقايع مختل��ف را از درون مش��اهده كنم. تصوير 
ذهن��ي ام از »نفت پرعظم��ت« بلافاصله با تجربيات 
شخصي به چالش كشيده شد و تا به امروز بسياري از 
مس��ائل را كاملأ متفاوت از برخي مي بينم كه صنعت 
نفت را فقط از راه دور مش��اهده مي كنند. براي مثال 
متوجه شدم كه بسياري از متخصصان محيط زيست 
براي ش��ركت هاي نفتي كار مي كنند. ادارات محيط 
زيست در شركت هاي بزرگ نفتي پر از افرادي هستند 
كه حرفه خود را به اطمينان يافتن از پيروي كردن اين 
شركت ها از قوانين زيست محيطي اختصاص داده اند.

البته هنوز هم حوادثي رخ مي دهد كه بسياري را به اين 
نتيجه مي رساند كه شركت هاي نفتي به محيط زيست 
اهميت نمي دهند. به هر حال آنها شركت هاي نفتي 
هستند، اما وقتي كه از نزديك نگاه كنيد مي بينيد كه 
زمان، زحمت و پول زيادي براي جلوگيري از حوادث 
صرف مي شود. متوجه شدم كه افرادي در شركت هاي 
نفتي مشغول به كار هستند كه كل زمان خود را روي 
س��وخت هاي جايگزين صرف مي كنن��د و زماني كه 

خود من در كمپاني »كونوكوفيليپس« كار مي كردم، 
مشغول فعاليت در همين حوزه بودم.

من متوجه شدم كه بس��ياري از افراد در سيلو ها كار 
مي كنند. كسي كه در پالايشگاه كار مي كند احتمالا 
اطلاعات حداقلي درب��اره توليد نفت را هم نمي داند. 
همچنين كسي كه در بخش توليد نفت كار مي كند 
احتمالا نمي داند كه بنزين چطور توليد مي شود. يك 
كارگر شاغل در بخش خط لوله نيز احتمالا با عواملي 

كه بر قيمت بنزين اثر مي گذارد ناآشناست.
بنابراين، چيزهايي كه من مش��اهده كرده ام عقايدم 
درب��اره تحقيقات فعل��ي درباره تغيي��رات اقليمي و 
رابطه كمپاني »اگزون موبيل« با آن را شكل مي دهد. 
براي يادآوري، اين شركت در چند ايالت زير ذره بين 
تحقيقات قرار دارد و از س��وي ايالت نيويورك تحت 
پيگرد قانون��ي قرار گرفته اس��ت. اتهامي كه متوجه 
آن شده، »نقش��ه كلاه بردارانه طولاني مدت« درباره 
ريس��ك هاي اقتصادي تغييرات اقليمي است. نكته 
كليدي دعوي در اين است كه در سال 1977 ميلادي، 
جيمز بلك، محقق ارش��د كمپاني اگزون موبيل )در 

آن زم��ان( هش��دار داده بود كه: »در وهله نخس��ت، 
توافق علمي فراگيري وج��ود دارد كه محتمل ترين 
راه تأثير نوع بش��ر ب��ر اقليم جهاني از طريق انتش��ار 
دي اكس��يدكربن به دليل س��وزاندن س��وخت هاي 

فسيلي است.«
اين گ��زاره براي خيلي از مردم به ط��ور قطعي اثبات 
مي كند كه »اگزون مي دانسته است.« اما همينجاست 
ك��ه نظرگاه دروني من معتقد اس��ت ك��ه موضوع به 
همين س��ادگي نيست. هميشه در هر برهه زماني در 
هر شركت نفتي تحقيقات بي شماري انجام مي شود. 
من درگير برخي از آنها بوده ام و يافته هاي خود را دقيقا 
همانند كاري كه جيمز بلك انجام داد، به مديريت ارايه 
مي دادم. نكته اينجاست كه مديريت ممكن است كه با 
اين يافته ها موافق نباشد و اين همان چيزي است كه 
كمپاني »اگزون موبيل« استدلال كرده است. ممكن 
است اين نظر مضحك به نظر برسد، اما توجه داشته 
باشيد كه در دهه 70 ميلادي مردم با پيام هايي مبني 
بر اينكه جهان در حال خنك تر شدن است، بمباران 
ذهني مي ش��دند. در س��ال 1970 واشينگتن پست 

گزارش��ي با اين عنوان منتش��ر كرد: »زمستان هاي 
سردتر يك عصر يخبندان جديد را ندا مي دهند.« در 
سال 1974 روزنامه »تايم« نوشته: »عصر يخبنداني 
ديگر؟« و در س��ال 1975 در »نيوزويك« درج ش��د: 

»جهان در حال سرد شدن«.
مي توان اس��تدلال كرد كه اگزون موبيل بايد به اندازه 
كافي ذكاوت به خرج مي داد و به پيش بيني هاي جيمز 
بل��ك گوش مي داد و نتيجه مي گرفت كه او درس��ت 
مي گويد. اما مطمئنأ مفهوم جهان در حال گرم شدن 
در آن زمان در محور نظرات علمي قرار نداشت. مي توان 
گفت كه »آنها انگيزه اعتقاد نداشتن به يافته هاي جيمز 

بلك را داشتند.« 
و م��ن درباره هيچ يك از اين موارد بحث نمي كنم. اما 
در سال 1977 تقريبأ هيچ اتفاق نظري همانند آنچه 
امروزه درباره گرم ش��دن زمين وجود دارد، نبود و به 
همين دليل فكر نمي كنم اس��تدلال جيمز بلك آن 
مدرك متقني نيست كه برخي معتقدند. اينكه يك 
ش��خص در داخل يك شركت نفتي درباره موضوعي 
هشدار مي دهد بدين معنا نيست كه حتمأ آن شركت 

درباره آن موضوع اطلاع داش��ته است. من تحقيقاتي 
انجام داده ام كه مورد قبول مديريت قرار نگرفت. فكر 
مي كردم كه آنها اش��تباه كردند. اما اگر بعدا  ادعا كنم 
كه »آن ش��ركت اطلاع داشت« خطايي از جانب من 
خواهد بود. زيرا بيشتر افراد آن شركت چيزي درباره 

آن نشنيده اند.
نكته ديگري كه خاطرنش��ان مي كنم اين اس��ت كه 
ش��ركت هاي خصوص��ي معمولأ تحقيق��ات خود را 
ب��ه صورت عمومي منتش��ر نمي كنند. ف��ارغ از حق 
معنوي كه من از مقالاتم در زمان انجام كار در كمپاني 
»كونوكوفيليپس« دارم، تحقيقات من همچنان در 
بايگاني هاي اين شركت است. بعيد است كه مردم اين 
مقالات را ببينند، چون كمپاني ها با هم رقابت دارند. 
لزومأ اگزون موبيل نمي خواهد كمپاني »شورون« بداند 

كه اين شركت روي چه  موضوعي كار مي كند.
در پايان ممكن اس��ت اس��تدلال ش��ود فارغ از آنكه 
اگزون موبيل درباره تقييرات اقليمي اطلاع داشته يا 
نداشته، آنها سال ها براي سازمان هاي مخالف تغييرات 
اقليمي سرمايه خرج كرده اند. من موافقم كه اين امر 
درس��ت است. اما باز هم بايد گفت كه اين امر لزومأ به 
معناي آن نيست كه آنها سعي مي كردند چيزي را از 
مردم پنهان كنند. بلكه به نظر من به اين دليل است 
كه يك عدم اعتقاد عمومي درباره تغييرات اقليمي در 
صنعت نفت وجود دارد )همچنين در طيف راس��ت و 
محافظه كار سياسي كه بيشتر كاركنان صنعت نفت 

هوادار آن هستند( .
زماني كه من در س��ال 2002 براي نخس��تين بار در 
صنعت نفت مشغول به كار شدم، افراد زيادي بودند كه 
فكر مي كردند اگر سعي كنم درباره تغييرات اقليمي 
صحبت كنم به معني آن است كه من عقلم را از دست 
داده ام. نوعي بي اعتقادي به عل��م در آنجا حاكم بود. 
برخي هنوز هم بي اعتقادي ب��ه علم را در خود حفظ 
كرده اند، اگرچه فكر مي كنم اين طرز فكر هر روز كمي 

تضعيف مي شود.
اما اگر همه موارد گفته ش��ده را كنار هم قرار دهيم، 
جاي تعجب نيست كه در سال 1977 مديريت كمپاني 
اگزون موبيل احتمالأ هشدار يكي از دانشمندان خود 
را رد كند. هشداري با اين مضمون كه افزايش انتشار 
دي اكس��يدكربن در حال درست كردن دردسر براي 
جهان است. مطمئنأ اين ايده در آن زمان مورد استقبال 
گسترده اي قرار نگرفت و ما اكنون در 40 سال بعد در 
پي منفعت جويي از آن هستيم. به همين دليل است كه 
هر زمان كسي مي گويد »اگزون موبيل خبر داشت«، 

من پاسخ مي دهم كه »آيا او هم خبر داشته؟«

محمددرويش،فعالمحيطزيست،درگفتوگوبا»اعتمادآنلاين«:

استيضاح اردكانيان بايد فراقوميتي باشد
فرشته بهروزي نيك|  

محمد درويش، فعال محيط زيست، گرچه با استيضاح 
وزير نيرو موافق اس��ت و مي گويد از اين اتفاق حمايت 
مي كند، اما در عين حال باور دارد اين استيضاح قوميتي 
است و چنين رويكردي نمي تواند پاسخگوي نياز كشور 
باشد. حاشيه هاي احتمالي استيضاح رضا اردكانيان، وزير 
نيرو  ادامه دارد. آنچه بسياري از كارشناسان محيط زيست 
كشور بر سر آن اتفاق نظر دارند اين است كه نه تنها وزير 
نيرو بلكه عيس��ي كلانتري، رييس سازمان حفاظت از 
محيط زيست، هم بايد در برابر آسيب هاي جدي اي كه 
به اكوسيستم كشور وارد كردند، پاسخگو باشد. محمد 
درويش، فعال محيط زيست، گرچه با استيضاح وزير نيرو 
موافق است و مي گويد از اين اتفاق حمايت مي كند، اما در 
عين حال باور دارد كه اين استيضاح قوميتي است و چنين 
رويكردي نمي تواند پاسخگوي نياز كشور باشد.  او با اشاره 
به اين مطلب اس��تدلال خود را اين طور توضيح داد: من 
انتظار داشتم فقط نمايندگان استان هاي شمالي نباشند 
كه بالاترين مقام وزارت نيرو را براي كوتاهي هايي كه در 
حوزه آبي كشور انجام داده به مجلس فرا بخوانند.  اين 

كارشناس حوزه محيط زيست تاكيد كرد: زمان آن فرا 
رسيده تا همگان متوجه شوند بحران آب يك موضوع ملي 
بوده و قوميتي نيست.  او در عين حال عقيده ديگري نيز 
دارد: به نظر من ورود نمايندگان به مساله حساس انتقال 
آب درياي خزر به فلات قاره اتفاق بسيار مباركي است؛ 
البته اقدامات انجام شده از سوي مجلس شوراي اسلامي 
را كافي نمي دانم و باور دارم همه نمايندگان مجلس با هر 
قوميتي كه دارند بايد در خصوص تغييرات اكوسيستمي 

و بحران حوزه هاي آبخيز در كشور حساس باشند.
 

   كلانتري و اردكانيان پاسكاري مي كنند
 دروي��ش در ادام��ه صحبت ه��اي خود مس��وولان و 
سياس��ت گذاران را مورد خطاب قرار داد و گفت: كشور 
نياز دارد چيدم��ان تصميم گيرانش بر مبناي واقعيات 
بوم شناسي سرزمين ايران باشد. كشور نياز دارد وزراي 
سازمان هاي تخصصي از جسارت و شهامت لازم برخوردار 
باشند و به رييس جمهور بگويند چرا و به چه دليل اجراي 
برخي از طرح ها در حوزه آب كشور بايد متوقف شود.  اين 
فعال محيط زيست در ادامه صحبت هاي خود وضعيت 

آبي ايران را روايت كرد و افزود: ايران در ش��رايطي قرار 
گرفته كه تمامي حوزه هاي آب خيزش با تنش آبي روبه رو 
شده است.  از نگاه اين تحليلگر ارشد محيط زيست بهتر 
است به جاي صرف هزينه براي طرح هاي انتقال آب به 
سراغ روش هايي مثل بازچرخاني و مديريت مصرف آب 
حركت كنيم، فرس��ودگي لوله ها را برطرف و مصرف را 
مديريت كنيم تا شايد بتوانيم با چنين راه هايي راندمان 

آب در صنعت را نيز افزايش دهيم.
 

   كلانتري هم بايد بركنار شود
 او  به  مس��اله اس��تيضاح و بركناري وزير نيرو  از منظر 
ديگري نگاه كرد و گفت: اگر قرار بر بركناري باشد، فكر 
مي كنم اولويت اول با رييس سازمان محيط زيست است. 
ايشان چراغ س��بز انتقال آب درياي خزر را خيلي زودتر 
نشان داد. حتي منتظر ش��نيدن پاسخ هاي وزارت نيرو 

هم نماندند.
 

   پاي مافيا در ميان است
 به عقي��ده درويش، ي��ك جناح پرقدرت متش��كل از 

شركت هاي مهندسي مشاور و بسياري از شركت هاي 
خصولتي وجود دارند كه مساله آب را در كشور با هدف 
منافع شخصي و جناحي مديريت مي كنند.  او اظهارنظر 
خود را با ذكر چند نمونه ادامه داد: براي مثال شركت هايي 
هستند كه  حدود 100 هزار نفر كارمند دارند و حيات شان 
در گرو اجراي طرح هاي انتقال آب و سدسازي است، به 

همين دليل به هر شيوه ممكن به دولت و مجلس فشار 
مي آورند تا اين طرح ها به هر قيمتي در حوزه آبي كشور 
به اجرا درآيد، حتي اگر به قيمت نابودي اكوسيس��تم 
تمام شود.محمد درويش صحبت هاي خود را اين طور 
به پايان رساند: لابي قدرت در حوزه آب منافع ملي را به 

هيچ انگاشته اند.

انتظارواميدواريتوأمانمعاملهگرانبهتوافقتجارينفترادر62دلارتثبيتكرد

تقويتآهستهقيمتنفتدرروزسهشنبه
گروه انرژي|

اميدواري به افزايش تقاضاي انرژي در پي مرحله نخست توافق امريكا 
و چين، قيمت نفت را در معاملات ديروز افزايش داد تا نفت برنت جاي 

پاي خود را در كانال ۶2 دلاري محكم تر كند.
قيمت نفت كه در هفته هاي گذشته با ثبات نسبي همراه بوده و بالاي 
۶0 دلار باقي مانده،  ديروز با تقويت احتمال افزايش تقاضاي انرژي در 

جهان، با رشد همراه شد.
با اين حال نگراني ها نس��بت به وضعيت تجاري جهان مانع از تقويت 

بيشتر قيمت ها در بازار شد.
بر اين اساس قيمت نفت برنت با ۳۶ سنت افزايش به ۶2 دلار و 54سنت 
رسيد. نفت شاخص امريكا نيز 29 سنت بالا رفت و 57 دلار و 15 سنت 

قيمت خورد.
به گزارش ايرنا، بازار نفت بيش از هر چيز منتظر نتيجه مذاكرات بين 
چين و امريكا بر سر موضوع تعرفه است و از همين رو نوسانات قيمتي 

بزرگي در قيمت نفت به چشم نمي خورد.
در همين حال به گزارش ايسنا، دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا 
روز ش��نبه اعلام كرد كه مذاكرات با چين به خوبي پيش مي رود اما 
امريكا تنها در صورتي با چين توافق امضا خواهد كرد كه براي كشورش 
مناسب باشد. وي همچنين گفت: گزارش هاي نادرستي درباره تمايل 
امريكا براي لغو تعرفه ها روي كالاهاي چيني در فاز اول توافق منتشر 

شده است.
به گفته ادوارد مويا، تحليلگر شركت OANDA، قيمت نفت در ابتداي 
هفته از نگراني ها درباره فرجام جنگ تجاري پكن و واشنگتن، تحت 
فشار كاهشي قرار گرفت در حالي كه اوايل اكتبر با خوش بيني نسبت به 

رونق تقاضا پس از امضاي فاز اول توافق ميان دو كشور، پشتيباني شده 
بود. در آستانه سخنراني دونالد ترامپ در كلوب اقتصادي نيويورك كه 
ممكن است طي آن خبر جديدي درباره اين توافق اعلام شود، بازارهاي 

ديگر در احتياط به سر مي برند.
در بخش عرضه، عربستان سعودي توليد نفت خود را در اكتبر به 10.۳ 
ميليون بشكه در روز افزايش داد با اين حال عرضه خود به بازار را پايين 

هدف توليد اوپك نگه داشت.
واگيت الكپروف، مديرعامل شركت لوك اويل روسيه نيز گفت: انتظار 

دارد توافق كاهش توليد اوپك پلاس تمديد شود.
تحت توافق اوپك پلاس، شماري از كشورهاي اوپك و غيراوپك شامل 
روسيه با هدف تقويت قيمت ها، از ابتداي ژانويه سال 2019 توليدشان 
را به ميزان 1.2 ميليون بشكه در روز محدود كرده اند و قرار است اين 
پيمان تا مارس سال ميلادي آينده اجرا شود. اين توليدكنندگان در 
روزهاي پنجم و شش��م دسامبر براي بازبيني سياست توليد خود در 

وين ديدار خواهند كرد.
در اين بين معامله گران به نقل از شركت اطلاعاتي جن اسكيپ اظهار 
كردند آمار امريكا نشان داده كه ذخاير نفت در هاشينگ اوكلاهاما كه 
هاب تحويل معاملات نفت است در هفته منتهي به هشتم نوامبر، حدود 
1.2 ميليون بش��كه كاهش پيدا كرده است. ذخاير نفت كاشينگ به 

مدت 5 هفته متوالي تا اول نوامبر رشد داشته است.
بر اساس گزارش رويترز، تحليلگران شركت »فيتچ سولوشنز ماكرو 
ريس��رچ« اظهار كرده اند كه رش��د تقاضا براي نفت پس از يك سال 
انتظارات پايين در بحبوحه جنگ تجاري امريكا و چين، در سال آينده 

ممكن است بهبود پيدا كند.

رشد30سالهتوليدنفتروسيهبهزودیمتوقفمیشود؟

ضربهتحريمبهاکتشافنفتدرروسيه
تسنيم| روس��يه، يکی از بزرگ ترين توليدکنندگان نفت دنيا، تاثير 
ممنوعيت اين همکاری را از زمان اعمال تحريم های آمريکا و اتحاديه 
اروپا عليه بخش انرژی آن در 2014 حس کرده اس��ت. آمريکا به طور 
مداوم اي��ن محدوديت ها را بيش��تر می کند و اخيراً در ماه س��پتامبر 

محدوديت های جديدی اعمال کرده است.
تحريم ها مخصوصاً دسترسی روسيه به سرمايه های خارجی و پروژه های 
دريايی قطب ش��مال، پروژه های آب های عميق و شيل را هدف قرار 
می دهد. همکاری بين المللی برای توس��عه فنی در صنعت نفت و گاز 
بسيار اهميت دارد و تنها محدوديت های اعمال شده برای اين همکاری 
می تواند اهميت آن را نشان دهند. به گزارش فايننشال تايمز، اکسون 
موبيل مجبور شده همکاری خود با شرکت رزنفت روسيه را در ميدان 
نفتی پوبدا در قطب ش��مال روسيه معلق کند. ش��رکت انی ايتاليا در 
همکاری دريايی خود با رزنفت در پروژه های دريای سياه مدام تغيير 
رويه می دهد. در اين بين، رويال داچ شل مجبور شد همکاری خود را با 
شرکت گزپروم نفت در  تاسيسات باژنوف در غرب سيبری متوقف کند. 
آرتم فرونوف، نايب رييس آژانس اعتبار سنجی موديز در مسکو گفت اين 
پروژه ها تنها بخش کوچکی از توليد نفت روسيه را تشکيل می دهند ولی 
توسعه آن ها با خشک شدن ميادين نفتی قديمی اهميت پيدا می کند. 
وی گفت: »شرکت های نفت روسيه تکنولوژی توسعه شيل و ميادين 
قطب ش��مال را ندارند بنابراين پس از بيرون رفتن شرکت های بزرگ 

خارجی از اين قراردادهای مشترک، اين پروژه ها را متوقف کرده اند«.
وی اضافه کرد: »توليد کنندگان داخلی نفت به دنبال استراتژی های 
جايگزين از طريق تحقيقات داخلی هستند، ولی توسعه فناوری های 
مناس��ب از نظر اقتصادی و داخلی کردن کام��ل توليد تجهيزات لازم 

سال ها طول می کشد«. علاوه بر تحريم ها، کاهش ارزش روبل پس از 
افت شديد قيمت نفت در 2014 دسترسی به فناوری خارجی را برای 
شرکت های داخلی س��خت تر کرده است. روسيه پس از دوره شوروی 
سابق همواره توليد نفت خود را افزايش داده است ولی مقامات می ترسند 
در صورت عدم ارائه راه حل های فنی مناسب طی 15 سال آينده توليد 
نفت اين کشور 40 درصد سقوط کند. ديميتری ماريچنکو، يک تحليلگر 
نفت و گاز در شرکت اعتبارسنجی فيچ در لندن گفت: »بسياری از ذخاير 
سخت بازده روس��يه مشمول تحريم ها نشده اند. شرکت های روسيه 
همچنان به فناوری غرب و شرکت هايی مثل اسچلامبرگر و هليبورتن 
برای توسعه آنها نيازمندند«. اسچلامبرگر يکی از بزرگ ترين گروه های 
خدمات رسانی نفتی در جهان است که توليد در 8 کارخانه در روسيه 
را توس��عه داده و يک مرکز فناوری علمی در اين کش��ور افتتاح کرده 
است. بسياری از ش��رکت های روسی هم توسعه خدمات فنی داخلی 

را تسريع کرده اند.

 Wed. Nov13. 2019  چهار شنبه    22 آبان 1398   15 ربيع الاول 1441  سال ششم    شماره   1521 

 تاثير كشف نام آوران
 بر سهام آرامكو

تس�نيم| در ده��م نوامب��ر، حس��ن روحان��ي، 
رييس جمهور ايران اكتش��اف ي��ك ميدان نفتي 
جديد را اعلام كرد. طبق گفته وي، اين ميدان نفتي 
جديد ذخاير نفتي ايران را 5۳ ميليارد بشكه افزايش 
مي دهد. اين اطلاعيه ايران همزمان ش��ده اس��ت 
با آماده سازي عربس��تان براي عرضه سهام آرامكو 
در بورس. عربس��تان سعودي و ايران در بازار رقيب 
يكديگر هستند. بانكداران آرامكوي عربستان را 1.۳ 
تا 1.7 تريليون دلار قيمت گذاري كرده اند. اوپك در 
گزارش دورنماي نفت جهان چالش هاي جديدي 
را براي توليد كنندگان نفت خاورميانه پيش بيني 
كرده است. اطلاعيه ايران در مورد اين اكتشاف نفتي 
احتمالًا بر قيمت نف��ت خام تأثير منفي مي گذارد 
و قيمت پايين ت��ر نفت بر ارزش��گذاري آرامكوي 
عربستان تأثير منفي دارد، ولي تحريم هاي امريكا 
صادرات نفت ايران را مختل كرده است. فروش سهام 
در آرامكوي عربستان به اين كشور كمك مي كند 
در ساير بخش هاي اقتصاد سرمايه گذاري كند. به 
گزارش ماركت ريليست، قيمت نفت خام امريكا طي 
ماه جاري 5.۶ درصد افزايش يافته است. شاخص 
S&P500 هم در همين دوره 1.8درصد بالا رفته 
است. افزايش بازار سهام يك نكته مثبت براي قيمت 
نفت است. در 2019، تا به امروز نسبت بين نفت و 
شاخص S&P500، �� ۶8.2 درصد بوده است. رشد 

اقتصاد جهان بر تقاضاي نفت تأثير گذاشته است.

خيز عراق براي تصرف بازار 
نفت عربستان

ايسنا| با وجود افت جزئي مجموع صادرات نفت، 
عراق ف��روش نفت خود به چين و هن��د را از اواخر 
سپتامبر پس از حملات به تاسيسات نفتي عربستان 
س��عودي و ابهام درباره وضعيت عرضه اين كشور، 
افزايش داد. فوتيوس كاتسولاس، تحليلگر شركت 
تحليل دريايي و تجارت »ليكوييد بالك پرنسيپال« 
در اين باره گفت: پس از حملات 14 س��پتامبر به 
تاسيسات نفتي حساس عربس��تان سعودي كه 
توليد نفت اين كش��ور را 5.7 ميليون بشكه در روز 
يا معادل حدود پنج درصد از عرضه جهاني كاهش 
داد، به نظر مي رس��د عراق به سرعت دست به كار 
شد و از اواخر سپتامبر به چين و هند كه بزرگ ترين 
مشتريان نفتي آسيايي هستند، نفت خام فروخت. 
به گفته تحليلگران شركت »آي اچ اس ماركيت« 
در روزهاي پيش رو، يك عامل نگراني عمده تاثير 
ناآرامي هاي داخلي عراق بر روند توليد و صادرات 
نفت اين كشور است. ثامر غضبان، وزير نفت عراق 
در بحبوحه ناآرامي هاي داخلي اخيرا اظهار كرد نرخ 
توليد و صادرات نفت اين كشور باثبات مانده است. 
طبق اعلام وزارت نفت عراق، اين كش��ور در اكتبر 
بيش از 10۶.8 ميليون بشكه معادل ۳.445 ميليون 

بشكه در روز نفت صادر كرد.

 افزايش گمانه زني ها 
درباره تصميم اوپك پلاس

تسنيم| وزير نفت عمان گفت اوپك و توليدكنندگان 
نفت متحد آن احتمالًا قرارداد كاهش توليد نفت را 
تمديد مي كنند ولي بعيد است كه ميزان اين كاهش 
را ش��ديدتر كنند. امارات متحده عرب��ي اعلام كرد 
نگران رشد بلندمدت تقاضاي نفت نيست. به گزارش 
رويترز، محمد بن حام��د الرحمي، وزير نفت عمان 
غير عضو اوپك در يك كنفرانس انرژي در ابوظبي، 
پايتخت امارات گف��ت: »به نظر من احتمال تمديد 
اين قرارداد وجود دارد ولي بعيد است كاهش توليد 
نفت شديدتر شود، مگر اينكه طي چند هفته آينده 
اتفاقاتي بيفتد«. وي گفت تقاضاي نفت به خاطر آرام تر 
شدن درگيري هاي تجاري رو به افزايش است. عمان 
از قيمت فعلي نفت راضي است. سهيل المزروعي، 
وزير نفت امارات متحده عربي، سومين توليدكننده 
بزرگ اوپك پس از عربستان و عراق گفت رشد تقاضا 
كاملا منطقي است. دارمندرا پرادهان، وزير نفت هند 
گفت پس از حمله به تاسيسات نفتي عربستان كه 
موقتاً توليد نفت بزرگ ترين صادركننده نفت دنيا را 
نصف كرد، درگيري هاي ژئوپليتيكي باعث نگراني در 
بين مصرف كنندگان نفت شده است. هند سومين 

واردكننده بزرگ نفت دنياست.  

عرضه بورسي فرآورده هاي 
پالايشي و پتروشيمي

ايرنا| بورس انرژي ايران، ديروز ميزبان عرضه انواع 
فرآورده پالايشي و پتروشيمي بود. رينگ داخلي 
اين بورس، ديروز شاهد عرضه كالاهاي پنتان پلاس 
پتروشيمي پارس، آيزوريسايكل، پلاتفرميت، حلال 
400، حلال 402، حلال 40۶، حلال 410، حلال 
502 و ح��لال 50۳ پالايش نف��ت اصفهان، برش 
سبك و رافينت ش��ركت پتروشيمي نوري، برش 
سنگين )حاصل از پالايشگاه نفت و پتروشيمي به 
جز بنزين و گازوئيل(، سوخت كوره سبك و نيتروژن 
مايع پتروشيمي تبريز، برش سنگين پتروشيمي 
جم، برش سنگين شركت پتروشيمي اميركبير، 
رافينت پتروشيمي بيستون، متانول پتروشيمي 
زاگرس، متانول پتروشيمي شيراز و متانول شركت 
متانول كاوه اس��ت و بنزين اكتان 87 بنزين اكتان 
91 و گازوئيل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
ايران در رينگ بين الملل عرضه شد. روز دوشنبه 
كالاهاي اكستراكت نفت سپاهان و آيزوفيد، حلال 
402 و ريفورمي��ت پالايش نف��ت تبريز در رينگ 
داخلي و گاز مايع پالايش نف��ت آبادان و گاز مايع 
شركت نفت ستاره خليج فارس در رينگ بين الملل 
بازار فيزيكي بورس انرژي ايران معامله شد. در اين 
روز بيش از ۶1 هزار و ۳0 تن فرآورده هيدروكربوري 
به ارزش بيش از 2.۶94 ميليارد و 997 ميليون ريال 

در بازار فيزيكي بورس انرژي ايران دادوستد شد.



دريچه8گزارش

گزارش مركز پژوهش هاي مجلس درباره يك طرح برقي :

بدمصرفي را  اصلاح كنيد 
موض��وع توليد،  توزي��ع و مصرف برق در كش��ور از 
مواردي است كه هر س��اله وزارت نيرو با آن درگير 
اس��ت. در حالي كه اين وزارتخانه با بدهي كلاني به 
پيمان��كاران اين صنعت مواجه اس��ت – بالغ بر 30 
هزار ميليارد تومان – از طرف ديگر به دنبال ان است 
كه بتواند مصرف برق را بهينه س��ازد – اين در حالي 
 اس��ت كه هدر رفت برق در كش��ور به طور متوسط 

15 درصد است. 
در همين حال مجلس طرحي با عنوان »بخشودگي 
بهاي برق مش��تركان خانگي كم مصرف« در دست 
بررسي دارد. تصويب اين طرح چه تبعاتي مي تواند 
داشته باش��د. در همين راس��تا مركز پژوهش هاي 
مجلس در خصوص اين طرح كار كارشناسي انجام 
داده كه در آن دو س��ناريو هم براي هزينه برق داده 
است كه به نظر مي رسد اين دوسناريو مهم تر از خود 
طرح باشد. گزارش مركز پژوهش هاي مجلس را در 

اين خصوص بخوانيد:  

  مقدمه 
يكي از اثربخش ترين تصميم ها براي اصلاح مصرف 
مش��تركان و توزيع عادلانه يارانه ضمني برق ميان 
مشتركان و ازسويي ديگر تأمين هزينه هاي توسعه 
صنعت برق، تصميم گيري براي اصلاح نرخ و تعرفه 
فروش برق است. در پيشنهاهايي كه براي اصلاح نرخ 
فروش برق تدوين و ارايه مي ش��ود هر يك بخشي از 
اهداف فوق الذكر را مورد تأكيد قرار مي دهند كه غالبا 
مبتني بر اقتضاي شرايط موجود است. درحال حاضر، 
تعرف��ه برق بايد ب��ه گونه اي اصلاح ش��ود كه منجر 
به تش��ويق رعايت الگوي مصرف و توزيع منصفانه 
يارانه ه��اي ضمني مي��ان مصرف كنندگان ش��ود. 
اين مهم مورد توجه طرح پيش��نهادي تحت عنوان 
»بخشودگي بهاي برق مشتركان خانگي كم مصرف« 
قرار گرفته است. به موجب اين طرح مقرر شده است، 
مشتركان خانگي كه ماهيانه كمتر از 300 كيلووات 
س��اعت برق مصرف مي كنند، از پرداخت بهاي برق 
مصرفي معاف شوند. همچنين مشتركاني كه نتوانند 
سقف الگوي مصرف ياد شده را رعايت كنند تا 500 
كيلووات س��اعت در ماه يك سوم بهاي تمام شده و 
تا ۷00 كيلووات س��اعت يك دوم بهاي تمام شده و 
بالاتر از ۷00 كيلووات ساعت در 1 ماه كل بهاي تمام 
ش��ده برق مصرف را پرداخت نمايند. در ادامه مفاد 
طرح » بخش��ودگي بهاي برق مشتركان خانگي كم 
مصرف« از نظر شكلي، مالي و حقوقي مورد تحقيق 

و بررسي قرار گرفته شده است.

  بررسي شكلي طرح 
  اين طرح تفاوتي ميان ماه هاي گرم و غيرگرم 

قائل نشده است.
   واحد مصرف در متن به اش��تباه »كيلووات« ذكر 

شده و بايد به »كيلووات ساعت« اصلاح شود
   به نظر مي رس��د، مفاد ماده واح��ده براي مصرف 
مش��تركان در ماه هاي گرم مناطق عادي و ماه هاي 
غيرگرم تدوين شده است. براساس تبصره »1« ماده 
واحده، وزارت نيرو بايد الگوي مصرف براي مشتركان 

مناطق گرمسيري تعيين نمايد
   براساس تبصره »1« ماده واحده اين طرح، وزارت 
نيرو صرفاً س��قف الگ��وي مصرف را ب��راي مناطق 
گرمسيري تعيين خواهد كرد، بنابراين نحوه تعيين 
نرخ براي هر يك از بازه ه��اي مصرف در آن مناطق 

محل ابهام است
  بهاي تمام ش��ده برق با توجه به روش محاسبه آن 
شامل روش حسابداري، روش سازمان ملل يا روش 
هزينه نهايي، مقادير متفاوتي خواهد داشت. ضمن 
اينكه تعيين مقادير برخ��ي پارامترها در هر يك از 
روش هاي مزبور محل ابهام اس��ت كه در اين ميان 
مي توان به نرخ تس��عير ارز اشاره كرد. گفتني است، 
طبق تبصره ذيل بند »ج« ماده )1( قانون هدفمند 
ك��ردن يارانه ه��ا مص��وب 1388/10/15، قيمت 
تمام ش��ده برق مجموع هزينه ه��اي تبديل انرژي، 
انتقال، توزيع و هزينه س��وخت در نظر گرفته شده 
كه مي توان مرج��ع صحه گذاري بر آن را س��ازمان 
حسابرس��ي دانست. لذا با توجه به اس��تناد قانوني، 
روش حسابداري براي تعيين قيمت تمام شده براي 
محاس��به بهاي برق مصرفي مشتركان خانگي بايد 

مبنا قرار گيرد
  در بخش��ي از اي��ن ط��رح آم��ده اس��ت: »هزينه 
مابه التفاوت بودجه اي از طريق افزايش قيمت ساير 
مصرف كنن��دگان به صورت پلكان��ي تأمين خواهد 
شد« چنانچه منظور از »س��اير مصرف كنندگان«، 
مش��تركان خانگي با مصرف ماهيان��ه بالاتر از 300 
كيلووات ساعت و همچنين مشتركان ساير تعرفه ها 
اعم از تجاري، عمومي، صنعتي، كش��اورزي باشد، 
اصلاح قيمت برق براي تمامي مش��تركان تا حدي 
كه هزينه هاي اجراي اين طرح را پوشش دهد، رقم 
خواهد خورد. ازس��ويي ديگر، چنانچه تأمين هزينه 
مابه التفاوت بودج��ه اي از طريق افزايش بهاي برق 
ساير مشتركان خانگي باشد، نياز به برقراري موازنه 
ميان درآمدهاي حاصل از مصرف مشتركان بالاتر از 
300 كيلووات ساعت و هزينه ناشي از اعمال معافيت 
در پرداخت بهاي برق توسط مشتركان خانگي است. 
بنابراين بايد در اين خصوص رفع ابهام صورت گيرد

   نحوه تعيين بهاي برق مصرفي مشتركان مبتني 
بر طرح پيشنهاد شده مبهم است. براي مثال، فرض 
شود كه مصرف مشترك ۶00 كيلووات ساعت است، 
بهاي ب��رق مصرفي به دو صورت قابل تصور اس��ت. 
1-.به��اي برق مصرفي تا 300 كيلووات س��اعت، با 
نرخ صف��ر، 300 تا 500 كيلووات س��اعت در ماه با 
نرخ معادل يك س��وم بهاي تمام شده و مابقي آن با 

نرخ معادل يك دوم بهاي تمام ش��ده محاسبه شود 
2- .بهاي كل برق مصرفي براساس نرخ يك دوم بهاي 

تمام شده محاسبه شود
   با توجه به اهداف مورد اش��اره در مقدمه »اهميت 
الگوي مصرف و به منظور حفظ منابع و جلوگيري از 
اسراف...«. يكي از مسائل از نظر طرح كنترل ميزان 
مصرف برق مشتركان خانگي است. اين درحالي است 
كه به گفته مسئولان صنعت برق بيش از 85 درصد 
از مشتركان در الگوي مصرف، برق مصرف مي كنند. 
با وجود اين، مس��اله بدمصرفي مش��تركان خانگي 
كماكان بي پاسخ مانده اس��ت. مفهوم بدمصرفي يا 
خوش مصرفي مستقل از ميزان مصرف بوده و بيانگر 
ميزان يكنواختي مصرف برق ازس��وي مش��تركان 
خانگي است. به عبارت ديگر، برق مصرفي مشتركان 
خانگي خلاف ديگر كالاهاي مصرفي خانوارها نظير 
بنزي��ن صرفاً با اوص��اف »كم« يا »زي��اد« توصيف 
نمي ش��وند، بلكه بُعد ديگر مصرف آن��ان با اوصافي 
كه نمايانگر ميزان يكنواختي مصرف اس��ت، وصف 
مي شود. بدمصرفي مشتركان عامل بروز بحران برق 
در تابستان بوده و موجب سرمايه گذاري براي تأمين 
برق براي بهره مندي در مدت زمان بس��يار محدود 
سال )حدود 300 ساعت پيك مصرف برق در سال( 
مي ش��ود. لذا پرداختن به مس��اله خوش مصرفي و 
بدمصرفي مش��تركان خانگ��ي در اولويت بالاتري 

نسبت به ميزان مطلق مصرف آنها قرار دارد.
بررسي ابعاد مالي طرح با توجه به ابهام هاي مطرح 
شده در بالا، س��ناريوهاي مختلفي براي نتايج مالي 
اجراي اين طرح قابل ذكر اس��ت. دو سناريو با توجه 
به نرخ در نظر گرفته شده براي قيمت تمام شده برق 
مورد تحقيق و بررس��ي قرار داده شده است. گفتني 
است، با توجه به عدم تعيين مقادير بازه هاي مصرف 
و نرخ فروش متناظر با آن، محاسبات صورت گرفته 
در اين بخش محدود به ماه هاي گرم مناطق عادي و 
ماه هاي غيرگرم شده است. هرچند نتايج قابل تسري 
به س��اير مناطق گرمسيري اس��ت. درحال حاضر، 
مصرف برق مشتركان برق خانگي در ماه هاي غيرگرم 
مناطق عادي و ماه هاي غيرگرم در حدود 53 ميليارد 
كيلووات ساعت )معادل ۶0 درصد از كل مصرف برق 
در بخش خانگي( است. در جدول 1 وضعيت مصرف 
برق و مابه التفاوت درآمدي كه در هر يك از بازه هاي 
مصرف عايد وزارت نيرو مي ش��ود نش��ان داده شده 
اس��ت. همچنين جدول 2 مجموع دريافتي صنعت 
برق از محل فروش برق به مشتركان را ارايه مي دهد.

در بررسي سناريوي 1 نكات ذيل حائز اهميت است: 

- در اين س��ناريو، قيمت تمام ش��ده براساس روش 
حسابداري مد نظر قرار گرفته شده كه معادل 9۶۷ 

ريال در سال 139۷ بوده است
- درصورت اجراي طرح، درآمد حاصل از فروش برق 
در تمامي بازه هاي مصرف نس��بت به وضع موجود 
معادل 33 هزار ميليارد ريال كاهش خواهد يافت. –

 با توجه ب��ه كاهش بهاي برق مصرفي مش��تركان، 
مي توان انتظار داش��ت كه ع��وارض برق دريافتي از 
مشتركان برق خانگي در ماه هاي گرم مناطق عادي 
و ماه هاي غيرگرم نيز كاهش خواهد يافت. اين مهم 
به كاهش منابع براي توسعه و نگهداري شبكه برق 

روستايي و برق تجديدپذير منجر خواهد شد
- روش حس��ابداري مبتني بر اقلام هزينه اي مانند 
هزينه س��وخت است. مقدار نرخ س��وخت در طول 
سال هاي اخير مقداري ناچيز بوده است. لذا در نظر 
گرفتن مقدار قيمت تمام ش��ده ب��رق مبتني بر اين 
روش نيز به مثابه عدم تغيير در قيمت سوخت است. 
لذا در جدول 2 رقم متناظر با آن صفر منظور ش��ده 

است. بررسي سناريوي 2 حاكي از نكات ذيل است
- در اين سناريو، قيمت تمام شده برق براساس روش 
هزينه نهايي بلندمدت مد نظر قرار گرفته ش��ده كه 
مقدار آن براساس نرخ سوخت 11 سنت دلار و نرخ 
تسعير ارز 110000 ريال، معادل ۶55۷ ريال در نظر 
گرفته شده است. - درصورت اجراي اين طرح، درآمد 
حاصل از فروش برق در تمامي بازه هاي مصرف )به 
استثناي مصرف تا 300 كيلووات ساعت( نسبت به 
وضع موجود افزايش پيدا خواهد كرد. در اين حالت 
مجم��وع دريافتي هاي صنعت برق بال��غ بر 4400 
ميليارد تومان خواهد ش��د كه حدود 410 ميليارد 

تومان بيشتر از وضع موجود است.
با توجه ب��ه اينك��ه در اين روش بهاي س��وخت در 
تعرفه برق مشتركان منظور ش��ده است، لذا انتظار 
مي رود معادل آن به ش��ركت ملي گاز نيز پرداخت 
شود. با احتس��اب قيمت گاز 11 سنت دلار به ازاي 
هر مترمكعب و 110 هزار ريال نرخ تس��عير ارز و با 
فرض اينكه ب��ا مصرف هر مترمكعب گاز حدود 3/5 
كيلووات س��اعت برق توليد ش��ود، وزارت نيرو بايد 
براي هركيلووات ساعت برق توليدي معادل 345۷ 
ريال هزينه سوخت پرداخت كند. رقم پرداختي بابت 
بهاي سوخت براي تأمين برق مشتركان برق خانگي 
در ماه هاي گرم مناطق عادي و ماه هاي غيرگرم بالغ 

بر 183 هزار ميليارد ريال خواهد شد
- درص��ورت پرداخت بهاي س��وخت، وزارت نيرو با 
كسري 139 هزار ميليارد ريالي مواجه خواهد شد، 

ب��ه عبارتي مركز درآمد و هزين��ه وزارت نيرو منفي 
خواهد شد

مهم ترين آثار مترتب بر مش��تركان خانگي از محل 
اجراي اين طرح شامل موارد ذيل است: -

 يكي از ذي نفعان اصلي اجراي اين طرح، خانوارهايي 
هس��تند كه مصارف آنان در ميان بيش از دو كنتور 
تقسيم مي شود )براي مثال خانوارهايي در طول ماه 
علاوه بر منزل مسكوني، بخشي از زمان خود را در ويلا 
سپري مي كنند. مصارف اين دسته از خانوارها بين دو 
يا سه دستگاه اندازه گيري )كنتور( توزيع مي شود و 
منجر به تعيين مصرف كمتر از 300 كيلووات ساعت 
در ماه مي ش��ود. لذا با وج��ود توانايي پرداخت بالا و 
مصرف برق بالاتر از الگو )درصورتي كه مصارف آنان 
تجميع شود( هيچ هزينه اي بابت برق مصرفي خود 
پرداخ��ت نخواهند كرد. در چنين ش��رايطي توزيع 
ناعادلانه يارانه رقم خواهد خورد كه در تضاد با اهداف 

گفته شده در اين طرح است
- درصورت اج��راي اين طرح و ايج��اد انگيزه براي 
مش��تركان براي كاهش مصرف خود در س��ال هاي 
بعد از اجرايي ش��دن آن، بخش��ي از مش��تركان با 
مصارف بالاي 300 كيلووات ساعت متحمل تأمين 
هزينه هاي مش��تركان ب��ا مصارف كمت��ر از 300 
كيلووات ساعت مي ش��وند. براي مثال، مشتركيني 
ك��ه 10 درصد ب��رق را مصرف مي كنن��د و مصارف 
ماهيان��ه آن��ان بالاتر از الگ��و قرار دارن��د، متحمل 
پرداخت هزينه هاي تأمين 90 درصد از برق مصرفي 
ساير مشتركان مي ش��ود. بنابراين، اين شيوه توزيع 
هزينه برق ميان مشتركان موجب تبعيض ناعادلانه 

خواهد شد.
 در صورت لزوم اصلاح نرخ فروش برق در سال هاي 
پس از اجراي اين طرح، تنها مشتركان بالاتر از الگوي 
مصرف مشمول افزايش نرخ خواهند شد كه اين امر 

موجب فشار مالي مضاعف بر مشتركان خواهد شد
-  درصورتي كه نرخ گذاري تبعيضي با احتساب هزينه 
س��وخت در نظر گرفته شود، نياز به اصلاح سازوكار 
مالي بين توليدكنندگان برق، شركت مادرتخصصي 
توانير و ش��ركت ملي گاز خواهد ش��د. ايجاد چنين 
تغييرات گستردهاي خارج از ظرفيت اين طرح است.

  بررسي حقوقي طرح
- با احتس��اب قيمت تمام ش��ده برق مطابق تبصره 
بند »ج« ماده )1( قانون هدفمن��د كردن يارانه ها، 
درآمد عمومي دولت كاه��ش خواهد يافت، لذا اين 
طرح مغاير با اصل هفتادوپنجم قانون اساسي است. 

به علاوه، طرح پيش��نهادي صورتبندي اجرايي بند 
قانوني مزبور بوده كه مي توان عنوان آيين نامه اجرايي 
براي آن اطلاق نمود. در چنين شرايطي، وظيفه وضع 
آيين نامه كه مطابق اصل يكصدوسي وهشتم برعهده 

هيات وزيران است، نقض مي شود
- مف��اد اين طرح منطبق بر ماده )10( قانون اصلاح 
الگوي مصرف انرژي مصوب 1389/12/04اس��ت. 
لذا نيازي به قانون گذاري مجدد براي تحقق اهداف 

مذكور در طرح وجود ندارد
- مطابق ماده )9( قانون س��ازمان برق ايران مصوب 
134۶/04/19، قيمت گذاري برق برعهده »وزارت 
آب و ب��رق« )بعدها به وزارت ني��رو تغيير نام يافت( 
گذاشته شده اس��ت. قانون موخر براي اين موضوع 
م��اده )1( قان��ون هدفمند ك��ردن يارانه ها مصوب 
مورخ 1388/10/15 است كه در آن »دولت« مكلف 
به اصلاح »قيمت حامل هاي انرژي« شده است. لذا 
ورود مجلس ش��وراي اس��لامي به امر اصلاح نرخ و 

تعرفه حامل هاي انرژي مغاير با قوانين مزبور است.
- چنانچه قيمت تمام شده در اين طرح مطابق روش 
ذكر شده در س��ناريوي 2 مد نظر قرار گيرد، مغاير 
تبص��ره بند »ج« م��اده )1( قان��ون هدفمند كردن 
يارانه ه��ا خواهد بود. ضمن اينكه هر روش��ي غير از 
روش حسابداري مبناي تعيين هزينه تمام شده قرار 
گيرد، نياز به نهاد تنظيم گ��ر )رگولاتوري( بوده كه 

تاكنون اين نهاد در كشور ايجاد نشده است. 

  جمع بندي و نتيجه گيري
 اصولا اس��تفاده از س��ازوكار قيمت گذاري پلكاني 
براس��اس ميزان پرمصرف ب��ودن و بهبود اين روش 
متناسب با پيشرفت تجهيزات اندازه گيري مصرف 
برق، از منظر كارشناس��ي قابل دفاع است. اما براي 
سياست گذاري در مورد يارانه، ميزان اولويت مصرف 
برق براي بهره مندي از يارانه، حد مجاز بهره مندي 
از يارانه و نحوه اعمال سياست يارانه اي محورهايي 
اس��ت كه لازم اس��ت مورد توجه قرار گي��رد. براي 
تصميم گيري در مورد اين مس��ائل علاوه بر بررسي 
كارشناسي حوزه انرژي، نياز است كه سياست هاي 
حمايتي اين حوزه با ساير سياست هاي حمايتي براي 
حوزه هاي ديگر مقايس��ه و تصميم گيري به صورت 
جامع انجام ش��ود. در اين پژوهش طرح پيشنهادي 
»بخشودگي برق مش��تركان خانگي كم مصرف« از 
منظر »مالي« و »حقوقي« مورد تحقيق و بررس��ي 
قرار گرفت. بررسي ها نش��ان داد كه اولا اجراي اين 
طرح منجر به تش��ديد معض��لات مالي صنعت برق 
خواهد شد بطوري كه درآمد آن كاهش خواهد يافت 
كه اين مغاير اصل هفتادوپنجم قانون اساسي است. 
ثانيا به لحاظ شكلي طرح داراي ابهاماتي در محاسبه 
بهاي برق مصرفي مشتركان و همچنين مقدار بهاي 
تمام ش��ده و مرجعي كه بر آن صحه بگذارد، است. 
روش هاي متعددي وجود دارد كه براساس آن بهاي 
تمام ش��ده برق تعيين مي گردد. روش بيان ش��ده 
براي تعيين بهاي تمام شده مطابق تبصره بند »ج« 
ماده )1( قان��ون هدفمند ك��ردن يارانه ها، از روش 
حس��ابداري تبعيت مي كند كه مرجع صحه گذاري 
بر آن سازمان حسابرسي است. تبعيت از اين روش 
در تعيين بهاي تمام شده موجب كاهش درآمدهاي 
وزارت نيرو مي شود كه مغاير اصل هفتادوپنجم قانون 
اساسي است. اتخاذ هر روش ديگري نيازمند مرجع 
مستقل )نهاد رگولاتوري( براي صحه گذاري بر مقدار 
بهاي تمام شده است كه درحال حاضر چنين نهادي 

در كشور وجود ندارد.
ثالثا چون وزارت نيرو در ماده )9( قانون سازمان برق 
اي��ران و همچنين دولت در ماده )1( قانون هدفمند 
ك��ردن يارانه ها متولي قيمت گذاري برق ش��ده اند، 
ورود مجلس شوراي اس��لامي به امر قيمت گذاري 

مغاير با قوانين مزبور است
رابعا مفاد اين طرح منطبق بر ماده )10( قانون اصلاح 
الگوي مصرف انرژي است و قانونگذاري مجدد تلقي 
مي ش��ود. بنابراين نظارت و ارزيابي بر حسن اجراي 
اين قانون مطابق با اهداف مذكور در مقدمه توجيهي 
پيشنهاد مي ش��ود. اضافه مي گردد، مفاد اين طرح 
صورتبن��دي اجرايي ب��راي قانون مزبور اس��ت، لذا 
مي توان آن را به عنوان آيين نامه اجرايي براي ماده 
)10( قانون اصلاح الگوي مصرف انرژي اطلاق نمود. 
در چنين شرايطي وظيفه تدوين آيين نامه كه مطابق 
اصل يكصدوسي وهشتم برعهده هيات وزيران است، 

نقض مي شود. 
خامس��ا در مقدمه طرح پيشنهادي »اهميت الگوي 
مص��رف و به منظ��ور حف��ظ مناب��ع و جلوگيري از 
اسراف...« مورد اشاره قرار گرفته شده است. به اذعان 
مسوولان صنعت برق بيش از 85 درصد از مشتركان 
برق در حد الگوي مصرف، برق مصرف مي كنند. اين 
درحالي اس��ت كه بررسي مس��اله بدمصرفي و ارايه 
راهكار براي رفع آن بي پاسخ مانده است. بدمصرفي يا 
خوش مصرفي مشتركان مستقل از ميزان مصرف آنان 
است. بدمصرفي مشتركان منجر به بروز بحران برق 
در تابستان شده و ايجاد ضرورت براي سرمايه گذاري 
براي تأمين برق براي مدت محدودي از سال )حدود 
300 س��اعت پيك مصرف برق در س��ال( مي شود. 
بنابراين رس��يدگي به مس��اله اص��لاح بدمصرفي و 
تشويق به خوش مصرفي به عنوان يكي از راهكارهاي 
مديريت س��مت تقاضا، در اولويت بالاتري نسبت به 
مس��اله مد نظر اين طرح قرار دارد. بنابراين، تصويب 
اين طرح با توجه به دليل گفته شده قابل دفاع نيست و 
لذا پيشنهاد مي شود، نظارت و ارزيابي بر حسن اجراي 
قانون اص��لاح الگوي مصرف و اتخ��اذ تدابيري براي 
مديريت سمت تقاضا از طريق اصلاح رفتار بدمصرفي 

مشتركان خانگي مورد تأكيد قرار مي گيرد.
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آثار ميدان نفتي جديد ايران 
بر بازار جهاني نفت

نويسنده:  مسعود فتاحي|
حس��ن روحاني رييس جمهور ايران اعلام كرد 
كه كارگران شركت اكتشاف نفت، يك ميدان 
بزرگ نفتي با حجم 53 ميليارد بش��كه نفت را 

كشف كردند.
رييس جمهور ايران خاطرنش��ان كرد: اين  يك 
مي��دان نفتي بزرگ اس��ت كه از بس��تان آغاز 
مي ش��ود و تا نزديك اميديه ادامه دارد  و 2 هزار 
و 400 كيلومتر مربع وس��عت اين ميدان نفتي 

است. همچنين 80 متر عمق دارد.
مهندس هندي مدير اكتشاف شركت ملي نفت 
ايران نيز گفت: از سال 95 ما يك تغيير رويكرد 
داديم، كه باعث كاهش كشف ها طي چند سال 
اخير شده است. حجم نفت كل اين بخش 53.3 
ميليارد بش��كه نفت است كه 31.3 ميليارد آن 
قبلا كشف شده و 22 ميليارد بشكه نفت جديد 
كش��ف شده اس��ت كه با ضريب بازيافت )قابل 
استحصال( 10 درصد حدود 2.2 ميليارد بشكه 

نفت را از آن كشور مي كند.
وي اف��زود: ابع��اد اين مي��دان اندازه كش��ور 
لوكزامبورگ يا سه برابر بحرين است كه مساحت 
بس��يار عظيمي حدود 240 كيلومتر مربع در 

عمق 3100 متري و ضخامت 80 متر است.
دكتر اميد شكري كله سر، تحليلگر ارشد امنيت 
و سياس��ت گذاري انرژي و نويس��نده س��ايت 
United world international ب��ه 

بررسي اين موضوع پرداخت.
ب��ا توجه به اينك��ه ايران در ح��ال حاضر تحت 
تحريم قرار دارد و امكانات مالي و پتانسيل فني 
ش��ركت هاي نفتي ايران تا حدي پاس��خگوي 
ميدان ه��اي نفتي ايران هس��تند و اينكه اكثر 
چاه هاي نفتي در نيمه دوم عمر خود قرار دارند 
و براي افزايش ضري��ب بازدهي و بازيافت نفت 
احتياج به تكنولوژي پيش��رفته اس��ت، كشف 
چني��ن ميدان هاي نفت��ي در مقط��ع كنوني 
نمي تواند امتياز خاصي براي ايران محس��وب 

شود. 
اگر كشف اين ميدان نفتي در شرايط عادي رخ 
مي داد، آنگاه ايران مي توانست از اين ذخاير براي 

افزايش صادرات كشور استفاده كند. 
در حال حاضر ايران به دليل تحريم هاي امريكا 
صادرات بس��ياركمي دارد و اگر امروزه بتواند از 
اين ميدان نفت استخراج كند كه نياز به سرمايه 
و تكنولوژي لازم كه با وجود تحريم ها بس��يار 
دشوار است، مي توانس��ت از نفت توليدي اين 

ميدان استفاده كند.
 ام��ا در حال حاض��ر ما با عرضه م��ازاد نفت در 
بازار جهاني و تحريم هاي ايران روبرو هس��تيم 
و كشورهايي همچون روسيه، عراق، عربستان 
و امري��كا با افزاي��ش توليد، جايي ب��راي نفت 
ايران باقي نگذاش��ته اند كه اين كشور بتواند از 
ميدان هاي نفتي در حال توليد نيز استفاده كند. 
در هر صورت اگر سرمايه گذاري لازم هم صورت 
بگيرد، برداش��ت نفت از اين ميدان چند سال 

طول خواهد كشيد.
ب��ازار جهاني نف��ت و اوپك تاكنون نس��بت به 
كش��ف اين ميدان نفتي جديد واكنش خاصي 
نداش��ته اند، به اين دليل كه آنها مي دانند ايران 
تحت تحريم قرار دارد و نمي تواند از اين ميدان 

استفاده كند.
 با توجه به تحريم ها، اولويت ايران برداش��ت از 
ميدان هاي مشتركي اس��ت كه بيشتر با عراق 
است. كشورهايي مثل عراق و ساير كشورهايي 
كه با ايران ميدان مش��ركي را در اختيار دارند، 
توليدات آنها بيشتر است و ايران به دليل نداشتن 
تكنولوژي و سرمايه لازم نمي تواند، پا به پاي اين 

كشورها به توليد نفت بپردازد.
 از اين رو بازار جهاني و نفت واكنش نشان نداده 
و به نظر نمي رسد كه در كوتاه مدت اين ميدان 
تاثيري در توليدات نفت ايران داش��ته باش��د. 
ابتدا بايد تحريم ها برداشته شود تا ايران بتواند 
ميزان توليد نفت خود به وي��ژه در ميدان هاي 
نفتي مش��ترك كه اولويت اول ايران اس��ت، را 

افزايش دهد.
با توجه به اينكه رش��د اقتصادي كش��ورهايي 
همچون چين و هند كه ب��ه عنوان بزرگ ترين 
مصرف كننده هاي نفت شناخته مي شوند، تغيير 
خاصي به وجود نيامده است و در حال حاضر نيز 
تقاضاي زيادي براي توليد نفت وجود ندارد كه 

ايران بخواهد صادرات بيشتري داشته باشد.
 ايران با توجه ب��ه تحريم ها، نمي تواند صادرات 
نفت داشته باشد و به نظر نمي آيد كه اين ميدان 
نفتي جديد در كوتاه مدت تاثيري بر بازار نفت و 

معادلات منطقه اي نفت داشته باشد.
حسن خسروجردي رييس سابق هيات مديره 
اتحاديه صادركنندگان نفت، گاز و پتروشيمي 
و رييس ش��وراي همكاري هاي اقتصادي ايران 
و آفريق��ا ني��ز در اين خصوص ب��ه خبرگزاري 
اسپوتنيك گفت: اين ميدان نفتي كه كشف شده 
است، تا زماني كه مورد استفاده قرار نگيرد، هيچ 

امتياز خاصي براي ايران ندارد. 
در ح��ال حاض��ر اين مي��دان نفتي ب��ا وجود 
تحريم هاي امريكا نمي توان��د به صادرات نفت 
كمك كند. حتي اگر تحريم ها نيز شكسته شود، 
باز مي توان گفت كه امتياز خاصي ندارد، به اين 
دليل كه اين ميدان نفتي تنها كشف شده و نفتي 

از طريق اين ميدان استخراج نشده است.
اما كشف اين ميدان نفتي موجب افزايش ثروت 
زيرزميني ايران مي ش��ود. كش��ف اين ميدان 
جديد كه ميدان نسبتا بزرگي هم است، ثروت 
زيرزميني كش��ور را بالا مي برد. شايد در چند 
سال آينده با استخراج نفت از اين ميدان نفتي، 

وضعيت ايران از عربستان نيز بهتر شود.
منبع: اسپوتنيك

جدول 2. مجموع درآمد و مابه التفاوت درآمد صنعت برق

سناريوي 2سناريوي 1واحد شرح

درآمد صنعت برق از محل اجراي طرح

ميليارد ريال

649244019

39887درآمد فعلي صنعت برق

333954132-مابه التفاوت درآمد صنعت برق از محل اجراي طرح

183221-0كسر مي شود بابت بهاي سوخت

139202-33395-مابه التفاوت درآمد صنعت برق پس از كسر هزينه سوخت

ماخذ: توانير آمار تفصيلي صنعت برق، محاسبات تحقيق

جدول 1- بازه هاي مصرف و درآمد متناظر با هر سناريو 

مصرف 
مشترك

سهم 
از كل 
مصرف

متوسط قيمت 
برق )وضع 

موجود(

درآمد 
درآمد صنعت برق از متوسط قيمت برقصنعت برق

محل اجراي طرح
مابه التفاوت درآمد 

صنعت برق

ريال بر درصدكيلووات ساعت
ميليارد ريالكيلووات ساعت

ميليارد ريالميليارد ريالريال بر كيلووات ساعت

سناريوي2سناريوي1سناريوي2سناريوي1سناريوي 2سناريوي 1

300-072559213310000-21331-21331

500-300201062112573222186341732168-784011911

700-500414603095484327910256950-20703855

21549697-4198342039676557205013901بالاتر از 700

ماخذ: توانير آمار تفصيلي صنعت برق، محاسبات تحقيق 



گزارش 9 مسكن

»تعادل« در گفت وگو با كارشناسان دلايل تقليل الگوي مصرف مسكن را بررسي مي كند 

ذوبمتراژمصرفيملكدركورهقيمتها
گروه راه وشهرسازي|زهره علامي|

ش��هريور ماه س��ال جاري، ش��هردار تهران براساس 
پيشنهادي كه سازندگان مسكن براي ساخت واحدهاي 
مسكوني كوچك متراژ )30متري( به مديران شهري 
اراي��ه داده بودند، طرحي را تقدي��م هيات دولت كرد 
كه براساس آن ش��هرداري هاي كلان شهرها اقدام به 
س��اخت واحدهاي كوچك براي تأمين مس��كن كم 

درآمدها كنند. 
پس از ارايه پيشنهاد شهردار تهران، تدوين آيين نامه اي 
هم در وزارت كشور با همكاري ش��هرداري تهران در 
دستور كار قرار گرفت تا اين پيشنهاد به صورت جدي 
مورد بررسي و تحليل قرار گيرد كه اين موضوع نشان 
از استقبال دولت براي ساخت واحدهاي كوچك متراژ 

در كلان شهرها دارد.
اما در شرايطي كه دولت و ش��هرداري به دنبال ارايه و 
تدوين آيين نامه اي براي ساخت واحدهاي مسكوني 
كوچك متراژ 30 متري براي تأمين نياز اقشار كم درآمد 
كلان شهرها هستند، بررسي طرح جامع مسكن، قوانين 
تصويب شده در شوراي عالي شهرسازي و معماري و 
همچنين طرح تفصيلي شهر تهران حكايت از آن دارد 
كه الگوي اعلام شده از سوي قوانين بالادستي بخش 
مسكن بس��يار بالاتر از 30متر پيشنهاد شده از سوي 

شهردار تهران است.
براساس طرح جامع مسكن الگوي مصرف براي خانوار 
با بعد جمعيتي متوسط در كلان شهرها 75 مترمربع و  
طبق نظر شوراي عالي شهرسازي و معماري، اين الگو 
90 مترمربع است ضمن اينكه براساس طرح تفصيلي 
تهران، ساخت واحدهاي مسكوني كمتر از 40 متر مربع 
هم ممنوع است. اما س��وال اين است كه چرا با وجود 
قوانين موجود همچنين استقبال متقاضيان مصرفي 
از واحدهاي مسكوني متوسط و بزرگ متراژ، مسوولان 
شهري و حتي وزارت راه و شهرسازي به دنبال ساخت 
واحدهاي مس��كوني كوچك متراژ هستند؟ افزايش 
قيمت مسكن طي س��ال هاي گذشته توان اقتصادي 
خانوارهاي ايراني و متقاضيان مصرفي را به شدت كاهش 
داده و همين موضوع يعني كاهش توان پذيري بخش 
تقاضا موجب شده است كه حجم معاملات واحدهاي 
مسكوني كوچك متراژ طي سال هاي گذشته نسبت به 
متوسط متراژها و بزرگ متراژها افزايش چشمگيري 
داشته باشد و متقاضيان مجبور به خريد و سكونت در 

واحدهاي كوچك باشند.
در مقابل قوانين ش��وراي عالي شهرسازي و معماري 
و ضرورت س��اخت پاركينگ براي هر واحد مسكوني 
و ايجاد محدوديت هايي براي سازندگان موجب شده 
كه انبوه سازان تمايلي به ساخت واحدهاي مسكوني 
كوچك متراژ نداشته باشند و همچنان گزارش مركز 
آمار از صدور پروانه هاي ساختماني صادر شده نشان از 
پيش بودن واحدهاي بزرگ متراژ در حال ساخت باشد.

يعني در حالي كه شرايط اقتصادي و قوانين سختگيرانه 
حاكم بر ساخت و س��از موجب عدم هماهنگي ميان 
الگوي ساخت و مصرف ش��ده است، مسوولان بخش 
مسكن هم برنامه اي براي بازگشت اين تعادل به بازار 
مسكن ندارند و با حمايت از ساخت واحدهاي مسكوني 
كوچك متراژ كه تناسبي با نيازهاي خانوارهاي ايراني 
ندارد و مي تواند تبعات اجتماعي، فرهنگي و ... بسياري 
را به همراه داشته باش��د از ساخت واحدهاي كوچك 
اس��تقبال مي كنند. ناگفته نماند ك��ه الگوي مصرف 
شاخص هاي متعددي از جمله مصالح، انرژي، متراژ و... 
دارد اما تاكيد گزارش »تعادل« بر فاكتور متراژ به عنوان 

فاكتور داراي اولويت برتر در ايران است.

     تفاوت توان پذيري و نياز خانوارها 
عدم هماهنگي الگوي مصرف و س��اخت مس��كن در 
كشور موضوعي اس��ت كه فرهاد بيضايي، مديرگروه 
سياست گذاري مسكن دانش��گاه علم و صنعت به آن 
اش��اره مي كند و مي گويد: اين الگوها از دو منظر قابل 
بررسي هستند، اولين موضوعي كه بايد بررسي شود 
اين است كه در حال حاضر نياز خانوارها به واحدهاي 
چندمتري است و اينكه الگوي مصرف در كشور بايد 

برچه مبنايي شكل بگيرد؟
بيضايي در گفت وگو با »تع��ادل« مي افزايد: موضوع 
دوم اين اس��ت كه توان پذيري خانوارهاست كه نشان 
مي دهد درآمد خانوار و سطح اقتصادي خانوار در كشور 
با توجه به شرايط بازار مسكن چگونه است و مي تواند 

چه عملكردي مي تواند در بازار مسكن داشته باشد.
او ادامه مي دهد: در بحث نياز خانوار همان گونه كه قانون 
اساسي هم به آن اذعان داشته است، مسكن متناسب 
با نياز بايد براي خانوارها تأمين شود، طبق سرانه اعلام 
شده از سوي ش��وراي عالي شهرسازي و معماري، در 
كلان شهرها و ش��هرهاي بزرگ سرانه مصرفي هرفرد 

25 تا 30 متر است.
به گفته اين كارشناس ارشد اقتصاد مسكن، براساس 
ابلاغيه شوراي عالي شهرسازي و معماري، در شهرهاي 
كوچك هم سرانه مصرفي هر فرد بالاي 30 متر به عنوان 
سرانه مسكوني شناخته شده و با توجه به بعد خانوار، 
درحال حاضر وجود دارد س��رانه مصرفي خانوارهاي 
متوسط در كلان شهرها و شهرهاي بزرگ،  بالاي 100 
مترمربع و در ش��هرهاي كوچك بالاي 120 مترمربع 
است. بيضايي بيان مي كند: با توجه به بعد خانوار اين 
فضا و مساحت براي زندگي مناسب و سكونت خانوار 
مورد نياز است اما متاسفانه به دليل مشكلات موجود 
در بازار مسكن، واحدهاي مسكوني كوچك متراژ در 
دسترس تر هستند كه اين به معناي تأمين نياز خانوار 
نيست بلكه به دليل عدم توان پذيري به ناچار مجبور به 

سكونت در اين واحدهاي كوچك متراژ شده اند.

     تقاضاي مصرفي به دنبال واحدهاي بزرگ 
درحالي كه تقاضاي مصرفي به دنبال خريد واحدهاي 

بزرگ متراژ و متناسب با نياز خانوار هستند اما شرايط 
براي تقاضاي سرمايه اي متفاوت است به گفته بيضايي، 
سطح تقاضاي سرمايه اي در واحدهاي كوچك متراژ  
بالا و در واحدهاي بزرگ متراژ كم است. اين كارشناس 
ارشد اقتصاد مسكن اضافه مي كند: دليل تمايل تقاضاي 
سرمايه اي به خريد واحدهاي مسكوني كوچك متراژ، 
اين است كه اين واحدها نقدشوندگي راحت تري دارند و 
صاحب ملك با خريد اين واحدها مي تواند سبد متنوعي 
از املاك را در اختيار داشته باشد و ... مجموع اين عوامل 
موجب مي شود كه تقاضاي سرمايه اي ترجيح مي دهد 

كه واحدهاي كوچك را انتخاب كند.
او تصريح مي كند: ترجيح تقاضاي مصرفي اين است 
كه واحدهاي بزرگ تر را خريداري كند به شرط اينكه 

نقدينگي و توان اقتصادي لازم را داشته باشد.

    عوام�ل موث�ر ب�ر تعادل الگ�وي مصرف و 
ساخت

مديرگروه سياست گذاري مسكن دانشگاه علم و صنعت 
درباره عدم همخواني الگوي مصرف و ساخت دركشور 
مي گويد: اين الگوها متناسب هستند يعني خانوارها 
تمايل به خريد واحدهاي مسكوني متناسب با نيازشان 
دارند اما آن عاملي كه موجب مي شود در بازار مسكن 
تعداد معاملات واحدهاي كوچك تر بيشتر از واحدهاي 
بزرگ متراژ باشد، پايين بودن توان اقتصادي متقاضيان 

خريد مسكن است.
بيضايي ادامه مي دهد: درواقع چون خريداران مسكن 
نمي توانند واحدهاي متناسب با نيازشان را خريداري 
كنند مجب��ور به س��كونت در واحده��اي كوچك تر 
مي شوند. او بيان مي كند: عامل ديگر كه عدم هماهنگي 
بين الگوي ساخت و مصرف را به همراه دارد اين است كه 
تقاضاي سرمايه اي به دلايل اقتصادي ترجيح مي دهد 
كه واحدهاي مسكوني كوچك متراژ را خريداري كند.

     پذيرفتن نگاه سرمايه اي در طرح جامع 
درباره طرح جامع مس��كن و مت��راژ 75 مترمربع كه 
به عنوان الگوي مناسب براي خانوارهايي با بعد متوسط 
معرفي شده است، بيضايي مي گويد: متراژ اعلام شده 
در اين طرح، مسكن توان پذير براي خانوارهاي متوسط 
است كه در قانون اساسي به عنوان مسكن متناسب با 
نياز نام گذاري شده است. اين كارشناس ارشد اقتصاد 
مس��كن اضافه مي كند: در طرح جامع مسكن نگاه به 
مسكن خانوارهاي متوسط، نگاه توان پذيري و متناسب 
با شرايط اقتصادي جامعه است، در واقع در اين طرح به 
وضعيت كنوني اقتصاد كشور، رويكرد سرمايه اي و نگاه 

سرمايه اي به مسكن را پذيرفته و رسميت داده است.
بيضايي اظهار مي كند: اين طرح به سياست گذاران و 
مسوولان اجرايي، توصيه كرده است كه به جاي اصلاح 
نگاه سرمايه اي موجود به بخش مسكن، شرايط را براي 
واحدهاي كوچك تر يا خريداري واحدهاي كوچك تر 

براي خانوار فراهم كند.

    مسكن اجاره اي و سياست هاي جمعيتي
طرح مسكن اجتماعي از ابتداي دولت يازدهم به عنوان 
يكي از طرح هاي جايگزين طرح مسكن مهر همچنين 
طرح ساماندهي مسكن نيازمندان مطرح شد اما اجرايي 
نشد و اخيرا با پيشنهاد شهردار تهران مبني بر آمادگي 
اين نهاد اجتماعي براي احداث واحدهاي مسكوني 30 
متري ش��كل ديگري به خود گرفته است، مديرگروه 

سياست گذاري مسكن دانشگاه علم و صنعت با اشاره 
به اين موضوع مي گويد: در مسكن اجاره اي واحدها زير 
60متر مربع و حتي زير 40 متر مربع است و شهرداري 
اعلام آمادگي كرده است تا باتوجه به شرايط اقتصادي 
كشور و كاهش توان مالي متقاضيان اين واحدها ساخته 
شود كه متاسفانه اين واحدها نمي تواند نياز خانوار را 
پاس��خ دهد و تبعات فرهنگي، اجتماعي و جمعيتي 
به هم��راه دارد.  بيضايي مي افزايد: يك��ي از اقدامات 
لازم در حوزه جمعيتي كش��ور اين است كه نرخ رشد 
جمعيت و نرخ باروري را بهبود دهيم و موظف هستيم 
كه مطابق با نياز جامعه و نرخ رش��د كشور، واحدهاي 
مسكوني توليد كنيم. او اظهار مي كند: اجراي چنين 
طرح هايي و ساخت واحدهاي مسكوني بسيار كوچك 
بر سياست هاي جمعيتي كشور اثر منفي خواهد داشت 

و در راستاي اين سياست ها نيست.

     راهكارهاي پيش رو
حال سوال اين است كه در چنين شرايطي يعني زماني 
كه الگوي مصرف و س��اخت با هم هماهنگ نيستند 
و مسوولان هم تمايل به س��اخت واحدهاي كوچك 
متراژ با توجه به شرايط اقتصادي و كاهش توان خريد 
متقاضيان دارند چطور مي توان به هماهنگي بيش��تر 
الگوي ساخت و مصرف كمك كرد، به گفته مديرگروه 
سياست گذاري مسكن دانشگاه علم و صنعت، دولت 
بايد سياس��ت هايش را در بخش مسكن تغيير دهد، 
 مس��اله زمين رها شده اس��ت كه با ارايه زمين رايگان 
براي ساخت مي توانيم ش��اهد بهبود در روند ساخت 
و س��از در كشور باش��يم. بيضايي مي افزايد: از فاكتور 
زمين رايگان مي توان به عنوان اهرم براي رونق در بازار 
مسكن، ايجاد هماهنگي ميان الگوي مصرف و ساخت 
همچنين مشوقي براي خانوارهايي با تعداد فرزندان 
بيشتر استفاده كرد. او اضافه مي كند: ارايه زمين رايگان 
به خانوارهايي با فرزند بيش��تر مي تواند درشهرهاي 
كوچك و متوسط به راحتي قابل انجام باشد و در اين 
شهرها، دست دولت بازتر است بنابراين مي توان زمين 
دراختيار اين خانوارها قرار داد تا سياست هاي جمعيتي 

در پهنه كشور بهبود يابد.

     نبود سياست مشخص مسكن در تهران
مديرگروه سياست گذاري مسكن دانشگاه علم و صنعت 
با اشاره به اينكه در تهران سياست مشخصي در بخش 
مس��كن در اولويت قرارن��دارد، مي گويد: به جز بحث 
ماليات كه تقاضاهاي س��رمايه اي را مي تواند كنترل 
كند در بخش عرضه، اولويت بر سياست هاي آمايشي 
و تمركز زدايي اس��ت تا جمعيت تهران كنترل شود و 
سطح تقاضا را كاهش دهيم. بيضايي تصريح مي كند: با 
اجراي سياست هاي آمايشي و تمركززدايي مي توانيم 
سطح تقاضا را نسبت به عرضه كاهش دهيم تا شاهد 

مهاجرت معكوس از كلان شهر تهران باشيم.
او اظهار مي كند: در شهرهاي بزرگ و كوچك اين امكان 
براي دولت وجود دارد كه براي تأمين مسكن متناسب 
با نياز خانوارها مبتني بر الگوي مصرف ش��وراي عالي 

معماري و شهرسازي، زمين در اختيار خانوار قرار داد.

     الگوي ساخت و مساله پاركينگ 
درحالي كه بيضايي مخالف ساخت واحدهاي مسكوني 
كوچك متراژ به دليل عدم هماهنگي با نياز خانوارهاي 
ايراني است، حسن محتشم، عضو هيات مديره انجمن 

انبوه س��ازان تهران از س��اخت اين واحدها استقبال 
مي كند. او همچنين درباره الگوي مصرف و س��اخت 
مس��كن و ناهماهنگي كه بين اين دو الگو وجود دارد، 
مي گويد: ش��وراي عالي شهرسازي و معماري متولي 
بخش مسكن در كشور است و شهرداري ها از مصوبات و 
مقررات تصويب شده در اين شورا تبعيت مي كنند، يكي 
از مشكلاتي كه در قوانين اين شورا درباره كلان شهرها 
وجود دارد مربوط به ضرورت وجود پاركينگ براي هر 

واحد مسكوني است.
محتشم ادامه مي دهد: انبوه س��ازي كه قصد ساخت 
20واحد مسكوني در يك قطعه زمين دارد بايد براساس 
قوانين ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري 20 باب 
پاركينگ هم بسازد كه تأمين پاركينگ براي هر زمين 
وساختماني امكان پذير نيست چون ساخت پاركينگ 
نيازمند زيرزمين است و در بعضي زمين ها فقط مي توان 

تعداد محدودي پاركينگ ساخت.
او اظهار مي كند: با توجه به اينكه در هر زميني نمي توان 
پاركينگ هاي متعدد ساخت، انبوه ساز مجبور مي شود 
كه متراژ واحدهاي مس��كوني را افزايش دهد تا از اين 

طريق، تعداد پاركينگ هاي ساخته شده كاهش يابد.
به گفته اين فعال بخش مسكن، براي هر واحد مسكوني 
كه 150 مترمربع مساحت دارند بايد يك باب پاركينگ 
ساخته شود، بنابراين اگر س��ازنده 3 واحد 60 متري 
بس��ازد بايد 3 پاركينگ هم براي آنها در نظر بگيرد اما 
اگر يك واحد مس��كوني 150 متري بسازد تنها يك 
پاركينگ نياز است. محتشم اضافه مي كند: با توجه به 
اينكه سازنده در متراژهاي بالاتر مي تواند بهتر پاركينگ 
را تأمين كند به همين دليل تمايل به ساخت واحدهاي 

بزرگ تر دارد و از الگوي مصرف خارج مي شود.
او تصريح مي كند: دليل عدم رعايت الگوي س��اخت 
در كش��ور به علت محدوديت هاي ايجاد شده از سوي 
ش��هردراي ها براي ايجاد يك باب پاركينگ براي هر 

واحد مسكوني است.

     ح�ذف لزوم س�اخت پاركين�گ براي هر 
واحد

عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان تهران با اشاره به 
مشكلات پيش روي سازندگان مسكن مي گويد: براي 
هماهنگي الگوي مصرف و ساخت مسكن، شهرداري ها 
بايد ضرورت وجود پاركينگ براي هر واحد مسكوني را 
بردارد ضمن اينكه جريمه اي را هم براي عدم رعايت اين 
قانون در نظر نگيرد تا از اين پس انبوه سازان به ساخت 
واحدهاي مسكوني متناس��ب با الگوي معرفي شده، 
ترغيب شوند. محتشم اظهار مي كند: ضرورت ساخت 
پاركينگ براي هر واحد مسكوني درشرايطي است كه 
تعداد خودروهاي فعال در كشور بسيار بالاست و همين 
موضوع آلودگي بس��ياري هم توليد مي كند درحالي 
كه بايد خودروها متناسب با ش��رايط شهرها توليد و 
واگذار ش��وند. اين فعال حوزه مس��كن بيان مي كند: 
دليل ناهماهنگي متراژ واحدهاي س��اخته ش��ده در 
ساختمان ها هم بحث ضرورت ساخت پاركينگ براي 
هر واحد مسكوني است موضوعي كه موجب شده در 

يك ساختمان انواعي از متراژها را داشته باشيم.

     استفاده از تجربه ساخت 
عضو هيات مديره انجمن انبوه س��ازان ته��ران درباره 
متراژ مناس��ب با ني��از خانوارهايي ب��ا بعد جمعيتي 
متوسط مي گويد: در بحث الگوي ساخت مسكن بايد 

از كشورهاي پيشرفته دراين زمينه الگو برداري كنيم و 
رويكرد كنوني به مساحت واحدهاي مسكوني را تغيير 
دهيم. محتشم اظهار مي كند: در كشورهاي پيشرفته 
فضاي بزرگي را براي پذيرايي و هال درنظر نمي گيرند اما 
در ايران خانوارها تمايل زيادي به وجود هال و پذيرايي 
بزرگ متراژ دارند. او ادامه مي دهد: در شرايط اقتصادي 
كنوني و كاهش رفت و آمدهاي خانوادگي مي توانيم 
شاهد ساخت واحدهاي مسكوني متوسط و كوچك 

متراژ براي خانوارها به ويژه زوج هاي جوان باشيم.
به گفته اين فعال حوزه مسكن، در حال حاضر بسياري از 
زوج هاي جوان ترجيح مي دهند كه يك واحد مسكوني 
50 متري خريداري كرده و در آن ساكن شوند تا اينكه 
يك واحد 100 متري اجاره اي داشته باشند و مجبور به 

نقل مكان هر ساله باشند.

     لزوم ساخت واحد كوچك متراژ 
محتشم با اشاره به اينكه ساخت واحدهاي مسكوني 
كوچك توس��ط دولت يا ش��هرداري اقدامي مناسب 
است، اضافه مي كند: علاوه براينكه دولت يا شهرداري 
مي تواند كل متراژ واحدهاي مسكوني ساخته شده را 
به خريداران بفروشد بلكه مي تواند نيمي از متراژ اين 

واحدها را به مشتري بدهد و نيم ديگررا اجاره دهد.
او اظهار مي كند: شهرداري ها زمين دارند و مي توانند 
با كمك وزارت راه و شهرسازي اقدام به ساخت مسكن 
كنند و بخشي از متراژ اين واحدها را فروخته و مابقي 
را به مش��تري اجاره دهند تا از اين طريق بس��ياري از 
زوج هاي جوان صاحبخانه شوند. اين فعال بخش مسكن 
بيان مي كند: با اجراي اين طرح زوج هاي جوان صاحب 
خانه هاي كوچك متراژ مي شوند و ديگر با گراني مسكن 

مجبور به كوچ از كلان شهرها نمي شوند.

     الگوي ساخت و آشفتگي بازار
عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان تهران با انتقاد از 
شرايط فعلي ساخت و ساز در كشور مي گويد: اگرچه 
ساخت مس��كن انجام مي ش��ود اما متراژ واحدهاي 
مسكوني ساخته شده متناسب با الگوي در نظرگرفته 
ش��ده براي مصرف كنندگان نيس��ت. محتشم ادامه 
مي دهد: عدم هماهنگي الگوي ساخت و مصرف موجب 
مي شود كه از يك سو شاهد وجود بيش از 2.5 ميليون 
واحد مسكوني خالي هستيم و در طرف مقابل بسياري 

از خانوارها همچنان در انتظار خريد مسكن هستند.
او اضافه مي كند: اگر شوراي عالي شهرسازي و معماري 
قواني��ن مربوط به لزوم س��اخت پاركين��گ براي هر 
واحد مس��كوني را تغيير دهد مي توانيم شاهد بهبود 
ناهماهنگي موج��ود ميان الگوي س��اخت و مصرف 

مسكن باشيم.

     صاحبخانه شدن با واحدهاي 30 متري؟
عضو هيات مديره انجمن انبوه س��ازان تهران با اشاره 
به اينكه ساخت واحدهاي مسكوني كوچك متراژ به 
بازار مسكن كمك مي كند، مي گويد: اجراي پيشنهاد 
شهرداري تهران براي ساخت واحدهاي مسكوني 30 
متري مي تواند به خانه دار ش��دن بسياري از زوج هاي 
جوان كمك كند. محتش��م اظهار مي كن��د: اگرچه 
واحدهاي مسكوني 30متري ش��ايد متناسب با نياز 
زوج ها نباشد اما به آنها در خانه دار شدن كمك مي كند 
آنها پس از چند سال مي توانند اين واحدهاي كوچك 

را فروخته و واحدهاي بزرگ تري را خريداري كنند.
او ادام��ه مي ده��د: و زوج جوان ديگري واح��د آنها را 
خريداري مي كنند و اين چرخه ادامه مي يابد، بايد اين 
موضوع را درنظرگرفت كه صاحبخانه شدن در ايران و 
همچنين ساير كشورها سخت است و زوج هاي جوان 
براي خانه دار شدن بايد با برخي مشكلات كنار بيايند.

    كاهش هزينه با خريد واحد كوچك متراژ
به گفته اين فعال بخش مس��كن، در ش��رايط فعلي 
اقتصادي يكي از گزينه هاي مناسب پيش رو براي خانه 
داركردن زوج هاي جوان ساخت واحدهاي مسكوني 
كوچك متراژ است . محتشم بيان مي كند: تسهيلات 
پرداختي بانك ها درصد كمي از هزينه خريد يك واحد 
مسكوني را پوشش مي دهد و اگر سقف تسهيلات بانكي 
افزايش يابد بسياري از خانوارها قادر به پرداخت اقساط 
اين تسهيلات نخواهند بود بنابراين يكي از راهكارهاي 
مناسب ساخت واحدهاي مسكوني كوچك متراژ است.

عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان تهران، با اشاره به 
فوايد كوچك سازي واحدها مي گويد: يكي از مزاياي 
آن كاهش مشاعات است، در واحدهاي بزرگ متراژ به 
عنوان نمونه يك واحد 100 متري، خريدار بايد هزينه 
150 متر را به صاحب ملك بپردازد در حالي كه در يك 
واحد مسكوني 30 متري، هزينه كمتري را پرداخت 
مي كند. محتش��م اظهار مي كند: در صورت ساخت 
واحدهاي مسكوني كوچك متراژ،  خريدار با كمك پس 
انداز و بهره گيري از تسهيلات كنوني به راحتي مي تواند 

يك واحد را خريداري كرده و صاحب ملك شود.

     كمبود مسكن نداريم
بر اساس آخرين آمار سرشماري جمعيت در سال 95 
تعداد خانوارهاي ايراني 24.5 ميليون و تعداد واحدهاي 
مسكوني موجود 26 ميليون واحد مسكوني است؛ از 
س��وي ديگر 2.6 ميليون واحد مسكوني خالي داريم؛ 
همه اين آمار نشان دهنده اين است كه كشور با مشكل 
كمبود مسكن روبه رو نيست؛ بلكه با مشكل نحوه توزيع 
عادلانه مسكن به دليل نبود ابزارهاي مالياتي همچون 
پايه مالياتي عايدي سرمايه و عدم اجراي قوانين مالياتي 
كنترل كننده مانند ماليات بر خانه هاي خالي به علت 
تهيه نشدن سامانه ملي املاك و اسكان از سوي وزارت 
راه و شهرس��ازي در تاريخ مقرر در قان��ون ماليات بر 

خانه هاي خالي، مواجه است.
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اما و اگرهاي عدم تناسب 
الگوي مصرف و ساخت مسكن

بررس��ي گزارش بانك مركزي طي س��ال هاي اخير 
نشان مي دهد كه متراژ بيش از 50 درصد از واحدهاي 
فروش رفته در پايتخت، كمتر از 80 مترمربع اس��ت 
و پرطرفدارترين متراژهاي خريداري شده، كوچك 
متراژها هس��تند اي��ن درحالي اس��ت كه همچنان 
ميانگين متراژ س��اخت مس��كن در كش��ور بالاتر از 
100 مترمربع اس��ت و سازندگان تمايل بيشتري به 
ساخت واحدهاي مسكوني بزرگ دارند. در اين ميان 
براساس ابلاغيه ش��وراي عالي معماري و شهرسازي 
متراژ الگوي مصرف 90 مترمربع و طبق طرح جامع 
مس��كن، متراژ تعيين شده مناس��ب براي خانوارها 
75 مترمربع در نظر گرفته ش��ده اس��ت. اما درحالي 
كه تناسبي ميان ميانگين متراژ مصرف و ساخت در 
كش��ور وجود ندارد و قوانين بالادستي مسكن هم از 
سوي سازندگان رعايت نمي شوند، شهردار تهران و 
مسوولان وزارت راه و شهرسازي از تغيير الگوي مصرف 
مسكن به واحدهاي كوچك و ارايه بسته هاي تشويقي 
به سازندگان براي ساخت واحدهاي متناسب با نياز 
مصرف كننده استقبال مي كنند.  درواقع مسوولان هم 
اعتقادي به قوانين مربوط به الگوهاي تعيين شده براي 
ساخت ندارند و معتقدند كه با توجه به تغيير ذائقه مردم 
بايد به سمت ساخت واحدهاي كوچك حركت كرد. 
استدلال آنها اين است با توجه به اينكه در حال حاضر 
مدت زمان انتظار براي خانه دار شدن دهك هاي 1و 
2 بالاي 100 سال است، بنابراين بايد در الگوي توليد 
مسكن بازنگري كنيم. دراين ش��رايط، كارشناسان 
بخش مس��كن و كارشناس��ان اجتماعي معتقدند، 
تغيير الگوي مصرف مسكن و كاهش متراژ واحدهاي 
مسكوني مي تواند تبعات اجتماعي و اقتصادي بسياري 
را در آينده به همراه داشته باشد و با افزايش تراكم در 
بافت شهري و كمبود مجتمع هاي آموزشي، تفريحي، 
رفاهي و... مشكلات بس��ياري دامنگير جامعه شود. 
درواقع اگرچه احداث واحدهاي مسكوني انبوه ساز و 
كم متراژ مي تواند قيمت تمام شده ساخت را كاهش 
داده و در خانه دار شدن برخي متقاضيان موثر باشد، اما 
اين طرح با سبك زندگي ايراني-اسلامي سازگار نيست.

    بررس�ي طرح هاي مس�كن درباره الگوي 
تقاضا

   هم اكنون ميانگين مساحت واحدهاي مسكوني 
در كشور بالاي 100 مترمربع است كه به هيچ وجه 
با الگوي فعلي تقاضا و همچنين چشم انداز آتي بازار 

ساخت مسكن همخواني و هماهنگي ندارد. 
   مطابق با افق پيش بيني شده در طرح جامع مسكن 
تا سال 1405 ميانگين مساحت واحدهاي مسكوني 

بايد به متراژ 90 مترمربع برسد.
   براساس طرح جامع مسكن الگوى مصرف مسكن 
در شهرهاى تهران، اصفهان، مشهد، تبريز و شيراز 
معادل 75 مترمربع يا كمتر زيربناى مفيد محسوب 
مي شود و در ساير ش��هرها معادل 100 مترمربع يا 

كمتر از آن است.

    دلايل عدم تناسب 
با توجه به عدم تناس��ب ميان ميانگين متراژ مورد 
اس��تقبال خريداران با متراژ ساخته ش��ده از سوي 
سازندگان، اين س��وال مطرح مي شود كه دليل اين 
ناهماهنگي چيس��ت؟ دلايل را بايد در طرف تقاضا 

جست وجو كرد يا طرف عرضه؟
   كارشناس��ان بخش مسكن معتقدند كه ساخت 
واحدهاي مس��كوني بزرگ متراژ نسبت به كوچك 
متراژها سود بيشتري را براي سازندگان به همراه دارد، 
برهمين اساس و با وجود استقبال بيشتر متقاضيان 
خريد مسكن به واحدهاي كوچك، اما واحدهاي بزرگ 
متراژ همچنان درصدر ليست واحدهاي ساخته شده و 

در حال ساخت هستند.
   به گفته مديرعامل بانك مسكن، تقاضا براي خريد 
واحدهاي مسكوني لوكس، بزرگ متراژ و گران قيمت 
در برابر تقاضا براي خريد واحدهاي مصرفي معمولي 
كوچك مت��راژ، ميان متراژ، ارزان قيمت يا با س��طح 
قيمتي متوس��ط، درصد بس��يار اندك��ي را به خود 
اختصاص مي دهد و ركود در بازار معاملات واحدهاي 

مسكوني لوكس كماكان ادامه دارد.
   افزايش قيمت خريد مسكن طي دو جهش قيمتي 
92-91 و 98-97 موجب كاه��ش توان اقتصادي 
متقاضيان خريد مسكن شده است وگرنه تجربه نشان 
داده اس��ت كه جامعه ايراني به استفاده از واحدهاي 
مس��كوني بزرگ متراژ علاقه بيشتري دارند و دليل 
اصلي تمايل به خريد واحدهاي مسكوني كوچك و 
متوسط، نبود توان اقتصادي لازم در اين زمينه است. 

    راهكارها
جهش قيمت مس��كن و همچنين افزايش قيمت 
مصالح، زمي��ن و ني��روي كار در س��ال 97، قدرت 
اقتصادي طرف تقاضا و عرضه را به شدت كاهش داده 
است، برهمين اساس  پيشنهاد مي شود كه سازندگان 
مسكن به سمت ساخت و ساز واحدهاي مسكوني 
كوچك هدايت شوند موضوعي كه عضو كميسيون 
عمران مجلس هم به آن اشاره مي كند و مي گويد: با 
توجه به كمبود عرضه در بازار مسكن بايد انبوه سازان 
را در جهت ساخت مسكن متناسب با نياز غالب جامعه 

هدايت كرد.
   بايد از س��ازندگان براي رعاي��ت الگوي مصرف و 
تعادل سازي بين عرضه و تقاضاي مسكن حمايت شود 
و به گفته برخي نمايندگان مجلس شوراي اسلامي، 
اين نهاد قانونگذار اين آمادگي را دارد كه دراين زمينه، 
حمايت هاي لازم را در حوزه تدوين قوانين مورد نياز 

داشته باشد.
   بخ��ش سياس��ت گذار پولي و بانك��ي مي تواند با 
مش��وق هايي همچون تعيين نرخ س��ود ش��ناور و 
همچنين دوره طولاني تر براي بازپرداخت اقس��اط 
به منظور حمايت از س��ازندگان واحدهاي مطابق با 
الگوي مصرف و آپارتمان هاي با مت��راژ پر طرفدار، 
بخش مصرفي بازار س��اخت و ساز را مورد تشويق و 

حمايت قرار دهند.

     دليل تمايل تقاضاي سرمايه اي به خريد واحدهاي مسكوني كوچك متراژ اين است كه اين واحدها نقدشوندگي راحت تري دارند و صاحب ملك 
با خريد اين واحدها مي تواند س�بد متنوعي از املاك را در اختيار داشته باشد و ... مجموع اين عوامل موجب مي شود كه تقاضاي سرمايه اي ترجيح 
مي دهد كه واحدهاي كوچك را انتخاب كند. ترجيح تقاضاي مصرفي اين است كه واحدهاي بزرگ تر را خريداري كند به شرط اينكه نقدينگي و توان 

اقتصادي لازم را داشته باشد

     با اجراي سياست هاي آمايشي و تمركززدايي مي توانيم سطح تقاضا را نسبت به عرضه كاهش دهيم تا شاهد مهاجرت معكوس از كلان شهر تهران 
باش�يم اگرچه در شهرهاي بزرگ و كوچك اين امكان براي دولت وجود دارد كه براي تأمين مسكن متناسب با نياز خانوارها مبتني بر الگوي مصرف 

شوراي عالي معماري و شهرسازي، زمين در اختيار خانوار قرار داد

     ش�هرداري ها زمين دارند و مي توانند با كمك وزارت راه و شهرس�ازي اقدام به ساخت مسكن كنند و بخشي از متراژ اين واحدها را فروخته و 
مابقي را به مش�تري اجاره دهند تا از اين طريق بسياري از زوج هاي جوان صاحبخانه ش�وند. با اجراي اين طرح زوج هاي جوان صاحب خانه هاي 

كوچك متراژ مي شوند و ديگر با گراني مسكن مجبور به كوچ از كلان شهرها نمي شوند

برش
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توپفيلترينگ،مدامازوزارتارتباطاتبهكارگروهتعيينمصاديقمحتوايمجرمانهميافتد

فيلترينگ،  قانوني اما  نامحبوب 
گروه دانش و فن   

اظهارات جديد وزير ارتباطات درباره فيلتر سايت هاي 
دانلود فيلم، با روزهايي مقارن شده كه بحث فيلترينگ 
كسب وكارهاي نوپا داغ است، وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات همچنان در زمينه تصميم گيري درباره اين 
موضوع از خود سلب مس��ووليت مي كند و توپ را در 
زمين كارگ��روه تعيين مصاديق محت��واي مجرمانه 
مي اندازد، كارگروهي كه خود عضوي از آن است و البته 
برخي معتقدند انفعال مسوولان حوزه ارتباطات موجب 
شده كساني كه تخصص كمتري در اين زمينه دارند، 
بدون مانع و مخالفتي، راي مثبت به فيلترينگ بدهند.

وب سايت هاي ارايه كننده فيلم و سريال، اواسط مهرماه 
بود كه با مشكل مواجه شدند و لينك هاي دانلود فيلم 
از اين س��ايت هاي غيرفعال و علت آن هم قطع شدن 
سرورهاي داخلي و عدم ارايه سرويس به اين سايت ها 
عنوان شد. هرچند پيش از اين هم اتفاق مشابهي براي 
يكي از بزرگ ترين وب سايت هاي ايراني كه سابقه اي 
چندساله در ارايه دانلود فيلم و سريال خارجي داشت، 
رخ داده ب��ود و اي��ن موضوع چندان تازگي نداش��ت. 
آن زمان يكي از قوي تري��ن و محتمل ترين علتي كه 
كاربران براي اين مس��دوديت متصور بودند، شكايت 
شبكه ها و سايت هاي پخش آنلاين فيلم  وVODها از 
اين  وب سايت بود، كه وب سايت را به نحوي از هستي 
س��اقط كرده كه دسترسي به آن از طريق فيلترشكن 
هم ممكن نبود. از طرفي حمله كاربران به محمدجواد 
آذري جهرمي در شبكه هاي اجتماعي، موجب شد وزير 
جوان ارتباطات در واكنش ب��ه اين اعتراض ها بگويد: 
»اين سايت فيلتر نشده و وزارت ارتباطات در تعطيلي 
آن نيز نقشي نداشته است.« و البته در نهايت سرانجام 
اين وب سايت به روشني مشخص نشد و براي هميشه 

به انبار مسدودشده ها پيوست. 
اتفاق مشابهي كه اين بار هم براي وب سايت هاي ارايه كننده 
س��ريال و فيلم خارجي رخ داده و دسترسي به لينك هاي 
دانلود آنها را غيرممكن كرده بود، باز هم ظن  ها را به سمت 
فيلترينگ و شكايت VODها و سايت هاي پخش آنلاين 
برد، كه در نهايت اعلام شد اين اتفاق به دستور دادستاني رخ 
داده است. كما اينكه در نامه اي منتسب به دادستاني كل 
كشور و خطاب به مديران شركت هاي ارايه دهنده خدمات 
ميزباني، به امضاي جواد جاويدنيا –معاونت دادستان در امور 
فضاي مجازي- به تاريخ 9 ش��هريور ماه سال جاري، آمده 
بود: »با عنايت به ماده 751 بخش تعزيرات قانون مجازات 
اسلامي )قانون جرايم رايانه اي(، شركت هاي ارايه دهنده 

خدم��ات ميزباني مكلفن��د از ارايه هرگونه س��رويس به 
دامنه هايي كه در حال حاضر در سامانه پالايش كشور فيلتر 
هستند، خودداري كنند. لذا مقتضي است ضمن جلوگيري 
از هرگونه ارايه سرويس/خدمت به دامنه هاي فيلترشده ، از 
ادامه فعاليت اين دامنه ها در صورتي كه قبلا با آنها قراردادي 

منعقد شده است، خودداري شود.« 
همان طور كه هميشه پس از مسدود شدن يك وب سايت، 
اولين اعتراض��ات و در ادامه بيش��ترين ها متوجه وزارت 
ارتباطات اس��ت، اين بار هم ش��بكه هاي اجتماعي آذري 
جهرمي مملو از واكنش هاي كاربران به اين موضوع ش��د 
تا جايي كه وزير جوان، در پاس��خ به اين انتقادات تند و تيز 
نوشت: »بسته شدن سايت هاي دانلود فيلم به من مربوط 
نيست. دادستاني به ارايه دهندگان خدمات ميزباني وب 
دستور داده است.« او همچنين در پاسخ به اينكه آيا يك مقام 
تشريفاتي محسوب مي شود، گفته بود: »مسووليت ما وصل 
است، در قطع همان مقام تشريفاتي هم نيستيم.« درباره 
اختياراتش در جلوگيري از فيلترينگ سايت ها نيز اظهار 

كرده بود: »وزير ارتباطات در فيلترينگ اختياري ندارد كه از 
آن استفاده كنه. باور كنيد اگر داشتم، از اين اختيار مدت ها 

پيش استفاده مي كردم.«
اما در اظهاراتي جديد درباره علت بسته شدن سايت هاي 
دانلود فيلم، وزير ارتباطات با اشاره به قانون جرايم رايانه اي 
و تاكيد بر اينكه فيلترين��گ در كارگروه تعيين مصاديق 
تصميم گيري مي ش��ود، گفت: »اين كارگروه شش عضو 
دولتي و شش عضو غيردولتي دارد كه وزير ارتباطات نيز 
يك عضو اين كارگروه است. وزير ارتباطات، وزير ارتباطات 
است نه قطع ارتباط و تنها در اين كارگروه يك رأي دارد.« 
او به سپردن مسووليت صوت و تصوير فراگير به صداوسيما 
در سال 1394 اشاره كرد و افزود: »از همان زمان اين موضوع 
مطرح ش��د كه هم صوت و تصوير فراگير معني شود و هم 
منظور از نظارت و صدور مجوز مشخص شود كه مجلس يا 
شوراي عالي فضاي مجازي بايد به اين موضوع وارد شوند. 
آذري جهرمي با اعلام اينكه فيلتر سايت هاي دانلود فيلم 
به درخواست صداوسيما بوده است، تأكيد كرد: »از نظر ما 

اين حكم فاقد اعتبار قانوني است و صدمه بسياري به توليد 
محتوا و اين بازار در كشور مي زند اما ما اختيار قانوني در اين 

زمينه نداريم.«
اين در حالي است كه جواد جاويدنيا - سرپرست معاونت 
فضاي مجازي دادستاني كل كش��ور- در خصوص علت 
فيلترينگ سايت هاي دانلود فيلم، گفت: »اين اقدام به دليل 
تخلفات متعدد در انتشار محتواي غيراخلاقي و پس از بارها 
طرح در كارگروه محتواي مجرمانه و تصويب فيلترينگ 
آنها صورت پذيرفت. اين سايت ها براي فرار از اجراي قانون 
با تغيير دامنه و فضاي ميزباني خود تلاش كردند در برابر 
فيلترينگ مقاومت كنند و به تذكرات دادس��تاني در اين 
خصوص توجه نمي كردند. بايد ع��رض كنم كه تنها اين 
سايت ها فيلتر نشدند، تعداد ديگري از سايت هاي متخلف 
همزمان با آنها فيلتر ش��دند ولي برخي ت��لاش كردند با 
فضاسازي رسانه اي اين موضوع را برجسته كنند و به نوعي 
در برابر اقدام قانوني دادستاني، فشار رسانه اي ايجاد كنند. 
بر اين اساس ما طبق قانون جرايم رايانه اي به ارايه دهندگان 

خدمات ميزباني اعلام كرديم كه از ميزباني محتواي اين 
س��ايت ها خودداري كنند كه همين مس��اله هم صورت 
پذيرفت.« جاويدنيا همچنين در واكنش به اظهارات وزير 
ارتباطات مبني بر انتقاد از صداوسيما كه شكايتش منجر 
به تعطيلي وب سايت ها شده، اظهار كرد: »همان گونه كه 
قبلا نيز اعلام شده اس��ت، براي اين اقدام شكايت از سوي 
دستگاه خاصي مطرح نشده بود بلكه بر اساس رصد دوره اي 
و نظام مند در طول زمان، اين تخلفات شناسايي شده بود و 
قبل از اقدام به فيلترينگ بارها به آنها براي حذف محتواي 
مجرمانه تذكرات لازم داده شده بود. ما نه تنها در برابر اين 
سايت ها بلكه در قبال مابقي سايت هايي كه تخلفاتي را انجام 
داده اند پي��ش از هرگونه اقدامي به آنها تذكر مي دهيم. در 
بيش از 95 درصد از تخلفات سايت هاي داخلي بدون نياز به 
فيلترينگ و صرفا با تذكر، موارد غيرقانوني حذف مي شد، اما 
در مورد اخير آنها راضي به انجام قانون نبودند به همين دليل 
مساله به صورت قانوني پيگيري شد. ولي بعد از اين مرحله، 
خود آنها مراجعه كردند و ما به آنها راهكار داديم كه به شرط 
حذف محتواي مجرمانه و همچنين اخذ مجوز از نهاد قانوني 
مي توانيم با تسريع در فرآيند رفع فيلتر، مشكل آنها را در 
اسرع وقت حل كنيم. بر همين اساس تعدادي از سايت ها با 
كسب مجوز در فرآيند رفع فيلتر قرار گرفته اند. به صراحت 
اعلام مي كنيم تلاش دادستاني حمايت از كسب وكارهاي 
سالم در كشور است و سعي مي كنيم موارد فيلترينگ را تا 
حد امكان كاهش دهيم و با تذكر و تعامل با فعالان، موجب 
مسدود شدن آنها نباشيم، اما در برابر افرادي كه بخواهند 
بدون توجه به حدود قانوني و صرفاً بر اساس فشار رسانه اي 

از مسووليت خود سر باز بزنند، مي ايستيم.«
به نظر مي رسد اين روزها وزارت ارتباطات تمام تلاش خود 
را براي تبري از داستان فيلترينگ مي كند؛ البته با مقايسه 
اظهارات متفاوتي كه به نفع و بر ضد سازمان هايي مانند صدا 
و سيما مي شود، نمي توان قضاوت كرد در نهايت تصميم 
براي فيلترينگ وب سايت هايي كه ارايه دهندگان سريال و 
فيلم خارجي هم نمونه اي از آنها هستند، از كجا سرچشمه 
گرفته؛ اما اگر فرض را بر مطرح شدن تصميم گيري براي 
فيلترينگ در كارگروه تعيين مصاديق محتواي مجرمانه 
بگيريم كه جلساتش مقرر است با حضور اعضاي حقيقي 
و حقوقي از جمله نماينده اي از وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات تشكيل شود و وزير ارتباطات هم اين موضوع را 
تاييد مي كند، اينكه متخصصان مسوول در حوزه ارتباطات 
نقش تعيين كننده اي در اين تصميم گيري ها ندارند يا در 
بهترين حالت تنها پس از وقوع فيلترينگ از ماجرا مطلع 

مي شوند هم موضوعي در خور توجه است.

 ش��ين هوآ، خبرگ��زاري رس��مي دول��ت چي��ن
)Xinhua News Agency( در گزارش جديد خود 
بيت كوين را به عنوان »اولين استفاده موفقيت آميز از 
تكنولوژي بلاك چي��ن« معرفي كرده و از آن به نيكي 
ياد كرده است. گزارشي كه تغيير موضع دولت چين را 
در قبال بيت كوين نشان مي دهد. به گزارش ديجياتو، 

گزارش خبرگزاري ش��ين هوآ در نوع خود بي س��ابقه 
است، زيرا دولت چين موضع سختي در برابر رمزارزهاي 
غيرمتمركز دارد. دولت اين كشور سپتامبر 2017 در 
اقدامي تاريخي دس��تور بسته شدن تمام صرافي هاي 
بيت كوين را داد. خبرگزاري مذكور در گزارش خود با 
ديدي مثبت و با جزييات، بيت كوين و تاريخچه توسعه 

و رشد آن را پوشش داده است. در ادامه گزارش مباني 
اصلي تكنولوژي بلاك چين، غيرمتمركز، تغييرناپذير 
و نامطمئن براي تبادل بدون نظارت دارايي ها توصيف 
ش��ده و به موضوعات��ي همچون ماينين��گ، كميابي 
ديجيتالي و جعل هويت پرداخته شده است. شين هوآ 
در ادامه گزارش خود جعل هويت را يكي از خطرهاي 

بيت كوين دانسته و مي گويد بازارهاي سياه و دارك نت 
بيشترين استفاده را از بيت كوين مي كنند. در ادامه نيز 
علت عدم ثبات بيت كوين، پشتيباني نشدن آن توسط 

يك قدرت تمام عيار متمركز ذكر شده است.
گ��زارش اي��ن خبرگ��زاري فاق��د مبالغ��ه و نكات 
كنايه آميز بوده و باعث ش��ده تا برخي از خوانندگان 
آن را اولين گزارش��ي بدانند كه در آن دولت چين از 
بيت كوين به نيكي ياد مي كند. »شي جين پينگ«، 
رييس جمهوري چين به تازگي دس��تور نوآوري در 
حوزه بلاك چين را صادر كرد و در هفته هاي گذشته 

نيز اولين قانون ساماندهي رمزارزها و مديريت ابعاد 
مختلف بلاكچين را به امضا رس��اند. اي��ن قوانين از 
ماه ژانويه س��ال آينده اجرا مي ش��وند. بانك مركزي 
چين نيز قرار اس��ت براي اولين بار ب��ه عنوان يكي از 
قدرت ه��اي ب��زرگ اقتص��ادي از ارز ديجيتال خود 
رونمايي كن��د. با اينكه خبرگزاري ش��ين هوآ اخيرا 
موضع محتاطانه اي در برابر ارزهاي ديجيتال اتخاذ 
كرده بود، با اين گزارش به نظر مي رسد در حال پايين 
آمدن از مواضع سرسختانه خود در برابر فعاليت هايي 

از جمله استخراج رمزارز است.

چندي پيش بود كه اينس��تاگرام تصميم گرفت بخش 
فالووينگ را از برنامه خود حذف كند، زيرا عقيده داشت 
كه اين بخش اطلاعات زيادي از فعاليت هاي دوس��تان و 
خانواده افراد را در اختيار كاربران مي گذاشت. همچنين 
بسياري از افراد هم نمي دانستند كه فعاليت هاي آنها به اين 
شكل در اين بخش نمايش داده مي شود. به همين دليل 
برنامه هاي ديگري سعي داش��تند تا اين بخش را دوباره 
زنده كنند كه يكي از آنها Like Patrol  بود و اخيرا اپل 
آن را از اپ اس��تور حذف كرده است. به گزارش ديجياتو، 
اواخر ماه گذشته، اينستاگرام به اپLike Patrol  اخطار 
داد تا فعاليت هاي خود را متوقف كند و به همين دليل هم 
اپل به دليل نقض قوانين اس��تور خود، آن را از اپ استور 
خود حذف كرده است. اپليكيشن Like Patrol، خود 
را نسخه تقويت شده بخش فالويينگ مي داند و امكانات 
اضافه تري را در اختيار كاربران قرار داده كه چندان به مذاق 
فيس بوك )كمپاني مادر اينستاگرام( خوش نيامده است. 
اين اپليكيشن، علاوه بر نمايش اطلاعات معمول بخش 
فالووينگ، مي توانست كاربر را از تعامل شخص دنبال شده 
توسط آنها با يك مرد يا زن، گزارش دهد. همچنين اين 
اپ با الگوريتم هاي پيش��رفته خود مي توانس��ت ميزان 

جذابيت آن شخص را هم به كاربر اعلام كند. ادعايي كه 
مشخص نيست چقدر دقت دارد. به هر حال اين اپ با تمام 
ويژگي هاي عجيبش، از اپ اس��تور پاك شده و كاربران 
ديگر نمي توانند آن را دريافت كنند. اپ Like Patrol با 
استفاده از داده هاي پروفايل هاي عمومي كاربران، اقدام به 
جمع آوري داده كرده كه با شرايط اينستاگرام و كمپاني 
مادر آن، فيس بوك، تطابق نداشت. به همين دليل دستور 
توقيف آن به توسعه دهندگان اين برنامه ابلاغ شده بود و 
در نهايت شاهد حذف آن بوديم. اما توسعه دهندگان اين 
برنامه نظر ديگري دارند، آنها عقيده دارند كه هيچ كدام از 
شرايط و قوانين اپ استور را نقض نكرده و سعي مي كنند تا 

اين اپليكيشن را دوباره به اپ استور برگردانند.

گروهي از محققين حوزه امنيت توانسته اند اكسپلويتي 
)حفره امنيتي( پيدا كنند كه به هكرها اجازه مي دهد از طريق 
اتصالات بلوتوث و لوازم جانبي بر پايه USB، كنترل كامل 
گوشي هاي اندرويدي را به دست بگيرند و در تماس هاي 
ش��خصي و خصوصي كاربران تداخل ايج��اد كنند. اين 
اكسپلويت از طريق بيس باند و مودم، ارتباطات گوشي را به 
صورت كامل مختل خواهد كرد. به گزارش ديجياتو، زماني 
كه يك گوشي آسيب پذير ش��ود، مشكلات فراواني براي 
ارتباط آن با مراكز مخابراتي پيش مي آيد. براي مثال مي توان 
به مسدود شدن تمامي تماس هاي دريافتي، مسدود كردن 
انتخابي بعضي از تماس ها، انتقال تماس ها به شماره اي ديگر، 
قطع ارتباطات 3G و 4G، تداخل در پيامك ها و تماس هاي 
دريافت��ي و رديابي فعاليت كاربر و موقعيت يابي لحظه اي 

گوشي اشاره كرد.
بر اس��اس گفته هاي محققين، اين آسيب پذيري به نحوه 
ارتباط گوشي با بعضي از لوازم جانبي  بلوتوثي برمي گردد كه 
به آنها اجازه مي دهد به صورت مستقيم با بيس باند گوشي 
در ارتباط باشند )مثلا هدفون ها(، در حالت عادي هم اجازه 
چنين ارتباطي به برنامه هاي اندرويدي داده نمي شود. در 
حالت كلي بيس باند گوش��ي تنها اجازه دسترسي به يك 

سري دستورات خاص را مي دهد. اما محققين توانسته اند 
برنامه آلوده خود به نام ATFuzzer را طوري به دستگاه 
بشناس��انند كه انگار يكي از همان دستورات خاص است. 
به كمك اين برنامه محققين متوجه شدند كه 14 فرمان 
مختلف اين برنامه آلوده، در 10 گوشي از شش توليدكننده 
مستقل، كار مي كند. در بعضي از گوشي ها، تداخل ايجادشده 
چندان مشكل ساز نبوده است. براي مثال در گوشي هاي 
نكسوس 5 و پيكسل 2، تنها دسترسي به اينترنت قطع شد. 
اما شرايط براي گوشي هاي نكسوس 6 و6P مساعد نبوده و 
پس از آلوده شدن اين گوشي ها با خط فرمان DOS، دچار 
دانگريد شدند. دانگريد بدين معني است كه اين گوشي ها از 
اين پس نسبت به دريافت به روزرساني هاي از طريق اينترنت 

دچار مشكل شده و ممكن است هكرها به روند انجام آن نفوذ 
كنند. بدترين نوع آسيب پذيري نيز مربوط به گوشي هاي 
سامس��ونگ بود. محققين براي تس��ت اين اكسپلويت، 
گوشي هاي گلكسي نوت 2، گلكسي S3 و گلكسي +S8 را 
استفاده كرده و نتايج نا اميدكننده اي دريافت كردند. پس 
از آلوده ش��دن اين سه گوشي به اكسپلويت مذكور، تمام 
تماس ها، پيامك ه��ا، موقعيت هاي مكاني و فعاليت هاي 
كاربر در اختيار هكر ها ق��رار گرفت. محققين مي گويند 
ناتواني بيس باند در تجزيه و فيلتر دستورات غيرعادي، دليل 
آسيب پذير بودن گوشي هاي اندرويدي است و تنها راه حل 
متوقف كردن آن، قطع دسترسي بلوتوث و پورت USB به 
بيس باند است. با اين حال چون بيشتر اين گوشي ها )به جز 
پيكسل 2 و گلكسي +S8( قديمي هستند، افراد زيادي از 
اين آسيب پذيري ضرر نخواهند كرد. همچنين سامسونگ 
از پچي خبر مي دهد كه به زودي اين حفره امنيتي را از بين 
مي برد. البته گوگل مي گويد اگر آخرين پچ هاي نرم افزاري 
را نصب كرده باشيد، هيچ كدام از پيكسل ها نبايد آسيب پذير 
باشند. هواوي هنوز واكنشي به اين خبر نشان نداده است. با 
اين حال پيشنهاد مي شود گوش��ي هاي خود را آپديت يا 

تعويض كنيد تا از اين اكسپلويت در امان باشيد.
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نتايج بررسي يك گروه مستقل نشان مي دهد ميزان انتشار 
اطلاعات غلط در فيس بوك رو به افزايش است و مشاهده و 
به اشتراك گذاري گسترده اين اطلاعات مايه نگراني است. 
به گزارش فارس، تحقيقات گروه Avaaz حاكي است در 
شرايطي كه يك سال تا برگزاري انتخابات رياست جمهوري 
امريكا باقي مانده، ميزان انتشار اخبار دروغين در شبكه هاي 
اجتماعي و به خصوص فيس بوك در حال افزايش است. 
اين در حالي است كه فيس بوك مدعي است ابزاري را براي 
شناسايي و پاكسازي اخبار جعلي در اين شبكه اجتماعي به 
كار گرفته، اما باز هم موفق نشده جلوي اين پديده را بگيرد. 
محققان Avaaz با بررسي 100 مورد از اخبار دروغيني 
كه در بازه زماني اول ژانويه تا 31 اكتبر امسال بيش از بقيه 
اخبار جعلي در فيس بوك بازنش��ر شده اند به اين نتيجه 
رسيده اند كه اخبار يادشده بيش از 2.3 ميليون بار ارسال 
شده و در حدود 158.9 ميليون بار مشاهده شده اند، ميزان 
لايك زدن، اظهارنظر و به اش��تراك گذاري اين اخبار هم 
برابر با 8.9 ميليون مورد بوده اس��ت. اين اخبار جعلي هر 
دو حزب سياسي امريكا را هدف قرار داده اند و بطور عمده 

به نقل از صفحات و سايت هاي سياسي غيررسمي و افراد 
ناشناس نقل شده اند. نكته جالب اينكه حتي در مواردي كه 
اين اخبار به عنوان اخبار جعلي شناسايي شده اند، بازنشر 
آنها در فيس بوك متوقف نشده است. به عنوان مثال يك 
خبر كه در آن پدر ترامپ به فرار مالياتي و عضويت در فرقه 
نژادپرست كو كلوكس كلان متهم شده بيش از 29 ميليون 
بار ديده شده اس��ت. در يك خبر دروغين ديگر ادعا شده 
كه ايهان عمر نماينده دموكرات كنگ��ره در يك اردوگاه 
آموزشي القاعده حضور داشته است. اين خبر هم 77 هزار 

بار رويت شده است.

بس��ياري از كاربران تمايل دارند ك��ه قابليت حالت 
تاريك را روي نس��خه وب اپليكيش��ن واتس اپ نيز 
فعال س��ازي كنند. به گزارش ايسنا، با توجه به آنكه 
در چند ماه اخير ش��اهد عرضه حالت تاريك و شبانه 
)dark mode( ب��راي س��رويس و نرم افزاره��اي 
مختلف بودي��م، واتس اپ نيز به عنوان محبوب ترين 
اپليكيشن پيام رسان جهان پيش��تر از افزوده شدن 
اين قابليت جديد به پلت فرم هاي اندرويد و آي اواس 
خبر داده بود. همانطور كه از نام حالت شبانه و تاريك 
مش��خص است اين تم براي آن دس��ته از افرادي كه 
با حالت خ��ودكار و معمول ش��بكه هاي اجتماعي و 
پيام رسان ها كه پس زمينه س��فيد و روشني دارند، 
دچار مشكلند و جزو آن دس��ته از كاربراني هستند 
كه بيش��تر هنگام ش��ب و تاريكي محيط از اينترنت 
و گوشي هاي هوش��مند اس��تفاده مي كنند، بسيار 
كاربردي خواهد بود و چش��مان آنه��ا را كمتر اذيت 
خواهد كرد. اما بس��ياري از كاربران واتس اپ تمايل 
دارند كه در نسخه وب/ دسكتاپ واتس اپ نيز از حالت 

تاريك بهره ببرند. براي فعال سازي حالت تاريك در 
مرورگر اينترنت��ي گوگل كروم، ابتدا بايد افزونه اي را 
تح��ت عنوان Stylus از فروش��گاه وب گوگل كروم 
 add to درياف��ت كنيد، پ��س از آنكه روي گزين��ه
chrome كليك كرديد، اين افزونه روي مرورگر شما 
نصب و فعال خواهد شد و سپس نسخه وب واتس اپ 
را روي مرورگر گوگل كروم دستگاه خود باز كنيد تا 
بتوانيد حالت تاريك اين پيام رسان محبوب را فعال 
و مشاهده كنيد. مراحل فعال سازي حالت تاريك بر 
مرورگر اينترنتي فايرفاكس نيز بسيار شبيه به گوگل 

كروم است، با اين تفاوت كه بايد افزونه اي تحت همان 
عنوان را از لينك مربوط به فروش��گاه وب فايرفاكس 
تهيه، درياف��ت و نصب كنند. پس از نصب اين افزونه 
روي مرورگر فايرفاكس، قادر خواهيد بود از اين قابليت 

لذت و بهره ببريد. 
اپليكيش��ن پيام رس��ان وات��س اپ ني��ز از قابليت 
Encryption End- to End ي��ا رمزن��گاري 
پيش��رفته پش��تيباني مي كن��د و از پروتكل ه��اي 
پيشرفت هاي براي حفظ حريم شخصي كاربرانش 
برخوردار اس��ت. اين اپليكيش��ن كه ب��راي تمامي 
سيس��تم هاي عامل اندروي��د، iOS و ويندوز قابل 
اس��تفاده اس��ت، در س��ال 2016 مي��لادي لقب 
پركاربردترين پيام رسان جهان را گرفت. واتس اپ از 
آن جهت ضري��ب امنيت س��ايبري بالايي دارد كه 
مكالمات و اطلاعات مبادله ش��ده مي��ان كاربران و 
مخاطبان به ص��ورت كامل محافظت ش��ده بوده و 
مكالمات، اطلاعات شخصي و خصوصي آنها از سوي 

نهادهاي ديگر قابل رصد و ردگيري نخواهد بود.
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 اصلاح شش نقص ارتباطي 
با شبكه ملي اطلاعات

اصلاح و توسعه زيرساخت ارتباطي فضاي مجازي 
كش��ور از جمله مهم ترين اهداف تحقق شبكه ملي 
اطلاعات است كه مي تواند بيش از شش نقص كلان 
موجود در ش��بكه ارتباطي كش��ور را رف��ع كند. به 
گزارش مهر، بررسي هاي مركز ملي فضاي مجازي 
نشان مي دهد كه در حال حاضر زيرساخت ارتباطي 
كشور داراي نقاط ضعف جدي است كه تحقق اين 
صنعت و اكوسيستم پويا و ارزش آفرين مبتني بر آن 
را با مشكل مواجه كرده است. در اين راستا تعريف و 
الزامات شش گانه شبكه ملي اطلاعات كه در جلسه 
پانزدهم شوراي عالي فضاي مجازي مصوب شد، در 
جهت رفع اين چالش ها و تحقق زيرساخت مطلوب 

كشور بوده است.
خروج ترافيك با مبدا و مقصد داخلي از كشور: هرگاه 
اطلاع��ات و ترافيك اصلي ي��ا ترافيك كنترلي يك 
ارتباط كه درون مرزهاي جغرافياي كشور واقع شده 
به صورت خواسته يا ناخواسته از زيرساخت ارتباطي 
كشوري ديگر عبور كند، اين ارتباط مشمول نقطه 
ضعف »خروج ترافيك« قلمداد مي شود. اين خروج 
ترافيك اغلب به علت اس��تفاده كارب��ران داخلي از 
مكانيزم هاي شبيه VPN )كه ترافيك كاملا داخلي 
را به خارج از كشور منتقل مي كنند( و وابستگي به 
خدمات زيرساخت ارتباطي غيرداخلي اتفاق مي افتد 
كه ش��امل مواردي چون خدمات ن��ام دامنه، زمان 
شبكه، رايانش ابري، نبود امكانات ميزباني با خدمات 
قابل رقابت و تعرفه مناس��ب و نبود س��ازوكارهاي 
تبادل ترافيك بين تامين كنندگان خدمات و محتوا 
مي شود. وجود اين مشكل آثار زيان بار متعددي دارد. 
مهندسي ترافيك نامناسب اينترنت: مهندسي بهينه 
ترافيك مي تواند كارآيي منابع شبكه مانند تجهيزات 
فيزيكي، كانال ها و منابع طيفي اشتراكي، نام هاي 
دامنه و آدرس هاي IP را ارتقاء دهد. به علاوه، مهندسي 
مناسب ترافيك، شاخص هايي مانند تأخير، از دست 
رفتن بسته هاي اطلاعات و سرعت دسترسي را بهبود 
بخشيده و هزينه هاي ايجاد و بهره برداري از شبكه را 
كاهش مي دهد. اما مهندسي نامناسب ترافيك كه به 
دلايلي مانند نبود راهكارهاي مطلوب و حساب شده 
گذر از آدرس هاي قديمي اينترنت، انتقال نادرست 
ترافيك و نبود ظرفيت كافي در شبكه مصداق دارد، 
آثاري مانند ظرفيت سازي غيرضروري در بخش هاي 
مختلف شبكه، افزايش غيرواقعي منابع پردازشي و 
در نتيجه مصرف بيهوده انرژي، استهلاك تجهيزات 
و هدررفت پهناي باند را به همراه دارد. اين درحالي 
است كه بهينه س��ازي گردش و مهندسي ترافيك 
در زيرساخت ارتباطي كشور و برنامه ريزي مناسب 
براي ارتقاي سيستم آدرس دهي و مسيريابي، يكي 
از راهبردهاي مهم تحقق ش��بكه ملي اطلاعات به 

شمار مي رود.
عدم امكان ارايه خدمات متنوع يكپارچه به كاربران: 
امكان ارايه خدمات متنوع يكپارچه شده، يكي از اركان 
اصلي توسعه اكوسيستم بومي و صنعت داخلي فناوري 
اطلاعات محسوب مي شود اما در حال حاضر به دليل 
نبود زيرساخت تجميع و توزيع ترافيك و شبكه هاي 
تحويل محتوا و نبود مسيرهاي ارتباطي باكيفيت 
براي گردش داخلي اطلاعات مبتني بر شبكه ملي 
اطلاعات، خدمات و محتواي داخلي قابليت عرضه 
مناسب را به كاربران ندارند. بنابراين تأمين كنندگان 
اين خدمات و محتوا، به زيرساخت هاي خارج از كشور 
متكي شده اند. همچنين عرضه خدمات در حال حاضر 
مبتني بر سطوح متنوع و قابل توافق كيفيت نبوده و 
امكان ناحيه بندي امنيتي خدمات به شكل مناسب 

محقق نشده است.
تامين نامناس��ب امنيت، اعتماد و حريم خصوصي 
كاربران: در زيرساخت ارتباطي كنوني، امنيت، اعتماد 
و حريم خصوصي كاربران به صورت يكپارچه تامين 
نمي ش��ود. در حال حاضر مصاديق مختلفي از اين 
نقص ديده مي ش��ود كه از جمله آن مي توان به نبود 
سامانه هاي مديريت يكپارچه و هماهنگ تهديدات 
و حوادث س��ايبري كه وقوع حملات سايبري عليه 
زيرساخت هاي حياتي كشور مانند حمله استاكس نت 
را منجر مي شود،  اشاره كرد. در اين راستا تامين امنيت 
يكي از ضرورت هاي اساسي شبكه ملي اطلاعات است 
كه بايد در كل اكوسيستم و به ويژه در زيرساخت هاي 

حياتي مورد توجه قرار گيرد.
نامناسب بودن نظام پالايش محتوا: به دليل ناكارآمدي 
نظام پالايش موجود و همچنين بنا نشدن معماري 
ش��بكه با ديدگاه گردش داخلي اطلاعات، پالايش 
به صورت متمركز در دروازه هاي بين المللي صورت 
مي گيرد. اين مشكل آثاري مانند افزايش زمان تاخير 
و هزينه پاسخگويي، افزايش افت بسته هاي اطلاعاتي، 
كاهش س��رعت و كيفيت، افزايش ناكارآمد حجم 
ترافيك ورودي- خروجي دروازه هاي بين المللي يا 
درگاه هاي خاص و ظرفيت سازي غيرضروري متعاقب 
آن و همچنين عدم امكان پالايش عميق و موثر را به 

همراه داشته است.
جايگاه نامناسب كشور در شبكه جهاني اينترنت: از 
ديگر اهداف مهم شبكه ملي اطلاعات، اصلاح نظام 
تامين و استفاده از پهناي باند بين الملل و ارتقاي جايگاه 
كشور در شبكه جهاني اينترنت است. با تحقق اين 
هدف، كشور از يك مصرف كننده پهناي باند بين الملل 
به يك بازيگر موثر در فضاي مجازي تبديل مي شود. 
اين درحالي است كه در حال حاضر كشور در لبه هاي 
انتهايي اينترنت )مصرف كنندگي صرف پهناي باند( 
قرار دارد كه در نتيجه دسترسي به خدمت و محتواي 
داخلي از خارج به شدت محدود شده است. از طرفي 
وابستگي به زيرساخت هاي ارتباطي خارج از كشور و 
همچنين وابستگي در تامين خدمات، باعث افزايش 
هزينه ها مي ش��ود، زيرا هزينه دسترسي به پهناي 
باند وابسته اس��ت. تامين از فروشندگان اصلي و نه 
واسط هاي سطح پايين و دسته چندم از طريق استقرار 
نقطه حضور آنها درون مرزها، قراردادهاي ش��فاف 
و اجراي صحيح آنها ب��راي حذف تبادلات ترافيك 
غيرقانوني و هدررفت پهناي باند و اصلاح روش هاي 

توزيع پهناي باند، نقش مهمي در اين نظام دارند.
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اخبارشهرستانها

11 بنگاهها

مخبر درجمع خبرنگاران اعلام كرد 

ديدار روساي سه اتاق با رييس كل بانك مركزي در اتاق تعاون

پروژه مقاوم سازي گذر فرهنگي گلستان تا يك سال آينده به بهره برداري مي رسد

ايجاد ۴۰ هزار شغل توسط ستاد اجرايي فرمان امام)ره( در سيستان و بلوچستان

گواهي اعتبار مولد »گام« روي ميز شوراي پول و اعتبار

در شرايطي كه موضوع اشتغالزايي در مناطق كمتر 
برخوردار يكي از مهم تري��ن راهبردهاي اقتصادي 
كش��ور براي بهبود ش��اخص هاي معيشتي در اين 
مناطق است، رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت 
امام)ره( از ايجاد 40هزار شغل در استان سيستان و 
بلوچستان توس��ط اين ستاد طي دوسال اخير خبر 

مي دهد.
محمد مخبر در جريان س��فر به اس��تان سيستان 
و بلوچس��تان و درجري��ان بازدي��د از چن��د طرح 
اشتغالزايي گفت: در سفر سال ۱۳۹۶ به استان وعده 
۱000٠ ميليارد ريال سرمايه گذاري و ۱0 هزار شغل 
را طي سه س��ال داديم كه با گذشت دو سال و نيم، 
علاوه بر ۱5000 ميليارد ريال سرمايه گذاري، حدود 

40هزار شغل را ايجاد كرده ايم.
وي با اش��اره به دورنماي اشتغالزايي در اين منطقه 
و دورنمايي كه س��تاد  اجرايي فرمان امام)ره( براي 
رشد شاخص هاي اشتغالزايي در دستور كار قرار داده 
اس��ت  افزود: امروز 20هزار شغل جديد ايجاد شده 
توسط ستاد اجرايي فرمان امام دراستان سيستان و 
بلوچستان مورد بهره برداري قرارمي گيرد و اين رقم 

به زودي به 40هزار شغل خواهد رسيد.
رييس س��تاد اجرايي فرمان امام بااش��اره به س��اير 
خدمات اين ستاد براي بهبود شاخص هاي آموزشي، 

فرهنگي و معيش��تي مردم اين منطقه  افزود: تا به 
امروز ۱40 مدرس��ه و ۹0 مركز بهداشت و درمان را 
در استان سيستان و بلوچس��تان احداث كرده ايم، 
همچنين با حمايت و سرمايه گذاري ستاد اجرايي، 
4۷ مركز بسته بندي، ۱5 دامداري و ۱2 كشتارگاه 
كه به حالت نيمه تعطيل درآم��ده بودند، دوباره به 

فعاليت مشغول شده اند.
مخبر كمك ب��ه ۶0 هزار بازمان��ده از تحصيل را از 
ديگر اقدامات ستاد اجرايي فرمان امام در سيستان 
و بلوچستان برشمرد و خاطرنش��ان كرد: با اجراي 
طرح هاي اش��تغال زايي س��تاد اجرايي، ۱0 درصد 

كمبود گوشت قرمز كشور تامين شده است.
رييس ستاد اجرايي فرمان امام با اشاره به ساخت 2 
هزار واحد مسكوني در سيستان و بلوچستان گفت: 
با توجه به محروميت استان، محدوديتي در زمينه 
س��اخت مس��كن براي محرومان نداريم. همچنين 
به ساخت مس��كن براي افراد تحت پوشش سازمان 

بهزيستي كمك ويژه خواهيم كرد.
مخبر تصريح كرد: ستاد اجرايي فرمان امام با توجه 
ب��ه تاكيدات مق��ام معظم رهبري، به ي��اري دولت 
در اج��راي طرح ملي احداث واحد مس��كوني براي 
محرومان آمده اس��ت و در س��اخت اي��ن واحدها 

مشاركت مي كند.

گروه بنگاه ها|
دومين نشست مشترك روساي سه اتاق تعاون، بازرگاني 
و اصناف با عبدالناصر همتي رييس كل بانك مركزي در 
اتاق تعاون ايران برگزار شد.  رييس كل بانك مركزي در 
اين نشست با حضور روساي اتاق هاي تعاون، بازرگاني 
و اصناف، از آماده ش��دن طرح گام )گواهي اعتبار مولد( 
به منظور حل بخش��ي از مش��كل س��رمايه در گردش 
واحده��اي توليدي خب��ر داد. به گ��زارش »تعادل« از 
پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون ايران، عبدالناصر همتي 
در خصوص طرح گام گفت: كارهاي كارشناسي و اخذ 
نظرات كارشناس��ي انجام شده اس��ت و در جلسه آتي 
شوراي پول و اعتبار مطرح خواهد شد.وي افزود اميدواريم 
با تصويب اين طرح، بخشي از مشكل سرمايه در گردش 
واحدهاي توليدي رفع و شاهد رونق بيش از پيش توليد 
باش��يم.رييس كل بانك مركزي با بيان اينكه ش��رايط 
اقتصادي كشور ويژه است گفت: با وجود محدوديت ها و 
تحريم ها، شاخص هاي اقتصادي در زمينه هاي متعدد از 
جمله صنعت و كشاورزي مثبت است و لازم است همه 
ما به آرام��ش موجود و ثبات ايجاد ش��ده در بازار  توجه 
كنيم.همتي ثبات اقتصادي توأمان با رشد اقتصادي را از 
سياست هاي اصلي بانك مركزي خواند و گفت: با تداوم 
تدابير و سياس��ت هاي اقتصادي دولت و بانك مركزي 
در عمده بازارها از جمله بازار ارز ش��اهد ثبات هستيم.

او با اشاره به اينكه بخش خدمات مولد بسيار مهم است 
افزود: بخش خدمات كشور سهم مهمي در ارزش افزوده 

و اشتغال دارد و بانك مركزي از آن حمايت خواهد كرد.
همتي تاكيد كرد: خوشبختانه به مدد نگاه به درون و اتكا 
به ظرفيت هاي داخلي، اقتصاد غير نفتي ش��اهد رشد و 
شكوفايي است.همتي در بخش ديگري از سخنان خود به 
موضوع كنترل تورم پرداخت و گفت: آمارهاي استخراجي 
نش��ان دهنده كنترل و كاهش م��داوم ماهانه تورم توام 
با مديريت نقدينگي اس��ت.رييس كل بانك مركزي در 
خصوص تامين ارز توس��ط بانك مركزي گفت: آمارها 
نشان دهنده تامين 24 ميليارد دلار در سال جاري براي 

واردات است و اين خود مويد موفقيت كشور در كاستن از 
فشار تحريم ها است ضمن آنكه روند بازگشت ارز حاصل 

از صادرات نيز رو به افزايش است.

     پايش وضعيت محيط كسب و كار در تابستان
در اين نشس��ت بهمن عبداللهي رييس اتاق تعاون ايران، 
گزارش مبسوطي در خصوص نتايج پايش بررسي وضعيت 
محيط كسب و كار در تابستان سال جاري ارايه و تاكيد كرد 
كه بي ثباتي و غيرقابل پيش بيني بودن قيمت ها، دشواري 

و س��ختي تامين مالي و بي ثباتي سياس��ت ها و رويه هاي 
اجرايي مهم تري��ن مولفه هاي محيط كس��ب و كار بوده 
است كه دشواري تامين نقدينگي مربوط به بانك مركزي 
است. رييس اتاق تعاون در بخش ديگري از اين نشست، از 
اقدامات موثر بانك مركزي در ايجاد ثبات در بازار ارز تقدير 
و تشكر كرد.عبداللهي با اشاره به اهميت صادرات پسته، 
فرش و شيلات تصريح كرد: بخش اعظم صادرات پسته، 
فرش و شيلات در بخش تعاون صورت مي گيرد اما مشكل 
تامين ريالي صادركنندگان اين حوزه، اين ميزان را كاهش 

داده است.
وي ادامه داد: اين صنايع به جهت اشتغالزايي و تامين ارز مورد 
نياز كشور نقش مهمي را در اقتصاد ايفا مي كنند از اين رو بايد 
توجه ويژه اي به آن معطوف شود. رييس پارلمان تعاون كشور 
همچنين در خصوص بنگاه هاي كوچك و متوسط اشاره 
كرد و گفت: اشتغال در اين بنگاه ها به دليل مشكل سرمايه 
در گردش، متاثر ش��ده اس��ت و حمايت بانك ها مي تواند 
اين مش��كل را حل كند.در اين نشست، در خصوص رشد 
واحدهاي صنعتي بورسي گفت: رشد واحدهاي صنعتي 
بورسي كه 50 درصد صنايع را تشكيل مي دهند، به علت 
هم راستا بودن با روند كل صنعت، مي تواند مويد تداوم رشد 
غيرنفتي كشور باشد. همتي ابراز داشت: واحدهاي صنعتي 
بورسي در ادامه روند ماه قبل،  در مهرماه نيز نسبت به شهريور 

ماه ۱.۸ درصد رشد مثبت داشته اند.
رييس كل بانك مركزي افزود: هر س��ه اتاق در مورد تاثير 
مثبت و تعيين كننده سياست ها و اقدامات بانك مركزي 

در اعاده ثبات اقتص��ادي بازارها و تلاش هايش براي رونق 
توليد تاكيد داشتند.وي اضافه كرد: از ابتداي سال تاكنون 
بيش از 24 ميليارد دلار ب��راي واردات تامين كرده ايم كه 
۹۷ درصد مربوط به واردات است.همتي تصريح كرد: روند 
ارز آوري خوب است و تمام تلاش همكاران بخش ارز بانك 
مركزي بر اين مهم معطوف شده است كه كمترين زحمت 
شامل صادركنندگان و واردكنندگان شود.وي همچنين به 
عناصر مهم اقتصادي اشاره كرد و ابراز داشت: سه عنصر مهم 
اقتصادي ارز، تورم و سرمايه گذاري است كه ارز بايد ثبات 
داشته باشد، تورم بايد در حد محدود باشد و سرمايه گذاري 
لازم براي تداوم رشد اقتصادي داشته باشيم.رييس كل بانك 
مركزي در بخش ديگري از اين نشست به نقدينگي در كشور 
اشاره كرد و گفت: ما در شرايطي هستيم كه در جامعه هم بايد 

نقدينگي بالا نرود هم بايد به بخش توليد نقدينگي بدهيم.
وي ادامه داد: بانك مركزي هم بايد نقدينگي بخش خدمات 
و توليد را تامين كند هم مراقب باشد كه تورم ايجاد نشود.
اين مقام مس��وول در اين نشس��ت اظهار داشت: خدمات 
مولد از بخش هاي مهم اقتصادي محسوب مي شود و ما از 
آن استقبال مي كنيم اگر خدمات ارزش افزوده ايجاد كند 
حتما از آن استفاده مي كنيم.در اين نشست مطرح شد: بانك 
مركزي مخالفتي با اين مهم كه مرزنشينان به صورت عام، در 
قبال صادرات، واردات داشته باشند مخالفتي ندارد.در اين 
نشست همچنين شافعي رييس اتاق بازرگاني، بيان داشت: 
در شرايطي هستيم كه مسوولان دولتي، بخش خصوصي و 

تعاوني بايد همكاري صادقانه داشته باشند.

پروژه گذر فرهنگي گلس��تان در 2 فاز ش��امل طراحي و 
مقاوم س��ازي گذر و گسترش مس��يرآن، در امتداد مسير 
كال قره خان، بهسازي خواهد ش��د كه اميدواريم با اتمام 
دو فاز مذكور و طبق برنامه زمان بندي، سال آينده شاهد 

بهره برداري از اين پروژه باشيم.
به گزارش »تعادل« از روابط عمومي معاونت اقتصادي 
ش��هرداري مش��هد، س��يد مهدي نعمتي خيرآبادي 
عنوان كرد: پروژه مقاوم س��ازي گذر فرهنگي گلستان 

به عنوان يكي از فرصت ها و ظرفيت هاي موجود ش��هر 
مشهد با هدف بهس��ازي، تجهيز و راه اندازي اين گذر با 
استفاده از سرمايه گذاري بخش خصوصي، سال گذشته 
در دستور كار معاونت اقتصادي شهرداري مشهد قرار 
گرفت.اين معاونت به عنوان حلقه اتصال مجموعه هاي 
دخيل در پروژه گذر فرهنگي گلس��تان اعم از معاونت 
خدمات شهري شهرداري، معاونت فرهنگي و اجتماعي 
شهرداري، معاونت فني و عمران شهرداري و شهرداري 

منطقه يك، در راستاي بهبود وضعيت اين گذر نسبت 
به شناسايي و معرفي سرمايه گذار-بهره بردار پروژه اقدام 
نمود. وي با اشاره به آغازعمليات مقاوم سازي پروژه گذر 
فرهنگي گلستان، طي ماه هاي آينده، افزود: اين پروژه 
در 2 فاز ش��امل طراحي و مقاوم سازي گذر و گسترش 
مسيرآن، در امتداد مسير كال قره خان، بهسازي خواهد 
ش��د كه اميدواريم با اتمام دو فاز مذكور و طبق برنامه 
زمان بندي، سال آينده شاهد بهره برداري از اين پروژه 

باشيم.نعمتي بيان كرد: مطالعات فني پروژه گذر فرهنگي 
گلس��تان با اصول و دقت لازم انجام شده كه زمان قابل 
توجه��ي را هم به خود اختصاص داد، به عنوان مثال در 
٨ نقطه از اين پروژه چاه هاي گمانه بعضا به عمق ١٠ متر 
حفر گرديد و نهايتا پس از تكميل مطالعات ژئوفيزيك و 
ژئوتكنيك توسط معاونت فني و عمران شهرداري، سطح 
زيرين مسير پياده راه پروژه ايمن اعلام شد و صرفا بخشي 
از ساختمان هاي موجود در پروژه نياز مبرم به تحكيم 

زيربنا دارد.وي به دلايل طولاني شدن روند اجراي پروژه 
اشاره كرد و بيان داشت: با توجه به موقعيت خاص پروژه 
گذر فرهنگي گلستان و ابلاغ اخطارهاي متعدد سازمان 
آتش نشاني در سال هاي گذشته، در ابتدا موضوع ايمني 
پروژه در سطوح زيربنايي و رو بنايي مطرح شد. از همين 
رو بررسي وضعيت ايمني زيرسطح گذر و تعيين حدود 
اقدامات فني-تاميني مورد نياز، ضمن اولويت موضوع 

در دستور كار قرار گرفت.

رسيدگي  ويژه  به پرونده هاي 
مفاسد كلان اقتصادي

جنوب�ي|  خراس�ان 
حجت الاسلام والمسلمين 
مرتضوي مق��دم گف��ت: 
پرونده هاي مفاس��د كلان 
اقتصادي را در ديوان عالي 
كش��ور ب��ه ص��ورت ويژه 
رس��يدگي مي كنيم.ب��ه 
گزارش باش��گاه خبرنگاران حجت الاسلام مرتضوي 
مقدم رييس ديوانعالي كشور در جلسه شوراي قضايي 
استان خراسان جنوبي گفت: زماني كه شخصي در زندان 
سپرده شود بازپرس نبايد راحت بخوابد بلكه هرچه زودتر 
موارد را تعيين و تكليف كند.رييس ديوانعالي كشوربا 
اشاره به اينكه سركشي از حوزه قضايي گاهي بي خبر و 
سرزده بسيار مفيد است، اظهار كرد: اين كار باعث آشنايي 
از ميزان كيفيت كار مي شود.او با اشاره به اينكه وظيفه 
ما خدمت رساني و كرامت به مردم است و بازرسان بايد 
بر اين مساله توجه داشته باشند ادامه داد: ممكن است 
گاهي به واسطه حجم پرونده ها قاضي تحت فشار رواني 
قرار گي��رد ولي اخلاق خوش و كرام��ت مردم نبايد در 
هيچ ش��رايطي از بين رود.حجت الاسلام والمسلمين 
مرتضوي مقدم با بيان اينكه بايد نسبت به كارگاه هاي 
توليدي زمين خورده مساعدت داشت، ادامه داد: هرقدم 
كه براي سر پا نگه داستن كارگاه توليدي برداشته شود 
ارزش دارد.رييس ديوانعالي كشور عنوان كرد: بي تفاوتي 
نسبت به وظيفه يك آفت است و هميشه بايد به حكم 

صادر شده توجه داشت كه چه اثراتي را در جامعه دارد.

۹۰ درصد بودجه كشور صرف 
هزينه هاي جاري مي شود

اس��تاندار  مرك�زي| 
مركزي گف��ت: در حال 
حاض��ر ۹0 درصد بودجه 
كشور صرف هزينه هاي 
ج��اري از جمله پرداخت 
حقوق مي شود كه با ادامه 
روند ديگر روند توسعه اي 
و عمران در كشور مشاهده نخواهد شد.به گزارش 
ايسنا، سيدعلي آقازاده در شوراي راهبري توسعه و 
مديريت استان مركزي اظهار كرد: از مجموع بودجه 
كشور حدود ۹0 درصد صرف هزينه هاي جاري از 
جمله پرداخت حقوق مي ش��ود و اگر اين منوال و 
افزايش نرخ تورم و افزايش حقوق ادامه يابد تا س��ه 
س��ال آينده ۱00 درصد بودجه كش��ور بايد صرف 
هزينه هاي جاري ش��ود.وي با تاكيد بر اينكه با اين 
روند، كشور هيچ مسيري براي استفاده از بودجه در 
راستاي توسعه و عمران نخواهد داشت و راهكار آن 
برون سپاري امور توسط دولت است، گفت: بخشي 
از وظايف بايد به بخش خصوصي واگذار شود و دولت 
تمركز بيشتر خود را به وظايف نظارتي، توسعه كشور 
و سياست گذاري مصروف كند.استاندار مركزي با 
بيان اينكه زيرمجموعه ها و لايه هاي پايين تر دولت 
نيازمند اصلاح هستند، تصريح كرد: دولت در حال 
حاضر بار سنگيني را به دوش مي كشد و اين سنگيني 
مانع حركت درست و چابك او شده است و بيش از 

اين ظرفيت بارگذاري و جذب پرسنل ندارد.

گسترش همكاري هاي 
اقتصادي بين ايران و عمان

اردبيل|س��فير عمان 
در ايران گفت: گسترش 
روابط اقتصادي و تجاري 
با جمهوري اسلامي ايران 
م��ورد تاكي��د مقام هاي 
عماني بوده و اميد مي رود 
اين روابط منش��أ خير و 
بركت براي هر دو كشور مسلمان شود. »سعود بن 
احمد بن خالد البرواني« ديروز در نشست مشترك 
با فعالان اقتصادي اردبيل اظهار كرد: تلاش مي شود 
هيات هاي بخش خصوصي عم��ان و ايران نيز در 
اجلاس اقتصادي ميان 2 كش��ور شركت كنند تا 
زمينه همكاري  اقتصادي ميان 2 كشور بيشتر فراهم 
شود.وي اضافه كرد: پيامبر اكرم)ص( هفت همسايه 
را به ما سفارش كرده كه از منظر دولت عمان، ايران 
اولين اين كشورهاست و رويكرد ما نسبت به ايران 
عقبه چندين هزار ساله دارد و همانند گذشته روابط 
ميان دو كشور حفظ خواهد ش��د.البرواني ضمن 
ابراز خرسندي از سفر به استان اردبيل خاطرنشان 
كرد: اين استان قابليت هاي فراواني را در حوزه هاي 
گردشگري، اقتصادي و كشاورزي دارد و اميد است 
در آينده شاهد افزايش مراودات اقتصادي و تجاري 
با يكديگر باشيم. به گفته وي در حال حاضر صدور 
ويزاي عم��ان براي اتباع ايراني به س��هولت انجام 
گرفته و با ايراني ها در اين كشور همانند اتباع اروپايي 

رفتار مي شود.

روند نزولي قيمت مواد پروتئيني 
و برخي كالاها در تهران 

تهران| مديركل صنعت، 
معدن و تجارت استان تهران 
با اشاره به روند نزولي قيمت 
مواد پروتئيني گفت: گوشت 
گوساله، گوشت مخلوط و 
گوشت مرغ در ماه جاري به 
ترتيب با كاهش ۱5، شش 
و پنج درصدي نسبت به ماه گذشته در بازار عرضه شده 
است. يدالله صادقي ديروز در حاشيه جلسه تنظيم بازار 
استان تهران در جمع خبرنگاران افزود: قيمت گوشت 
گوساله مخلوط ماه گذش��ته ۹۷ هزار تومان بوده كه با 
كاهش ش��ش درصدي اكنون به قيمت ۹۱ هزار تومان 
در بازار عرضه مي شود، همچنين گوشت گوساله كه ماه 
گذش��ته با قيمت ۸۸ هزار تومان در بازار عرضه مي شد 
اكنون با كاه��ش ۱5 درصدي به قيمت ۷4 هزار و 500 
تومان به دست مصرف كننده مي رسد. وي با بيان اينكه 
نرخ گوشت مرغ در ماه جاري نسبت به ماه گذشته پنج 
درصد كاهش يافته است، افزود: گوشت مرغ تازه نسبت 
به ماه قبل كه ۱4 هزار و 200 فروخته اكنون ۱۳ هزار و 
۹00 تومان عرضه مي شود.صادقي ادامه داد: گوسفند 
زنده كه ماه گذشته 4۳ هزار تومان بوده اكنون با كاهش 
۱۶ درصدي هر كيلو با قيمت ۳۶ هزار تومان در بازار عرضه 
مي شود. قيمت قند و شكر نيز روند نزولي داشته است و 
هر بسته شكر ۹00 گرمي كه ماه گذشته به قيمت شش 
هزار و 500 تومان در فروشگاه ها عرضه مي شد اكنون با 
۱5 درصد كاهش به پنج هزار و 500 تومان رسيده است.

ظرفيت اشتغال فارغ التحصيلان 
در كشور ۲۵ درصد است

چهارمحال و بختياري| 
معاون وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي و رييس سازمان 
فن��ي و حرف��ه اي كش��ور 
گف��ت: ظرفيت اش��تغال 
دانش آموختگان دانشگاهي 
در كشور 25 درصد است. به 
گزارش مهر، علي اوسط هاشمي ديروز در سفر به شهركرد 
و در ديدار با اس��تاندار چهارمحال و بختياري گفت: اگر 
بخواهيم جامعه از كسالت خارج شود بايد به سمت مهارت 
برويم.وي با اشاره به ظرفيت هاي شغل جوشكاري، بيان 
كرد: جامعه جوشكاري وسيع و متنوع است و جوشكاران 
داراي مهارت هستند.وي ادامه داد: نبايد به صنعت جوش 
به عنوان يك رشته نگاه كرد اگر كمي روي مهارت كار 
شود اشتغال تثبيت خواهد شد.معاون وزير تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي بيان كرد: چهارمحال و بختياري استاني 
است كه از آن به عنوان فقر و محروميت ياد مي شود پس 
مهارت مي تواند در توسعه استان نقش داشته باشد.وي 
با بيان اينكه احكام شوراي مهارت در استان صادر شده 
است، گفت: شوراي عالي مديريت فني و حرفه اي طبق 
مصوبه مجلس شكل گرفته و شوراي اشتغال و شوراي 
مهارت با اين شورا در تعامل است. رييس آموزش فني و 
حرفه اي كش��ور گفت: مي توانيم در آموزش مهارت در 
روستاها كار كنيم تا با مديريت چهارمحال و بختياري 
و نقش آفريني وزارت تع��اون، كار و رفاه احتماعي كه 

ظرفيت هاي خاص دارد به استان خدمت كرد.
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ايران خودرو اعلام كرد 
3 محصول، جايگزين پژو 405 

جي.ال.ايكس
مع��اون تحقيقات، طراح��ي و تكوين محصول 
ايران خودرو از جايگزيني سه محصول رانا، پارس 
و گروه سمند با محصول پژو 405 جي.ال.ايكس 
بنزيني خبر داد. ايكوپرس- كيانوش پورمجيب در 
اين باره افزود: با هماهنگي و توافق صورت گرفته 
ميان وزارت صنعت، معدن و تجارت، سازمان ملي 
استاندارد و ايران خودرو، خط توليد محصول پژو 
405 جي.ال.ايك��س بنزيني در پايان خردادماه 
سال۹۹ متوقف خواهد شد. وي با تاكيد بر حفظ 
تعهدات اين خودرو تا پايان تاريخ ياد شده گفت: 
بعد از پايان خرداد۹۹، محص��ول405 جي.ال.
ايكس دوگانه س��وز طبق تقاضاي تاكسيراني، 
صرفا براي نوسازي ناوگان حمل و نقل عمومي 
كشور توليد خواهد ش��د. اين خودرو با توجه به 
قيمت مناسب، همواره مورد خواست رانندگان 

تاكسي بوده است.
پورمجيب با بيان اينكه محصول پژو 405 مطابق 
با ش��اخص هاي آخرين ويرايش استاندارد ملي 
كشور است، علت توقف توليد آن را به روزرساني 
توليدات ايران خودرو دانست و گفت: خلأ ناشي 
از توقف اين محصول با خودروهاي ديگري نظير 

خانواده سمند، پارس و رانا جبران خواهد شد.

كلاهبرداري در پوشش صدور 
كارت هوشمند خودرو

ايلام| رييس اداره تش��خيص و پيش��گيري از 
جرايم سايبري پليس فتا استان ايلام در خصوص 
كلاهبرداري در پوش��ش صدور كارت هوشمند 
خودرو خبر داد.سرگرد »علي رضا يعقوبي« اظهار 
كرد: اخيراً مشاهده شده كه كلاهبرداران به بهانه 
صدور كارت هوشمند خودرو با شهروندان تماس 

گرفته و مبالغي را از آنها كلاهبرداري مي كنند.
وي اف��زود: در اين روش كلاهبرداران با ارس��ال 
پيامك و تماس تلفني با شهروندان ارتباط برقرار 
كرده و پس از جلب اعتماد آنان، اعلام مي كنند كه 
كارت هوشمند براي خودرو آنان صادر شده و براي 
ارسال و دريافت كارت، شهروندان بايد مبالغي را 
به شماره حساب اعلامي از سوي آنان واريز كنند.
وي ب��ه ش��هروندان توصيه كرد ك��ه به چنين 
پيامك ها و تماس هايي كه هويت آنها مشخص 
نيس��ت توجهي نكرده و خواس��ته هاي آنان را 
انجام ندهن��د ت��ا از كلاهبرداري هاي احتمالي 
جلوگيري كنند. يعقوبي از عموم مردم خواست 
در صورت مواجهه با چنين م��واردي موضوع را 
سريعاً از طريق وب س��ايت پليس فتا به آدرس 
www.cyberpolice.ir بخش گزارش��ات 

مردمي اعلام كنند.

سامانه 1522 ارايه خدمات را از 
ميز ادارات به داخل خانه ها برد

اصفهان|سامانه خدمات غير حضوري ۱522 در 
سير تطور و تكوين حوزه مشتركين شركت هاي 
آبفا نقش و جايگاه ويژه اي دارد. مديرعامل آبفاي 
استان اصفهان افزود: سامانه هوشمند خدمات 
غيرحضوري ۱522 شركت آب و فاضلاب استان 
اصفهان راهب��رد ارايه خدمات به مردم را محقق 
كرد . در گذشته شهروندان براي دريافت خدمات 
2۳گانه فروش و پس از فروش انشعاب بايد بطور 
ميانگين پنج مرتب��ه ب��ه ادارات آب و فاضلاب 
مراجعه مي كردند اما نخس��تين بار با راه اندازي 
اين س��امانه در ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان 
اصفهان، تمام خدمات به صورت هوشمند و غير 
حضوري و در تمام ساعات شبانه روز به متقاضيان 
و مشتركين ارايه مي شود و در واقع ارايه خدمات 

به مردم از ميز ادارات به داخل خانه ها برده شد.

پسر 1۶ ساله حساب بانكي
250 نفر را در مازندران خالي كرد

ساري| فرمانده انتظامي مازندران از شناسايي 
و دس��تگيري پس��ر نوجوان ۱۶ س��اله متهم به 
كلاهب��رداري اينترنتي و برداش��ت غيرمجاز از 
حساب بانكي ش��هروندان در شهرستان ساري 
خبر داد.سردار س��يد محمود ميرفيضي گفت: 
در پي مراجعه يكي از شهروندان به پليس فتاي 
اين فرماندهي و طرح شكايت مبني بر برداشت 
غيرمجاز از حساب بانكي اش به ارزش ۹0 ميليون 
ري��ال، موضوع به ص��ورت ويژه در دس��تور كار 
كارآگاهان و كارشناس��ان پليس فتا قرار گرفت. 
او افزود: با انج��ام اقدامات اطلاعاتي و تحقيقات 
از مال باخته مش��خص ش��د، فرد يا اف��رادي با 
دسترسي به اطلاعات حساب بانكي مال باخته 
اقدام به برداشت غيرمجاز از حساب بانكي او كرده 
و مبالغ س��رقتي را صرف خريد شارژ و انتقال آن 
به ديگر حساب هاي بانكي هك شده كرده است.

فرمانده انتظامي مازندران از شناسايي متهم به 
هك حساب و برداشت غيرمجاز كه نوجواني ۱۶ 
ساله است، خبر داد و افزود: متهم با انجام اقدامات 
اطلاعاتي شناسايي و با هماهنگي قضايي دستگير 
شد.سردار ميرفيضي گفت: متهم در تحقيقات و 
بازجويي هاي فني پليس ضمن اقرار به بزه انتسابي 
عنوان داشت از خردادماه سال جاري با ايجاد  اي 
دي در گروه هاي تلگرامي اقدام به تبليغ صيغه به 
صورت گس��ترده كرده و براي برقراري ارتباط و 
مشاهده پروفايل، طعمه هاي خود را به درگاه هاي 
جعلي بان��ك هدايت و اقدام ب��ه هك اطلاعات 

حساب بانكي آنان مي كرده است.

چهرههاياستاني
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با گذشت بيش از 7 ماه از وقوع سيل، خسارت ها هنوز بازسازي نشده است

استانهايسيلزده،همچنانبيدفاع

تعطيلي زنگ ورزش به جاي توزيع شير در مدارس 

بيشتر از هفت ماه از وقوع سيل در كشور مي گذرد اما با 
شروع فصل بارندگي، استان هاي حادثه ديده هنوز براي 
رويارويي با بحران احتمالي جديد آماده نيستند. معلوم 
نيست اگر با شروع بارش هاي زمستاني سيلاب تازه اي 
به راه افتد چه اتفاقي در اين استان ها رخ مي دهد وقتي 
هنوز سيل بندها بازسازي نشده، خانه ها نيمه كاره اند و 
لايروبي مسير عبور آب شرايط مناسبي ندارد. اگرچه 
مخاطره به پايان رسيده اما آثار آن هنوز هم در شهرهاي 
سيل زده رخ نمايي مي كند. شرايط بلاتكليفي در اين 
مناطق در حالي است كه ضعف مديريت بحران تا شش 
ماه بعد از حادثه هم هنوز به چشم مي خورد و اين سوال 
را ايجاد مي كند كه با وجود قرار گرفتن ايران در منطقه 
پرحادثه چرا رويكرد پيشگيري از بحران وجود نداشته 
و ضعف مديريت تا مدت ها بعد از وقوع حادثه همچنان 
به قوت خود باقي است؟ برخي كارشناسان معتقدند 
مشخص نبودن منابع مالي براي حل خسارات ناشي 
از حوادث طبيعي يكي از اصلي ترين عواملي بوده كه 
بازسازي و رسيدگي به مناطق حادثه ديده را به تعويق 
مي اندازد، چرا كه با توجه به مشكلات اقتصادي كشور، 
بروز حوادث غيرمترقبه به معناي اضافه شدن بار مالي 
پيش بيني نشده به دولت اس��ت كه حل آن را زمانبر 
مي كند اما از طرف ديگر برخي كارشناسان هم بر اين 
موضوع تاكيد مي كنند كه نبايد توپ همه مشكلات را 
به زمين مشكلات اقتصادي انداخت، چرا كه در بيشتر 
موارد نوع نگاه مديريتي به آسيب هاي طبيعي و فقدان 
نگرش هاي آينده نگر س��بب مي شود كه بحران حل 

نشده باقي بماند. 

     منابع مالي بازسازي خسارت هاي حوادث 
معلوم نيست

فروردين امس��ال، س��يل 25 استان كش��ور را درگير 
كرد، خس��ارت هاي بس��ياري به جا گذاشته و برخي 
زيرساخت هاي شهري را شسته و از بين برد با اين وجود 
هنوز هم خسارت هاي ناشي از آن تقريبا در تمامي اين 
استان ها به طور كامل بازسازي نشده و با شروع فصل 
بارندگي نگراني از بروز س��يل جديد و بي دفاعي اين 
مناطق ميان مردم وجود دارد. روز گذشته، نايب رييس 
كميسيون كشاورزي مجلس با بيان اينكه دولت هيچ 
اقدام جدي در خصوص بازسازي سيل بند هاي استان 
خوزستان انجام نداده است، اعلام كرد خوزستان هيچ 
آمادگي براي مقابله با س��يل ن��دارد. عباس پاپي زاده 
درباره اين موضوع گفت: تمامي سيل بند ها بر اثر وقوع 
سيلاب آس��يب ديده و تخريب شده است، بنابراين با 

اولين بارندگي سيل آسا قسمتي از استان خوزستان 
دچار س��يل مي ش��ود. تاكنون جلس��ات متعددي با 
رييس جمه��ور، مع��اون اول و نوبخ��ت در خصوص 
بازسازي سيل بندها پايين دست سد ها برگزار كرده ايم 
اما متاس��فانه تا اين لحظه هيچ اقدام جدي در جهت 
بازسازي سيل بند هاي استان خوزستان صورت نگرفته 
است، البته سيل بندهاي ناقصي هم وجود داشت كه 
با س��يل فروردين 98 ازبين رفت و عملًا استان هيچ 
امكاناتي براي حفاظت از خان��ه، زندگي و زمين هاي 
كش��اورزي مردم در مقابل با سيل ندارد. دولت در اين 
مدت تنها وقت تلف كرده و هيچ برنامه اي براي بازسازي 
زيرساخت هاي آسيب ديده در مناطق سيل زده نداشته 
اس��ت اما تا دير نش��ده بايد براي بازسازي سيل بند ها 

اقدامات لازم صورت بگيرد. 
اظهارات پاپي زاده در حالي اس��ت كه پيش از آنكه به 
موضوع خوزستان و نداشتن توان مقابله با سيل جديد 
در اين استان تاكيد شود بايد با نگاه كلي تري به موضوع 
نگاه كرده و به س��راغ يافتن پاسخ اين پرسش بود كه 
چرا سرعت مديريت بحران بعد از وقوع حادثه مناطق 
آسيب ديده بر اثر حوادث طبيعي در ايران تا اين اندازه 
اندك بوده و طرح هاي بازس��ازي كند پيش مي رود؟ 
محمد لش��كري، كارش��ناس برنامه ريزي ش��هري و 
مديريت بحران، معتقد است نبود منبع مالي مشخص 
براي مقابله با حوادث طبيعي سبب مي شود بعد از وقوع 
حادثه بازسازي ها كند شود چرا كه هيچ بودجه اي براي 
آن در نظر گرفته نش��ده است، او درباره اين موضوع به 
»تعادل« گفت: وقوع يك حادثه طبيعي و خسارت هاي 
ناشي از آن به معناي اضافه شدن يك بار مالي بر دوش 
برنامه ريزان است در حالي كه در بودجه هيچ سهمي 
براي آن در نظر گرفته نشده است. بايد گفت اين نگاه 
براي كشوري مانند ايران كه با بيش 30 مخاطره طبيعي 
دست به گريبان بوده و بر كمربند حادثه خيز دنيا قرار 
گرفته است، اصولي و علمي نيست. در يك مثال ساده 
مي توان گفت يك خانواده هم در برنامه ريزي هاي مالي 
خود رقمي را براي روز مبادا و حوادث پيش بيني نشده 
تعيين مي كند اما ما در سطح كلان چنين چيزي براي 

حوادث در نظر نگرفته ايم.
لشكري افزود: نتيجه اين شفاف نبودن منابع مالي براي 
مقابله با خسارت هاي حوادث طبيعي سبب مي شود 
بعد از وقوع سيل و زلزله تا مدت ها طرح هاي بازسازي 
روي زمين بمانند و هر بار هم اعلام شود بودجه و اعتبار 
وجود ندارد و واقعا هم وجود ندارد، بنابراين دولت بايد از 
بودجه برنامه هاي ديگر كم كند تا منابع مالي بازسازي 

آسيب هاي طبيعي را جبران كند كه اين كار هم زمانبر 
است و هم غيراصولي بنابراين بايد از تجربه كشورهاي 
ديگر اس��تفاده كنيم، كه يكي از آنها تاسيس صندوق 
بيمه خسارت سوانح طبيعي به عنوان موضوعي بوده 
كه در دنيا به صورت علمي به آن پرداخته شده است اما 
در ايران با وجود اين همه حادثه هنوز هم ضرورت ايجاد 
چنين صندوقي و استقرار يك نظام بيمه اي براي سوانح 

طبيعي لمس نشده است و به آن توجهي نمي شود.

     عادت محوري جايگزين آينده نگري
اظهارات لش��كري در حالي اس��ت كه برخي ديگر از 
كارشناس��ان معتقدند علاوه بر مشكلات اقتصادي، 
نبود نگاه آينده نگر هم از دلايلي اس��ت كه تاب آوري 
مناطق حادثه ديده در برابر حوادث جديد را كم مي كند. 
مصطفي محقق، هماهنگ كننده ارشد سازمان ملل 
متحد براي توس��عه مديريت اطلاعات بلايا در آس��يا 
و اقيانوس��يه درباره اين موضوع بيان ك��رد: در ميان 
مسوولان و پژوهش��گران روش هاي »عادت محور« و 

»تجربه گرا« كه بر اس��اس حوادث و اتفاقات تاريخي 
قابليت اق��دام دارد غلبه داش��ته و فقدان نگرش هاي 
»آينده نگر«مبتني بر تحليل روندها كه يك نگاه علمي 
است حس مي شود. در نتيجه در دو دهه گذشته كشور 
در برابر حوادثي كه به آن عادت نداش��ته و پيش بيني 
كافي به عمل نياورده مانند گرد وغبار و سيل غافلگير و 

بسيار آسيب پذير بوده است.
او افزود: علت اصلي غافلگيري در برابر حوادث گسترده 
آب و هوايي مانند س��يل رواج نگرش تجربه گرا و عدم 
ش��ناخت و تحليل علمي روند تغيي��ر الگوهاي خطر 
حوادث و مخاطرات و متغيرهاي محيطي و زيرساختي 
و در نتيجه فقدان آينده نگري و پيش بيني خسارات و 
زيان هاي احتمالي در آينده است.در رويكردهاي نوين 
مديريت خطر بلايا درك روندها و پيش بيني احتمالات 
ريس��ك حوادث و بلايا در آينده داراي اهميت بالايي 
است حتي در مورد مخاطراتي كه امروزه احتمال وقوع 
آن كم اس��ت ولي پيامدهاي آن در آينده ممكن است 

بسيار بزرگ باشد.

 محقق بيان كرد: براي رسيدن به اين مقصود بايد مفاهيم 
جامع و كامل مديريت و كاهش خطر بلايا را در بس��تر 
توسعه اقتصادي و اجتماعي قرار داد زيرا امروزه اثبات 
شده است كه آسيب پذيري هاي ناشي از سياست ها و 
برنامه هاي توسعه اي نامتوازن مانند گسترش بي برنامه 
مناطق شهري، ايجاد زيرساخت هاي ناهمگون و استفاده 
ناصحيح از منابع طبيعي علت اصلي تبديل مخاطرات 

طبيعي به حوادث و بلاياي فاجعه بار است.
هماهنگ كننده ارشد سازمان ملل متحد براي توسعه 
مديريت اطلاعات بلايا در آسيا و اقيانوسيه گفت: براي 
تحقق تاب آوري جامعه و كاه��ش خطر و آثار منفي 
ح��وادث و بلايا و درك روند مخاط��رات و پيش بيني 
خطرات آينده به دانش و فناوري نوين نياز داريم. اما علم 
و فناوري كافي نيست و بايد روي راه حل ها و روش هاي 
مناسب براي تحقق جامعه ايمن و سالم توافق و همكاري 
مطلوب در سطح ملي صورت گيرد. اين همان معنا و 
مفهوم نوين »سياست گذاري« در حوزه مديريت بحران 

و كاهش خطر حوادث و بلايا است.

تعطيلي يك هفته اي زن��گ ورزش مدارس پايتخت 
اين پيام را مي رس��اند كه آموزش و پرورش همچنان 
نتوانسته در تجهيز سالن هايي هر چند كوچك براي 
س��اعات ورزش دانش آموزان در مدارس اقدام موثري 

داشته باشد.
سال گذش��ته تا اواخر آذرماه خبري از تعطيلي زنگ 
ورزش مدارس در تهران به دليل آلودگي هوا نبود و سال 
تحصيلي قبل دو روز به دليل آلودگي هوا زنگ ورزش 
مدارس تعطيل شد. امسال اما اوضاع از همين روزهاي 
آخر آبان نشان مي دهد، مساعد نيست. اعلام تعطيلي 
يك هفته اي زنگ ورزش در مدارس پايتخت روز ۱9 
آبان ماه اعلام شد و هنوز مشخص نيست اين يك هفته 

تعطيلي زنگ ورزش مدارس تمديد مي شود يا نه.
پاييز ۱39۷ هيچ روزي ش��اخص كيفيت هوا به ۱50 
نرسيد اما در پاييز سال قبل تهران ۴ روز ناسالم و در سال 

قبل از آن 5 روز ناسالم را از سر گذرانده بود.
اين روزها حرف هاي زيادي درباره راهكارهاي كاهش 
آلودگي هوا يا طرح هايي كه باعث بالا رفتن آلودگي در 
پايتخت شده است، مي شود اما بگذاريد در اين مجال 
اين واقعيت را بپذيريم كه با وجود هش��دارهايي كه 
سال هاست در حوزه خطرات استمرار آلودگي هوا داده 
مي شود، در كوتاه مدت طرحي براي كاهش آن وجود 
ندارد و مگر باد و باران مانند سال قبل به داد تهران برسد 
در غير اين صورت اگر اين وضعيت مدارس را به دفعات 
به تعطيلي نكشاند بايد شاهد روزهاي پرشماري براي 
منع فعاليت ورزش��ي در مدارس به دليل آلودگي هوا 
باشيم. در اين ميان سوالي كه مطرح مي شود، اين است 
كه براي اين شرايط آموزش و پرورش چه راهكارهايي 
انديشيده است. يكي از كارهايي كه حداقل در وضعيت 

آلودگي هوا بايد در مدارس اجرا شود توزيع شير رايگان 
است. خوردن شير به گفته تمام كارشناسان در روزهاي 
آلوده باعث دفع بسياري از سمومي مي شود كه از طريق 
هواي آلوده وارد بدن ش��ده است و از قضا كودكان در 
كنار سالخوردگان و بيماران بيشتر از همه در معرض 
خطرات آلودگي هوا هستند. اما چند سالي است توزيع 
ش��ير رايگان كه در بودجه س��الانه آموزش و پرورش 
هم ديده مي ش��ود در هاله اي از ابهام اس��ت چرا كه 
اعتبارات آن تامين نمي شود. اينكه چرا وزارت آموزش 
و پرورش حداقل براي دانش آموزاني كه در شهرهايي 
زندگي مي كنند كه آلودگي هوا در آنجا بيشتر است، 
نيز نمي تواند براي اين منظور تامين اعتبار كند، جاي 
سوال اس��ت. عدم پيگيري نمايندگان مجلس براي 

اجرايي شدن اين مصوبه نيز جاي سوال دارد. به گزارش 
مهر، سال گذشته تفاهمنامه اي ميان آموزش و پرورش 
و معاونت حمل و نقل ترافيك شهرداري تهران منعقد 
شد براي تشويق دانش آموزان در استفاده از دوچرخه 
بدون درنظر گرفتن اين واقعيت كه در روزهاي آلوده 
تهران حتي اين امكان هم براي دانش آموزان نه تنها 
وجود ندارد كه منع مي شود. اما در حرف هاي مسوولان 
شهري در همان روز تفاهمنامه اين جملات به عنوان 
خواسته شهرداري از آموزش و پرورش مطرح شد كه 
»دانش آموزان ما بايد آموزش ببينند كه با دوچرخه يا 
پاي پياده به مدرسه رفت وآمد كنند تا هواي  شهر سالم 
باشد. امروز يكي از مسائل اساسي ما با آموزش وپرورش، 
س��اماندهي س��رويس ها  اس��ت. نزديك به 20هزار 

خودرو به عنوان س��رويس مدارس براي جابه جايي 
دانش آموزان  استفاده مي شوند كه خود اينها ترافيك 
و آلودگي زيادي ايجاد مي كنند.  براي رفع وابستگي به 
سواري شخصي و  خودرومحوري كه زندگي همه ما را 
دربرگرفته، بهترين راه اين است كه از مدارس،  موضوع 
دوچرخه را جدي بگيريم و دانش آموزان را با فرهنگ 
دوچرخه س��واري آشنا كنيم.  متاس��فانه در بسياري 
از مدارس اج��ازه نمي دهند دانش آم��وز با دوچرخه 
وارد مدرس��ه شود و او  را به بهانه هاي مختلف ازجمله 
نداشتن ايمني كافي از اين كار منع مي كنند يعني ما 
با فرهنگ  مخالفت با دوچرخ��ه در آموزش وپرورش 

روبه رو هستيم. «
اين تفاهمنامه هم البته مانند بس��ياري از رفتارهاي 
سمبليك مس��وولان بي نتيجه ماند و در اين روزهاي 
آلوده با نگاه به اين سخنان مي توان متوجه شد چقدر 
اين ايده با واقعيت هاي جامعه دانش آموزي فاصله دارد 
ولي سوال اين است كه چرا آموزش و پرورش با چنين 
تفاهمنامه هايي كنار مي آيد و به عنوان متولي امر تعليم 
و تربيت خود يكي از مطالبه گران حوزه ش��هري وارد 
ميدان نمي شود. اين روزهايي كه در مدارس شهرداران 
كوچكي براي مدارس انتخاب مي شود، آنها چه ميزان 
نسبت به وظايف يك ش��هردار اطلاع دارند و در ذهن 
كوچكشان چه ميزان مطالبه گري و حتي آموخته هايي 

از حفظ محيط زيست دارند؟ 
اما سوال بعدي كه بايد از معاونت تربيت بدني و سلامت 
آموزش و پرورش پرسيد اين است كه جايگزيني براي 
تعطيلي زنگ ورزش مدارس در پايتخت و شهرهايي 
كه به دليل آلودگي هوا به تعطيلي كش��يده مي شود، 
دارد؟ يا اينكه دانش آموزان پايتخت و شهرهاي آلوده 

رها شده هستند؟ سال گذشته مهرزاد حميدي معاون 
تربيت بدني و س��لامت آموزش و پ��رورش در همين 
المپياد اعلام كرده بود: ما به دنبال اين هستيم كه توان 
حركتي دانش آموزان را افزايش دهيم و بهترين مدل 
را در طراحي سالن هاي كوچك ورزشي داخل مدارس 
ديديم. مثلا اگر يك مدرس��ه زيرزمين بلااستفاده يا 
فضاي بلااستفاده ديگري دارد ما آن را شناسايي كنيم 
تا به يك سالن ورزشي تبديل شود. سالن هاي كوچك 
200 متري را در طراحي ساختمان هاي جديدالاحداث 
ديده ايم و هماهنگي هاي لازم با سازمان نوسازي نيز 

انجام شده است. 
وزير آموزش و پ��رورش در اختتامي��ه المپياد درون 
مدرسه اي امسال گفت: كم تحركي يكي از مشكلات 
جامعه اس��ت، بنابراين برنامه هاي ورزش��ي مدارس 
ازجمله همين المپيادهاي درون مدرس��ه اي يكي از 
راهكارهاي مبارزه باكم تحركي و مشكلات ناشي از آن 
است. ورزش هاي مدرسه اي در رفع كم تحركي كمك 
مي كند شايد يكي از ظرفيت هايي كه مي تواند به نشاط 
جامعه كمك كند همين ورزش هاي درون مدرسه اي 
باشد لذا سرچشمه تمام موفقيت ها داخل مدرسه است.

اگر اين واقعيت كه در بسياري از مدارس و خصوصا از 
مقطع متوسطه به بعد زنگ ورزش عموما براي تقويت 
دروس ديگر اختص��اص پيدا مي كند را كنار بگذاريم، 
با واقعيت اينكه ممكن اس��ت هفته ها دانش آموزاني 
هس��تند كه امكان تحرك در حد ايستادن سر صف را 
هم نداشته باشند، بايد چه كنيم؟ وظيفه حل مشكل 
آلودگي هوا خارج از آموزش و پرورش اس��ت اما اينكه 
اين نهاد براي اين وضعيت كه سال هاست كم و بيش در 
جريان است، چه راهكاري انديشيده، محل بحث است.
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روش ها و وسايل رقابت زا
از دوره ابتدايي حذف شود

مديركل دفتر دبس��تان آم��وزش و پرورش گفت: 
كيفيت بخشي به خدمات آموزش��ي و پرورشي از 
سياست هاي راهبردي دستگاه تعليم و تربيت است. 
مرتضي شكوهي در همايش توانمندسازي معاونان 
آموزشي مدارس ابتدايي استان همدان با اشاره به 
تأكيد وزير آموزش  و پرورش بر اصل كيفيت بخشي، 
اظهاركرد: از نظر كمي در بيشتر بخش ها وضعيت 
خوبي داريم. مديركل دفتر دبستان آموزش و پرورش 
كيفيت بخشي را دغدغه اصلي دستگاه تعليم و تربيت 
خواند و افزود: بايد تلاش كنيم ميزان توانمندي ها و 
مهارت هاي دانش آموزان ارتقاء يابد لذا بايد تدابيري 
بينديشيم كه در بحث كيفيت آموزشي و پرورشي 
در مدارس اطمينان بيشتري نسبت به گذشته پيدا 
كنيم. شكوهي توس��عه عدالت آموزشي را از ديگر 
موضوعات مورد تأكيد وزيرآموزش و پرورش مطرح 
كرد و گفت: در موضوع توس��عه عدالت آموزشي، 
منظور تناسب خدمات آموزشي و پرورشي با شرايط 
و نيازهاي افراد در موقعيت جغرافيايي خاص آنها 
است. او با تأكيد بر ضرورت افزايش نشاط، طراوت، 
ش��ادابي و انگيزش دانش آم��وزان در محيط هاي 
متنوع يادگي��ري، اظهار كرد: برنامه هاي نش��اط  
آور در م��دارس بايد مبتني ب��ر ارزش هاي ديني و 
ملي دنبال شود. مديركل دفتر دبستان با اشاره به 
اهميت ارتباط خانواده با مدرسه، اظهاركرد: خانواده 
هميشه به عنوان نهاد نخستين، اثربخشي بالايي در 
تربيت بچه ها دارد. شكوهي توجه به حوزه فناوري 
و هوشمندس��ازي مدارس را از ديگر م��وارد مورد 
تأكيد وزيرآموزش و پرورش برشمرد و تصريح كرد: 
بايد مديريت اس��تفاده از محيط هاي مجازي را به 
دانش آم��وزان آموزش دهيم. وي با تأكيد بر حذف 
هر نوع وسايل و روش هاي رقابت زا در دوره ابتدايي 
گفت: دوره ابتدايي دوره رقابت نيست؛ بلكه دوره باهم 

بودن، دركنار هم بودن و مشاركت گروهي است.

افزايش وام ازدواج با توجه
به »تورم« موجود در جامعه

سخنگوي كميس��يون فرهنگي مجلس گفت: در 
مجلس دهم در تلاش هستيم وام ازدواج را نسبت به 
»تورم« موجود در جامعه افزايش داده تا جوانان بيش از 
قبل به لحاظ مالي مورد حمايت دولت در سال ٩٩قرار 
گرفته و در نتيجه شاهد »مجردان سالمند« در كشور 
نباشيم. فاطمه ذوالقدر گفت: ميزان تجرد گرايي در 
جامعه زياد شده اس��ت و اين افزايش، تنها مختص 
دختران نيست بلكه مردان هم در زير مجموعه اين 
تجردگرايي و تنها زيستي قرار گرفته اند. اين مساله 
از جنبه هاي روحي، روان��ي، فرهنگي، اجتماعي و 
اقتصادي بايد مورد توجه قرار بگيرد كه متاسفانه اين 
وضعيت در حال افزايش است. نماينده مردم تهران، 
ري، شميرانات، اسلامشهر وپرديس افزود: زماني كه 
سخن از بيكاري جوانان در ميان است بدون شك با 
مشكلاتي نظير افزايش طلاق، آسيب هاي اجتماعي، 
كاهش ازدواج و كاهش فرزندآوري در كشور مواجه 
هستيم؛ در اين ميان مهاجرت جوانان تحصيلكرده 
معضلي كه در چند ساله اخير به حد بحران رسيده 
است كه بيشتر آن در پي بيكاري بيش از اندازه ديده 
مي شود. آسيب هايي كه در سايه بي توجهي مسوولان 
در حد بحران خود نمايي مي كنند؛ تمام موارد عنوان 
شده سهم بس��زايي در تجردگرايي جوانان داشته 
اس��ت. نماينده مردم در مجلس دهم به خانه ملت 
گفت: مسائل اقتصادي و بيكاري مهم ترين دليل بر 
كاهش ازدواج جوانان شده است، گراني هاي حاكم در 
جامعه از تورم چند برابري طلا و سكه گرفته تا گراني 
مس��كن و اجاره بهاي منازل در كنار معضل بيكاري 
سايه سنگيني بر زندگي افرادِ جامعه انداخته و عاملي 
بر كاهش و بي رغبتي جوانان نس��بت به ازدواج، اين 
سنتِ حسنه نبوي ش��ده است. او اظهار كرد: مساله 
اشتغال جوانان بايد ريش��ه اي حل شود، در كنار آن 
مشوق هاي ازدواج و فرزندآوري در جامعه گسترش 
پيدا كند تا جوانان به ماهيت ازدواج پي برده و باهم 
بودن و تشكيل زندگي را به تنها زيستي ترجيح دهند، 
خوشبختانه افزايش وام ازدواج تا حدودي در شهرهاي 
كوچك و شهرستان ها كارساز بود، اما در شهري مثل 

تهران رضايت بخش نبوده است. 

سامانه فرزندخواندگي 
راه اندازي مي شود

رييس س��ازمان بهزيس��تي از راه اندازي سامانه 
فرزندخواندگي در آينده نزديك خبر داد و گفت: 
همچنين صدور مجوز براي موارد سيزده گانه ماده 
2۶ ني��ز در قالب دولت الكترونيك صورت خواهد 
گرفت. وحيد قبادي دانا صدور مجوز براي راه اندازي 
مراكز بهزيستي را نيز تحت ماده 2۶ عنوان و اذعان 
كرد: اين مراكز به عنوان حلقه واسطه بين جامعه 
هدف به صورت عام و بهزيس��تي به صورت خاص 
براي تمامي فعاليت هاي دولتي است كه دسترسي 
فعالانه سازمان به جامعه هدف و مشاركت و حضور 
مردم در قالب مددجويان و ش��ركاي اجتماعي را 
تحقق مي بخش��د. او با تاكيد بر حذف واسطه ها 
و ارتباط مناسب س��ازمان به صورت منطقه اي و 
اجتماع محور با بخش هاي مختلف تحت پوشش 
در اين مراكز افزود: دريافت تمامي خدمات و ثبت 
تمامي درخواست ها در كمترين زمان و دورترين 
مكان ممكن در اين مراكز تس��هيل خواهد شد. او 
خواستار عبور درخواست هاي مديران شهرستاني 
از مجراي قانوني شد و اظهار كرد: ضروري ست تا 
در جهت بهره گيري از خرد جمعي و فعاليت هاي 
مشترك براي رسيدن به نتيجه مطلوب، تمامي 
قوانين و اقدامات به صورت شفاف و روشن به مديران 
مياني منتقل شود. به گفته معاون وزير رو رييس 
سازمان بهزيس��تي كش��ور ۱8۷ هزار فرد داراي 
معلوليت به دريافت كنندگان كمك هزينه معيشت 

)مستمري( با بعد خانوار اضافه شدند. 

دستگيري 1100 معتاد متجاهر و خرده فروش ايران براي استفاده از اساتيد خارجي برنامه مدوني ندارد
معاون پژوهش��ي و فناوري مركز تحقيقات سياست 
علمي كش��ور گفت: ما تنها ب��ا نخبه پروري به جايي 
نمي  رسيم، نخبه پروري رويكردي مثل تعدد مدارس 

است كه ما با آن موافق نيستيم.
اكرم قديم��ي درباره اينكه بحث تبادل دانش��جو و 
استاد در كشور ما با ساير كشورها با توجه به تحريم ها 
چقدر محقق مي ش��ود و چقدر امكان آموزش هاي 
كوتاه مدت اس��اتيد برجس��ته در ايران وجود دارد؟ 
به ايلنا گفت: ب��راي اين كار نهادهاي��ي مثل مركز 
تعاملات بين المللي معاونت علمي در فعال هستند 
به اين صورت كه بسته هاي حمايتي را براي ايرانيان 
مقي��م خارج از كش��ور در قالب فرص��ت مطالعاتي 
پسادكتري، كارگاه و سخنراني و... ايجاد كرده اند. او 
ادامه داد: براي مواردي كه قرار اس��ت از كشورهاي 
ديگر افرادي به ايران جذب يا دعوت كنيم؛ متاسفانه 
برنامه و سياست گذاري به صورت مشخص نداريم. 
در واقع اين گونه ارتباطات به صورت مقطعي هستند 
به عنوان مثال اين روزها مراسم جايزه مصطفي در 

حال برگزاري است و حدود ۱00 نفر مهمان خارجي 
آمدند، اما اين مهمانان فقط براي اين جش��نواره به 
اي��ران آمده اند، بنابراين مي تواني��م بگوييم كه اين 

اقدمات هدفمند نيست.
معاون پژوهش��ي و فناوري مركز تحقيقات سياست 
علمي كشور توضيح داد: ما در اين زمينه نيازمند يك 
سياست گذاري و برنامه ريزي دقيق هستيم تا بتوانيم 
از اساتيد خارجي در ايران استفاده كنيم. ما در مركز 
خودمان با دفتر همكاري هاي وزارت علوم همكاري 
مي كنيم تا ش��يوه نامه اي براي تعاملات بين المللي 
تدوين ش��ود، اما لازم اس��ت ك��ه جزيي��ات آن را از 

بخش هاي بين المللي وزارت علوم جويا شد.
قديمي بيان كرد: در بعضي موارد مشكلاتي با توجه 
به وضعيت موجود وجود دارد كه مربوط به تحريم ها 
مي ش��ود. به عنوان مثال زماني كه اس��اتيد خارجي 
مي خواهند با پاس��پورت وارد ايران شوند اين كمك 
براي آنها وجود دارد كه مُهر ورود به ايران در گذرنامه 
آنها نخ��ورد تا بعدها براي ورود به كش��ورهاي ديگر 

مش��كلي نداشته باش��ند. معاون پژوهشي و فناوري 
مركز تحقيقات سياس��ت علمي گف��ت: به طور كل 
دانشكده هاي ما بعضا ميزبان اساتيد از كشورهاي ديگر 
برحسب موضوع و ضرورت هستند. در خرداد ماه يك 
نشست سياست گذاري ترويج علم و فناوري داشتيم 
كه بيش از 20 كشور جنبش غيرمتعهد در آن شركت 
كردند و به ايران آمدند. وي در پاسخ به سوالي درباره 
برنامه هاي در نظر گرفته ش��ده براي جذب نخبگان 
گفت: من فكر مي كنم ما در جامعه مان به اندازه كافي 
نهادهايي مثل بنيان ملي نخبگان داريم كه از نخبگان 
حمايت كند، اما واقعا تعريف مان از نخبه چيست؟ به 
نظرم به جاي اينكه روي ع��ده خاصي تمركز كنيم 
بايد جامع��ه هدفمان عموم مردم باش��ند. ما زماني 
موفق خواهيم ش��د كه كل جامعه را رش��د دهيم. ما 
تنها با نخبه پروري به جايي نمي  رسيم نخبه پروري 
رويكردي مثل تعدد مدارس است كه ما با آن موافق 
نيستيم. بايد ش��رايط برابري به وجود بيايد و عدالت 

آموزشي ايجاد شود.

رييس پليس پايتخت از دستگيري 2۷0 خرده فروش و 
جمع آوري بيش از 900 معتاد متجاهر در اجراي دومين 
مرحله از طرح ظفر در سطح شهر تهران خبر داد. سردار 
حسين رحيمي در اجراي دومين مرحله از طرح ظفر كه 
پي��ش از ظهر ديروز در مقر پليس پايتخت برگزار ش��د، 
گفت: همكاران من در پليس مبارزه با مواد مخدر تهران 
بزرگ با استفاده از منابع اطلاعاتي و شگردهاي خاص از 
حدود يك ماه پيش اقدامات خود براي شناسايي و برخورد 

با قاچاقچيان و خرده فروشان مواد مخدر را آغاز كردند.
وي ادامه داد: در همين راستا نيز با همكاري مقام قضايي 
200 حك��م قضايي براي ورود ب��ه 200 مخفيگاه خرده 
فروشان مواد مخدر صادر شده و ماموران پليس طي سه 
روز گذشته با حضور در اين اماكن 2۷0 نفر از خرده فروشان 
حرفه اي مواد مخدر را شناسايي و دستگير كردند. به گفته 
فرمانده انتظامي تهران بزرگ، از اين 2۷0 خرده فروش 
دستگير شده بالغ بر 300 كيلوگرم انواع مواد مخدر كشف 
و ضبط شده است. او با بيان اينكه در اجراي اين طرح 900 
معتاد متجاهر نيز جمع آوري شدند، گفت: بعد از اجراي 

طرح ويژه پليس در مناطقي نظير شوش و هرندي برخي 
از خرده فروشان مواد مخدر به خانه ها و نقاط ديگري كوچ 
كردند و به تبع آن معتادان متجاهر نيز ممكن است در نقاط 
ديگري فعال ش��وند كه ما دست از سر اينها بر نمي داريم 
و طبق قول��ي كه به مردم داده ايم با آنان برخورد خواهيم 
كرد. رحيمي با بيان اينكه ۱5 خانه در اجراي طرح ظفر 
2 در آستانه پلمب هستند، گفت: در اجراي اين طرح ۱۱ 
دستگاه خودروي سواري توقيف شدند و ۱55 فقره انواع 
آلات و ادوات مصرف و توزيع مواد مخدر كشف و ضبط شد.

رييس پليس پايتخت ب��ا بيان اينكه از ابتداي امس��ال 
تاكنون بيش از ۱5 تن مواد مخدر در پايتخت كشف شد، 
اظهار كرد: اين آمار در مقايس��ه با مدت مشابه سال قبل 
نش��ان دهنده افزايش ۴2 درصدي كشفيات است و اين 
نشان مي دهد كه ما اجازه نداديم كه حداقل ۱5 تن مواد 
مخدر به دست مصرف كننده برس��د. وي در مورد ديگر 
كش��فيات طرح ظفر 2 نيز گف��ت: 500 كيلوگرم قرص 
متادون و مقاديري داروي روان گردان و غيرمجاز نيز در 

اين طرح كشف و ضبط شده است.
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شهرداري: آيا مقصر آلودگي هواي ورامين هم طرح ترافيك است؟

نفس تهران به شماره افتاد
گروه راه و شهرسازي|

تشديد آلودگي هواي تهران با شروع فصل سرد، قصه اي 
تكراري است و ظاهرا اراده اي براي پايان دادن به آن وجود 
ندارد. براس��اس اعلام وزارت بهداش��ت و درمان سالانه 
۴ تا ۵ هزار نفر در تهران ب��ر اثر آلودگي هوا جان خود را از 
دست مي دهند .اما مهم ترين راهكاري كه مسوولان طي 
اين سال ها براي رفع معضل آلودگي هوا در نظر گرفته اند 
تعطيلي مدارس و ادارات بوده اس��ت و هر وقت شاخص 
كيفيت هوا به عدد 1۵0 برسد، مدارس تعطيل مي شوند. 
البته در سال جاري از راهكار تبعيض قيمتي مثبت و منفي 
)نيم بها ك��ردن نرخ حمل و نقل عموم��ي( و )افزايش دو 
برابري نرخ عوارض طرح ترافيك و محدوده زوج و فرد( نيز 

استفاده شده است. 
هفته جاري نيز شهروندان تهراني هواي آلوده استنشاق 
كردند و هر چند هنوز شاخص كيفيت هوا به 1۵0 نرسيده 
اما اگر مجبور به بيرون رفتن از منزل باشيد قطعا سوزش 
چشم و گلو را احساس خواهيد كرد. روز گذشته نيز شاخص 
كيفيت هوا روي عدد 119 قرار گرفت و هواي تهران براي 
گروه هاي حساس ناسالم ش��د. اين ميزان نسبت به روز 

گذشته آن يعني دوشنبه 6 واحد افزايش داشت.
تهران از ابتداي س��ال 2۵ روز هواي پاك،  177 روز هواي 
سالم، 33 روز هواي ناسالم براي گروه هاي حساس و يك 
روز هواي ناس��الم براي افراد داش��ته و اين در حالي است 
كه در مدت مشابه س��ال قبل تهران 13 روز هواي پاك، 
19۵روز هواي سالم و 28 روز هواي ناسالم براي گروه هاي 

حساس داشت.
تداوم آلودگي هوا طي روزهاي اخير منجر به تشكيل كميته 
اضطرار آلودگي هوا شد و بسياري از كارشناسان معتقدند 
اجراي طرح جديد ترافيكي س��بب بيشتر شدن آلودگي 
هوا و ترافيك در پايتخت شده است. البته مديران شهري 
اين موضوع را رد كرده و تنها علت موضوع را وارونگي هوا 
مي دانند. البته در اين زمينه اظهارنظرها متفاوت اس��ت 
و بر خلاف نظر برخي ك��ه معتقدند طرح ترافيك جديد 
باعث افزايش آلودگي هواي تهران ش��ده است، محسن 
پورسيدآقايي، معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران 
عنوان مي كند كه اجراي طرح ترافيك جديد مانع تشديد 

آلودگي هواي تهران شده است.

    طرح ترافيك و آلودگي هواي ورامين!
آلودگي هواي تهران طي چند روز اخير باعث شد تا انتقادات 
زيادي عليه مسوولان شهري و به خصوص معاونت حمل و 
نقل مطرح شود و انگشت اتهام به سوي اين معاونت گرفته 
شد. روز گذشته، پورسيدآقايي در واكنش به اين انتقادها 
عنوان كرد: ش��ايد تعطيلي برخي از مدارس پاكدشت و 
ورامين هم تقصير طرح ترافيك تهران است. با وجود اينكه 
در ابرش��هر تهران تعداد خودروها بسيار زياد است، اما به 
مرز تعطيلي نرسيد، آيا مقصر تعطيلي مدارس شهرهاي 

حاشيه اي تهران هم طرح ترافيك است؟
معاون حمل و نقل ترافيك شهرداري تهران با تأكيد بر اينكه 
دو موضوع در آلودگي هوا موثر است، گفت: توليد آلاينده ها 
و شرايط جوي نقش مهمي در آلودگي هوا دارند. چند روزي 
است كه در تهران سكون هوا داريم و آلودگي به دليل سكون 
هواس��ت، اما با توجه به اينكه بي��ش از 8 روز هواي تهران 
ساكن بوده است، باز هم در بدترين شرايط، شاخص 12۵ 
بوده و به مرحله تعطيلي نرسيديم، اين در حالي است كه 
در گذشته اگر 3 يا ۴ روز هوا سكون پيدا مي كرد، شاخص 

1۵0 را رد مي كرد. 
به اعتق��اد معاون حمل و نقل ترافيك ته��ران، تاب آوري 
پايتخت افزايش پيدا كرده است و با 8 روز سكون هوا هنوز 
شاخص زير 1۵0 است . شبيه س��ازي سال هاي 9۵ و 96 
نشان مي دهد كه در آن زمان تاب آوري كمتر بوده است. 
اين نشان مي دهد كه توليد ذرات آلاينده در پايتخت كاهش 
پيدا كرده است.  او در خصوص تدابير انديشيده شده براي 
كاهش ترافيك گفت: فعلًا قيمت سيس��تم حمل و نقل 
عمومي نيم بها شده، همچنين ضريب نرخ ورود به محدوده 

طرح ترافيك افزايش پيدا كرده است.

    طرح هاي جديد ارايه كنيد
معاون شهردار تهران در واكنش به منتقدان طرح جديد 
ترافيك  گفت: دوستان اگر طرح هاي فعلي را قبول ندارند، 
طرح هاي بهتري ارايه كنند و منتظر اين طرح ها مي مانيم. 
سال قبل كه ركورد كنترل آلايندگي خودروها در تهران 
شكسته ش��د و حتي يك روز هم تهران براي آلودگي هوا 
تعطيل نشد، اين دوس��تان مي گفتند بهبود كيفيت هوا 
فقط به خاطر باد و باران است و كلا حاشا كردند كه اقدامات 

شهرداري مي تواند اثري داشته باشد.امسال كه هواشناسي 
چندين اطلاعيه هشدار به علت سكون و ايستايي هوا صادر 
كرده است، اين دوس��تان تقصير آلودگي هوا را به گردن 
طرح هاي ترافيكي شهرداري مي اندازند و در واقع حرف هاي 

سال قبل خود را نفي مي كنند.
او تصريح كرد: بنده از اينكه دو عضو منتقد شورا پذيرفته اند 
مي توان مساله آلودگي هوا را تا حدي با اجراي طرح هاي 
ترافيكي و كنترل تردد خودروهاي سواري و ديزلي كنترل 
كرد، استقبال مي كنم و از دوستان مي خواهم حالا كه به اين 
نقطه مشترك رسيده ايم، اگر طرح هاي فعلي را قبول ندارند، 
طرح هاي بهتري را ارايه كنند و منتظر اين طرح ها مي مانيم.

واقعيت اين است كه نمي توان براي آلودگي هواي تهران 
يك نهاد يا يك طرح را مقصر دانست. قطعا آلودگي هواي 
تهران دلايل متعددي دارد كه هر يك بايد به شكل جداگانه 
مورد بررسي قرار گرفته و براي رفع آنها اقدام شود. به طور 
كلي دو منبع براي آلودگي هواي تهران معرفي شده است 
كه هر كدام زيرمجموعه هاي خود را دارند. منابع متحرك 
شامل خودروهاي شخصي، تاكسي ها، موتورسيكلت ها، 
ميني بوس ها، اتوبوس ها و خودروهاي باري سبك و سنگين 
و منابع ساكن كه به ۵ دسته اصلي شامل صنايع، خانگي 
و تجاري، تبديل انرژي )نيروگاه و پالايشگاه(، پايانه هاي 
مسافربري )فرودگاه مهرآباد، ايستگاه راه آهن و پايانه هاي 
اتوبوس درون شهري( و جايگاه هاي بنزين تقسيم بندي 
مي ش��وند. البته برخي كارشناسان نسبت به اين سياهه 
انتقاد دارند و مي گويند، در تهيه اين سياهه تنها منابع انسان  
ساخت در نظر گرفته شده و سهم منابع طبيعي مانند گرد 
و غبار ديده نشده است. اين در حالي است كه بررسي هاي 
صورت گرفته نش��ان مي دهد سال گذشته ذرات معلق با 
قطر كوچك تر از 2.۵ ميكرون عامل اصلي آلودگي هواي 

پايتخت بوده است.

    گوگرد در بنزين
يكي ديگ��ر از عوامل موثر در آلودگي هواي تهران غلظت 
گوگرد در بنزين اس��ت. به گفته آرش ميلاني حسيني، 
رييس كميته محيط زيست و خدمات شهري شوراي شهر 
طي 10 سال پيش غلظت گوگرد در بنزين در وضعيت بالاتر 
از استاندارد قرار داشت كه وزارت نفت توانست اين ميزان 
را در سوخت ديزل به صورت قابل توجهي كاهش دهد اما 
اينك اين ميزان براساس گزارش هاي اعلام شده در بنزين 
مقداري افزايش يافته است. او با تاكيد بر اينكه اصلي ترين 
مس��اله گوگرد، وجود آن در سوخت ديزل است، پيش از 

اين تصريح كرده بود: وزارت نفت در اين مورد نيز توانسته 
غلظت گوگرد در ديزل را كاهش دهد اما در حال حاضر بايد 
ديد افزايش گوگرد در بنزين تا چه ميزان روي آلودگي هوا 
اثر گذاشته است. اين موضوع پيچيدگي هاي خود را دارد و 

نبايد در اين خصوص، سريعا واكنش نشان داد.
از س��وي ديگر نمي توان نقش خودروسازان را در آلودگي 
هواي تهران ناديده گرفت. همان طور كه عنوان شد ذرات 
معلق با قطر كمتر از 2.۵ ميكرون، مهم ترين آلاينده هوا به 
شمار مي رود كه شامل عناصر و تركيبات مختلفي است 
اما در اين ميان كربن سياه يكي از اجزاي بسيار خطرناك 
و ريز اين ذرات معلق اس��ت كه احتمال بروز س��رطان را 
افزايش مي دهد . موتورهاي ديزلي و سوخت هاي فسيلي 
نقش بس��ياري در فرآوري كربن س��ياه دارند. از مجموع 
ذرات معلق فرآوري شده در شهر تهران، 23 درصد سهم 
كاميون ها، ۴ درصد سهم ميني بوس ها، 12 درصد سهم 
اتوبوس هاي شركت واحد و 18 درصد سهم ساير اتوبوس ها 
است، بنابراين با توجه به ديزلي بودن اين ناوگان ها مي توان 
نتيجه گيري كرد ك��ه خودروهاي ديزلي عامل مهمي در 

آلايندگي شهر تهران هستند.
در سال 93 بر اس��اس مصوبه هيات دولت، نصب »فيلتر 
جاذب دوده« به منظور كاهش آلودگي هوا روي خوروهاي 
ديزلي الزامي ش��د. خودروس��ازان در همان زمان با اين 
مساله مخالفت هاي گسترده اي داشتند. در شرايطي كه 
خودروس��ازان در يكي، دو  ساله گذشته بيشترين سود و 
استفاده را از تحولات اقتصادي برده اند و به بهانه تحريم ها، 
خودروهايشان را با همان كيفيت و بلكه كمتر و صد البته 
قيمت بيشتر فروخته اند، با همان بهانه تحريم ها از انجام 
كمترين وظيفه در راستاي قانون هواي پاك شانه خالي 
كردند. البته شوراي پنجم شهر تهران نيز دراين خصوص 

مقصر بود.
عطف به قانون ه��واي پاك، مصوبات هي��ات وزيران در 
سال هاي 1393 و 139۵، آيين نامه هاي ماده 2 و ماده 8 
قانون هواي پاك، استفاده از فيلتر دوده براي خودروهاي 
ديزلي در حال تردد به ويژه ناوگان حمل و نقل عمومي و 
ديزلي هاي نو از ابتداي سال 1396 الزامي است و براي حفظ 
سلامت مردم و حذف خطر سرطان ناشي از دود ديزل ها 
بايد اجرايي گردد. با وجود اين موضوع در ارديبشهت سال 
جاري اعضاي ش��وراي شهر تهران با لايحه انتشار 3 هزار 
ميليارد تومان اوراق مشاركت براي توسعه حمل و نقل و 
تخصيص اعتبار از اين محل براي خريد فيلتر دوده براي 
اتوبوس ها راي منفي دادند و مخالفت كردند. شايد بتوان 

اين موضوع را كارشكني شوراي شهر در اجراي مصوبات 
دولت و نيز كاهش آلودگي هواي شهر دانست.

    باد بوزد، هوا جريان مي يابد
اما روز گذش��ته پيروز حناچي، ش��هردار تهران با اش��اره 
به اينكه آلودگي هوا ناش��ي از وارونگي هوا اس��ت كه در 
زمستان  با آن مواجه هس��تيم، توضيح داد: وقتي جريان 
باد به حداقل مي رسد و هوا ساكن مي شود ميزان آلودگي 
كنترل نمي شود و دايم در حال توليد است. او گفت: اگر باد 
بوزد هوا بهتر مي شود. شهردار در جواب اين سوال كه چه 
برنامه اي براي كنترل آلودگي هوا در فصل سرما داريد، بيان 
كرد: اين موضوع تنها موضوع شهرداري نيست. شورايي در 
استانداري تشكيل مي شود و تصميماتي گرفته مي شود، 
ما هم آنجا  نظراتمان را بيان مي كنيم و تصميمات جمعي 
گرفته مي ش��ود. ما تا مرز تعطيلي مدارس هم جا داريم. 
اميدواري��م كه به اينجا ختم نش��ود ولي من فكر مي كنم 
اولًا اقدامي كه شهرداري در مورد نرخ بليت و افزايش نرخ 
عوارض طرح ترافيك انجام داد، اقدامي مثبت بود و اين كار 
را تعقيب خواهيم كرد. ضمن اينكه هيچ راهي جز همكاري 
مردم نداريم. در هر صورت شهروندان بايد بدانند زماني كه 
شاخص هاي آلودگي هوا از حد مجاز عبور مي كند خودروي 
تك سرنشين مثل س��م براي اين شهر است و بايد تلاش 
كنيم تعداد خودروهاي تك سرنشين را به حداقل برسانيم.

شهردار تهران با اشاره به موضوع نوسازي ناوگان حمل ونقل 
عمومي نيز تصريح كرد: در حال تعقيب موضوع نوسازي 
حمل ونقل عمومي هستيم 630 واگن از خطوط اعتباري، 
تأمين اعتبار شده و در حال پيگيري اين موضوع هستيم 
تا اقدامات نهايي آن انجام شود. موضوع تامين اتوبوس ها 
نيز در كميسيون زيربنايي دولت مطرح و قرار شد گزارش 
آن در جلس��ه دولت براي تصميم گيري و تصميم سازي 

مطرح شود.

    پاسخ به نامه پليس كارشناسي نبود
يكي از نهادهايي كه آلودگي هواي تهران را به اجراي طرح 
ترافيك مربوط مي داند پليس پايتخت است و چندي پيش 
نيز در 8 بند اصلاحات مورد نياز اين طرح را به شوراي شهر 
ارس��ال كرده بود. اما روز گذشته سردار حسين رحيمي، 
رييس پليس پايتخت پاسخ شهرداري به نامه پليس در مورد 
طرح ترافيك جديد را غيركارشناسي خواند. او همچنين روز 
دوشنبه نسبت به آلودگي هواي تهران انتقاد كرده و خواهان 
ورود قوه قضاييه به اين موضوع شده بود. او در اين باره گفت: 

واقعيت اين اس��ت كه ما در موضوع ترافيك و آلودگي هوا 
دچار مشكل هستيم و بايد اين مشكلات را حل كنيم چرا 
كه سبب بروز مشكلاتي براي شهروندان مي شود. بنابراين 
دستگاه ها و مسوولان مربوطه بايد به شكل جدي تري وارد 
عمل شوند، حدود 12 تا 1۵ دستگاه در اين زمينه مسووليت 
دارند و درخواست ما اين است كه تمامي اين دستگاه ها به 

وظايف خود عمل كنند.
رييس پليس پايتخت در بخش ديگري از سخنانش درباره 
انتقاد پليس از ط��رح ترافيك جديد ته��ران اظهار كرد: 
همان طور كه مي دانيد ما در نامه اي به ش��هرداري تهران 
موارد انتقادات و مش��كلات طرح جديد ترافيك را اعلام 
كرديم. درست است كه ما برخي از مصوبات را امضا كرديم، 
اما بايد طرح ها بر اس��اس مصوبات اخير تغيير كند و آن 
افرادي كه مي گويند پليس طرحي را امضا كرده اين درست 

است اما ما بايد آخرين مصوبات را اجرايي كنيم.
س��ردار رحيمي در مورد اينكه پاسخ شهرداري تهران به 
نامه پليس چه بوده است، گفت: پاسخ شهرداري در مورد 
طرح كاهش آلودگي هوا غيركارشناس��ي اس��ت. ما بايد 
زيرس��اخت ها را درس��ت كنيم و فرآيندي را كه منجر به 
ايجاد ترافيك و آلودگي هوا مي ش��ود اصلاح كنيم. يكي 
از پيش��نهادات ما همان طور كه قبلا نيز گفتم اين بود كه 
س��اعت پايان طرح كاهش آلودگي هوا در نيمه دوم سال 

بايد كمتر شود.

    مراجعه 4730 بيمار تنفسي و قلبي به اورژانس 
اما همان طور كه عنوان شد، آلودگي هوا سلامت شهروندان 
تهراني را تهديد مي كند و به گفته پيرحس��ين كوليوند 
رييس اورژانس كش��ور ۴730 بيمار تنفسي و قلبي به به 

دليل آلودگي هوا به اورژانس مراجعه كرده اند.
پيرحس��ين كوليوند درخصوص آمار تجميعي خدمات 
اورژان��س پيش بيمارس��تاني و بيمارس��تاني در زمينه 
خدمات رس��اني به بيماران تنفسي و قلبي در تاريخ 19 و 
20 آبان به تفكيك استان، تصريح كرد: در استان اصفهان 
718 بيمار تنفسي و قلبي، در استان البرز 6۴0 بيمار، در 
استان تهران 2863 بيمار، در استان قزوين 219 بيمار، در 
استان قم 126 و در استان مركزي 16۴ و در مجموع، چهار 
هزار و 730 بيمار تنفس��ي و قلبي، توسط اورژانس پيش 
بيمارستاني و بيمارستاني پذيرش شده و تحت مراقبت هاي 

درماني قرار گرفتند.
كوليوند گفت: اعلام آماده باش به مراكز درماني و پايگاه هاي 
اورژانس پيش بيمارس��تاني به دلي��ل افزايش مراجعت 
بيماران تنفسي و قلبي، توصيه به استقرار اتوبوس آمبولانس 
و آمبولانس اورژان��س در ميادي��ن و خيابان هاي اصلي 
ش��هرهاي درگير، رص��د و پايش لحظه اي س��ايت هاي 
هواشناسي معتبر داخلي و خارجي و رصد پايش لحظه اي 
شاخص هاي آلودگي و پايش لحظه اي مراجعه تنفسي و 
قلبي، از جمله اقدامات مهم مركز هدايت و عمليات بحران 

وزارت بهداشت در مواجهه با هواي آلوده است.
او با تاكيد بر ضرورت انتش��ار توصيه هاي بهداش��تي به 
ش��هروندان در فضاي مج��ازي و رس��انه هاي ديداري و 
شنيداري گفت: به كليه شهروندان توصيه مي شود تا حد 
امكان از خروج غير ضروري از منزل و تردد بي مورد در معابر 
شهري خودداري كرده و سفرهاي غيرضروري در سطح 
شهر را حذف كند. به بيماران قلبي و تنفسي و مبتلايان 
به آسم توصيه مي ش��ود در فضاهاي باز فعاليت نكنند و 
تا حد امكان از حضور در سطح شهر خودداري كرده و در 
منزل استراحت كنند. ماندن در ترافيك و استنشاق هواي 
آلوده سرعت ابتلا به آسم را در كودكان افزايش مي دهد، به 
شهروندان توصيه مي شود حتي المقدور كودكان را در منزل 

نگه داشته و درها و پنجره ها را بسته نگه دارند.
رييس اورژانس كش��ور تصريح كرد: كليه ورزش��كاران و 
ش��هروندان از هرگونه فعاليت فيزيكي و ورزشي از جمله 
دويدن و پياده روي و ساير فعاليت هاي ورزشي هوازي به 

ويژه در اوايل صبح خود خودداري كنند.
اواضافه كرد: به عموم شهروندان توصيه مي شود به اندازه 
كافي آب بنوش��ند تا با شستشوي دستگاه گوارش و رفع 
عطش و خشكي دهان اثرات ناشي از آلودگي هوا كاهش 
يابد و توصيه مي شود. از شير، ميوه جات و سبزيجات بيشتر 
استفاده ش��ود و مصرف تنقلات كم ارزش مثل چيپس و 
پفك و نوشابه هاي گازدار را كاملا حذف كنند. افرادي كه 
در فضاهاي باز مجبور به فعاليت هستند، بايد قبل از خوردن 
غذا، دست ها و دهان خود را به طور كامل شستشو دهند 
و پ��س از مراجعه به منزل، حتما دوش بگيرد، همچنين، 
توصيه مي شود، در صورت نياز به فوريت هاي پزشكي، با 

11۵ تماس بگيرند.

سهم تهران از طرح ملي مسكن مشخص شد
مديركل راه و شهرسازي اس��تان تهران با بيان اينكه 
س��هميه اس��تان تهران در برنامه اقدام ملي مس��كن 
مش��خص ش��د، گفت: برنامه طرح اق��دام ملي توليد 
مسكن در ش��هرهاي بالاي 100 هزار نفر جمعيت در 
اداره كل راه و شهرسازي استان تهران 61 هزار و 937 
واحد مسكوني مشخص و تعيين ش��د.  رضا نگهبان 
در گفت وگو با فارس با اشاره به اينكه در جلسه اي كه 
با مديران حوزه مس��كن و بازآفريني و ش��ش منطقه 
شهرستاني استان تهران برگزار شد، افزود: بازشماري 
سريع املاك و تك برگي شدن اسناد در اولويت وظايف 
حوزه املاك و حقوقي و ادارات 6 منطقه شهرس��تاني 
استان تهران است و اين پيش زمينه اساس معرفي زمين 

در طرح اقدام ملي توليد مسكن است.
وي با بيان اينكه 2۵ درصد برنامه اقدام ملي مسكن در 
كشور مرتبط با استان تهران است، گفت: تمام مناطق 
استان تهران موظف به ارايه پيشنهادات در حوزه زمين 
براي پروژه هاي اقدام ملي هستند و بررسي مغايرت ها 
و ساير امور پيگيري جزو وظايف شهرستان ها است كه 
جزو اصلي ترين تكاليف اصلي روساي حوزه مسكن و 
ادارات شهرستاني است. نگهبان تصريح كرد: وظيفه 

استان تهران توليد مسكن مشاركتي به ميزان 29۵0 
واحد مسكوني، تامين زمين براي اقشار ويژه به ميزان 
1000 واحد، تكميل واحدهاي نيمه تمام خريداري 
ش��ده و نيمه تمام در قالب مشاركت به ميزان 1987 
واحد، واگذاري در قالب س��اير تفاهم نامه ها به تعداد 
۵000 واحد است. وي افزود: استفاده از ظرفيت هاي 
بانكي به ميزان ۴7 هزار واحد تسهيلات و ساير موارد 
پيش��نهادي اين اداره كل ۴000 واحد اس��ت كه در 
مجموع 61 هزار و 937 واحد مسكوني در طرح اقدام 
ملي مسكن در نظر گرفته ش��ده است. مديركل راه و 
شهرسازي استان تهران اظهار كرد: شهروندان استان 
تهران كه مشمول ۴ مورد شرايط احراز متقاضيان جهت 
بهره مندي از تسهيلات طرح اقدام ملي توليد مسكن 
هستند، مي توانند از زمان باز شدن سايت ثبت نام ملي 

مسكن نسبت به بارگذاري مدارك اقدام كنند.

    سهميه قم و كهك تمام شد
در همي��ن حال، مديركل دفتر اقتصاد مس��كن، آمار 
ثبت نام شدگان برنامه اقدام ملي مسكن را در دو ساعت 
ابتداي ثبت نام اين طرح اعلام كرد و گفت: ثبت نام براي 

دو ش��هر قم و كهك در استان قم به حد نصاب رسيده 
اس��ت. پروانه اصلاني آخرين آمار ثبت نام شدگان در 
برنامه اقدام ملي مسكن را كه از روز 21 آبان ماه در چهار 
استانِ سيستان و بلوچس��تان، قم، خراسان شمالي و 

خراسان جنوبي آغاز شده است، اعلام كرد.
به گفته وي، تاكنون در استان هاي سيستان و بلوچستان 
۴08۵ نفر، خراسان جنوبي 20۵9 نفر، خراسان شمالي 

609 نفر و قم ۴399 نفر ثبت نام كرده اند.
مديركل دفتر اقتصاد مسكن با اشاره به اينكه ثبت نام 
در دو شهر قم و كهك به حد نصاب رسيده است، گفت: 
در مجموع در اس��تان هاي قم ۵ ش��هر، در سيستان و 
بلوچستان 18 شهر، در خراسان جنوبي 23 شهر و در 
خراسان شمالي نيز ۵ شهر در برنامه اقدام ملي مسكن 

ثبت نام كرده اند.
اصلاني همچني��ن تاكيد كرد: رص��د و پايش در حد 
امكان در هنگام ثبت نام انجام و ساير مواردي كه نياز به 
استعلام و بررسي بيشتر دارد در مراحل ديگر تكميل 
خواهد ش��د. مديركل دفتر اقتصاد مسكن گفت: در 
خصوص رصد و پايش چنانچه افرادي حذف شوند به 
تعداد حذف شدگان، سامانه براي افراد ديگر باز مي شود. 

همچنين در صورت تامين مجدد زمين، سامانه مجددا 
براي ش��هرهايي كه ثبت نام آنها به اتمام رس��يده، باز 

خواهد شد.
وي تاكيد كرد: تمام تلاش ما اين است كه تمامي ۴00 
هزار خانوار طرح اقدام ملي تعيين تكليف شوند و ۴00 
هزار واحد طبق برنامه در شهرهاي موردنظر احداث و 

در اختيار متقاضيان واجد شرايط قرار گيرد.

    طرح اقدام ملي مسكن بلندپروازانه نيست
از س��وي ديگر، نايب رييس انجمن انبوه سازان با بيان 
اينكه طرح اقدام ملي مس��كن مصوبه مجلس ندارد و 
ب��راي اينكه دولت بعدي و بانك ها از اجراي آن ش��انه 
خالي نكنند، گفت: طرح ملي مسكن طرح خوبي است 
و ساخت ۴00 هزار مسكن نشان مي دهد يك حركت 

بلندپروازانه نيست.
ايرج رهبر در گفت وگو با فارس با اشاره به اينكه طرح 
اقدام ملي مسكن طرح خوبي است، گفت: موضوعي كه 
بايد دولت و وزارت راه و شهرسازي به آن توجه كند اين 
است كه طرح اقدام ملي مسكن براي تبديل شدن به 

قانون بايد به تصويب مجلس هم برسد.

وي افزود: با قانون شدن طرح اقدام ملي مسكن دولت 
بعدي و بانك هاي عامل بعد از اتم��ام دولت دوازدهم 
مجبور به انجام تعهدات هستند و نمي توانند از اجراي 

آن شانه خالي كنند.
رهبر با تاكيد بر اينكه طرح اقدام ملي مسكن طرحي 
بسيار اميدوار كننده است و در چند سال گذشته كه از 
بخش مسكن غفلت شده بايد اين اقدام را به فال نيك 
گرفت، اظهار كرد: نرخ س��ود تسهيلات طرح مسكن 
مهر با نرخ هاي ۴، 9 و 12 درصد بود اما تسهيلاتي كه 
در طرح ملي مسكن قرار است پرداخت شود نرخ سود 
18 درص��دي دارد حال به نظر مي رس��د بازپرداخت 
اقساط با اين نرخ سود از عهده متقاضيان خارج باشد. 
پيشنهاد ما به دولت اين است كه مدت زمان بازپرداخت 
اقساط از 12 سال به 1۵ سال يا 20 سال افزايش يابد تا 

بازپرداخت اقساط در توان متقاضيان باشد.
رهبر ادامه داد: طرح اقدام ملي مسكن با ساخت ۴00 
هزار مس��كن نش��ان داد كه يك حركت بلندپروازانه 
نبوده است، پس اگر طي دو سال آينده اين تعداد واحد 
مسكوني به اتمام رسيد مي توان تعداد اين واحدهاي 

مسكوني را با برطرف كردن معايب ادامه داد.
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 2 شرط پرداخت وام هاي
 ۱00 ميليون توماني مسكن

معاون وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به دو شرط 
افزايش سقف وام نوسازي مسكن به 100 ميليون 
تومان گفت: متقاضيان افزايش وام تا 100 ميليون 
تومان بايد توان بازپرداخت اقساط آن را به تاييد بانك 
برسانند. همچنين سود بانكي مقدار اضافه تر از رقم 
اوليه وام، مشمول تخفيف نيست و با همان 18 درصد 
محاسبه مي شود. محمد پژمان، مديرعامل شركت 
بازآفريني شهري در گفت وگو با ايلنا درباره افزايش 
سقف تسهيلات نوسازي بافت فرسوده اظهار كرد: 
براس��اس اعتباري كه در اختيار وزارت شهرسازي 
براي اجراي اين برنامه قرار گرفته به 20 هزار واحد 
از سوي بانك مسكن تسهيلات نوسازي تخصيص 
پيدا مي كن��د. وي افزود: از اين 20 ه��زار مورد كه 
به بانك مسكن معرفي ش��ده اند، 6 هزار متقاضي 
تسهيلات نوسازي را دريافت كرده اند. معاون وزير راه 
و شهرسازي درباره امكان افزايش سقف تسهيلات 
نوسازي مسكن تا 100 ميليون تومان گفت: امكان 
افزايش وام نوسازي بافت فرسوده تا 100 ميليون 
تومان با در نظر گرفتن دو شرط مهم وجود دارد. اول 
اينكه متقاضيان افزايش وام تا 100 ميليون تومان 
بايد ت��وان بازپرداخت اقس��اط آن را به تاييد بانك 
برس��انند. وي افزود: ش��رط دوم اين است كه سود 
بانكي مقدار اضافه تر از رقم اوليه وام مشمول تخفيف 
نيست و با همان 18 درصد محاسبه مي شود.  پژمان 
همچنين درباره توقف نوسازي منطقه سيروس كه 
دو سال گذشته توسط عباس آخوندي كلنگ زني 
ش��د، اظهار كرد: اين پروژه را به توس��عه گر واگذار 
كرده ايم اما بايد در آن تجديدنظر ش��ود تا حداقل 
هزينه و درآمد اين پروژه سربه س��ر ش��ود. در حال 
حاضر ميان تراكم، سطح و سطوح نقشه هاي منطقه 
سيروس پاسخگوي ميزان سرمايه گذاري نيست و 

توسعه گر بايد پيشنهاد اصلاح را ارايه دهد. 

 ورود سامانه بارشي به كشور 
از جمعه

سازمان هواشناسي كشور با اعلام ورود سامانه بارشي 
به غرب كشور در روز جمعه از بارش باران و برف در 
1۴ استان از جمله تهران خبر داد. به گزارش تسنيم، 
بر اساس نقشه هاي همديدي و آينده نگري سازمان 
هواشناسي كشور در روز چهارشنبه در اكثر مناطق 
كشور جوي آرام و پايدار حاكم است و در شهرهاي 
صنعتي و پرجمعيت افزايش غلظت آلاينده هاي 

جوي و كاهش كيفيت هوا پيش بيني مي شود.
از بعدازظهر پنج شنبه تا دوشنبه در سواحل درياي 
خزر و اردبيل ابرناكي، ب��ارش متناوب باران، وزش 
باد شمالي و كاهش تدريجي دماي ۵ تا 7 درجه اي 
پيش بيني شده است. جمعه با ورود سامانه بارشي به 
غرب كشور در استان هاي ايلام، لرستان، كرمانشاه، 
خوزستان، همدان و چهارمحال و بختياري بارش ها 
آغاز مي شود. سازمان هواشناسي كشور اعلام كرده 
ش��نبه آينده بارش ها به كل نوار غربي، دامنه هاي 
جنوبي البرز در استان هاي قزوين و البرز و همچنين 
دامنه هاي زاگرس مركزي در غرب اصفهان، فارس، 
چهارمح��ال و بختياري و كهگيلوي��ه و بويراحمد 
گسترش مي يابد. بارش ها در استان هاي لرستان، 
شمال خوزستان، چهارمحال و بختياري، كرمانشاه 
و قزوين شدت بيش��تري خواهد داشت. روزهاي 
يكشنبه و دوشنبه هفته آينده با تشديد اين سامانه 
بارشي در شمال خوزستان، لرستان، چهارمحال و 
بختياري، جنوب همدان و كرمانشاه بارش شدت 
خواهد داش��ت و به مناطقي از مرك��ز و دامنه هاي 
جنوبي البرز در استان هاي تهران و سمنان گسترش 
مي يابد. سازمان هواشناسي از بارش برف در ارتفاعات 
البرز و ارتفاعات زاگ��رس مركزي طي روز جمعه و 
طي روزهاي شنبه تا دوشنبه در دامنه هاي زاگرس 
مركزي در اس��تان هاي واقع در غرب و شمال غرب 
كشور و در جنوب و جنوب غرب رگبار، رعد و برق و 

وزش باد خبر داده است.

اتصال برج ميلاد به بازار تهران 
با راه اندازي ايستگاه مولوي

مديرعامل متروي تهران با اش��اره به اينكه ساخت 
ايس��تگاه مولوي به لحاظ عب��ور از بافت تاريخي و 
قديمي حايز اهميت است،  گفت: اتصال برج ميلاد 
به بازار تهران با راه اندازي اين ايستگاه در آذر محقق 
مي ش��ود. به گزارش فارس علي ام��ام در بازديد از 
ايستگاه مترو مولوي اظهاركرد: اين ايستگاه مراحل 
نهايي خ��ود را مي گذران��د و در آذر به بهره برداري 
مي رسد.ايس��تگاه مترو مولوي در خط 7 به عنوان 
عميق ترين خط مترو پايتخ��ت از اين جهت كه از 
بخش هايي از بافت تاريخي و قديمي ش��هر عبور 
مي كند، حايز اهميت اس��ت. امام با اشاره به اينكه 
خط 7 يكي از شريان هاي اصلي حمل و نقل ريلي 
در پايتخت اس��ت، تصريح كرد: در سيستم تهويه 
ايس��تگاه مولوي همانند ساير ايستگاه هاي خط 6 
و 7 از تكنولوژي روز اس��تفاده ش��ده به گونه اي كه 
دس��تگاه ها مي تواند وظيفه هواكش و هواساز را به 
صورت همزم��ان انجام دهد. مديرعامل ش��ركت 
راه آهن ش��هري تهران و حومه )مت��رو( با تأكيد بر 
اينكه تمام موارد ايمني براي بهره برداري از ايستگاه 
متروي مولوي مهيا است، تأكيد كرد: اين ايستگاه 
داراي 2 ورودي است كه پس از افتتاح با يك ورودي 
در بخش جنوبي به ش��هروندان خدمات رس��اني 
مي كند. ورودي شمالي آن نيز به زودي در دسترس 

شهروندان قرار مي گيرد.
امام با اشاره به اينكه تلاش ما در ساخت تجهيزات 
و بخش عمراني مترو تمركز بر توان داخلي اس��ت، 
عنوان كرد: خوش��بختانه در بخش عمراني مترو 
100درصد بومي سازي انجام شده است. همچنين 
در بخش تجهيزات نيز 60 درصد بومي سازي شده 
كه اميدواريم با تلاش متوليان امر در اين موضوع نيز 

به خودكفايي كامل دست پيدا كنيم.

براساس مصوبه كارگروه كاهش آلودگي هواي ش�هر تهران، مهدهاي كودك، پيش دبستاني ها و مدارس ابتدايي شهر تهران و شهرستان هاي ري، 
پيشوا، ورامين، قرچك و پاكدشت، چهارشنبه تعطيل است. براساس تصميم كارگروه كاهش آلودگي هواي استان تهران، باتوجه به افزايش غلظت 
آلاينده ها مهدكودك ها، پيش دبستاني و مدارس ابتدايي شهر تهران غير از شميرانات و پرديس و مهدهاي كودك، پيش دبستاني و مدارس ابتدايي 

شهرستان هاي ري، پيشوا، ورامين، قرچك و پاكدشت امروز در دو نوبت صبح و عصر تعطيل شد.

خبر آخر
مدارس  ابتدايي  تهران  امروز تعطيل  است
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نگاهي به تراز تجاري ايران و تركيه
تعادل| 

معاونت بررس�ي هاي اقتصادي اتاق بازرگاني، 
صناي�ع، معادن و كش�اورزي تهران بر اس�اس 
آمارهاي رسمي و محاسبات كارشناسي كشور 
تركيه گزارشي از روند تجاري ايران و تركيه ارايه 
كرده است كه نش�ان از روند منفي تراز تجاري 
ايران )با احتس�اب نفت خام( با كشور تركيه در 
ماه سپتامبر امسال دارد. اين كسري تراز تجاري 
كه از ماه ژوئن ش�روع شده به دليل افت شديد 
صادرات ايران به تركيه اس�ت. ارزش صادرات 
ايران به تركيه طي 9 ماهه نخست 2019، حدود 
3 ميليارد دلار بوده كه نس�بت به مدت مشابه 
س�ال 2018 تقريب�ا 47 درصد كاهش داش�ته 
است. همچنين در مدت مذكور ايران حدود 7‚1 
ميليارد دلار از تركيه واردات داشته كه نسبت به 
رقم مدت مشابه سال گذشته حدود 5‚4 درصد 
كاهش داش�ته اس�ت. با اين وجود، ط�ي 9 ماه 
منتهي به سپتامبر سال 2019 تراز تجاري ايران 
با تركيه با مازاد همراه بوده؛ اگرچه كه نس�بت 
به مدت مش�ابه سال گذش�ته در سطح بسيار 

پايين تري قرار داشته است.

  تراز تجاري ايران و تركيه
طي 9 ماه منتهي به سپتامبر 2019، ايران در تجارت 
كالايي با تركيه )با احتساب نفت خام(، مازاد تراز تجاري 
حدود 26‚1 ميليارد دلاري را رقم زده است. با توجه به 
اينكه تراز تجاري ايران با تركيه در مدت مش��ابه سال 
گذشته 8‚3 ميليارد دلار به نفع ايران بوده، طي 9 ماه 
منتهي به سپتامبر امسال نسبت به مدت مشابه سال 
قبل، حدود 6‚2 ميليارد دلار كمتر شده است. آمارهاي 
ماهانه تجارت ايران و تركيه از ابتداي س��ال 2018 تا 
سپتامبر )ماه نهم( 2019 نيز گوياي تضعيف تراز تجاري 
ايران با اين كش��ور بوده كه در واقع ناشي از افت شديد 
صادرات ايران به تركيه است. براساس آمارها، تا ماه مه 
2019، تراز تجاري ماهانه ايران با تركيه با مازاد همراه 
بوده، اما بعد از ماه ژوئن با افت قابل توجه صادرات ايران 
به تركيه، تراز تجاري ايران با اين كشور با كسري همراه 
شده است. در سپتامبر 2019، صادرات ايران به تركيه 
ح��دود 5‚96 ميليون دلار بوده كه در مقايس��ه با ماه 
مشابه سال گذشته افت حدود 83 درصدي را تجربه 
كرده اس��ت. در عين حال واردات اي��ران از تركيه نيز 
معادل 176 ميليون دلار رقم خورده كه نسبت به ماه 
مشابه سال گذشته حدود 13 درصد رشد داشته است.

بين سال هاي 2014 تا 2018، بيشترين حجم تجارت 
اي��ران و تركيه مربوط به س��ال 2014 و معادل 7‚13 
ميليارد دلار بوده اس��ت. در اين سال صادرات ايران به 
تركيه در سطح بالايي قرار داشته )8‚9 ميليارد دلار( 
و واردات ايران از اين كش��ور حدود 4 ميليارد دلار رقم 
خورده بود. در سال 2018 ارزش تجارت ايران و تركيه 
معادل 3‚9 ميلي��ارد دلار رقم خورده كه 9‚6 ميليارد 
دلار آن صادرات ايران به اين كشور و4‚2 ميليارد دلار 
واردات اي��ران از تركيه بوده اس��ت. ارزش كل تجارت 
ايران با تركيه در 9 ماهه س��ال 2019 نيز حدود 7‚4 
ميليارد دلار بوده كه نسبت به رقم 7.5 ميليارد دلاري 
آن در مدت مشابه سال 2018، حدود 37 درصد افت 

داشته است.

  صادرات كالايي 
ارزش صادرات ايران به تركيه طي 9 ماه  نخست 2019، 
حدود 3 ميليارد دلار بوده كه نس��بت به مدت مشابه 
س��ال 2018 تقريبا 47 درصد كاهش داش��ته است. 
حدود 45 واحد درص��د از كاهش 47 درصدي ارزش 
صادرات كالايي ايران به تركيه طي 9 ماه نخست سال 
2019، ناشي از افت صادرات كالاهاي ذيل فصل 27 
كتاب مقررات صادرات و واردات )سوخت هاي معدني، 
روغن هاي معدني و محصولات حاصل از تقطير آنها؛ 
مواد قيري و موم هاي معدني( بوده كه شامل نفت خام 

و فرآورده هاي نفتي نيز مي شود. 
به طور كل��ي بخش قابل توجهي از ص��ادرات ايران به 
تركيه به فصل 27 كتاب مقررات ص��ادرات و واردات 
اختصاص داشته است. نمودار 3 روند ارزش صادرات 
ايران به تركيه در كليه كالاها و فصل 27 كتاب مقررات 
ص��ادرات و واردات را طي س��ال هاي 2014 تا 9 ماهه 
2019 نشان مي دهد. طي اين بازه زماني سهم فصل 
27 از ارزش كل صادرات كالايي ايران به تركيه بين 70 
تا 86 درصد متغير بوده است. بيشترين سهم مربوط 
به سال 2014 و كمترين آن مربوط به 9 ماهه 2019 
بوده است.  در 9 ماه نخست س��ال 2019، از حدود 3 
ميليارد دلار صادرات ايران به تركيه حدود 1‚2 ميليارد 
دلار آن به فص��ل 27 كتاب مقررات صادرات و واردات 
اختصاص داشته است. ارزش صادرات فصل 27 ايران 
به تركيه در 9 ماهه 2019 نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته نيز حدود 55 درصد كاهش داشته است. پس 
از فصل 27 كتاب مقررات صادرات و واردات بيشترين 
ارزش صادرات كالايي ايران به فصل 39 به شرح »مواد 
پلاستيكي و اشياء ساخته ش��ده از اين مواد« با سهم 

2‚6 درصد، فصل 31 با سهم به شرح »كودها« با سهم 
5 درصد، فصل 74 مس به ش��رح »مس و مصنوعات 
از مس« با س��هم 4 درصد، فصل 79 به شرح »روي و 
مصنوعات از روي« با سهم 9‚3 درصد، فصل 72 به شرح 
»چدن، آهن و فولاد« با س��هم 3‚3 درصد، و فصل 76 
به شرح »آلومينيم و مصنوعات از آلومينيم« اختصاص 

داشته است.

  واردات كالايي 
طي 9 ماهه سال 2019 ايران حدود 7‚1 ميليارد دلار از 
تركيه واردات داشته كه نسبت به رقم مدت مشابه سال 

گذشته حدود 5‚4 درصد كاهش داشته است. مهم ترين 
عامل افت ارزش واردات ايران از تركيه طي اين مدت 
افت ارزش واردات فصل 84 كتاب مقررات صادرات و 
واردات به شرح »ديگ هاي بخار آب گرم، ماشين آلات و 

وسايل مكانيكي، اجزا و قطعات آنها« بوده است. 
واردات اين گروه محصولي با كاهش 32 درصدي نسبت 
به 9 ماهه 2018، به حدود 163 ميليون دلار در 9 ماهه 
2019 رسيده اس��ت. ارزش واردات گروه محصولات 
فصل 87 )وسايل نقليه زميني غير از نواقل روي خط 
راه آهن يا ترامواي، و...( طي 9 ماهه 2019، نس��بت به 
مدت مشابه سال گذش��ته افت حدود 54 درصدي را 

تجربه كرده كه عامل تاثيرگذار بعدي در رش��د منفي 
5‚4 درص��دي ارزش واردات ايران از تركيه طي 9 ماه  

نخست 2019 به شمار مي رود. 
بيش��ترين س��هم از ارزش واردات كالاي��ي اي��ران از 
تركيه مربوط به فص��ل 84 )ديگ هاي بخار آب گرم، 
ماشين آلات و وس��ايل مكانيكي، اجزا و قطعات آنها( 
و معادل 9 درصد اس��ت؛ فصل 39 )مواد پلاستيكي و 
اشياء ساخته شده از اين مواد( با سهم 8 درصد و فصل 
55 )الياف سنتتيك يا مصنوعي غيريكسره( با سهم 
حدود 7 درص��د از كل واردات ايران از تركيه را به خود 

اختصاص داده اند. 

 Wed. Nov13. 2019  چهار شنبه    22 آبان 1398   15 ربيع الاول 1441  سال ششم    شماره   1521 

افزايش قيمت خودروهاي 
داخلي سرعت گرفت

تسنيم| قيمت انواع محصولات ايران خودرو ديروز 
نسبت به روز قبلش تغيير صعودي و نزولي داشته 
است كه در اين بين قيمت پژو 2008 بازهم افزايش 
يافته است؛ همچنين قيمت انواع خودرو ساپيا و پارس 
خودرو تغيير جزئي داشته است اما قيمت پارس تندر 
افزايش 8 ميليوني داشت. در بازار ديروز خريد و فروش 
محصولات ايران خوردو بازار با نوسان قيمتي در اكثر 
خودروها روبرو شد. بر همين اس��اس پژو 2008 با 
افزايش 2 ميليون توماني، از 329ميليون تومان به 
 H30 331 ميليون تومان رسيد. قيمت دانگ فانگ
نيز با 152 ميليون تومان معامله رس��يد. در جريان 
معاملات ديروز بازار خ��ودرو، دنا توربو با كاهش دو 
 )V8( 206ميليون توماني 171 ميليون تومان، پژو
با كاهش نيم ميليون توماني به 102ميليون و500 
هزار تومان، پژو تيپ 5 با كاهش يك ميليون توماني 
104 ميليون تومان و 207 دن��ده اي نيز با كاهش 
يك ميليون تومان��ي 134 ميلي��ون تومان خريد 
فروش مي شود. بر اساس اين گزارش، قيمت ساير 
محصولات نس��بت به روز با تغيير صعودي و نزولي 
همراه شده اس��ت. همچنين در بازار ديروز خريد و 
فروش خودروهاي سايپا قيمت سراتو نسبتا كاهش 
و قيمت پارس تندر افزايش 8 ميليوني يافته است. 
پارس تندر نيز از 135 ميليون به 143 ميليون تومان 
رسيده است. برهمين اساس در بازار خودرو، پرايد 
111 با قيمت 51 ميليون و 500 هزار تومان، پرايد 
131 با قيمت 47ميليون تومان، چانگان با قيمت 
187 ميليون و 500 هزار تومان، استپ وي با قيمت 
190ميليون تومان، سراتو با كاهش 2 ميليون توماني 
با قيمت 293 ميليون تومان و تيبا با قيمت 58 ميليون 
تومان مورد معامل��ه قرار گرفت. همچنين كوئيك 
اتوماتيك با قيمت 96 ميليون تومان و تيبا 2 با قيمت 

60 ميليون و 800 هزار تومان به فروش مي رسد.

نياز صندوق هاي حمايتي 
صنايع به افزايش سرمايه

ش�اتا| معاون طرح و برنامه وزير صنعت، معدن و 
تجارت از اعلام موافقت خود با لزوم افزايش سرمايه 
صندوق حمايت از تحقيات و توسعه صنايع پيشرفته 
خبر داد. سعيد زرندي گفت: صندوق هاي حمايتي 
صنايع تولي��دي و صنعتي براي افزاي��ش بازدهي 
فعاليت ها و توسعه اقدامات و تسهيلات دهي و ضمانت 
طرح ها هر سال بايد سرمايه خود را افزايش دهند و 
لازم است بودجه آن در برنامه هاي بودجه اي هر سال 
ديده شود. او تاكيد كرد: صندوق حمايت از تحقيقات 
و توسعه صنايع پيشرفته در سال گذشته و 6 ماهه 
امسال بسيار خوب و موفق عمل كرد و لازم است از 

سوي دستگاه هاي مالي حمايت شود. 

اين شرکت در نظر دارد در فاز دوم نوسازی ناوگان تجهيزات خود نسبت به خريد :
الف( تعداد "دو" دستگاه ليفتراک با تناژ بار برداری حداقل سه تن -کانتينر رو )دکل سه 

کشو( ) نو يا کارکرده(- )سال ساخت پس از پس از2015 ميلادی(.
ب( تعداد "يک" دستگاه ليفتراک با تناژ بار برداری حداقل سه تن به همراه الحاقيه مناسب 
برای جابجايی رول کاغذ و...) رول گير( ) نو يا کارکرده( . رول گير کاغذ قابليت چرخش 
360 درجه بار و قطر دهنه 150 س�انتی متر و هر دو فک قابل تنظيم ، مد نظر اين شرکت 

ميباشد )سال ساخت پس از2015 ميلادی( .
با شرايط تحويل در داخل کشور )منطقه آزاد بندر انزلی( اقدام نمايند .

شرکت کنندگان می توانند حداکثر 15 روز پس از درج آگهی ،پيشنهادات خود را به همراه 
مشخصات فنی کامل، گزارش کارشناسی شرکت بازرسی معتبر به آدرس تهران- بلوار 
نلسون ماندلا-بعد از چهار راه جهان کودک-کوچه کيش-پلاک 40-طبقه سوم شرقی- 
دبيرخانه "شرکت آريا بنادر ايرانيان "تحويل نمايند- لازم به ذکر است اين شرکت در رد 
يا قبول پيشنهادات مختار بوده، و همچنين هزينه آگهی بعهده برنده مناقصه می باشد .

متقاضيان می توانند در صورت نياز به اطلاعات بيشتر با شماره های 88190682 الی 3 
داخلی 307 تماس حاصل نمايند .

آگهي مناقصه خريد تجهيزات

شرکت خدمات دريايی و بندری آريا بنادر ايرانيان

www.nidc.ir                        http://sapp.ir/nidc_pr    کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ايران 

   مشخصات مناقصه :

مبلغبرآورد)ريال(شمارهثبتدرپايگاهمليمناقصاتشمارهتقاضا/مناقصهناممناقصهگزار

000ر000ر440ر56ريال98/33/06/54143/218/715شرکتملیحفاریايران

نحوه دريافت/ تحويل اسناد مناقصه :

يکروزکاریپسازچاپآگهینوبتدوم)مورخشنبه98/08/25(تاريخشروعدريافت
دوشنبه مورخ 98/09/04آخرین مهلت دریافت

 نش��اني: اهواز- بلوار پاسداران- بالاتر از میدان فرودگاه- ش��رکت ملی حفاری ایران- ساختمان پایگاه عملیاتی محل دریافت
طبقه اول - پارت A - اداره قراردادها

نحوه دریافت
 1-      ارائه فیش واریزی به مبلغ نهصد و نود990/000 ریال به حس��اب شبا ش��ماره 4001114004020491 

نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران  تحت عنوان تمرکز وجوه درآمد شرکت ملی حفاری ایران
2-      درخواست رسمی متقاضی )باذکر نام دقیق( مبنی بر دریافت اسناد مناقصه

شنبه مورخ98/9/16)جهت ارائه پاکات مالی ونرخ پیشنهادی(آخرین مهلت

نشانی: اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از سه راه فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه محل تحویل
اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس 34148569 – 34148580

ارزيابی کيفی مناقصه گران :

1-      به صورت ساده و بر اساس ارائه گواهینامه معتبر حمل و نقل تعیین صلاحیت شرکتهای خدماتی با کد فعالیت 1 ) حمل و نقل ( از وزارت روشارزيابی
تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت می گیرد.

تعادل:   نوبت اول 98/8/21                    نوبت دوم :98/8/22

تضمين شركت در مناقصه )فرآيند ارجاع كار(:

000ر000ر822ر2)دومیلیاردوهشتصدوبیستودومیلیون(ريالمبلغتضمین

ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از موسسات اعتباری غیربانکی دارای مجوز فعالیت از سوی بانک مرکزیانواع تضامین قابل قبول
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636 نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران

90 روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

شركت ملي حفاري                             ايران 
سهامي خاص

آگهی مناقصه يک مرحله ای )باارزيابی ساده(
موضوع مناقصه :  تأمين بخشی از خدمات ترابری مورد نياز دستگاه حفاری 

بوسيله 75 دستگاه کاميون اتاقدار6  و10و16تن
شركت ملي نفت                             ايران 

نوبت دوم

1398.4837

روابط عمومي شركت نفت و گاز پارس

شركت ملي نفت ايران
شركت نفت و گاز پارس

نوبت دوم
شماره مجوز: 1398-4972

شركت نفت و گاز پارس در نظر دارد خريد 2 قلم باتري و متعلقات مربوطه مورد نياز خود را با برگزاري مناقصه عمومي و دومرحله اي طبق شرايط زير از طريق يك شركت واجد صلاحيت 
تامين نمايد.

شرايط و مدارك لازم جهت دريافت استعلام ارزيابي كيفي:
الف( داشتن تجربه كافي و مرتبط با موضوع كار

ب( اساسنامه، اظهارنامه ثبت شركت و آخرين آگهي تغييرات )مندرج در روزنامه رسمي(
ج( ارائه كد اقتصادي، شناسه ملي

د( صورت هاي مالي حسابرسي شده مربوط به حداكثر سه سال گذشته
 از كليه اش��خاص حقوقي واجد ش��رايط دعوت مي گردد بلافاصله پس از چاپ آگهي اول و حداكثر پنج روز كاري پس از انتش��ار آگهي نوبت دوم تا پايان ساعت اداري، به نشاني اينترنتي 

lac.pogc.ir و يا www.pogc.ir قسمت سامانه مناقصات مراجعه نموده و پس از اخذ كد كاربري و رمز عبور نسبت به دريافت اسناد اقدام نمايند.
لازم به توضيح است كه پس از ارزيابي كيفي مناقصه گران، اسناد مناقصه ميان متقاضيان واجد شرايط توزيع خواهد شد. بديهي است ارايه مدارك هيچ گونه حقي را جهت متقاضيان براي 

شركت در مناقصه ايجاد نخواهد كرد.
  نظر به اينكه به استناد بخشنامه معاون محترم پژوهش و فناوري وزارت نفت، به شماره 97/213943 مورخ 1397/5/10، كليه خريدهاي شركت هاي تابعه وزارت نفت در تمامي سطوح 
معامله بايستي از طريق سامانه تامين الكترونيكي كالاي صنعت نفت )EP( صورت پذيرد، انعقاد قرارداد و انجام خريد صرفا با تامين كنندگاني كه نام آن ها در فهرست بلند سامانه مذكور 
قرار دارد، امكان پذير است. بنابراين مناقصه گر موظف به انجام تشريفات لازم جهت قرار گرفتن در فهرست سامانه مذكور تا تاريخ انعقاد قرارداد بوده و هرگونه تبعات ناشي از عدم رعايت 

مقررات فوق، متوجه مناقصه گر خواهد بود.
   آخرين مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابي كيفي: دو هفته پس از آخرين مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي به نشاني تهران، خيابان دكتر فاطمي، نبش خيابان پروين اعتصامي، 

پلاك يك، شركت نفت و گاز پارس، طبقه همكف، مناقصات
  تاريخ و محل تحويل اسناد مناقصه: متعاقبا به اطلاع واجدين شرايط خواهد رسيد.

  آخرين مهلت تحويل پيشنهاد و تاريخ گشايش پيشنهادها: طبق تاريخ هاي مندرج در اسناد مناقصه.
   لازم به ذكر است پيشنهادهاي ارائه  شده توسط مناقصه گران مي بايست حداقل تا 3 ماه از تاريخ تحويل پيشنهاد مالي معتبر باشد.

در صورت نياز به اطلاعات بيش��تر، متقاضيان مي توانند به وب سايت ش��ركت نفت و گاز پارس به آدرس www.pogc.ir و يا سايت www.shana.ir مراجعه و يا با شماره تلفن 5 و 
83762604-021 تماس حاصل نمايند.

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دومرحله اي 
همراه با ارزيابي كيفي

WSS-9550168 مناقصه شماره

»آگهي فراخوان ارزيابي كيفي مناقصه گران« 

روابط عمومي شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند

1(موضوع مناقصه: 
الف( شرح مختصر كار:

مبلغتضمینشرکتمدتزمانانجامکارموضوعمناقصهشمارهمناقصه
درفرآيندارجاعکار)ريال(

1.995.000.000یکسال شمسي انجام حجم خدمات اداري و پشتیباني98/28

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند 
)سهامي عام(

نوبت دوم
شماره مجوز: 1398-4906

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند در نظر دارد به استناد قانون برگزاري مناقصات، انجام خدمات ذيل را از طريق مناقصه عمومي يك مرحله اي به پيمانكار واجد شرايط واگذار نمايد.

ب( شرايط متقاضي 
1- داشتن شخصيت حقوقي، شماره اقتصادي و شناسه ملي. 

2- داشتن امكانات، توانايي مالي، نيروي انساني، تجربه كافي، سوابق كار مفيد و مرتبط با موضوع مناقصه و گواهي حسن انجام كار از كارفرمايان قبلي. 
3- داشتن گواهي تائيد صلاحيت از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي و گواهي نامه تائيد صلاحيت ايمني ويژه پيمانكاران. 

4- توان ارائه تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار و همچنين توان ارائه تضمين انجام تعهدات مطابق آئين نامه تضمين براي معاملات دولتي. 
5- برآورد هزينه انجام موضوع مناقصه معادل 39.900.000.000 )سي و نه ميليارد و نهصد ميليون( ريال مي باشد. 

6- داش��تن صورت هاي مالي حسابرسي شده توسط سازمان حسابرسي يا اعضاي جامعه حسابداران رسمي مطابق با ماده 2 آيين نامه راهكارهاي افزايش ضمانت اجرايي و تقويت حسابرسي )در صورت برنده شدن در 
مناقصه، مربوط به سال قبل از انعقاد قرارداد به تشخيص كارفرما(. 

2(نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند، استان مركزي، اراك، كيلومتر 20 جاده بروجرد، سه راهي شازند.
3(مهلت، محل دريافت و تحويل فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي: 

متقاضياني كه داراي شرايط اوليه مندرج در بند »ب« ماده يك بوده و متقاضي شركت در مناقصه فوق الذكر مي باشند مي توانند به مدت 5 روز كاري پس از انتشار نوبت دوم آگهي )سه روز پس از درج آگهي نوبت اول چاپ مي شود( 
طي ساعات اداري از ساعت 7 صبح لغايت 15:30 عصر ضمن ارسال تقاضاي اعلام آمادگي جهت مناقصه، فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي را از طريق پايگاه اينترنتي اين شركت به آدرس: WWW.IKORC.IR دريافت و پس 
از تكميل فرم ها، به همراه رزومه كاري در قالب لوح فشرده )سي دي( حداكثر تا دو هفته پس از آخرين مهلت ارسال تقاضا به نشاني: اراك- كيلومتر 20 جاده بروجرد- سه راهي شازند- شركت پالايش نفت امام خميني)ره( 

شازند- ساختمان مركزي- طبقه دوم- امور حقوقي و پيمان ها- اتاق 232- تحويل نمايند. ضمنا تلفكس شماره 33673701-086 و    تلفن شماره 33491091-086 آماده پاسخگوئي مي باشد. 
4( محل، زمان و مهلت تحويل اسناد و مدارك متقاضيان: 

مهلت تحويل اسناد و مدارك متقاضيان )رزومه كاري( در قالب لوح فشرده )سي دي( حداكثر تا دو هفته پس از آخرين مهلت ارسال تقاضاي اعلام  آمادگي مي باشد. ضمنا محل تحويل مدارك درخواستي مورد نظر، امور 
حقوقي و پيمان هاي شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند به نشاني مندرج در ماده »3« مي  باشد. بديهي است به مدارك ارسالي بعد از مهلت مقرر ترتيب اثر داده نخواهد شد. ضمنا اين شركت حق و اختيار تام و 
تمام قبول يا رد هر يك يا كليه پيشنهادهاي رسيده را در چارچوب قوانين و مقررات مربوطه دارا مي باشد و دادن پيشنهاد و ارائه اسناد و مدارك هيچ گونه حقي براي متقاضيان ايجاد نمي كند. لازم به ذكر است دستگاه 

مناقصه گزار حداقل تا يك ماه پس از وصول اسناد ارزيابي كيفي نسبت به اعلام آمادگي اسامي واجدين شرايط اقدام خواهد نمود.

 WWW.IKORC.IR                                                                                    
WWW.SHANA.IR                                                                                

آدرس اينترنتي:

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به 

اين سامانه پيامك نمايند. 

  ارزش صادرات ايران به تركيه طي 9 ماه نخست 2019، حدود 3 ميليارد دلار بوده كه نسبت به مدت مشابه سال 2018 تقريبا 47 درصد كاهش داشته 
است. حدود 45 واحد درصد از كاهش 47 درصدي ارزش صادرات كالايي ايران به تركيه طي 9 ماه نخست سال 2019، ناشي از افت صادرات كالاهاي 
ذيل فصل 27 كتاب مقررات صادرات و واردات )سوخت هاي معدني، روغن هاي معدني و محصولات حاصل از تقطير آنها؛ مواد قيري و موم هاي معدني( 

بوده كه شامل نفت خام و فرآورده هاي نفتي نيز مي شود

برش



15 جهان

درگيري معترضان و نيروهاي امنيتي بالا گرفت

واكنش گروه هاي فلسطيني به شهادت فرمانده جنبش جهاد اسلامي 

هرج و مرج، هنگ كنگ را فلج كرد

حكم بي سابقه دادگاه اروپايي عليه رژيم اسراييل 

گروه جهان|
 هنگ كنگ سه شنبه ش��اهد هرج و مرج گسترده در 
ايس��تگاه هاي مترو بود؛ بطوري كه صف هاي طويلي 
براي اتوبوس و ديگر وسايل حمل و نقل تشكيل شد. 
خدمات رساني در برخي ايس��تگاه ها مختل شد يا به 
حالت تعليق درآم��د و اغلب جاده ها ه��م با ترافيك 
سنگين بسته ش��دند. اين تحولات حاصل اعتراضات 
خش��ونت بار روز دوشنبه اس��ت كه بدترين موارد در 
اين مستعمره سابق بريتانياست؛ يك معترض هدف 
تيراندازي پليس قرار گرفت، مردي در پياده رو به آتش 
كشيده شد و پليس هم به تعداد نامشخص گاز اشك آور 

شليك كرد. 
رويترز گ��زارش داده، در پي تش��ديد درگيري ها در 
هنگ كنگ، بورس هاي آس��يايي روز دوشنبه به اين 
بحران واكن��ش نش��ان داده و منفي ش��دند. بورس 
هنگ كنگ بيشترين افت ارزش را در ميان كشورهاي 

آسيايي داشته و 2.4 درصد منفي شده است.
گفته شده، پليس ضدشورش سه شنبه در ايستگاه هاي 
متروي سراس��ر هنگ كنگ مستقر ش��ده بود و مدير 
خطوط راه آهن اين دولت شهر از مردم خواسته بود تا 
از ديگر وس��ايل حمل و نقل استفاده كنند. معترضان 
هم از مردم خواس��ته بودند تا ظهر سه شنبه در محله 
»تسيم شاي تسوي« واقع در مركز اين قطب تجاري 
و گردش��گري تجمع كنن��د. دانش��گاه ها و مدارس، 
كلاس هاي درس را لغو كردند و دانشجويان، مدرسان 
و والدين از رفتار پليس با معترضان و اينكه در محوطه 
برخي از دانش��گاه ها گاز اش��ك آور ش��ليك كردند، 

خشمگين هستند. 
اين در حالي است كه كري لام مدير اجرايي هنگ كنگ 
از دانشگاه ها خواسته بود تا از دانشجويان بخواهند در 
اعتراض ها شركت نكنند. رييس اجرايي هنگ  كنگ 
همچني��ن هش��دار داده بود ك��ه معترضان پ��ا را از 
مطالباتشان فراتر گذاشته، رو به خشونت افراطي آورده  
و تبديل به دش��من مردم شده اند. كري لام گفته بود: 
»س��طح خش��ونت هاي معترضان فراتر از مطالبات 
دموكراس��ي خواهانه رفت��ه و تظاهركنندگان اكنون 
تبديل به دشمن مردم شده اند. معترضان بي وقفه در 
حال از بين بردن جامعه هستند و هنگ كنگ به خاطر 

خشونت هاي گسترده آشوبگران تحت فشار قرار گرفته 
است.« براساس اعلام پليس، تنها در روز دوشنبه بيش 
از 2۶۰ تن بازداشت شدند و مجموع بازداشتي ها به بيش 

از ۳۰۰۰ تن از ماه ژوئن رسيد. 
در همين ح��ال، وزارت خارجه بريتاني��ا اعلام كرده 
نگران افزايش خش��ونت ها مي��ان معترضان و پليس 
در هنگ كنگ اس��ت. لندن از دو طرف خواسته تا به 
شيوه هاي مسالمت آميز به راه حلي براي بحران فعلي 
برسند. يك سخنگوي وزارت خارجه بريتانيا با انتشار 
بيانيه اي اعلام ك��رده: »وقايعي كه روي مي دهد مايه 
نگراني شديد ماست. بسيار نگران افزايش خشونت ها و 
تنش ها ميان معترضان و پليس هستيم.« در اين بيانيه 
همچنين آمده است: »معترضان بايد از خشوت پرهيز 

كنند و پليس نيز نبايد به شكلي نامناسب به آنها پاسخ 
بدهد. تمام طرف ها بايد از طريق گفت وگو به راه حلي 

برسند.«
ناآرامي ها در ش��رايطي ادام��ه دارد كه وزي��ر دارايي 
هنگ كنگ از ابتلاي اين دولتشهر به ركود اقتصادي 
خبر داده و تحقق رش��د اقتصادي سالانه پيش بيني 
شده براي اين منطقه را بعيد دانسته است. پُل چان وزير 
دارايي هنگ كنگ گفته: »اقتصاد ما ضربه اي فراگير 
خورده است. يك بررسي مقدماتي در خصوص توليد 
ناخالص داخلي در سه ماهه سوم سال جاري ميلادي 
نشان دهنده ابتلا به انقباض اقتصادي )تعريف فني ركود 
اقتصادي( براي دو دوره سه ماهه است.« او همچنين 
تصريح كرده، در وضعيت فعلي بسيار دشوار است كه 

دولت هنگ كنگ بتواند رشد اقتصادي پيش بيني شده 
معادل يك درصد براي س��ال جاري ميلادي را در اين 

دولتشهر رقم بزند.
يكي ديگر از تاثيرات مخرب اعتراض هاي هنگ كنگ 
بر اقتصاد اين منطقه، كاهش شديد تعداد گردشگران 
در آنجا است؛ گردشگراني كه از جمله منابع مهم درآمد 
براي اين دولتش��هر محسوب مي شوند. به گفته چان، 
در ماه اكتبر تعداد گردشگراني كه به هنگ كنگ سفر 
كرده اند به ميزان 5۰ درصد كاهش يافته و يك وضعيت 
اضطراري به وجود آورده است. در عين حال در چند ماه 
گذشته فروشگاه ها و مراكز خريد مهم هنگ كنگ نيز 

براي دوره هاي چند روزه مجبور به تعطيلي شده اند. 
نشريه ساوث چاينا مورنينگ پست هم پيشتر نوشته 

بود كه اقتصاد هنگ كنگ در سه ماهه سوم امسال براي 
اولين بار طي يك دهه اخير وارد دوره ركود اس��ت. بر 
اساس آمارهاي منتشر شده از سوي سازمان سرشماري 
و آمار هنگ كنگ، رش��د اقتصادي اين منطقه در سه 
ماهه س��وم امسال رش��د منفي ۳.2درصدي را شاهد 

بوده است. 
به دنبال مطرح شدن طرح استرداد مجرمين به چين 
در پارلمان هنگ كنگ، اين منطقه خودمختار از ماه ها 
پيش دستخوش اعتراض و ناآرامي شده است. دولت 
محلي هنگ كنگ در واكنش به اعتراض ها از اين طرح 
عقب نشيني و سپس اعلام كرد كه آن را به طور كامل 
كنار گذاشته است. با وجود اين معترضان خواسته هاي 
بيشتري را مطرح كرده اند كه يكي از آنها خارج شدن از 
كنترل حاكميت چين است. دولت چين از همان ابتدا 
اروپا و امريكا را به دس��ت داشتن در اعتراض ها متهم 
كرده و هش��دار داده كه استقلال اين منطقه را تحمل 

نخواهد كرد. 
هان جونگ معاون نخست وزير چين، از جمله مقاماتي 
رسمي اس��ت كه به درخواست استقلال هنگ كنگ 
واكن��ش نش��ان داده و گفته پكن هرگز اس��تقلال و 
جدايي طلبي را از سوي هنگ كنگ تحمل نخواهد كرد.

هان جونگ با اعلام اينكه جدايي طلبان از حد و مرزها و 
خطوط قرمز عبور كرده اند، گفته: »هيچ كشوري در دنيا 
خشونت، تخريب، شورش و ناآرامي را تحمل نخواهد 

كرد و چين هم از اين امر مستثني نيست. “
او هشدار داده پكن نمي تواند شاهد اين همه خشونت و 
انشعاب طلبي باشد و همه ارگان هاي دولتي و اجرايي، 
قضايي و قانونگذاري در سراسر هنگ كنگ بايد براي 
برون رف��ت از اين مرحله و پايان دادن به خش��ونت ها 
با يكديگر همكاري كنند. معاون نخس��ت وزير چين 
صراحتا از ناآرامي هاي اجتماعي در هنگ كنگ انتقاد 
كرده و گفته وظيفه اساسي همه نهادهاي هنگ كنگي 
پايان دادن به خش��ونت ها و بازگرداندن ثبات به اين 

منطقه است.
برخي ناظران با ابراز نگراني نسبت به تشديد خشونت ها 
احتم��ال داده اند در صورتي ك��ه دولت محلي قادر به 
كنترل ناآرامي ها نباشد، چين به اقدام نظامي در اين 

منطقه متوسل شود. 

گروه جهان|
 گردان هاي القدس شاخه نظامي جنبش جهاد اسلامي 
با تأييد خبر ش��هادت »ابوالعطاء« يك��ي از فرماندهان 
جنبش جهاد اسلامي، اس��راييل را تهديد كردند كه از 
اين رژيم انتقام خواهند گرفت. گفته ش��ده، گروه هاي 
فلسطين در غزه در پاسخ به ش��هادت ابوالعطاء توسط 
ارتش صهيونيستي، س��رزمين هاي اش��غالي را هدف 
حملات 1۰۰موشك قرار دادند. در همين حال يورونيوز 
ه��م خبر داده كه ديوان دادگس��تري اروپ��ا در اقدامي 
بي سابقه از كشورهاي اروپايي خواسته محصولات غذايي 
توليدي در »سرزمين هاي اشغالي فلسطين« را از اين پس 
به جاي برچسب »ساخت اسراييل« با برچسب »ساخت 

سرزمين هاي اشغالي فلسطين« وارد اروپا كنند.
به گزارش ايرنا به نقل از خبرگزاري فلسطيني »معا«، 
اس��ماعيل هنيه رييس دفتر سياسي جنبش مقاومت 
اسلامي فلسطين )حماس( در واكنش به ترور ابوالعطا 
تاكيد كرده سياس��ت ترور هرگز باعث شكستن عزم و 
اراده نيروهاي مقاومت در برابر صهيونيس��ت ها نشده 
و نخواهد ش��د. اس��ماعيل هنيه در جمع خبرنگاران 
شهادت ابوالعطا فرمانده س��رايا القدس شاخه نظامي 
جهاد اسلامي فلسطين و فرزند »اكرم العجوري« عضو 

دفتر سياسي اين جنبش در دمشق را تسليت گفته است.  
همچنين خبرگزاري سوريه اي سانا گزارش داده، ارتش 
رژيم اسراييل منزل اكرم العجوري رهبر جنبش جهاد 
اس��لامي را هدف گرفته كه منجر به شهادت پسرش و 
فرد ديگري به نام عبدالله يوسف حسن و زخمي شدن ۹ 

تن ديگر شده است.
بنا براين گزارش، رژيم صهيونيستي با سه موشك منطقه 
المزه را هدف گرفته كه يكي در آس��مان داريا سقوط و 
دو موشك ديگر به منزل اين رهبر جهاد اسلامي در مزه 

دمشق برخورد كرده است. 
جهاد اسلامي در واكنش به حملات رژيم صهيونيستي 
اعلام كرده، اين جنايت هاي تروريستي همان تجاوز و 
اعلام جنگ عليه ملت فلسطين است و دشمن بايد كاملا 
مسووليت آن را برعهده بگيرد. در بيانيه جهاد اسلامي 
آمده اس��ت: »گردان هاي القدس و مقاومت قهرمان با 
قدرت و ش��جاعت به دفاع از عزت ملت فلس��طين در 
راستاي پايبندي به وظايف شرعي، ملي، قانوني و اخلاقي 

خود ادامه مي دهند.«
جهاد اس��لامي در بيانيه خود آورده اس��ت، دشمن با 
جنايتي خيانتكارانه همه حد و مرزها و بطور علني اصول 
را زير پا گذاشته اس��ت. دشمن مي خواهد بحران خود 

و دولتش را به سمت اعلام جنگ عليه ملت و مقاومت 
فلسطين سوق دهد. در اين راستا رسانه هاي اسراييلي 
گزارش دادند، ارتش اشغالگر عمليات ترور يك فرمانده 
مقاومت فلسطين را طي شب گذشته در شهر دمشق 

اجرا كرد.

     حكم بي سابقه در اروپا 
در همين حال ديوان دادگستري اروپا با صدور حكمي 
بي س��ابقه از مقام��ات كش��ورهاي اروپايي خواس��ت 
محصولات غذايي توليدي در »س��رزمين هاي اشغالي 
فلس��طين« را از اين پس به جاي برچس��ب »ساخت 
اسراييل« با برچسب »س��اخت سرزمين هاي اشغالي 
فلس��طين« وارد اروپا كنند. به گفت��ه اين نهاد قضايي 
اروپايي، مهم اس��ت كه برچسب يك محصول نشانگر 

»قلمرو و مبدا« آن باشد. 
سرزمين هاي اشغالي به مجموع مناطقي شامل كرانه 
باختري رود اردن و نوارغزه و بيت المقدس شرقي اطلاق 
مي شود كه اسراييل پس از آغاز جنگ با اعراب در سال 

1۹۶۷ ميلادي اشغال كرد. 
يوروني��وز با اع��لام خب��ر صدور اي��ن حكم نوش��ته: 
اسراييل با شهرك س��ازي همچنان سعي دارد مناطق 

فلسطيني  نشين سرزمين هاي اشغالي را از شهروندان 
عرب تخليه و شهروندان اسراييلي عمدتا يهود را جايگزين 
آنها كند. جامع��ه جهاني بارها مخالفت خ��ود را با اين 
شهرك سازي ها اعلام كرده است. به گفته جامعه جهاني، 
شهرك سازي ها باعث تضعيف ابتكار دو دولت خواهد شد. 
هم اكنون نزديك به ۷۰۰ هزار اسراييلي در سرزمين هاي 
اشغالي اسكان يافته اند كه ده درصد از كل جمعيت اين 
منطقه را تش��كيل مي دهند. ديوان دادگس��تري اروپا 
سه شنبه اعلام كرده شناسايي نش��دن نقطه ابتدايي 
توليد محصولات غذايي، به مصرف كننده امكان انتخاب 
درس��ت محصول را نمي دهد. سازمان ديده بان حقوق 

بشر از حكم ديوان دادگستري اروپا حمايت كرده است. 
به گفته اين س��ازمان حكم ديوان دادگستري »اقدامي 
مهم از سوي كش��ورهاي اروپايي براي عدم حمايت از 
شهرك سازي هاي غيرقانوني اسراييل است.« لوته ليشت 
مدير اين نهاد در امور اتحاديه اروپا گفته اس��ت: »اين 
اقدامي مهم از سوي كشورهاي عضو اتحاديه اروپاست 
تا وظيفه خودشان را براي شركت نكردن در اين داستان 
كه شهرك هاي غيرقانوني بخشي از اسراييل هستند، 
عمل كنند. مصرف كنندگان اروپايي حق دارند اطمينان 
داشته باشند كه كالاهايي كه خريداري مي كنند به نقض 

جدي قوانين بين المللي بشردوستانه مرتبط نيست.«

دريچه

كوتاه از منطقه

 احتمال ائتلاف محافظه كاران 
و سبزها در اتريش 

گروه جه�ان| حزب محافظه كار »م��ردم« و حزب 
س��بزهاي اتريش به زودي مذاكره براي تشكيل دولت 
ائتلافي را آغاز مي كنند. محافظه كاران مصمم هستند، 
جلوي ورود مهاجران به اتريش را بگيرند اما سبزها مدافع 
حقوق مهاجران و پذيرش پناهجويان هستند. به گزارش 
يورونيوز، سباستيان كورتس رهبر حزب راست ميانه 
»مردم« اتري��ش آمادگي حزبش براي مذاكره با حزب 
سبزها براي تش��كيل دولت آينده را اعلام كرد. هيات 
اجرايي حزب سبزها از تشكيل دولت ائتلافي با حزب 
مردم استقبال كرده بود. كورتس در اين باره گفته: »اين 
مذاكره آغاز يك روند چالش برانگيز است كه پايان آن 
معلوم نيس��ت.« اين سياستمدار ۳۳ ساله تاكيد كرده 
حزبش مذاكره با س��بزها را بسيار جدي مي گيرد و آن 
را صادقانه پي��ش خواهد برد. كورتس از پايان 2۰1۷ تا 
مه 2۰1۹ رياست دولت ائتلافي با حزب آزادي اتريش 
را به عهده داشت. اين ائتلاف پس از رسوايي بزرگ رهبر 
حزب آزادي، هاينتس كريستيان اشتراخه، كه با عنوان 
»رسوايي ايبيزا« شهره شد، زودهنگام پايان يافت. اگر 
محافظه كاران راست ميانه با سبزها براي تشكيل دولت 
به توافق برسند، يك ائتلاف بي سابقه در اتريش شكل 
خواهد گرفت، زيرا سبزها تاكنون در دولت هاي ايالتي 
سهيم بوده اند اما در س��طح فدرال هميشه در جايگاه 
اپوزيسيون قرار داشته اند. در انتخابات سپتامبر يكي از 
شعارهاي تعيين كننده حزب مردم، جلوگيري از ورود 
پناهجويان و مهاجران به اتريش بود، در حالي كه سبزها 
حمايت از پناهجويان را يكي از وظايف خود مي دانند. 
حزب مردم در انتخابات س��پتامبر با كسب بيش از ۳۷ 

درصد آرا برنده اصلي انتخابات بود. 

 ترامپ تعرفه واردات خودرو 
از اروپا را به تعويق مي اندازد

گروه جهان| دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
احتمالا اعمال تعرفه واردات خودرو از اتحاديه اروپا 
را به ۶ ماه بعد موكول خواهد كرد. مهلت ترامپ براي 
اعمال تعرفه بر واردات خودرو از اروپا چهارشنبه پايان 
يافت.  پوليتيكو نوشته، در حالي كه دونالد ترامپ 
تلاش مي كند با دستيابي به توافقات اوليه با چين 
مانع بروز اختلافات تجاري جديد شود، تصميم او 
براي به تعويق انداختن تعرفه واردات خودرو از اروپا 
از بروز تنش��ي جديد با يكي از بزرگ ترين شركاي 
تجاري امريكا جلوگيري خواهد ك��رد. ترامپ ماه 
مه گفته بود: »وزارت بازرگاني امريكا به اين نتيجه 
رسيده كه واردات خودرو و قطعات آن تهديدي عليه 
امنيت ملي است.« او به رابرت لايتزر نماينده تجاري 
امريكا، دستور داده براي دستيابي به توافقي تجاري 
با اتحاديه اروپا و ژاپن مذاكره كند. ترامپ به لايتزر 18 
روز فرصت داده بود تا اين ماموريت را انجام و نتيجه را 
به او گزارش كند. چهارشنبه مهلت اين ضرب الاجل 
رييس جمهور امريكا به پايان رسيد. پوليتيكو در اين 
باره نوشته: »همواره ترديدهايي درباره تصميم نهايي 
ترامپ در بحث تعرفه ها و مسائل تجاري وجود دارد 
اما انتظار مي رود به منظور جلوگيري از بروز برخي 
اتفاقات غيرمنتظره، اين مهلت را تا ۶ ماه ديگر تعويق 
بيندازد.«  گفته شده، مذاكره با اتحاديه اروپا تاكنون 
نتيجه اي نداده كه دليل اصلي آن خودداري اتحاديه 
از مذاكره بر س��ر مسائل كشاورزي است. مذاكرات 
نماينده تجاري امريكا با ژاپ��ن نيز همچنان ادامه 
دارد. اين مذاكرات بازارهاي ژاپن را به روي صادرات 

كشاورزي امريكا باز مي كند. 

ماكرون: اروپا ميانجي قابل 
اعتماد امريكا و چين باشد

گروه جهان| رييس جمهوري فرانس��ه با اش��اره به 
جنگ تجاري پكن و واشنگتن و ضرورت همكاري اروپا 
براي مقابله با چالش هاي جهاني، گفته اروپا بايد طرف 
ثالث و قابل اعتماد بين امريكا و چين باش��د. به گزارش 
آسوش��يتدپرس، امانوئل ماكرون در مراسم گشايش 
دومين مجمع صلح پاريس گفته: »اروپا، قرن ها درگير 
جنگ هاي داخلي بود. اينجا آزمايشگاه چندجانبه گرايي 
اس��ت. اروپا جايي از جهان است كه بي شك به خوبي 
مي داند همكاري نكردن به چه قيمتي تمام مي شود. بايد 
به تلاش هاي خود ادامه و اقدام هاي ابتكاري جديدي را 
انجام دهيم، نه اينكه با نهادهاي چندجانبه رقابت كنيم.«  
رييس جمهوري فرانس��ه با اعلام اينكه ناسيوناليسم 
حركت به سوي جنگ است، گفته: »همكاري نكردن 
باعث مي ش��ود تا آنچه ما توانستيم در گذشته بسازيم 
نابود شود. با چالش هايي چون ناسيوناليسم، تغييرات آب 
و هوايي و تكنولوژي مواجه هستيم. اينكه سست باشيم 
يك خطر است. با بحران سيستم هاي اقتصادي و سياسي 
خود مواجه هستيم. “ اورزولا فن در لاين رييس جديد 
كميسيون اروپا، هم گفته: »ما به رويكردي مسوولانه 
نسبت به س��ياره خود و حاكميتي خوب نياز داريم. ما 
به مبارزه عليه فس��اد نياز داريم و بايد به قوانين حاكم 
و كرام��ت مردم احترام بگذاريم.«  دومين مجمع صلح 
پاريس با محور اصلي اتخاذ رويكرد چند جانبه گرايي 
براي حاكميت نوين جهاني با حضور سران ۳۰ كشور 
از چهارش��نبه در پاريس آغاز به كار كرده است. مجمع 
س��الانه صلح پاريس ابتكاري است كه توسط مكرون 
نوامبر 2۰18 براي نخستين بار برگزار شد و امسال دومين 

سال برگزاري خود را سپري خواهد كرد. 

توافق 2 حزب جدايي طلب 
براي پيشبرد برگزيت

گروه جهان| رهبر حزب اصلي حامي خروج بريتانيا از 
اتحاديه اروپا اعلام كرده در حوزه هاي انتخابيه متعلق به 
حزب حاكم محافظه كار در انتخابات 12دسامبر دخالت 
نخواهد كرد تا كرس��ي هاي پارلمان از سوي طرفداران 
برگزيت تصاحب شود. به گزارش گاردين، نايجل فاراژ 
در شهر هارتل پول گفته نامزدهاي پيشنهادي حزب 
او تلاش خواهند كرد تا كرسي هاي پارلمان را از دست 
ساير احزاب سياسي مخالف برگزيت به ويژه حزب كارگر 
به رهبري جرم��ي كوربين خارج كنن��د. او خط قرمز 
كارزارهاي تبليغاتي حزب برگزي��ت را ۳1۷ حوزه اي 
معرفي كرد كه حزب محافظه كار در انتخابات سراسري 
2۰1۷ موفق به كسب پيروزي شد. رهبر دست راستي 
حزب برگزيت كه خود در انتخابات پيش رو نامزد نشده، 
تصميم اخير خود را به آنچه »تغيير چشمگير« موضع 
نخست وزير بر س��ر چگونگي اجراي برگزيت خوانده، 
نسبت داده اس��ت. بوريس جانسون به تازگي با تعويق 
اجراي برگزيت مخالفت كرده است. همزمان نخست وزير 
بريتانيا از تصميم رهبر حزب برگزيت، استقبال و آن را 
گامي در راستاي شناسايي اين واقعيت توصيف كرده كه 
تنها حزب محافظه كار قادر به اجراي برگزيت خواهد بود. 
فاراژ كه از دوستان نزديك ترامپ به شمار مي رود، پيشتر 
اين پيشنهاد را مطرح كرده اما نخست وزير بريتانيا هرگونه 
ائتلاف با ساير احزاب سياس��ي را رد و آن را خطري در 
مسير به قدرت رسيدن جرمي كوربين خوانده بود. نتايج 
نظرسنجي ها نشان مي دهد هيچ  يك از دو حزب اصلي 
محافظه كار و كارگر قادر به كس��ب مطلق كرسي هاي 
پارلمان نيستند. بر همين اساس احزاب كوچك بطور 

غير علني به دنبال جلب حمايت احزاب اصلي هستند.

اتحاديه اروپا تحريم هايي را 
عليه تركيه اعمال مي كند

گروه جهان| اتحاديه اروپا تحريم هايي را عليه تركيه 
به دليل حفاري هاي غيرقانوني اين كشور براي اكتشاف 
گاز طبيعي در آب هاي ساحلي جزيره قبرس در درياي 
مديترانه اعلام كرد. به گزارش دويچه وله، قرار است دارايي 
افراد يا شركت هاي كه در اكتشاف به گفته اتحاديه اروپا 
غيرقانوني گاز در قبرس شركت مي كنند مسدود شود. 
علاوه ب��ر آن وزراي خارجه اتحاديه اروپا در بروكس��ل 
تصميم گرفته اند براي افراد تحريم شده محدوديت هاي 
مسافرتي ايجاد شود.  اتحاديه اروپا با تصويب اين مقررات، 
تحريم  افراد يا شركت هايي را كه در فعاليت هاي حفاري 
تركيه مشاركت دارند را امكان پذير كرده است. اگرچه 
اتحاديه اروپا هنوز هيچ ش��ركت يا مقام تركيه اي را در 
فهرست تحريمي خود قرار نداده اما كشورهاي عضو اين 
اتحاديه مي توانند نام افراد و نهادهايي را كه به نظرشان 
در حفاري هاي تركيه در درياي مديترانه مشاركت دارند 
در اين فهرست بگنجانند. در مرحله بعد اين فهرست بايد 
با اسامي و شركت هاي خاص تكميل شود. تهيه چنين 
فهرستي مي تواند مدت ها طول بكشد و حتي ممكن 
است اين قضيه به دادگاه هم كشيده شود. ديپلمات هاي 
اتحاديه اروپا تاكنون زمان مش��خصي را هم براي تهيه 
فهرست تحريمي عليه تركيه اعلام نكرده اند. دو ديپلمات 
اروپايي گفته اند كه پيشبرد تحريم هاي اتحاديه اروپا به 
تركيه فرصت مي دهد به حفاري هايي كه از نقطه نظر 
اتحاديه اروپا غيرقانوني است پايان دهد. اتحاديه اروپا با 
اين تحريم ها به تركيه فشار مي آورد تا فعاليت هاي حفاري  
خود در س��واحل جزيره قبرس در دري��اي مديترانه را 
متوقف كند. اتحاديه اروپا جولاي اولين اقدامات تنبيهي 

خود را عليه تركيه آغاز كرد. 
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مكزيك به »مورالس« 
پناهندگي داد

گروه جهان| مكزيك اعلام ك��رده به اوو مورالس 
رييس جمهوري مستعفي بوليوي، پناهندگي اعطا 
كرده اس��ت. به دنبال هفته ها تظاهرات اعتراضي به 
نتيجه انتخابات ماه گذش��ته بوليوي، اوو مورالس، 
رييس جمهور اين كش��ور روز گذشته استعفا كرد. 
اعتراض ها در بوليوي به دنبال اعلام نتايج انتخابات 
رياست جمهوري 2۰ اكتبر س��ال 2۰1۹ آغاز شد. 
براساس نتايج اعلام ش��ده، اوو مورالس كه از 2۰۰5 
در قدرت ب��وده با اختلاف ده درص��دي به پيروزي 
رسيد. اما مخالفان او را به تخلف و دستكاري نتيجه 
انتخابات متهم كردند. به گزارش خبرگزاري آلمان، 
دولت مورالس تاكنون در مقابل تظاهرات معترضان 
مقاومت كرده بود. اما يك شنبه پس از آنكه سازمان 
كشورهاي امريكايي )او اي اس( كه بر انتخابات نظارت 
داشت از دستكاري هاي جدي در جريان راي گيري 
خبر داد، دولت او س��قوط كرد. فرماندهان نظامي و 
پليس از اوو مورالس خواسته بودند تا كناره گيري كند. 
مخالفان مورالس سقوط دولت او را جشن گرفتند. اما 
در همين حال طرفداران رييس جمهوري چپگراي 
بوليوي دوشنبه به خيابان ها آمدند و به سمت پارلمان 
حركت كردند. به دنبال گسترش ناآرامي ها در بوليوي، 
جنين آنيز، معاون دوم رياست سنا، به لاپاز، پايتخت، 
رفت و آمادگي خود را براي در دست گرفتن قدرت به 
صورت موقت اعلام كرد. او بعدا توسط ارتش به پارلمان 
منتقل شد.  جنين آنيز گفته: »اگر من حمايت كساني 
كه اين جنبش را براي آزادي و دموكراسي به وجود 
آوردند را داشته باشم، چالش هاي پيشرو را مي پذيرم 
و هر آنچه كه برگزاري يك انتخابات كاملا شفاف لازم 
باشد، انجام خواهم داد.« او همچنين خواستار تشكيل 
نشست سنا در روز سه شنبه شده است. جنين آنيز 
همچين از اعضاي حزب اوو مورالس، حزب جنبش 
براي سوسياليسم )ام اي اس( خواسته در اين نشست 
براي تعيين رييس جمهور موقت شركت كنند. رويترز 
نوشته، به دنبال سقوط دولت مورالس باندهاي تبهكار 
ش��بانه در پايتخت به ساختمان ها، اموال عمومي و 
مغازه ها حمله كرده و شماري از اين ساختمان ها را 
به آتش كش��يدند. در همين حال، نيروهاي مسلح 
بوليوي مي گويد، براي جلوگيري از آسيب رسيدن 
به زيرس��اخت و اموال عمومي در خيابان ها حاضر 
خواهد شد. مشخص نيست كه مورالس هم اكنون در 
كجا به سر مي برد، اما گفته مي شود او به سمت استان 
چاپار، جايي كه از حمايت گسترده مردم برخوردار 

است، حركت رفته است. 

حمايت آيت الله سيستاني از 
طرح سازمان ملل 

نماينده سازمان ملل در عراق پس از ديدار با آيت الله 
علي سيستاني در نجف گفته ايشان از طرح سازمان 
ملل براي بازنگري در قانون انتخابات حمايت كرده اند. 
به گزارش يورونيوز، هنيس پلاسشارت همچنين گفته 
آيت الله سيس��تاني نگراني خود را از فقدان جديت 
و عزم نيروهاي سياس��ي ب��راي اصلاحات ضروري 
ابراز كرده اند. عراق در ماه هاي گذش��ته دستخوش 

ناآرامي هاي گسترده اي بوده است. 

مبادله دو رهبر طالبان با 
دو استاد دانشگاه 

دولت افغانستان دو فرمانده طالبان و انس حقاني، يكي 
از رهبران گروه شبه نظامي حقاني، را به منظور مبادله 
با دو استاد دانشگاه امريكايي و استراليايي ربوده شده 
از سوي طالبان آزاد مي كند. كوين كينگ امريكايي 
و تيموتي ويكس استراليايي 2۰1۶ از سوي طالبان 
ربوده شده بودند. به گزارش رويترز، دو فرمانده طالبان 
به اميد گفت وگوهاي امنيتي مستقيم با اين گروه، از 
سوي دولت زنداني شده بودند. اين در حالي است كه 

طالبان مذاكره مستقيم با كابل را رد مي كند.

عذرخواهي مدير »اوبر« از 
اظهارنظر درباره قتل خاشقچي 

مدير شركت اوبر كه قتل جمال خاشقچي روزنامه نگار 
منتقد رياض، را اش��تباه خوانده ب��ود، از اظهاراتش 
عذرخواهي كرده است. دارا خسروشاهي گفته بود: 
»يك اشتباه جدي اس��ت. ما هم در جريان استفاده 
از خودروهاي بدون راننده دچار اشتباه شديم. همه 
دچار اش��تباه مي ش��وند اما معنايش اين نيست كه 
هرگز بخشيده نشوند.« پس از بالا گرفتن انتقادها، 
خسروشاهي گفته: »آنچه براي خاشقچي اتفاق افتاد 
را نه مي توان فراموش كرد و نه بخشيد. اشتباه كردم كه 
آن را اشتباه خواندم.« خاشقچي 2۰18 در كنسولگري 

عربستان در استانبول به طرز فجيعي به قتل رسيد. 

نقض تحريم ليبي توسط 
اردن، امارات و تركيه 

س��ازمان ملل متحد اعلام كرده اردن، امارات و 
تركيه بارها تحريم تسليحاتي سازمان ملل عليه 
ليبي را نقض كرده اند. در اي��ن گزارش آمده، به 
احتمال زياد يك جنگنده خارجي مسوول حمله 
مرگبار به يك مركز نگهداري مهاجران در ليبي در 
تيرماه سال جاري بوده است. اين حمله دست كم 
5۰كشته و بيش از 1۳۰زخمي برجاي گذاشت.

گراني مواد غذايي در پاكستان
پاكستاني ها كه در ماه هاي گذشته شاهد افزايش 
قيمت كالاي اساسي، نرخ سوخت و روند صعودي 
تورم بوده اند در روزهاي اخير با گراني افسار گسيخته 
مواد غذايي روبرو شده اند. به گزارش جيو، افزايش 
بدهي هاي خارجي، كاهش ذخيره ارزي و همزمان 
پايين آمدن ارزش پول ملي در پاكستان باعث شده تا 

تورم به شكل بي سابقه اي افزايش پيدا كند.
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سروش صحت: مجری گری بلد نیستم
سروش صحت درباره  اجرای برنامه  »کتاب  باز« و دغدغه هایش برای افزایش فرهنگ کتابخوانی، می گوید: پیش از این مجری گری 
نکرده  بودم و از این به بعد هم بعید می دانم که این کار را بکنم، چون مجری گری بلد نیستم. اما از آنجا که به حوزه کتاب علاقه مند بودم، 
به برنامه »کتاب باز« آمدم. امیدوارم تا ابد و تا روزی که زنده ام، این برنامه ادامه داشته باشد. این کارگردان و بازیگر در پاسخ به اینکه 
چه انگیزه ای سروش صحت را به سمت اجرای برنامه ای گفت وگو محور مانند »کتاب باز« می کشاند؟ به ایسنا گفت: مجری گری بلد 
نیستم، ولی به حوزه کتاب علاقه مند بودم و همین طور به حرف زدن؛ آدم هایی هم که درباره  کتاب حرف می زنند، با هر نوع فکر و 
اندیشه و نگاهی که باشند برایم جالب هستند. بنابراین زمانی که این پیشنهاد را به من دادند، دیدم کاری است که آن را دوست دارم.

بازارهنر

۹ فيلم ايراني مسافر جشنواره »تالين« شدند
فهرس��ت فیلم هاي بیست و سومین جش��نواره فیلم 
»شب هاي سیاه تالین« با حضور ۹ فیلم ایراني كوتاه و 
بلند در بخش هاي مختلف این رویداد سینمایي اعلام 
شد. فیلم »شبي كه ماه كامل شد« ساخته نرگس آبیار 
نماینده سینماي ایران در بخش مسابقه رسمي جشنواره 
تالی��ن ۲۰۱۹ خواهد بود و دو فیلم »متري ش��یش و 
نیم« به كارگرداني سعید روستایي و »سرخپوست« از 
نیما جاویدي نیز در بخش »ام��واج جاري« این رویداد 
س��ینمایي روي پرده مي روند و »مسخره باز« همایون 
غني زاده هم در بخش غیررقابتي نمایش خواهد داشت. 
»آواز گنجشك« به كارگرداني فرزانه امیدوارنیا، »مثل 
بچه آدم« ساخته آرین وزیر دفتري، »شهربازي« ساخته 
كاوه مظاهري و انیمیش��ن »آقاي گ��وزن« از مجتبي 
موس��وي نیز در بخش فیلم هاي كوتاه جشنواره تالین 

حضور دارند و فیلم »جهان با من برقص« ساخته سروش 
صحت در اولین نمایش بین المللي خود در بخش رقابتي 
فیلم هاي اول این جش��نواره سینمایي حضور خواهد 
داشت. بیست و سومین جشنواره فیلم شب هاي سیاه 
تالین از تاریخ ۱۵ نوامبر تا اول دسامبر )۲۴ آبان( تا ۱۰ 

آذر ماه در استوني برگزار خواهد شد.

تاريخنگاري

پايان جنگ جهاني اول
بیس��ت و دوم آبان ۱۲۹7 پایان جنگ جهاني اول به وس��یله سفارتخانه هاي 
متفقین )انگلیس، فرانسه، شوروي و امریكا( در تهران اعلام شد. جنگ منجر 
به قحطي گسترده در ایران شد.  آتش جنگ جهاني اول )اوت ۱۹۱۴ تا نوامبر 
۱۹۱۸( را گلوله س��لاح دستي یك جوان ناسیونالیست صرب به نام »گاوریلو 
پرنسیپ« )Gavrilo Princip(، روشن كرد؛ گلوله اي كه در روز ۲۸ ژوئن 
 ،)Franz Ferdinand( »۱۹۱۴ در شهر سارایوو، سینه »فرانتس فردیناند
ولیعهد امپراتوري اتریش - مجارس��تان را شكافت. »گاوریلو پرنسیپ« عضو 
یك گروه مخفي مس��لح به نام »دست سیاه« بود كه اعضاي آن را ملي گرایان 
صرب تش��كیل مي دادند. در پي این ترور،  امپراتوري اتریش - مجارس��تان از 
صربستان خواس��ت درباره این ترور تحقیقاتي را با شركت نمایندگان اتریش 
انجام دهد. دولت صربس��تان این تقاضا را رد و با حض��ور نمایندگان خارجي 
در تحقیقات مخالفت ك��رد. متعاقب آن امپراتوري اتریش - مجارس��تان به 
صربس��تان اعلام جنگ داد. بلافاصله روس��یه تزاري به حمایت از صربستان 
)اس��لاوهاي جنوب اروپا( برخاست. امپراتوري آلمان به حمایت از امپراتوري 
اتریش - مجارستان به فرانسه كه متحد روسیه بود حمله برد و بریتانیا نیز در 
حمایت از روس��یه تزاري وارد جنگ شد. امپراتوري عثماني نیز به نفع آلمان 
علیه روسیه اعلان جنگ داد. به این ترتیب در فاصله كمتر از چند هفته، آتش 
جنگ تمام خاك اروپا و غرب آس��یا را فراگرفت. بعدها ایتالیا و ژاپن و در سال 
پایاني جنگ نیز امریكا وارد آن ش��دند.  بسیاري از مورخان معتقدند كه ترور 
ولیعهد امپراتوري اتریش - مجارس��تان به دست یك صرب براي آغاز جنگ 
 بهانه اي بیش نبود. قدرت هاي اروپایي از مدت ها پیش از این ترور خود را براي 
جنگ آماده كرده بودند. از جمله به دلیل اختلاف و رقابت بر سر منافع و حوزه 
نفوذ؛ رقابت میان اتریش - مجارس��تان و روس��یه در بالكان، رقابت اقتصادي 
و نظامي و دریای��ي آلمان و بریتانیا، اختلاف ارضي میان آلمان و فرانس��ه در 
مورد مناطق آلزاس و لورن، دلایل اصلي وقوع جنگ جهاني اول بودند. هسته 

اصلي دو بلوك »متحدین« و »متفقین« ك��ه در جنگ اول جهاني روبه روي 
هم قرار گرفتند، ما ه ها و حتي سال ها پیش از آغاز جنگ تشكیل شده بودند. با 
این حال مورخان سهم و نقش برخي كشورها را در شعله ور شدن آتش جنگ 
بیشتر از بقیه كش��ورها دانسته اند. بر اثر آغاز جنگ جهاني اول و اشغال ایران 
توسط بریتانیا و خرید آذوقه مردم ایران توسط ارتش اشغالگر و شروع قحطي 
ب��زرگ ایران ۱۹۱۹–۱۹۱7 عده زیادي از مردم ایران به كام مرگ فرورفتند.  
در جنگ جهاني اول تا مدت ها هیچ یك از دو سو نتوانستند به پیروزي مهمي 
دست یابند و جنگ ۴ سال به درازا انجامید و تا پیروزي متفقین نزدیك به ۱۰ 
میلیون نفر كشته شدند. پس از پایان این جنگ در سال ۱۹۱۹ و در كنفرانس 
صلح پاریس، معاهده هاي جداگانه اي امضا شد و تاوان هاي بسیار سنگیني بر 

شكست خوردگان جنگ تحمیل كرد. 

نمايش »پرتره رضا قيصريه؛ در ستايش 77 سالگي« 
فیلم مس��تندي در مورد زندگي و آثار رضا قیصریه 
نویس��نده و مترجم به نمایش درآمد. مراسم اكران 
فیلم مس��تند»پرتره رضا قیصریه؛ در ستایش 77 
سالگي« به كارگرداني سعید بهشتي و تهیه كنندگي 
آیسان زرفام، دوشنبه شب بیستم آبان ماه در قالب 
برنامه هاي دوازدهمین دوره هفته زبان ایتالیایي در 

جهان، توسط سفارت ایتالیا در تهران برگزار شد.
این فیلم مستند در مورد رضا قیصریه، مترجم و استاد 
زبان ایتالیایي و نویسنده ایراني و خالق رمان مشهور 
كافه نادري است. افرادي چون، هوشنگ گلمكاني، 
علي دهباشي، امیر حسین زادگان، مسعود كازري 
و... در این فیلم مس��تند حضور دارند. در ادامه این 

مراسم همچنین انتش��ارات كتاب خورشید از دو 
كتاب تازه رضا قیصریه به زبان هاي فارسي و ایتالیایي 
با عنوان »چكی��ده درس گفتارها، نقد ادبي از عصر 

باستان تاریخ ادبیات ایتالیایي« رو نمایي كرد.

گروه »شيلر« ميزبان ۹ هزار ايراني شد
كنسرت گروه موسیقي »شیلر« روزهاي ۱۶، ۱7 و 
۲۰ آبان ماه سال جاري درحالي در تالار وزارت كشور 
 برگزار ش��د كه این گروه بین الملل��ي میزبان حدود

۹ هزار مخاطب ایراني بود. گروه »شیلر« به سرپرستي 
كریستوفر فون دایلن، طي سه شب با اجراي منتخبي 
از قطعات محبوب گروه به  هم��راه قطعاتي از آلبوم 
جدید »صب��ح دم« به روي صحنه رف��ت. این گروه 
كه نخستین بار، پاییز سال ۹۶ براي اجراي كنسرت 
به ای��ران آم��د و فروردین ماه امس��ال آلبومي با نام 
»صبح دم« را در همكاري هنرمندان ایراني منتشر 
كرد؛ یك��ي از پرطرفدارترین گروه هاي موس��یقي 
خارجي در بین مخاطبان ایراني  است كه توانسته با 
مخاطبانش براي سومین مرتبه دیدار كند. كریستوفر 
فون دایلن، در آغاز اجرا ضم��ن خوش آمدگویي، از 

حضور دوباره در ایران ابراز شادي و به فارسي، انگلیسي 
و آلماني از حاضران تشكر كرد. مخاطبان در این اجرا 
شاهد تصاویر و نورپردازي فوق العاده گروه در این اجرا 
بودند كه فضاي موسیقایي اجرا را قوي مي كرد كه به 
نسبت اجراهاي پیشین این گروه تفاوت هایي داشت 

و مورد استقبال تماشاگران قرار گرفت. 

بليت سالن نونوار شده تئاتر شهر گران شد
تالار اصلي تئاتر شهر پس از تعمیرات و نوسازي هایي 
كه در آن انجام گرفته با افزایش قابل توجه قیمت بلیت 
نمایش »فرانكش��تاین «میزبان علاقه مندان خواهد 
شد. تالار اصلي تئاتر شهر در چند ماه گذشته به دلیل 
تعمیر و نوسازي تعطیل شد و طبق اعلام قبلي قرار بود 
در همین روزها با تمام شدن كار، سالن آماده اجراي 
نمایش جدیدي ش��ود و براساس خبرها هم نمایش 
»فرانكشتاین« به كارگرداني ایمان افشاریان و بازي 
پژمان جمش��یدي از سوم آذر قرار اس��ت این تالار را 
بازگشایي كند. اما نكته جالب در شروع به كار دوباره 
این تالار دولتي، قیمت بلیت نمایش »فرانكشتاین« 
اس��ت كه با افزایش قابل توجهي نس��بت به آخرین 
نمایش اجرا شده در این سالن یعني »ملاقات« پارسا 
پیروزفر به فروش مي رسد. كف قیمت بلیت  نمایش 
فرانكشتاین به بالكن تالار اصلي اختصاص دارد كه ۶۰ 
هزار تومان است و صندلي هاي دو باكس همكف نیز هر 
كدام 7۰ هزار تومان و ردیف وسط ۸۰ و ۹۰ هزار تومان 
قیمت گذاري شده اند. این افزایش قیمت بلیت براي 
نمایش ۹۰ دقیقه اي »فرانكش��تاین« در حالي اتفاق 

افتاده كه دو نمایش آخر تالار اصلي تئاتر شهر یعني 
»ملاقات« و »شاه لیر« مدت زمان اجرایشان هم حدود 
دو ساعت و سقف قیمت بلیت شان 7۰ هزار تومان بود. 
اگرچه با توجه به افزایش هزینه هاي تولید یك نمایش 
درخواست یك گروه نمایشي براي افزایش قیمت بلیت 
مي تواند قابل توجیه باشد اما سوال اینجاست كه چرا 
مدیریت تئاتر باید بلیت یك مجموعه دولتي را گران 
كند؟ اگر این طور باشد دیگر چه توقعي از سالن هاي 
خصوصي و نمایش هاي متقاضي اجرا در آنهاست كه 
در بیشتر مواقع بدون حمایت دولتي در تولید، اثري را 

روي صحنه مي برند؟ 

میراثنامه

خانه »رفاهي« با هتل معاوضه شد 
خانه قاجاري »رفاهي« در محله »میدان كوچك« ش��هر ري، در مس��یري كه 
انتهایش به حرم عبدالعظیم حسني)ع( مي رسد، چند روزي است با بنرهایي كه 
حرف از تخریب و س��اخت هتل و زائر سرا مي زنند، پُر شده است. تا همین سال 
گذشته انگار حال خانه رفاهي خوب بود، ظاهرش نشاني از فكرهاي مالك بروز 
نمي دادند، انگار همه چیز خوب بود، فقط هر گاه درش را كوبیدیم تا شاید بتوان 
نشاني از تاریخِ این خانه با ظاهر زیبایش به دست آورد بدون نتیجه برگشتیم، 
همسایگان اش هم یا آن قدر جوان بودند كه فقط سري به نشانه تكان مي دادند 
یا آنقدر پیر كه مالك جدید را نمي شناختند و حوصله دردسر براي حرف هایي 
كه در دل شان بود، نداشتند. حالا هم كه تصاویر نشان مي دهند، انگار آن قدر كار 
محكم و خوب جلو مي رود كه تابلوي معرفي پروژه نیز در كنار سر در تاریخي خانه 
نصب شده كه خودش با بنري زرد رنگ از همسایگان به خاطر ایجاد مزاحمت 
معذرت خواسته و اعلام كرده درست در همین نقطه »محوطه كارگاهي و ساخت 
مجتمع تجاري و هتل« در حال شكل گیري است. خانه اي كه مشخص نیست 
در نگاه میراث فرهنگي ارزش��ي براي ثبت ملي نداشته یا مالك اش اجازه ثبت 
مل��ي نداده! كه فقط جزو بناهاي واجد ارزش در این نقطه از ش��هر ري تاریخي 
شناسایي شده است، خانه اي كه اگر غریبه باشي و براي نخستین بار به شهر ري 
پا بگذاري و قصد زیارت حرم حضرت عبدالعظیم را داش��ته باشي، خانه جلوي 
چشم ات خودنمایي مي كند، یعني نیازي به جست وجو و شناسایي كارشناسان 
میراث فرهنگي مانند برنامه هایي كه براي شناسایي خانه ها و نقاط تاریخي شهر 
باید تهیه ش��ود، ندارد. تابلو، پروژه قابل اج��را در این خانه تاریخي را »مجتمع 
تجاري هتل و زائرسرا« معرفي كرده است. بر این اساس قرار است دو طبقه زیر 
زمین - آن هم در ش��هر ري كه هر بار با پي كني هر خانه یا زمیني، نش��انه اي از 
هویت این ش��هر رو آمده - و چهار طبقه روي زمین كه عدد اعلام شده اش، فكر 
مخدوش شدن حضرت عبدالعظیم حسني و دیگر بناهاي تاریخي قرار گرفته در 
دل بافت شهر ري را به ذهن مي اندازد، ساخته شوند. اما امیرمصیب رحیم زاده، 

مدیر اداره میراث فرهنگي، گردشگري و صنایع دستي شهر ري، این خانه تاریخي 
را معروف به خانه »رفاهي« معرفي مي كند كه دوره قاجار ساخته شده و به ایسنا 
مي گوید: در سال هاي گذش��ته تغییراتي داخل ملك ایجاد شده بود و حتي به 
عنوان ملكي متروكه مطرح مي شد كه به آن هیچ رسیدگي نمي شد. او با اشاره به 
بازدید كارشناسي میراث فرهنگي شهر ري از این بناي تاریخي، ادامه مي دهد: 
به دنبال درخواس��ت مالك براي پروژه اي كه مدنظر داشت، میراث فرهنگي به 
وي تاكید كرد كه باید بخش هاي واجد ارزش بنا حفظ و مرمت شود و به حیاط و 
بخش پشتي مجوز ساخت داده شد. وي بخش هاي واجد ارزش این خانه قاجاري 
را جداره و س��ر در ورودي ملك تا انتهاي بخش سمت راست آن و زیرزمین در 
سمت چپ خانه مي داند و مي گوید: این موارد و ضوابط به مالك اعلام شده و طرح 
و نقشه آنها براي ساخت زائرسرا در میراث فرهنگي بررسي شده و پروژه آنها باید 

طبق همان طرح و نقشه عملیاتي شود.

ايستگاه

فیلم تازه دمین شازل ۲۰۲۱ 
اكران مي شود 
در حالي ك��ه از چندي 
پی��ش اع��لام ش��ده 
ب��ود كارگ��ردان فیلم 
»لالا لن��د« در فیل��م 
جدی��دش از حضور برد 
پیت و اما اس��تون بهره 
مي گی��رد، اكنون زمان 
اكران این فیلم اعلام شد. 

به گزارش ورایتي، فیلم بعدي دمین شازل با عنوان 
»بابل« كریسمس ۲۰۲۱ اكران مي شود. پارامونت 
س��ازنده این فیلم این تاریخ را اعلام كرد و گفته 
مي شود فیلم، فصل بعدي جوایز را در هدف دارد. 
در واقع قرار است فیلم ۲۵ دسامبر ۲۰۲۱ اكران 
محدودش را آغاز كند و از 7 ژانویه اكران جدي آن 
شروع شود تا در فصل جوایز بعدي به خوبي دیده 
شود. پیش تر گفته شده بود اما استون و برد پیت 
بازیگر این فیلم خواهند بود، اما در عین حال هنوز 
قرارداد همكاري با هیچ یك از این دو بازیگر منعقد 
نشده است. دمین شازل با فیلم »لالالند« اسكار 
برد و اما استون نیز جایزه اسكار بهترین بازیگر زن را 
براي همین فیلم از آن خود كرد. هر چند جزییات 
فیلم »بابل« هنوز روشن نشده اما از آن به عنوان 
فیلمي كه به نوعي ی��ادآور »روزي روزگاري در 
هالیوود« اس��ت یاد ش��ده و گفته شده این فیلم 
هالیوود ده��ه ۱۹۲۰ و روزگاري را تصویر كرده 
كه صنعت فیلمسازي داشت سینماي صامت را 
پشت سر مي گذاشت. فیلمنامه فیلم توسط دمین 
شازل نوشته شده است. در حالي كه بودجه فیلم 
هنوز روشن نش��ده اما گفته شده شازل خودش 
بقیه گروه بازیگران را انتخاب مي كند. »لالا لند « 
به ۱۴ نامزدي اسكار دست یافت و فروشي ۴۴۶ 

میلیون دلاري را تجربه كرد.

 بازيگر فیلم هاي »مارول« 
به كارگرداني بازمي گردد

كری��س ایوان��ز بازیگ��ر 
سرشناس فیلم هاي اخیر 
»مارول« گفته است قصد 
دارد دوباره روي صندلي 
كارگردان��ي بنش��یند 
ولي ب��راي این كار دنبال 
فیلمنامه خوب است. به 
گ��زارش ورایتي، كریس 

ایوانز عاشق این است كه دوباره یك فیلم بسازد اما 
مواد لازم را در اختیار ندارد. ایوانز كه نخستین تجربه 
كارگرداني اش را سال ۲۰۱۴ با فیلم »پیش از اینكه 
برویم« انجام داد، آش��كار كرد كه چه كاري او را از 
ادامه این كار تاكنون بازداشته است. او در مصاحبه اي 
كه با اسكارلت جوهانسون انجام داده ،گفته است: 
دارم مي میرم براي كارگرداني، اما شهامت تمركز بر 
نوش��تن را ندارم و سخت ترین كار پیدا كردن مواد 
لازم براي كارگرداني اس��ت. مواد خوب این نیست 
كه فقط بنش��یني آنجا. او افزود: وقتي كارگرداني 
مي كردم، یكي از مهم ترین چیزها این بود كه یك 
فیلمنامه كوچك شكس��ته بسته پیدا كردم و فكر 
كردم »خوب مي توانم این را تقویت كنم و درستش 
كنم«. در عین حال نمي توانم حتي فكر كنم كه من 
بهترین حالت فیلم را س��اخته باشم. مي تواند یك 
چیزهایي برمبناي مواد در دست، متفاوت باشد. در 
پاسخ به این سوال جوهانسون كه آیا داستان هایي 
هست كه او بیشتر بر آنها تمركز داشته باشد؟ پاسخ 
ایوانز موضوع »بودیسم« بود. او گفت: در این زمینه 
داستان هایي وجود دارد كه فكر كنم مي تواند روي 
مردم اثر بگذارد. فكر مي كنم همه به دنبال چنین 
قصه هایي هس��تیم. قصه هایي از دیدگاه نفساني، 
اینكه اهمیت ما در چیس��ت، مي خواهیم چه جور 
آدمي باشیم، تعریف شادي و عشق و هدف چیست؟

حقوق ۳۵ برابري حسین روحاني در روسیه نسبت به ايران

ويلموتس: مقابل عراق حداكثر توان مان را به كار مي گيريم

مربي تیم ملي كاراته ایران با به دس��ت 
گرفتن هدای��ت روس��یه حقوقي ۳۵ 
برابري نسبت به ایران دریافت خواهد 
كرد. حسین روحاني، دستیار شهرام هروي در تیم 
ملي كاراته ایران پس از توافق با روسیه، هدایت تیم 
ملي كاراته این كشور تا پایان المپیك ۲۰۲۰ توكیو 
را بر عه��ده گرفت. دارنده ۴ مدال ط��لا، نقره و برنز 
جهان، ۲ طلا و نقره بازي هاي آسیایي و ۲ نقره آسیا 
پس از مذاكرات با رییس فدراس��یون كاراته روسیه، 
اواخر هفته گذشته راهي این كشور شد و رسما كار 
خود را آغاز ك��رد. روحاني در تیم ملي كاراته فقط ۲ 
میلیون تومان دریافتي داشت، این در حالي است كه 
از روسیه بابت هر ماه ۶ هزار دلار )حدود 7۰ میلیون 
تومان( به اضافه سایر امكانات جهت اسكان و پاداش 

دریافت خواهد كرد.

س��رمربي تیم ملي در آستانه دیدار تیم ملي مقابل 
عراق پیام��ي صادر و تاكید كرد ك��ه برابر تیم ملي 
عراق حداكث��ر توان را به كار خواهیم گرفت. مارك 
ویلموتس، س��رمربي تیم ملي در آستانه دیدار تیم 
ملي مقابل عراق پیامي به شرح زیر صادر كرد: »قبل 
از هر چیز به همه مردم عزیز ایران س��لام مي كنم. 
در وهله نخس��ت، ابراز تاس��ف و تاثر قلب��ي ام را به 
خانواده حادثه دیدگان زلزله در آذربایجان ش��رقي 
اع��لام مي كنم. اندكي راجع به ب��ازي ایران و عراق 
صحبت كنیم. تیم ملي ب��ه اهمیت این بازي واقف 
است و مي توانم به شما اطمینان بدهم كه به خوبي 
براي این بازي آماده مي ش��ویم. با اش��تیاق و عزم 
فراوان آمادگي خود را حفظ مي كنیم تا شما مردم 
ایران به تیم ملي افتخار كنی��د و بازیكنان با لباس 
تی��م ملي افتخار آفریني كنن��د. همه ما یك هدف 
مش��ترك داریم و آن راهیابي به جام جهاني است. 
هیچ نتیجه اي باع��ث حذف قطعي یا صعود قطعي 
تیمي نمي شود، اما مي دانیم كه مسابقه پنج شنبه 
بازي مهمي براي مردم ایران اس��ت و به شما مردم 

عزیز اطمین��ان مي دهم كه حداكثر ت��وان خود را 
براي ارایه بهترین بازي به كار مي گیریم.«  آخرین 
تمری��ن تیم ملي فوتبال پیش از دی��دار برابر عراق 
صبح دیروزسه شنبه، از ساعت ۱۰ در زمین شماره 
۲ مركز ملي فوتبال برگزار شد. در این تمرین مجید 
حسیني و میلاد محمدي هم به جمع ملي پوشان 
ملحق شدند تا تیم ملي تمرین پرنشاطي را با همه 
نفرات برگزار كند. در آغاز تمرین بازیكنان زیرنظر 
كوین، مربي بدنساز تمرینات گرم كردن را پشت سر 
گذاشتند. مارك ویلموتس، سرمربي تیم ملي در این 

بخش از تمرین مرتبا نكاتي را به بازیكنان گوش��زد 
مي كرد. در ادامه مرور تاكتیكي در دفاع و حمله به 
انجام رسید. دروازه بانان نیز تمرینات خود را به طور 
اختصاصي انجام دادند. در بخش پایاني تمرین، ملي 
پوشان به دو گروه تقسیم شده و به انجام بازي درون 
تیمي پرداختند. تیم ملي بعدازظهر دیروز، سه شنبه، 
تهران را به مقصد امان، پایتخ��ت اردن ترك كرد. 
دیدار عراق و ایران از ساعت ۱7.۳۰ روز پنج شنبه ۲۳ 
آبان ماه در ورزشگاه بین المللي امان برگزار مي شود. 
یكي از پیشكسوتان تیم ملي فوتبال ایران مي گوید 
این تیم مي تواند عراق را شكست دهد اما كسب یك 
امتیاز هم در این مصاف مثبت تلقي مي شود. اصغر 
مدیر روستا گفت: ما پتانسیل لازم را براي برد عراق 
داریم. با تجربه هاي ایران باید در این بازي سنگ تمام 
بگذارند و اسیر حاشیه ها نشوند تا بتوانیم نتیجه لازم 
را از این بازي بگیریم. من فكر مي كنم یك امتیاز در 
این بازي بتوانی��م بگیریم وعملكرد خوبي خواهیم 
داشت اگرچه بتوانیم سه امتیاز بازي را هم بگیریم 

اتفاق بسیار خوبي خواهد افتاد.

ورزشي
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